
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 5ο και το 15ο Γυµνάσιο Περιστερίου, σελ. 4174
2. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτή, σελ. 4163

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4165, 4168, 4174, 4183,
4184, 4186, 4187, 4193, 4195, 4196, 4197, 4198, 4201, 4202,
4204, 4205, 4206, 4207, 4208, 4209, 4210

4. Αναφορά στο αποτέλεσµα του διεξαχθέντος δηµοψηφί-
σµατος και στις διαπραγµατεύσεις της Κυβέρνησης, σελ.
4163, 4164, 4166, 4169, 4170, 4172, 4176, 4177, 4179, 4180,
4181, 4182, 4183, 4184, 4185, 4186, 4188, 4189, 4190, 4191,
4192, 4193, 4194, 4195, 4196, 4197, 4198, 4199, 4201, 4202,
4205

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 4201
6. Ανακοινώνεται ότι έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής

ονοµαστικής ψηφοφορίας από Βουλευτές του «Λαϊκού Συν-
δέσµου-Χρυσή Αυγή» επί των άρθρων 1, 7, 8 και 10 του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και η οποία θα
διεξαχθεί την, Πέµπτη 9 Ιουλίου και ώρα 13:00, σελ. 4206

7. Αποχώρηση των Βουλευτών του «Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή», σελ. 4210

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών - ερωτήσεων της Πέµπτης 9 Ιουλίου 2015, σελ. 4161
2. Ανάγνωση αναφορών και ερωτήσεων, σελ. 4162

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί των άρθρων, των τροπολογιών

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα
Ελληνικής Ιθαγένειας - Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για
την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις Οδηγίες του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ
σχετικά µε ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη χορή-
γηση στους πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας διαµονής
και εργασίας στην επικράτεια κράτους - µέλους και σχετικά
µε κοινό σύνολο δικαιωµάτων για τους εργαζοµένους από
τρίτες χώρες που διαµένουν νοµίµως σε κράτος - µέλος και
2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις προϋποθέσεις εισόδου και διαµο-
νής πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την εποχιακή εργασία
και άλλες διατάξεις», σελ. 4163 - 4210

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 4202 - 4206
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4161 - 4173
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 4173 - 4188
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 4188 – 4202, 4206 - 4210

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 4168, 4206, 4207, 4208, 

4209, 4210

ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ - ΑΒΡΑΜΗΣ Μ. , 
σελ. 4210

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4165, 4184, 4196, 4205, 
4206, 4207

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4193, 4195, 4201, 4202
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 4210
ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ Β. , σελ. 4205
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 4210
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 4210
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4206
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 4202, 4204, 4205
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4165, 4174
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 4200, 4210
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 4183, 4186, 4189
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 4210
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 4207, 4209
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4186, 4187
ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ Α. , σελ. 4202
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 4193, 4196, 4197, 4198, 

4200, 4201, 4206, 4207, 
4208, 4209, 4210

ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 4174, 4207, 4208, 4209, 

4210

Β. Επί της αναφοράς στο αποτέλεσµα του διεξαχθέντος
δηµοψηφίσµατος και στις διαπραγµατεύσεις της Κυβέρνη-
σης:

ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4190
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , 

σελ. 4191
ΒΑΓΕΝΑ Α. , σελ. 4205
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4180, 4195, 4196
ΓΑΪΤΑΝΗ Ι. , σελ. 4177
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4185, 4186, 4195, 4205
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4193, 4194, 4195, 4196, 

4202
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 4173
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 4168
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 4163
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 4197, 4198
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 4205
ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 4179
ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ Α. , σελ. 4198
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 4179
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 4169
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 4182
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 4203
ΚΟΨΑΧΕΙΛΗΣ Τ. , σελ. 4199
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4176
ΚΥΡΙΤΣΗ Α. , σελ. 4184
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 4186
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 4192
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 4172
ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ Κ. , σελ. 4176
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4170
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 4189
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4181, 4188, 4189
ΣΚΟΥΜΑΣ Α. , σελ. 4205
ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ Ε. , σελ. 4164
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ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ Α. , σελ. 4201
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4166
ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ Β. , σελ. 4196
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 4183

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 4201
ΤΣΑΝΑΚΑ Α. , σελ. 4201
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 4201

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης:

ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4190
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , 

σελ. 4191
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 4178
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 4199, 4201, 4203
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4180
ΓΑΪΤΑΝΗ Ι. , σελ. 4173, 4177
ΓΑΛΕΟΣ Γ. , σελ. 4192
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4193, 4194, 4202, 4203
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 4173, 4174
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 4168
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 4163
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 4167
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 4197, 4198
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 4204
ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 4179
ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ Α. , σελ. 4198
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 4179
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 4169
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 4182
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 4203
ΚΟΨΑΧΕΙΛΗΣ Τ. , σελ. 4199
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4176
ΚΥΡΙΤΣΗ Α. , σελ. 4184
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4205
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 4186, 4188
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 4192
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 4166, 4172
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 4200, 4210
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 4165, 4166
ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ Κ. , σελ. 4176
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4170
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 4189, 4209
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4188
ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ Ε. , σελ. 4164
ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ Α. , σελ. 4202
ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 4173
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4166
ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Α. , σελ. 4171
ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ Β. , σελ. 4196
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 4201
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4174, 4203, 4209
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 4183



Αθήνα, σήµερα στις 8 Ιουλίου 2015, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΛΕΞΙΟΥ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 9 Ιουλίου 2015.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 402/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στο Κέντρο Υγείας
Καστορείου του Νοµού Λακωνίας.

2. Η µε αριθµό 387/23-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Δανέλλη προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα των Επαγγελµατικών Σχο-
λών Μαθητείας του ΟΑΕΔ.

3. Η µε αριθµό 396/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ.
Ελένης Γερασιµίδου προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα προβλήµατα του Κρατικού Θεά-
τρου Βορείου Ελλάδος.

4. Η µε αριθµό 392/29-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπουλου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την κατάργηση της ειδικής επετηρίδας του Υπουρ-
γείου Παιδείας για τον διορισµό των πολύτεκνων εκπαιδευτικών
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 403/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το επίδοµα πετρελαίου
θέρµανσης.

2. Η µε αριθµό 389/25-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιά του Ποταµιού κ. Νικολάου Ορφανού προς τον Υπουρ-
γό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ανα-
γνώριση του πτυχίου των αποφοίτων των Ανωτέρων Σχολών
Δραµατικής Τέχνης ως ισότιµου µε αυτό των αποφοίτων των ΤΕΙ
ή των ΚΑΤΕΕ Δραµατικής Τέχνης, προκειµένου να διορίζονται
για τη διδασκαλία του µαθήµατος θεατρικής αγωγής στα δηµο-
τικά σχολεία.

3. Η µε αριθµό 397/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Λιάνας

Κανέλλη προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων στους εκ-
παιδευτικούς των Πανελλαδικών Εξετάσεων.

4. Η µε αριθµό 378/23-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κυκλάδων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικο-
λάου Συρµαλένιου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλή-
µατα από την υποχρεωτική υπαγωγή στον ΟΑΕΕ των ελευθέρων
επαγγελµατιών ασφαλισµένων στον ΟΓΑ.

5. Η µε αριθµό 367/19-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Θεοχάρη (Χάρη) Θεοχάρη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη θέση της Κυβέρνησης ανα-
φορικά µε τις διαπιστώσεις της «Επιτροπής Αλήθειας Δηµοσίου
Χρέους».

6. Η µε αριθµό 382/23-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εφαρµογή των συλ-
λογικών συµβάσεων εργασίας στα ξενοδοχεία.

7. Η µε αριθµό 375/22-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το δηµοσίευµα περί
συνεργασίας της κ. Έλενας Παναρίτη µε γνωστή πολυεθνική
εταιρεία, ενώ ταυτόχρονα συµµετέχει στη διαπραγµατευτική
οµάδα της χώρας µας.

8. Η µε αριθµό 372/22-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη µεταφορά των τριών
πανεπιστηµιακών τµηµάτων του Αγρινίου στην Πάτρα.

9. Η µε αριθµό 366/18-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη λειτουργία του Συντονιστικού Κέν-
τρου του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων (ΕΟΜ).

10. Η µε αριθµό 383/23-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το
Κέντρο Υγείας του Χάρακα του Δήµου Αρχανών–Αστερουσίων
του Νοµού Ηρακλείου.

11. Η µε αριθµό 368/19-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπου-
λου προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε το Ευρωπαϊκό Πρόγραµµα «ERASMUS+».

12. Η µε αριθµό 328/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την καθυστέρηση στην ρύθ-
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µιση για τα «κόκκινα δάνεια» των αγροτών στην πρώην Αγροτική
Τράπεζα.

13. Η µε αριθµό 350/15-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Οικονό-
µου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη λήξη της µετενέργειας.

14. Η µε αριθµό 343/12-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Μίχου προς τους Υπουργούς Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την καθυ-
στέρηση στην έκδοση των αναπηρικών συντάξεων.

15. Η µε αριθµό 362/16-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την επαναπρόσ-
ληψη των συµβασιούχων του ΟΑΕΕ.

16. Η µε αριθµό 360/16-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
κ. Αθανασίου Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη λήψη µέ-
τρων για την επίλυση των προβληµάτων των εργαζοµένων στα

µεταλλεία Κασσάνδρας.
17. Η µε αριθµό 318/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Εύβοιας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Μαυραγάνη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αµοιβή και ανά-
ληψη καθηκόντων εκκαθαριστή από την Τράπεζα της Ελλάδος
για τη “ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΤΙΚΗ ΕYΒΟΪΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ”.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3001/27-5-2015 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ένταξη των πο-
λιτών στα προγράµµατα για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής
κρίσης µε βάση τα εισοδήµατα του 2014 ή και του 2015.

2. Η µε αριθµό 2689/19-5-2015 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αθανασίου
Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα των ερ-
γαζοµένων στη βιοµηχανία πλαστικών σωλήνων και εξαρτηµάτων
«ΚΑΡΙΝΑ ΑΒΕΕ» στη Νέα Σάντα της Περιφερειακής Ενότητας
Κιλκίς.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνέχιση της συζή-
τησης και ψήφιση επί των άρθρων, των τροπολογιών και επί του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα
Ελληνικής Ιθαγένειας - Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις Οδηγίες του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε
ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη χορήγηση στους πο-
λίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας διαµονής και εργασίας στην
επικράτεια κράτους - µέλους και σχετικά µε κοινό σύνολο δικαιω-
µάτων για τους εργαζοµένους από τρίτες χώρες που διαµένουν
νοµίµως σε κράτος - µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις προ-
ϋποθέσεις εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό
την εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις».

Πριν δώσω τον λόγο στον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιο
Δηµαρά, θέλω να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βου-
λευτή.

Από τον Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
κ. Λεωνίδα Γρηγοράκο ενηµερωθήκαµε ότι σήµερα Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ ορίζεται ο Βουλευτής κ. Ιωάννης
Κουτσούκος.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Δηµαράς για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα µας, η Ελλάδα περ-

νάει την πιο δύσκολη καµπή µετά την Κατοχή και τον Εµφύλιο
Πόλεµο. Με το δηµοψήφισµα οι Έλληνες και οι Ελληνίδες εµπι-
στεύτηκαν τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση για µια δίκαιη
και βιώσιµη λύση. Αυτό που άλλαξε είναι η συνάντηση των πολι-
τικών Αρχηγών και ο ουσιαστικός διάλογος που έγινε µε κατά-
ληξη κοινό πόρισµα και µια κοινή πρόταση. Αυτή η αλλαγή του
κλίµατος και η συνεννόηση που ξεπερνάει τις ιδεολογικές και πο-
λιτικές διαφορές, είναι µια ελπίδα να µπορούµε να προχωράµε
τουλάχιστον σε όσα συµφωνούµε και συµφωνούµε στη σωτηρία
της πατρίδας. 

Η Ελλάδα είναι παγκόσµιο σύµβολο για την ιστορία, τον πολι-
τισµό και τα µνηµεία της. Ο αρχαίος ελληνικός πολιτισµός απο-
τέλεσε το θεµέλιο του ευρωπαϊκού πολιτισµού, που επηρέασε
την εξέλιξη όλης της ανθρωπότητας. Η ιστορία των Ελλήνων
συνδέεται µε τη Δυτική Ευρώπη. Οι ελληνικές παροικίες άνθισαν
στη Βενετία, τη Βιέννη, τη Μολδαβία και αλλού. Η Ελλάδα είναι
Ευρώπη και πρέπει να συµµετέχει στις διαδικασίες της οικονοµι-
κής και πολιτικής ολοκλήρωσης. Η Ευρώπη του νεοφιλελευθερι-
σµού δεν µας ικανοποιεί, όπως δεν µας ικανοποιεί και η παγκό-
σµια νέα τάξη πραγµάτων. Η θέση µας, όµως, είναι στον πυρήνα
της και πρέπει όλοι µαζί να την αλλάξουµε. 

Για το θέµα που συζητάµε σήµερα, την ιθαγένεια, δεν θα ανα-
φερθώ αναλυτικά στις διατάξεις του νοµοσχεδίου για την ιθαγέ-
νεια, γιατί συµφωνώ και πολλοί άλλοι οµιλητές έχουν εξαντλήσει
αυτό το ζήτηµα. Για την ελληνική κοινωνία ήταν ένα ώριµο αίτηµα
και κάποιοι έπρεπε να τολµήσουν να κάνουν το βήµα της υλοποί-
ησής του. Το βήµα που δεν µπορούσαν να κάνουν τα συντηρη-
τικά κόµµατα, το έκανε η κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ και
έτσι λύνεται µια σειρά από προβλήµατα κοινωνικά, οικονοµικά
και ειδικά µε την αναγνώριση δικαιωµάτων σε ανθρώπους που
γεννήθηκαν στην Ελλάδα και αισθάνονται Έλληνες. 

Η Δεξιά βλέπει το πρόβληµα της µαζικής µετανάστευσης προ-
σφύγων προς τη χώρα µας και την Ευρώπη, αλλά δεν βλέπει τα
αίτια που το προκαλούν. Ποιοι δηµιούργησαν τους πολέµους σε
Λιβύη, Αίγυπτο, Συρία, Ιράκ, Αφγανιστάν κι αλλού; Ποιοι συµβάλ-
λουν στις κλιµατικές αλλαγές και τη ρύπανση ποταµών, λιµνών
και θαλασσών; Τη µεγάλη λίµνη της Τανζανίας που έτρεφε όλη
τη χώρα, οι Ευρωπαίοι αφού την εκµεταλλεύτηκαν, αλλοιώνον-
τας τη φυσική ισορροπία της, την έκαναν σχεδόν νεκρή λίµνη.
Θα θυµόσαστε εκείνο το ντοκιµαντέρ µε την εκµετάλλευση της
πέρκας και τα αεροπλάνα που έφερναν τα ψάρια στην Ευρώπη. 

Ποιοι αρπάζουν, λοιπόν, τους φυσικούς πόρους από τους
λαούς της Αφρικής; Κι αν δεν αλλάξει η πολιτική του αναπτυγ-

µένου κόσµου και η ληστρική εκµετάλλευση ανθρώπων και
φύσης, εκατοντάδες εκατοµµύρια προσφύγων θα έρθουν στην
Ευρώπη. Όχι εκατοµµύρια, εκατοντάδες εκατοµµύρια στις επό-
µενες δεκαετίες. 

Σήµερα ως εκφραστής της πολιτικής οικολογίας, θέλω να το-
ποθετηθώ στο άρθρο 13 που δεν αναφέρεται στην ιθαγένεια,
αλλά στη σύσταση δηµόσιας επιχείρησης ενέργειας και επενδύ-
σεων για τον αγωγό ρωσικού αερίου. Γνωρίζω ότι έχει δροµολο-
γηθεί συµφωνία και σ’ αυτήν την επιλογή συµφωνούν σχεδόν
όλες οι πτέρυγες του Κοινοβουλίου. Εγώ ως οικολόγος θα πω
την άποψη της πολιτικής οικολογίας στην Ελλάδα, των Οικολό-
γων Πράσινων, αλλά και των Ευρωπαίων Πράσινων. Θα την πω
κι ας πέσει χάµω. Μπορεί σαν σπόρος να φυτρώσει.

Είναι πιθανό ότι από το νέο αγωγό φυσικού αερίου από Ρωσία,
µέσω Τουρκίας, στην Ελλάδα θα υπάρξουν µακροπρόθεσµα κά-
ποια οικονοµικά οφέλη. Πιθανόν! Εάν δούµε, όµως, το θέµα
κάπως ευρύτερα µε επέκταση στο χρόνο, θα δούµε ότι οι αγωγοί
αυτοί είναι αντίθετοι στη γενική έννοια της βιωσιµότητας. Οι σχε-
διασµοί αυτοί οδηγούν στην ακόµα µεγαλύτερη εξάρτηση από
ορυκτά ή αέρια καύσιµα και είναι αντίθετοι στη γενική πολιτική
της αειφορίας.

Εάν δούµε τις επενδύσεις αυτές πώς θα λειτουργήσουν µα-
κροπρόθεσµα, θα εκτιµήσουµε ότι είναι αρνητικές και από άποψη
οικολογική, αλλά και από άποψη οικονοµική. Μιλάµε για αέρια
καύσιµα, όπου για χρόνια τα όποια δηµόσια έσοδα θα είναι ήδη
δεσµευµένα, έναντι της ίδιας συµµετοχής της χώρας στο αρχικό
κεφάλαιο.

Υπάρχει ένα ερώτηµα: Έχει γίνει συγκριτική µελέτη για το αν
υπάρχουν άλλες εναλλακτικές λύσεις στον ενεργειακό σχεδια-
σµό, όπου δηµόσιοι πόροι και δάνεια θα άξιζε περισσότερο να
επενδυθούν; Το πιο κρίσιµο ερώτηµα έχει να κάνει µε το τι είδους
παραγωγική ανασυγκρότηση θέλουµε για τη χώρα. 

Πλέον δεν είναι µόνο οι οικολόγοι, αλλά σύσσωµοι οι επιστή-
µονες και οι διεθνείς οργανισµοί που προειδοποιούν πως εάν δεν
προχωρήσουµε σε αποφασιστικά βήµατα απεξάρτησης από τα
ορυκτά, θα αναγκαστούµε να ζήσουµε σε έναν αγνώριστο πλα-
νήτη. 

Όχι µόνο ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ, αλλά πρόσφατα
ακόµη και ο πάπας έχουν εκφράσει ακριβώς αυτή τη θέση. Ταυ-
τόχρονα, τα κόστη καθαρών µορφών ενέργειας πέφτουν ρα-
γδαία. Μόνο την τελευταία δεκαετία το κόστος των φωτοβολ-
ταϊκών συστηµάτων έχει µειωθεί κατά 90%. 

Γιατί να µην προχωρήσουµε στην προικισµένη µε ήλιο και
άνεµο χώρα µας σε ένα καθαρό, σύγχρονο ενεργειακό µοντέλο
που θα προστατεύει τη φύση, το κλίµα και τη δηµόσια υγεία και
θα δηµιουργεί δεκάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας, που θα προ-
σφέρει εισόδηµα σε δεκάδες χιλιάδες νοικοκυριά και θα είναι σε
βάθος χρόνου σαφώς φθηνότερη επιλογή; 

Η συνάντηση των G7 βλέποντας το θέµα µακροοικονοµικά και
µε οικονοµικίστικη, προφανώς, λογική και όχι µε τη λογική της
προστασίας του πλανήτη επεξεργάζεται σχέδια απεξάρτησης
από τα ορυκτά καύσιµα. Γιατί επεξεργάζεται τέτοια σχέδια; Γιατί
γνωρίζουν ότι τα ορυκτά και αέρια καύσιµα τελειώνουν. Σε µερι-
κές δεκαετίες θα ψάχνουν οι άνθρωποι για πετρέλαιο και φυσικό
αέριο σε χαράδρες του πλανήτη ή τα βάθη του Βόρειου Παγω-
µένου Ωκεανού για να βάλουν στα τρακτέρ και να καλλιεργήσουν
τη γη ή τη χηµική βιοµηχανία. 

Το ενεργειακό µοντέλο που οικοδοµείται σε αυτή τη λογική,
ακόµα και από τη στενά οικονοµική άποψη είναι µακροπρόθεσµα
καταδικασµένο. Εάν προσθέσουµε τα δεδοµένα ότι η χώρα µας
έχει λόγω θέσης και κλίµατος ιδανικές συνθήκες για ανάπτυξη
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, νοµίζω ότι πρέπει τώρα να αλ-
λάξουµε κατεύθυνση στο ενεργειακό µας σχεδιασµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα πρέπει να προωθήσουµε τεχνολογίες για τις ανανεώσιµες

πηγές ενέργειας, να κατευθύνουµε εκεί τους νέους επιστήµονες
και την έρευνα, ώστε να γίνεται κατασκευή ανεµογεννητριών και
φωτοβολταϊκών, όπως γίνεται σε άλλες χώρες. Θα πρέπει να εν-
θαρρύνουµε µικρούς και µεσαίους επενδυτές, κοινωνικές συνε-
ταιριστικές επιχειρήσεις και ιδιώτες να ασχοληθούν µε τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Θα περίµενα πρωτοβουλίες για νοµοθετήµατα και προγράµ-
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µατα για τη µείωση της κατανάλωσης ενέργειας, παραδείγµατος
χάριν, στα κτήρια, τις µεταφορές και στη βιοµηχανία. Περιµέ-
νουµε ένα νόµο πλαίσιο για τη γενική στρατηγική και το σχεδια-
σµό της ενεργειακής πολιτικής µε ένταση στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας και την απεξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα. 

Ως οικολόγος πολιτικός έχω σοβαρές επιφυλάξεις για το
άρθρο 13 του νοµοσχεδίου. Διότι πολλοί µιλούν για βιωσιµότητα
και αειφορία, αλλά στην πράξη τα βήµατα σε αυτήν την κατεύ-
θυνση είναι δειλά και ανεπαρκή. Οι µεγάλες επενδύσεις γίνονται
σε µονάδες ορυκτών καυσίµων, παραδείγµατος χάριν Πτολε-
µαΐδα 5 και τώρα στους αγωγούς. Η κατασκευή των αγωγών έχει
µεγάλο περιβαλλοντικό κόστος στις περιοχές που περνάει και
καταστρέφει παραγωγική γη. Γνωρίζουµε τις αντιδράσεις για τον
αγωγό «TAP» στη βόρειο Ελλάδα.

Δεν βλέπω, λοιπόν, µέχρι τώρα αλλαγή του ενεργειακού µον-
τέλου. Ελπίζω, όµως, η Αριστερά µαζί µε την Οικολογία ότι θα
βρουν σιγά-σιγά τον δρόµο προς τη βιωσιµότητα και την αειφο-
ρία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Δηµαρά. 

Καλείται στο Βήµα η συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ελένη
Σταµατάκη. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαιρετίζουµε

από καρδιάς το νοµοσχέδιο που δίνει ιθαγένεια στα παιδιά που
ζουν στη χώρα µας. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που ανεξαρ-
τήτως ιδεολογίας και πολιτικής τοποθέτησης, το ελληνικό Κοινο-
βούλιο πρέπει να ψηφίσει µε τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση,
καθώς αφορά παιδιά που γεννήθηκαν, σπούδασαν και µεγαλώ-
νουν στην Ελλάδα, παιδιά που έχουν την ελληνική παιδεία και
κουλτούρα, που στα σχολεία κάνουν παρέα και παίζουν µε τα
δικά µας παιδιά, που µιλάµε την ίδια γλώσσα και αισθανόµαστε
τον ίδιο τόπο ως τόπο καταγωγής µας. 

Πρόκειται για τα παιδιά που είναι και νιώθουν Έλληνες. Εµείς
µε αυτόν τον τρόπο τα αντιµετωπίζουµε και θεσµικά, αποδίδον-
τάς τους αυτό που δικαιούνται, την ελληνική ιθαγένεια. 

Στόχος του Υπουργείου ήταν να φτιάξει έναν νόµο που να αν-
τέχει στον χρόνο και να µπορέσει µετά την ψήφισή του να εφαρ-
µοστεί αµέσως, δίνοντας στα παιδιά αυτά που αγωνιούν την
ελληνική ιθαγένεια. 

Και είναι τιµή για τη δηµοκρατία και για ένα κράτος δικαίου σή-
µερα η Βουλή να νοµοθετήσει για την κοινωνική αποδοχή, την
ένταξη και την απόδοση ίσων δικαιωµάτων στα παιδιά αυτά, που
ενώ πληρούν όλες τις προϋποθέσεις, στερούνται ένα τόσο ση-
µαντικό στοιχείο της ταυτότητάς τους. Ειδικότερα, τα παιδιά της
δεύτερης γενιάς δεν είναι µετανάστες, καθώς γεννήθηκαν στη
χώρα µας και δεν ήταν δική τους επιλογή το πού θα γεννηθούν
όπως άλλωστε και κανενός από εµάς. Γεννήθηκαν, λοιπόν, εδώ
και µεγαλώνουν εδώ, όπως τα παιδιά των Ελλήνων. Και για αυτόν
τον λόγο οφείλουµε να τα εντάξουµε στην κοινωνία, καθώς αυτά
τα παιδιά εκ των πραγµάτων είναι -αλλά και επιθυµούν να είναι-
πολίτες αυτής της χώρας. 

Το ελληνικό κράτος και το νοµοθετικό σώµα επιλέγει αυτή τη
χρονική και ιστορική στιγµή να αποδώσει στα παιδιά την ιθαγέ-
νεια, προτάσσοντας και υλοποιώντας βήµατα προς την ενότητα
του λαού και την κοινωνική συνοχή. 

Το νοµοσχέδιο περιέχει ρυθµίσεις που προβλέπουν την κτήση
της ιθαγένειας προσώπων που είτε είναι ανήλικα είτε έχουν
υπάρξει ανήλικα στην Ελλάδα και συγκεκριµένα: Πρώτον, στα
παιδιά δεύτερης γενιάς, που γεννήθηκαν στην Ελλάδα και ο ένας
εκ των δύο γονέων έχει νόµιµη πενταετή παραµονή στη χώρα,
έχει κατοχή µόνιµου τίτλου και τα έχουν εγγράψει οι γονείς τους
στην Α’ δηµοτικού. Έχουµε, δηλαδή, τόσο τον συνδυασµό της
βούλησης διαµονής των γονέων στη χώρα όσο και της έµπρα-
κτης απόφασής τους να πάρουν τα παιδιά την ελληνική παιδεία. 

Δεύτερον, τα παιδιά που µεγαλώνουν και πάνε στο σχολείο
στην Ελλάδα, τη λεγόµενη «µιάµιση γενιά», όπου το παιδί ανε-
ξάρτητα πια από τους γονείς του αποκτά την ελληνική ιθαγένεια
ύστερα από τα εννέα χρόνια της υποχρεωτικής εκπαίδευσης ή
έξι χρόνια στο γυµνάσιο και το λύκειο. 

Και, τρίτον, τους αποφοίτους ελληνικού ΤΕΙ και ΑΕΙ, που κα-

τοικούν στην Ελλάδα. 
Εποµένως, η νόµιµη παραµονή στη χώρα είτε του γονέα του

παιδιού είτε του ίδιου του αιτούντα την ιθαγένεια και την ελληνική
εκπαίδευση αποτελούν κυρίαρχα κριτήρια, που τεκµηριώνουν
τον γνήσιο δεσµό των ανθρώπων αυτών µε την ελληνική κοινω-
νία. Δεν υπήρχε κανένα κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που
στην ουσία από το 2011 και οριστικά από το 2013 να µην έχει µε
νόµο ρυθµίσει τα ζητήµατα της ιθαγένειας των παιδιών. Και αυτό
το νοµοθετικό κενό στο οποίο έπεφταν χιλιάδες παιδιά στην Ελ-
λάδα, δηµιουργούσε µια άδικη και άνιση µεταχείριση µε ευθύνη
των κοµµάτων της προηγούµενης συγκυβέρνησης. 

Η απόδοση ιθαγένειας θα άρει και θα λύσει πάρα πολλά προ-
βλήµατα στο επίπεδο της καθηµερινής διαβίωσης των παιδιών
αυτών, αλλά και στο επίπεδο της κοινωνικής συνοχής που πρέπει
να διασφαλίζεται σε ένα κράτος. Ενδεικτικά, θα αναφέρω ότι η
ιθαγένεια είναι εκείνο το µέσο ώστε να παύσουν τα παιδιά να
είναι αόρατα, τα βοηθάει ώστε να µη νιώθουν το στίγµα του
ξένου, να µη νιώθουν πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Ακόµη τα
υποστηρίζει στη βελτίωση και στην ενθάρρυνση για µια αποτε-
λεσµατικότερη ένταξή τους στο ευρύτερο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα, αντιµετωπίζοντας τα φαινόµενα της σχολικής αποτυχίας,
της διαρροής και του αναλφαβητισµού, αλλά και τη µετέπειτα
πορεία και τη ζωή τους όταν βγουν στην κοινωνία. 

Είναι χαρακτηριστικό πως υπάρχουν παιδιά σήµερα που ενώ
πληρούν όλες τις προϋποθέσεις, δεν µπορούν να ασκήσουν συγ-
κεκριµένες κατηγορίες επαγγελµάτων, ενώ οι γονείς τους επεν-
δύουν επί πολλά χρόνια στις σπουδές τους και το ελληνικό
κράτος προετοιµάζει επιστήµονες, τους οποίους στη συνέχεια
δεν µπορεί να αξιοποιήσει. 

Οι παρεµβάσεις των φορέων στην κοινοβουλευτική επιτροπή
ήταν εύστοχες και συχνά συγκινητικές, καθώς είχαµε τη χαρά να
δούµε εκπροσώπους διάφορων µεταναστευτικών οργανώσεων
και κοινοτήτων και να ακούσουµε στις αίθουσες του Κοινοβου-
λίου τις φωνές των ανθρώπων αυτών µε τους οποίους µιλώντας
την ίδια γλώσσα είχαµε µια κοινή στόχευση, την αναβάθµιση και
το βάθεµα της δηµοκρατίας και της ισότητας σε αυτή τη χώρα
και µάλιστα σε µια εποχή που είναι νωπές οι µνήµες φασιστικών
και ρατσιστικών επιθέσεων. 

Είναι ανατριχιαστική τα τελευταία χρόνια η έξαρση της βίας
και ο σκοταδισµός που σκίασε τη δηµοκρατία αυτού του τόπου.
Αυτά προήλθαν τόσο από σκόπιµη αδράνεια στη νοµοθετική
πρωτοβουλία από την προηγούµενη συγκυβέρνηση όσο και από
την αναπαραγωγή ενός ξενοφοβικού ρατσιστικού πολιτικού
λόγου, µιας ρητορικής που είχε σαν στόχο να υποδείξει εξιλα-
στήρια θύµατα και αόρατους εχθρούς για τον αποπροσανατολι-
σµό της κοινωνίας από τις πραγµατικές αιτίες και τους υπαίτιους
της εξαθλίωσής του.

Όµως, σήµερα που συζητάµε η σελίδα έχει γυρίσει και βρισκό-
µαστε στο κεφάλαιο της ιστορίας όπου αυτός ο λαός σήκωσε το
κεφάλι ψηλά και τίµησε την παράδοσή του στέλνοντας µε το
ηχηρό του «όχι» ένα σαφές µήνυµα δηµοκρατίας, αξιοπρέπειας
και ελευθερίας στην Ευρώπη και σ’ όλον τον κόσµο.

Ο ελληνικός λαός την εβδοµάδα που µας πέρασε τροµοκρα-
τήθηκε, απειλήθηκε, εκβιάστηκε, τη στιγµή που έπρεπε να αφεθεί
ανεπηρέαστος στο δηµοψήφισµα, που συνιστά ένα από τα ση-
µαντικότερα µέσα άσκησης της δηµοκρατίας.

Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης στο εσωτερικό, σε αγαστή συ-
νεργασία µε τα ιδιωτικά κανάλια, καθώς και οι εκπρόσωποι των
θεσµών στο εξωτερικό, µε συνεχείς παρεµβάσεις που προσβάλ-
λουν τη δηµοκρατία και την ανεξαρτησία του κράτους µας, εξα-
πέλυσαν έναν απίστευτο πόλεµο παραπληροφορώντας και τρο-
µοκρατώντας. Όµως, ο λαός µας πηγαίνοντας πολλά βήµατα
µπροστά από κάθε πρόβλεψη εναντιώθηκε µε περηφάνια σε
όσους προσπάθησαν να µας κρατήσουν το κεφάλι σκυφτό και
υπερασπίστηκε γενναία, κόντρα σε όλες τις απειλές, τη δηµο-
κρατία σ’ αυτόν τον τόπο. 

Σε αυτή τη χώρα που το φως της δηµοκρατίας διέλυσε το σκο-
τάδι των τελευταίων ετών κανείς άνθρωπος δεν περισσεύει. Αυτή
η χώρα σήµερα ανοίγει τις πόρτες στα παιδιά της για ένα αύριο
γεµάτο ελπίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Ακολουθεί ο κ. Τασούλας, τον οποίο δεν αναγνωρίζω στα
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έδρανα. 
Έχει γραφτεί για να προταχθεί κάποιος από εσάς, στη Νέα Δη-

µοκρατία;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ να έρθει

στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μπαργιώτας από το Ποτάµι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, να κρα-

τήσουµε για λίγο τη σειρά του. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Να ειδοποιηθεί ο κ.

Τασούλας. Κρατιέται η σειρά του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Μπαρ-

γιώτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κατ’ αρχάς. Όπως γνωρίζουµε όλοι, το θέµα είναι

η ιθαγένεια και όπως επίσης γνωρίζουµε όλοι το µεγάλο θέµα
που όλους µας τρώει είναι η διαπραγµάτευση και το µέλλον της
χώρας εντός ή εκτός ευρώ.

Μετά από πέντε χρόνια θα χαιρετίσω το γεγονός ότι επιτέλους
υπήρξε µια µίνιµουµ έστω συµφωνία όλων των πολιτικών παρα-
τάξεων και ελπίζω να µην ήρθε πολύ αργά και να µην είναι πολύ
λίγη. Δεν θα πω τίποτε άλλο. Ξέρω ότι όλοι αγωνιούµε. 

Περνώντας στο θέµα µας, θα ήθελα να ξεκινήσω θυµίζοντας
σε κάποιους που το έχουν ξεχάσει ότι µιλάµε για έναν λαό µετα-
ναστών, τον δικό µας, για έναν λαό που από την αυγή της ιστο-
ρίας του άρχισε να µετοικεί, να µεταναστεύει και να ταξιδεύει,
όχι από τον Πυθέα τον Μασσαλιώτη που έφτασε µέχρι την
εσχάτη Θούλη, αλλά από πολύ πιο παλιά. Μιλάµε για ένα λαό
που στη σηµερινή µας ιστορία, στις γενιές µας, µετανάστευσε
παντού. Όποιος έχει πάει στο Τορόντο κι έχει δει το Greek Town,
µε διακόσιες πενήντα χιλιάδες Έλληνες, εκ των οποίων οι περισ-
σότεροι γεννηµένοι εδώ, το ξέρει. 

Είµαστε ένας λαός που παράγει πολιτικούς φυγάδες και πρό-
σφυγες οικονοµικούς από την αυγή της αρχαιότητας. Και τα δυο.
Δεν ήταν µόνο η Τασκένδη παράδειγµα στην ελληνική ιστορία
πολιτικών φυγάδων. 

Όποιος γνωρίζει την ιστορία των µετακινήσεων των πληθυ-
σµών, την αρχαία και τη µέση –κυρίως τη δεύτερη, τη µέση- ιστο-
ρία του Ελληνισµού και της περιοχής, γνωρίζει ότι τα ιδεολογή-
µατα περί αίµατος, καθαρότητας της φυλής κ.λπ., είναι έωλα,
είναι αστήρικτα, είναι µερικές φορές αστεία, γιατί τα υποστηρί-
ζουν απόγονοι Αρβανιτάδων, Καππαδοκών, Τουρκόφωνων, Ελ-
λήνων, όµως, 100% που κανείς ποτέ και καλώς δεν τόλµησε να
τους αµφισβητήσει την ελληνικότητα. Γιατί η ελληνικότητα είναι
κάτι πιο βαθύ. Δεν είναι καν παράδοση του νέου ελληνικού κρά-
τους η µισαλλοδοξία και η ξενοφοβία. Στην πραγµατικότητα είναι
δηµιούργηµα της µετεµφυλιοπολεµικής ακροδεξιάς εθνικοφρο-
σύνης. 

Αυτό το ξενοφοβικό, αρνητικό µε τους ξένους κλίµα δηµιουρ-
γήθηκε από τους λοχαγούς του Α2, που προέρχονταν από τους
ταγµατασφαλίτες –για να τα λέµε όλα- στην περίοδο του εµφυ-
λίου, για να δικαιολογήσει την καταδίωξη της κοµµουνιστικής
υστερίας, µε επίθετα «ΕΑΜοβούλγαροι», «πράκτορες» κ.λπ.. 

Αυτό δεν υπήρχε πριν. Το νεοελληνικό κράτος πριν από αυτό
ήταν ένα κράτος ανοιχτό, που απορροφούσε όλους τους ελλη-
νοµαθείς των Βαλκανίων και της Μέσης Ανατολής, µε κριτήριο
την ελληνοµάθεια και όχι την καταγωγή. Αυτό έκανε και υπάρ-
χουν δεκάδες παραδείγµατα προπολεµικά. 

Είναι, λοιπόν, αυτοί οι λοχαγοί, που έγιναν συνταγµατάρχες
και µας έβαλαν «στον γύψο», που παρήγαγαν αυτή την ιδεολο-
γία, που συνάδελφοι, συγγνώµη αλλά δυστυχώς είναι το ίδιο ιδε-
ολογικό και πολιτικό υπόβαθρο στο οποίο πατάτε αυτές τις
µέρες µε αυτές τις απαράδεκτες διχαστικές λογικές των «γερ-
µανοτσολιάδων», των «πρακτόρων» κ.λπ.. Αρκεί να πάρετε ένα
κείµενο της δεκαετίας του 1950, να σβήσετε το «ΕΑΜοβούλγα-
ρος» και να βάλετε το «γερµανοτσολιάς». Είναι η ίδια λογική και
η ίδια πολιτική ιδεολογία, δυστυχώς. 

Έτσι, όµως, όντας µέτοχοι ενός πολιτισµού τέτοιου και µιας
παράδοσης τέτοιας, µιας παράδοσης κοσµοπολίτικης, ο Ελληνι-
σµός υπήρξε πάντα κοσµοπολίτικος. Από την αυγή της ιστορίας
του µέχρι σήµερα µεγαλούργησε, έφτασε εκεί που έφτασε σε
όλα τα επίπεδα, εάν θέλετε και το ιµπεριαλιστικό ακόµη, όντας
κοσµοπολίτης, όντας συγκριτικός, όντας ένας πολιτισµός που
απορροφούσε ιδεολογίες, θρησκείες και ανθρώπους. Το έκανε

σε όλη του την ιστορία και το έκανε καλά. Γι’ αυτό έφτασε εδώ
που έφτασε. 

Όποιος δεν µε πιστεύει µπορεί να διαβάσει τον Παπαρρηγό-
πουλο, όχι τα «ύποπτα» που γράφει η «Ιστορία του Ελληνικού
Έθνους» της Ακαδηµίας Αθηνών, τα οποία είναι ύποπτα κατά τη
γνώµη µου. Φτάνει ο Παπαρρηγόπουλος, ο άνθρωπος που θεµε-
λίωσε τη θεωρία της διαχρονικότητας του Ελληνισµού σε µια
γλώσσα τόσο δύσκολη, που έχει µεταφραστεί στη δηµοτική. Αξί-
ζει κανείς να το δει. 

Θα περίµενε κανείς, µε συγγενείς εξ αίµατος σε όλα τα έθνη
του πλανήτη –γιατί, µη γελιέστε, οι συνέλληνες του Τορόντο είναι
πρώτα Καναδοί και µετά Έλληνες, το ίδιο είναι και οι συνέλληνες
της Αµερικής και της Μελβούρνης- µεγαλύτερη ελαστικότητα και
περισσότερο ρεαλισµό, λιγότερη προκατάληψη και λιγότερη κιν-
δυνολογία. 

Παρ’ όλα αυτά, αυτό που βλέπουµε είναι ένα σκόπιµο ανακά-
τεµα της τράπουλας. Δεν συζητάµε για τις ροές µεταναστών
ούτε για το µεταναστευτικό πρόβληµα, το οποίο είναι ένα άλλο
θέµα. Συζητάµε για ελληνοµαθείς, για ανθρώπους που ζουν και
εργάζονται εδώ, που συµµετέχουν και στην κρίση µαζί µας και
υποφέρουν από αυτή. Συζητάµε για ανθρώπους που έχουν για
γλώσσα τους τα ελληνικά, γιατί τα σπούδασαν και γιατί επιθυ-
µούν να είναι κυρίως αυτό: πρώτα Έλληνες και µετά οτιδήποτε
άλλο. Όπως είπα και προηγουµένως, κάποιοι θέλουν πρώτα να
είναι Αµερικάνοι ή Καναδοί και µετά Έλληνες. Είναι ακριβώς το
ίδιο πράγµα, που πρέπει να µάθουµε να το διαβάζουµε και από
τις δύο όψεις µε τον ίδιο τρόπο. 

Έτσι, λοιπόν, αυτή η σύγχυση είναι εκ του πονηρού. Κρύβει
ουσιαστικά αυτό που είπα προηγουµένως, δηλαδή ακραία εθνι-
κοφροσύνη. Κρύβει αυτές τις ιδεολογικές θέσεις µιας ακροδε-
ξιάς, η οποία σηµάδεψε το δεύτερο µισό του 20ου αιώνα στην
Ελλάδα. Και δεν νοµίζω ότι µπορούµε να ξαναφέρουµε στο προ-
σκήνιο την εµφυλιοπολεµική ατζέντα. Γιατί περί αυτού πρόκειται,
αυτό προσπαθούν να κάνουν, να αναστήσουν την εθνικοφρο-
σύνη. 

Δεν πρόκειται, από την άλλη µεριά –και το λέω σε µερικούς
συναδέλφους της Συµπολίτευσης- ούτε για χάρη ούτε για αν-
θρωπισµό ούτε για άλλα δακρύβρεχτα επιπέδου «Άρλεκιν», θα
µου επιτρέψετε, που άκουσα τις προηγούµενες µέρες, ούτε καν
περί ευγνωµοσύνης απέναντι σε κάποιους ανθρώπους που προ-
σέφεραν στη χώρα. Πρόκειται περί ανάγκης. 

Η Ελλάδα έχει ανάγκη τους µετανάστες της, έχει ανάγκη τα
χέρια, τα µυαλά και τις πλάτες, που είναι διατεθειµένα να δουλέ-
ψουν για την πατρίδα, ασχέτως καταγωγής και ασχέτως προ-
ελεύσεως. Χρειαζόµαστε τους πάντες, εάν θέλουµε να βγούµε
από την κρίση. Χρειαζόµαστε οποιονδήποτε, όπου και αν έχει
γεννηθεί και από όπου έχει ξεκινήσει, εάν θέλουµε να φτιάξουµε
µια καινούργια Ελλάδα, εάν θέλουµε, κύριοι εκ δεξιών, να ξανα-
φτιάξουµε την Ελλάδα που έφτιαξαν οι πρόγονοί µας. Γιατί,
όπως είπα και προηγουµένως, την Ελλάδα την έφτιαξαν οι πρό-
γονοί µας, όντας ανοιχτοί. 

Θα συντοµεύσω, γιατί θέλω να σχολιάσω και κάποιες τροπο-
λογίες. Θέλω απλώς να πω ότι αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο που
για µένα είναι λίγο και αυτή είναι η προσωπική µου άποψη. Θα
ήθελα κάτι πιο δραστικό, πιο εύκολο, κάτι που να επιτρέπει πιο
εύκολη είσοδο στη χώρα, στην ιθαγένεια και στον Ελληνισµό. 

Παρ’ όλα αυτά νοµίζω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο απολύτως ρε-
αλιστικό, που απαντά στη συγκυρία, λύνει προβλήµατα και ανοί-
γει ένα µεγάλο παράθυρο ενάντια στην ξενοφοβία και στον
ρατσισµό. Και µε αυτή τη λογική είναι ένα καλό νοµοσχέδιο. 

Ελπίζω να µπορέσω στο µέλλον να ψηφίσω ένα ακόµη καλύ-
τερο. Όµως, σε αυτήν τη φάση µε πολύ µεγάλη χαρά θα ψηφίσω
το συγκεκριµένο.

Θα περάσω, λοιπόν, από αυτά στις τροπολογίες. Από ό,τι
ακούω και από ό,τι άκουγα και πριν, η παράδοση δεν διασπάται.
Οι τροπολογίες οφείλουν να είναι άσχετες, εκτός χρόνου και να
κατατίθενται την τελευταία στιγµή. Το ίδιο έγινε και εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε κανονικά,

κύριε συνάδελφε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα αναφερθώ σε δύο µόνο,

οι οποίες έχουν να κάνουν µε τα νοσοκοµεία και την υγεία και οι
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οποίες θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικές, για να περάσουν
χωρίς συζήτηση και λάθρα, όπως περνάνε συνήθως. 

Η µία είναι η περαίωση των οφειλών των νοσοκοµείων, αυτή η
συνολική εξόφληση οποιουδήποτε χρέους που έχουν παραγάγει
τα νοσοκοµεία τα τελευταία δύο χρόνια. Πρόκειται περί παράδο-
σης, έτσι; Όταν ήταν η Κυβέρνηση στην αντιπολίτευση φώναζε,
τώρα φωνάζει η Συµπολίτευση και τα λοιπά. Πρόκειται περί πα-
ράδοσης, η οποία τι λέει; Αναγνωρίζω και πληρώνω τα πάντα,
χωρίς έλεγχο, είτε είναι νόµιµα είτε δεν είναι, γιατί δεν θα το
ψάξω µετά, τα πληρώνω όλα. Δεν ξέρουµε πόσα είναι τα ποσά. 

Ο κύριος Υπουργός Υγείας έκανε µια µεγάλη αναφορά χθες.
Δεν µας είπε πόση είναι η ταµπακιέρα. Είναι εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια τα χρωστούµενα, τα οποία καλύπτονται µε αυτόν τον
τρόπο. Πάντα έτσι καλύπτονταν. Και καλύπτονταν έτσι, γιατί
υπάρχει ένα τεράστιο διοικητικό κενό στα νοσοκοµεία. Υπάρχει
µια παράδοση κακοδιοίκησης –εγκληµατική, κατά τη γνώµη µου-
η οποία αδυνατεί να διαχειριστεί µε διαφάνεια, λογική και ορθο-
λογισµό το πρόβληµα των νοσοκοµείων. 

Πρέπει να πληρωθούν οι δαπάνες. Τα νοσοκοµεία κινδυνεύουν
να κλείσουν, γιατί οι προµηθευτές µε τη σειρά τους κινδυνεύουν
να κλείσουν, έχοντας µπλέξει µε ένα δηµόσιο-µπαταχτσή, το
οποίο δεν πληρώνει για λόγους που το αφορούν. 

Έτσι, λοιπόν, επί της αρχής πρέπει να κλείσει, µόνο που κανείς
δεν ξέρει, έτσι όπως κατατέθηκε η τροπολογία, ούτε για το τι
λεφτά µιλάµε, κανείς δεν θα ελέγξει ποτέ αν µαζί µε τα χλωρά
θα καούν και µερικά ξερά, γιατί στην κακοδιοίκηση που επικρατεί
κανείς δεν µπορεί να αποκλείσει το πονηρόν ή το µη νόµιµον, το
οποίο έγινε σκοπίµως. Με αυτόν τον τρόπο δικαιώνονται όλα. 

Με αυτήν τη διατήρηση αυτής της κάκιστης παράδοσης να
πληρώνονται όλα στο τέλος συλλήβδην διατηρείται η αίσθηση
της ατιµωρησίας σε όλες τις διοικητικές µηχανές του Υπουρ-
γείου Υγείας. 

Είναι ένα τεράστιο πρόβληµα. Μόνο η Σάµος είναι 6.100.000
ευρώ, η οποία για ιδιαίτερους λόγους είναι χωριστά. Τα άλλα νο-
σοκοµεία είναι ογδόντα τρία, είναι εκατόν είκοσι πέντε ουσια-
στικά νοσοκοµεία. Μπορείτε να κάνετε έναν απλό υπολογισµό µε
το µυαλό σας εκθετικό, για να δείτε πόσα είναι. 

Επαναλαµβάνω ότι είναι τεράστια τρύπα. Με το πρόσχηµα ότι
αφορούν τους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων δεν έµαθε η
Βουλή ποτέ –και δεν θα µάθει µάλλον, αν και το ζητάω επισήµως
από το Βήµα- πόσα είναι τα λεφτά. Είναι εκατοντάδες εκατοµµύ-
ρια. 

Είναι απαραίτητη από µία άποψη η τροπολογία. Παρ’ όλα
αυτά, θα ψηφίσουµε «παρών» για αυτά που είπα. Είναι απαραί-
τητη, γιατί υπάρχει ένα διοικητικό χάος που δεν έχει να κάνει
µόνο µε τους διοικητές, οι οποίοι παραδοσιακά είναι κοµµατικά
στελέχη, χωρίς καµµία αξιολόγηση και χωρίς κανέναν έλεγχο.
Είναι απαραίτητη, επίσης, γιατί κάτω από τα αυτά τα απαράδεκτα
στελέχη υπάρχουν και διοικήσεις νοσοκοµείων, οι οποίες έχουν
τεράστια κενά και τεράστιες αδυναµίες, τις οποίες πολύ λογικά
όταν ένας άνθρωπος δεν ξέρει τι του γίνεται, δεν ξέρει και να τις
διορθώσει. 

Θα τελειώσω µόνο µε την επίσης πολύ «δύσκολη» τροπολογία,
την επόµενη για τους διοικητές, η οποία επιβεβαιώνει ότι η κα-
τάσταση θα συνεχιστεί και ότι µετά από δύο χρόνια θα ξαναψη-
φίσουµε τέτοια περαίωση. Ο Υπουργός απολύει όλους τους
διοικητές των νοσοκοµείων συνοπτικώς µε µια τροπολογία που
έχει κατατεθεί ξανά ίδια σε αυτήν τη Βουλή από τον κ. Κακλα-
µάνη το 2004. Δεν είναι αζηµίως. Υπάρχει δικαστικό προηγού-
µενη από την προηγούµενη περίπτωση. Όσοι προσέφυγαν
πήραν λεφτά. Ξέρετε πολύ καλά ότι θα γίνει το ίδιο.

Για να «απαλλαγείτε» -εντός εισαγωγικών- από κάποιους, για
να διορίσετε στην πραγµατικότητα τους δικούς σας χωρίς κρι-
τήρια, χωρίς διαφάνεια, χωρίς καµµία διαδικασία, φορτώνετε εν
γνώσει σας, κύριοι συνάδελφοι, το δηµόσιο µε µερικές δεκάδες
εκατοµµύρια ευρώ τώρα, τα οποία θα δώσετε σε ανθρώπους οι
οποίοι θα τα διεκδικήσουν και θα τα πάρουν. Δεν υπάρχει αζη-
µίως. Υπάρχει προηγούµενο. Το επαναλαµβάνω. 

Σε µια φάση, λοιπόν, της Ελλάδας, όπου τα νοσοκοµεία πήραν
αντί για 500 εκατοµµύρια ευρώ το πρώτο εξάµηνο του χρόνου
90 εκατοµµύρια ευρώ, σε µια φάση στην οποία τελειώνουν –λέει
ο Τύπος σήµερα- τα ογκολογικά φάρµακα –τελειώνουν, δεν
υπάρχουν πλέον!- τα ασθενοφόρα στα κέντρα υγείας είναι ακί-
νητα, γιατί είναι ανασφάλιστα -300 ευρώ το τρίµηνο, αυτό σηµαί-

νει «ανασφάλιστα»- εµείς ασχολούµαστε µε το αν θα αλλάξουµε
και πού τους διοικητές των νοσοκοµείων. Ο κύριος Υπουργός
λέει ότι αυτό θα γίνει άµεσα. Μετά από δύο χρόνια θα φέρουµε
έναν καλό νόµο και τα λοιπά. 

Τίποτα δεν θα φέρει. Μετά από δύο χρόνια θα αλλάξει αυτούς
µε κάποιους άλλους προφανώς, µε τον ίδιο τρόπο, χωρίς αξιο-
λόγηση, χωρίς κανένα κριτήριο, µε µόνο κριτήριο τη µετατροπή
του «καθεστώτος άλφα» σε «καθεστώς ροζ». Αυτή είναι η αλή-
θεια.

Είναι µια κίνηση καθεστωτική, είναι µια κίνηση παλαιοκοµµα-
τική, η οποία θα παραγάγει το ίδιο αποτέλεσµα σαν αυτό της
προηγούµενης τροπολογίας: εκατοντάδες εκατοµµύρια, τα
οποία θα κληθεί η επόµενη Βουλή να ψηφίσει συλλήβδην, χωρίς
κριτήρια, χωρίς έλεγχο και χωρίς να ξέρει περί τίνος πρόκειται.
Αυτό ακριβώς θα παραχθεί από νοσοκοµεία, τα οποία συνειδητά
δεν διοικούνται στην πραγµατικότητα από ανθρώπους οι οποίοι
είναι καλοπροαίρετοι -στο καλό σενάριο, γιατί δεν είναι όλοι κα-
λοπροαίρετοι ούτε τώρα θα είναι. 

Αφήστε τον βολονταρισµό της Αριστεράς, ότι αφού θα είναι
αριστεροί, θα είναι καλοί. Στατιστικά θα υπάρχουν ίδιοι και χει-
ρότεροι, όπως και πριν από πολλά χρόνια και θα κάνουν τα ίδια. 

Γιατί; Γιατί δεν υπάρχει διαφάνεια. Αλλάζεις το κράτος αλλά-
ζοντας τους θεσµούς, επιβάλλοντας διαφάνεια, επιβάλλοντας
αξιοκρατία. Δεν το αλλάζεις ούτε µε την ψυχή σου ούτε µε τη θέ-
λησή σου ούτε µε την παράδοση της Αριστεράς. Άλλωστε η πα-
ράδοση της Αριστεράς σε αυτήν τη χώρα ήταν η εµβάθυνση της
δηµοκρατίας. Δεν ήταν το κουκούλωµα, όπως γίνεται τώρα. Δεν
ήταν οι διορισµοί από το παράθυρο, όπως γίνεται τώρα. Λυπάµαι
πραγµατικά γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Λυπάµαι πραγµατικά –και τε-
λειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ-
γιατί θα καταλήξουµε εκεί που ήµασταν πριν, κάνοντας έναν αι-
µατηρό κύκλο µιας πενταετίας, όχι µόνο στα νοσοκοµεία, σε όλη
τη χώρα, διορίζοντας ανθρώπους, οι οποίοι στην καλύτερη πε-
ρίπτωση δεν ξέρουν τη δουλειά, όπως κάναµε και µε την παιδεία,
επειδή κάτι µου λέει ότι δεν θα δηµοσιευθούν βιογραφικά, όπως
δεν έχουν δηµοσιοποιηθεί και στο παρελθόν. 

Εµείς θα δούµε και τα βιογραφικά και τις αντιδράσεις των το-
πικών κοινωνιών και των νοµαρχιακών επιτροπών του ΣΥΡΙΖΑ, οι
οποίες ήδη έδωσαν δείγµατα για το πώς γίνονται οι επιλογές και
τι…

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Πού έγινε αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Στα Τρίκαλα. Ρώτα τον Σάκη

να σου πει. Γέµισαν τα blogs. Ξέρει ο Σάκης. Είναι γραµµένα. Δεν
τα έχει ψάξει κανείς.

Να µη συνεχίσω, γιατί έχω εξαντλήσει τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Μπαργιώτα.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Τασούλας και ακολουθούν ο κ. Ζουρά-
ρης, ο κ. Δανέλλης και η κ. Καρακώστα.

Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς συ-

ζητούµε το νοµοσχέδιο για την τροποποίηση του Κώδικα της Ελ-
ληνικής Ιθαγενείας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ησυχία, παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Προφανώς, όµως, την ίδια στιγ-

µή η χώρα βρίσκεται µπροστά σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι και
όσο και αν δεν είναι εύκολο, όταν ζεις την Ιστορία, να την αντι-
λαµβάνεσαι στην πραγµατική της διάσταση, εν τούτοις τώρα στα
δικά µου µάτια γίνεται αντιληπτή η περίπτωση εκείνου του δυ-
στυχισµένου τελευταίου αυτοκράτορος της Γαλλίας, του Λουδο-
βίκου του ΙΣΤ’ ο οποίος εξετελέσθη ως «Λουδοβίκος Καπέτος»
και ο οποίος ήταν η αποθέωση της αποστασιοποιήσεως από την
πραγµατικότητα. Είναι γνωστό ότι την ηµέρα της Βαστίλης ο
Λουδοβίκος ο ΙΣΤ’ έγραψε στο ηµερολόγιό του: «Κρίµα, αυτή η
ηµέρα πέρασε άπρακτη. Δεν µπόρεσα να φτιάξω ούτε µια κλει-
δαριά». Αυτός ο άνθρωπος είχε χόµπι να φτιάχνει κλειδαριές και
δεν είχε αντιληφθεί τι συνέβαινε. Αυτό είναι ένα ακραίο παρά-
δειγµα αποστασιοποιήσεως από την πραγµατικότητα. 

Και επειδή αυτήν τη στιγµή η πραγµατικότητα είναι ιστορική
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στον κύβο, στη χώρα µας, θα µου επιτρέψετε -αφού χαρακτη-
ρίσω αυτό το νοµοσχέδιο εσφαλµένο, παρά τις τροπολογίες του,
και ότι πρέπει προφανώς να προηγείται η ενσωµάτωση της απο-
νοµής ιθαγένειας- να καταφύγω στην καταθλιπτική πραγµατικό-
τητα και να εκφράσω την άποψή µου, όπως µου την υπαγορεύει
η καταθλιπτική πραγµατικότητα. 

Θεωρώ ότι δικαιούται ο ελληνικός λαός και όσοι τον εκφρά-
ζουν να επιθυµούν την έξοδο της χώρας από την Ευρώπη και την
Ευρωζώνη. Είναι δικαίωµα όσων το πιστεύουν και εάν αυτό γίνει
πλειοψηφία, θεωρώ ότι αυτό αποφασίζει η πλειοψηφία του ελλη-
νικού λαού. 

Όµως, εάν αντιπαθώ τις αριστερές ιδέες, περισσότερο από
την αντιπάθειά µου προς τις αριστερές ιδέες µε διακατέχει αντι-
πάθεια προς τις µεθόδους τής Αριστεράς. Γιατί αυτήν τη στιγµή
βρισκόµαστε µπροστά σε µια εξέλιξη τροµακτική για τη χώρα, η
οποία γίνεται κάτω από έναν µανδύα δήθεν διαπραγµατεύσεως
και δήθεν επιθυµίας για συµφωνία.

Βοµβαρδίζεται ο καλοπροαίρετος Έλληνας πολίτης επί πεντά-
µηνο ότι η επιθυµία της Κυβερνήσεως είναι τάχα η παραµονή
στην Ευρωζώνη. Και βοµβαρδίζεται ότι τάχα υπάρχουν εύκολες
λύσεις µέσα στην Ευρωζώνη.

Το δηµοψήφισµα, το οποίο ήταν, κατά τη γνώµη µου, ο δεύτε-
ρος γύρος της 25ης Ιανουαρίου, επιβεβαίωσε ότι η βιωµένη κα-
κουχία του µνηµονίου υπερισχύει των κακών προβλέψεων, γιατί
προφανώς το βίωµα είναι ισχυρότερο µιας χειρότερης πρόβλε-
ψης. Αν βάλεις δίπλα το βίωµα και µια χειρότερη πρόβλεψη, προ-
φανώς υπερισχύει το βίωµα. Όλα αυτά τα αντιλαµβάνοµαι. 

Αυτό που δεν αντιλαµβάνοµαι είναι η τακτική του Πρωθυπουρ-
γού και της Κυβερνήσεως ενώπιον τέτοιων συνθηκών και ενώπιον
τέτοιας αποφάσεως, που την είχαν πάρει από την αρχή, να µη
λένε την αλήθεια στον ελληνικό λαό. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι µετά την καταστροφή αντί για παροχές,
θα δώσουν στον ελληνικό λαό ενόχους. Αντιλαµβάνοµαι ότι αυτό
για ένα χρονικό διάστηµα θα θρέψει τον ελληνικό λαό, γιατί ο ελ-
ληνικός λαός έχει υποφέρει και θα υποφέρει πολύ περισσότερο
και οι ένοχοι θα είναι ένας πρόσφορος τρόπος να ικανοποιηθεί
το µένος του ελληνικού λαού εκ της αυξήσεως της δυστυχίας
του. 

Αυτό που δεν αντιλαµβάνοµαι και σας καλώ ως ύστατη έκ-
κληση να αντιληφθείτε είναι, όταν το µένος καταφοράς κατά των
ενόχων λήξει και κοπάσει και αρχίσουν οι απαιτήσεις για µια κα-
λύτερη ζωή, τι θα πείτε στον ελληνικό λαό. 

Προφανώς ο Πρωθυπουργός θα έρθει µεθαύριο καταγγέλλον-
τας την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία δεν σέβεται τη γνωµάτευση
του ελληνικού λαού και θα ζητήσει, κατά τη γνώµη µου, εκλογές
για να διαχειριστεί το ότι οι Ευρωπαίοι µας διώχνουν κι όχι αυτός
που προκάλεσε το διώξιµο. 

Εκεί θα παιχθούν τα πάντα. Εκεί θα παιχθούν τα πάντα σε επί-
πεδο γεωπολιτικό και εκεί θα συγκρουστεί όχι ο Τσίπρας µε τον
Μεϊµαράκη ή ο Τσίπρας µε τον οποιονδήποτε άλλο, εκεί θα συγ-
κρουστεί το βίωµα του µνηµονίου µε την πρόγευση της χρεΟκο-
πίας, η οποία θα έχει διαρκέσει έναν µήνα. 

Άλλο η πρόγευση που διαρκεί έναν µήνα και άλλο η πρόγευση
πέντε ηµερών. Γιατί επίτηδες προκαλέσατε πρόγευση µόνο
πέντε ηµερών, γιατί ξέρατε πολύ καλά ότι πέντε ηµέρες για κα-
λοπροαίρετους ανθρώπους µπορεί να είναι και µπλόφα, µπορεί
να είναι και τρικ, µπορεί να είναι και κάτι το οποίο έχει να κάνει
µε µια σκληρότατη διαπραγµάτευση.

Πρόγευση χρεοκοπίας ενός µηνός είναι βίωµα. Και δυστυχώς
θα βάλετε τον ελληνικό λαό να συγκρίνει δύο βιώµατα: το
σκληρό βίωµα της τελευταίας πενταετίας και την πρόγευση µιας
ολοκληρωτικής και αδιόρθωτης καταστροφής, η οποία έχει σαν
παρηγοριά, για ένα διάστηµα έξι µηνών, ενός έτους, το χτίσιµο
ενόχων και την τιµωρία ενόχων. Η ζωή, όµως, θα συνεχίζεται. Και
η ζωή θα απαιτήσει διορθώσεις. Και η ζωή θα απαιτήσει ανάσες.

Ο κ. Τσίπρας είναι πολιτικά κυρίαρχος, γιατί αναβάλλει τη σύγ-
κρουσή του µε τον µόνο αντίπαλο, µε τον οποίο δεν µπορεί να
αναµετρηθεί. Ο αντίπαλος µε τον οποίο δεν µπορεί να αναµετρη-
θεί είναι η πραγµατικότητα. Αυτό αναβάλλει, τη σύγκρουση µε
την πραγµατικότητα. 

Το πεντάµηνο ήταν µια διαρκής αναβολή. Το δηµοψήφισµα
είναι µια θεσµική αναβολή, µια µετάθεση της πραγµατικότητας.
Το ότι θα έρθει µεθαύριο και θα καταγγείλει την Ευρώπη είναι
µια νέα αναβολή. Οι εκλογές θα είναι µια νέα αναβολή. 

Όµως, τι θα συµβεί, όταν όλα αυτά τελειώσουν και η χώρα κεί-
ται κάτω και η οιµωγή θα ταιριάζει µε την οιµωγή που προκάλεσε
η αναγγελία της ήττας των Αθηναίων στους Αιγός Ποταµούς,
όταν ήρθε η Πάραλος και το ανακοίνωσε στους Αθηναίους; Γρά-
φει ο Ξενοφών –συγχωρέστε µε, θα µιλήσω σε ξένη γλώσσα, στα
αρχαία ελληνικά- τα εξής: «Τῆς Παράλου ἀφικομένης νυκτὸς
ἐλέγετο ἡ συμφορά, καὶ οἰμωγὴ ἐκ τοῦ Πειραιῶς διὰ τῶν
μακρῶν τειχῶν εἰς ἄστυ διῆκεν». Η οιµωγή ελέχθη στον Πει-
ραιά και ακούστηκε στην Αθήνα.

Αυτή η οιµωγή θα ακουστεί, όταν τελειώσουν οι αναβολές,
όταν τελειώσουν οι ένοχοι και όταν ο λαός θα ζητήσει χωρίς καµ-
µιά άλλη αναβολή να του βελτιώσετε τη ζωή του. 

Σήµερα απευθύνοµαι στους συναδέλφους ως συνάδελφος µε
άλλη ιδεολογία, µε µια ιδεολογία η οποία γκρεµίστηκε την πε-
ρίοδο της Μεταπολιτεύσεως, γιατί αυτό που συνέβη και αυτό
που συµβαίνει στη χώρα σήµερα είναι απότοκο δύο πραγµάτων,
της πραγµατικής κακουχίας από το µνηµόνιο και του ανορθολο-
γισµού.

Ο ανορθολογισµός, που οδηγεί σ’ αυτά τα αποτελέσµατα,
ήταν ο ανορθολογισµός που προετοιµαζόταν όχι πέντε χρόνια,
αλλά τριάντα χρόνια. Κακώς ο εισαγγελέας κάνει προκαταρκτική
εξέταση για τα κανάλια τα οποία υπερασπίστηκαν το «ναι». Τα
κανάλια υπερασπίστηκαν το «όχι» υπερασπιζόµενα επί τριάντα
χρόνια τον ανορθολογισµό στα µυαλά και στις ψυχές των Ελλή-
νων. Όταν τώρα λένε «ναι», ίσως είναι αργά. Αυτό κανείς εισαγ-
γελέας δεν µπορεί να το ερευνήσει. Όµως, έχω το δικαίωµα να
το αρθρώσω απ’ αυτό το Βήµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο ανορθολογισµός και η κακουχία οδηγούν σε µια επικίνδυνη

ατραπό. Τα βιώµατα της προεκλογικής περιόδου θα συγκρου-
στούν µε τα βιώµατα του µνηµονίου. Η Ελλάδα βρίσκεται σε ένα
σταυροδρόµι. Ελπίζω να νικήσει το προανάκρουσµα της ολικής
καταστροφής, αυτή τη µερική καταστροφή η οποία έχει επέλθει
τα τελευταία πέντε χρόνια. Και ελπίζω τελικά η όρθια Ελλάδα να
σηκώσει πάνω τη γονατισµένη και όχι η γονατισµένη να τραβήξει
την όρθια κάτω.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Τασούλα.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Κωνσταντίνο Ζουράρη, Βουλευτή
των Ανεξάρτητων Ελλήνων.

Ορίστε, κύριε Ζουράρη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΗΣ: Πρόεδρε, τα σέβη µου.
Βουλευτές και Υπουργέ, συνάδελφοι, τα σέβη µου.
Φίλε Τασούλα, το είπες σε σηµερινά κινέζικα. Εννοώ την «οι-

µωγή». Όµως, είχε πάρα πολύ δίκιο, όταν είπες για τη διαφορά
ανάµεσα στη µελλοντική κακουχία και τη σηµερινή εµπειρία. Πώς
το λέει ο δικός µας στα κινέζικα; «Ως εικός…» πάντοτε –το «πάν-
τοτε» είναι δικό µου, δεν είναι του Σκοπιανού, του Θουκυδίδη,
γιατί αφού είναι από τη Μακεδονία, Σκοπιανός είναι- ναι, λοιπόν,
«οι γαρ άνθρωποι προς α έπασχον την µνήµην εποιούντο».

Συνεχίζω: όσοι ακόµα δεν είναι εντελώς ανελλήνιστοι και αφελ-
ληνισµένοι, πρέπει να ψηφίσουν από το άρθρο 1 το γ.ζ.2 και το
γ.ζ.3, Υπουργέ µου. Πού θα κάνουµε υπακοή υπερψηφίζοντας το
γ.ζ.2 και το γ.ζ.3 του άρθρου 1; Στα εξής δύο ορθώµατα του µεί-
ζονος ελληνικού και ιλιαδορωµαίικου πολιτισµού: Ραψωδία σ της
Οδύσσειας, στ. 17 και στ. 18, στα οποία κάνει υπακοή το γ.ζ.2
και το γ.ζ.3. Τι λέει ο πολύµητις Οδυσσεύς; «Ουδός δ� αµφοτέ-
ρους όδε χείσεται», δηλαδή αυτό το κατώφλι εδώ µάς χωρά αµ-
φοτέρους. Και χρησιµοποιεί στο σ 18 της Οδυσσείας την ίδια
λέξη αµετάβλητη, την ίδια λέξη της τραγικότητάς µας, της µεγά-
λης αυτής Ιλιαδορωµιοσύνης, γιατί λέει –γιατί λέει ο πολύµητις
Οδυσσεύς ότι κι εσύ χωράς σ’ αυτό;- «δοκέεις µοι αλήτης είναι
ώσπερ εγώ», δηλαδή µου φαίνεσαι ότι είσαι αλήτης, όπως κι εγώ.
Αλήτης ο Οδυσσεύς, αλήτης ο ξένος.

Το Μεγάλο Σάββατο τι παρακολουθούµε; Το άλλο µεγάλο κα-
τόρθωµα, για όσους δεν είναι ακόµη ανελλήνιστοι. Συγγνώµη,
είναι ανελλήνιστοι. Τα χάνω λόγω ηλικίας! «Δός µοι τούτον τ�ν
ξ�νον ον ξενίζοµαι βλέπων του θανάτου το ξένον». Δος µοι τούτον
τον ξένον, ον οµόφυλοι, Νίκο και Αλέξανδρε, ον οµόφυλοι µι-
σούντες θανατούσιν ως ξένον. «Δος µοι τούτον τον ξ�νον ον ξε-
νίζοµαι βλέπων του θανάτου το ξένον». Η ακολουθία του Μεγά-
λου Σαββάτου, η Οδύσσεια στο σ 17-σ 18.
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Πενήντα χρόνια είµαι δάσκαλος. Μόνον όποιος δεν έχει βάλει
το πόδι του σε τάξη –ως δάσκαλος εννοώ- δεν καταλαβαίνει τι
σηµαίνει ένα παιδάκι. Γι’ αυτό λέω για το γ.ζ.2 και γι’ αυτό λέω
και για το γ.ζ.3. Τι σηµαίνει αυτό; Ένα παιδάκι στον βρεφονη-
πιακό σταθµό –το οποίο εξαιρείται, κακώς, στον εδώ συνυπολο-
γισµό, κατ’ εµέ, αλλά, τέλος πάντων, έπρεπε να υποχωρήσουµε
και στους Ελληνάρες– δεν είναι ούτε δεξιό ούτε αριστερό ούτε
κεντρώο. Ένα παιδάκι µέσα στο σχολείο, µέσα στην τάξη και ει-
δικά όταν είναι έξι χρόνων, επτά χρόνων, οκτώ χρόνων, εννιά,
δέκα µέχρι δεκαπέντε, που είναι υποχρεωτική η εκπαίδευση, δεν
είναι ούτε Κινεζάκι ούτε Αρβανιτάκι ούτε Αµερικανάκι ούτε Γερ-
µανοτσολιάς βεβαίως!

Τι είναι το παιδάκι µέσα στην τάξη; Το παιδάκι είναι ιερό. Και
ξαφνικά το στήνετε επί έξι χρόνια ή επί εννέα µε το στίγµα της
αποβολής, µε το ότι είσαι στιγµατισµένο, διότι δεν είσαι σαν τα
άλλα.

Η τάξη είναι αγκαλιά. Αυτή τη στιγµή εδώ η αγκαλιά είναι ελ-
ληνική. Αν παίρναµε ένα παιδάκι εδώ και το πηγαίναµε στην Κίνα,
θα ήταν Κινεζάκι. Τίποτα δεν καταλαβαίνουν οι ανελλήνιστοι; Το
παιδάκι όταν το φέρνεις από την Κίνα, τι ξέρει, όταν δεν έχει άλλη
γλώσσα, άλλον τόπο, άλλον χώρο, άλλη αναφορά; Ξέρει τζατζίκι
µε πίτα µε όλα, ξέρει Ρουβά, µε το υπέροχο ελληνικό σύστηµα,
και αν είναι και λόγιο, θα ξέρει ίσως και Τσιτσάνη –αν είναι λόγιο
το παιδί- και εποµένως, το παιδάκι, πρώτον, είναι ιερό µέσα στην
τάξη, δεύτερον, τι είναι; Ό,τι το κάνει η τάξη.

Επί είκοσι χρόνια στο Παρίσι ήµουν ο σύνδεσµος, ο διαλλα-
κτής, εν πάση περιπτώσει, ανάµεσα στην κοινότητα της Vin-
cennes και του Saint-Denis, όταν πήγε εκεί το Πανεπιστήµιο
Παρίσι VIII, επειδή ήµουν ο µόνος βεβαίως –και ως κλαδική των
γύφτων, επειδή ήµουν τελείως µαύρος τότε λόγω ηλικίας- αλλο-
δαπός και µε έβαλαν εκεί. Έβλεπα, λοιπόν, το εξής: τέταρτης γε-
νιάς και πέµπτης γενιάς Γαλλάκια, επειδή ακριβώς είχαν το
στίγµα της αποικιοκρατίας της Γαλλίας, το έτερον του στίγµατος,
είχαν αυτό το µίσος σιγά-σιγά.

Αν θέλετε να έχετε παιδάκια µέσα στην τάξη και να τα κάνετε
εχθρούς, ο καλύτερος τρόπος είναι επί έξι χρόνια να µην τους
λέτε Ελληνάκια. Οι δύο διατάξεις άλλωστε λένε «µόνιµα και νό-
µιµα», να περαµένουν.

Α, δεν πέρασε ο χρόνος. Τα σέβη µου!
(Χειροκροτήµατα)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε συνάδελφε, ο Αχιλλέας
έλεγε ότι ο γιος του Ατρέα µού συµπεριφέρεται ως µετανάστη.
Αυτό το θεωρούσε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Ζουράρη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σπύρος Δανέλλης από το Ποτάµι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα ψέµατα τελείωσαν. Ο ελληνικός λαός χθες το βράδυ αντι-

λήφθηκε ότι το δίληµµα πλέον είναι σαφές και µονοδροµικό και
µονοδιάστατο: Ή ευρώ και Ευρώπη ή δραχµή και τρίτος κόσµος.
Παράλληλα, ο ελληνικός λαός εµβρόντητος συνειδητοποίησε ότι
ο κύριος Πρωθυπουργός εξακολουθεί και επιµένει να ζει σε έναν
παράλληλο δικό του κόσµο, διότι σαν την καλή χαρά βγήκε να
δηλώσει ότι όλα βαίνουν καλώς, κατέθεσε εξαιρετικές προτά-
σεις, ολοκληρωµένες, οι οποίες αντιµετωπίστηκαν από όλους µε
τον καλύτερο τρόπο και προχωρούµε στην επίλυση του δράµα-
τος και την έξοδο. Το σύνολο των Ευρωπαίων ηγετών, δυστυχώς
για εµάς, βρισκόταν όµως σε ένα απολύτως διαφορετικό σύµ-
παν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή συζητάµε όχι µόνο για
το παρόν, αλλά και για το µέλλον της χώρας και του ελληνικού
λαού, καλούµαστε όλοι να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων.

Ο Πρωθυπουργός σήµερα, την τελευταία στιγµή και όταν
έχουµε περάσει αυτό που λένε οι πιλότοι «no return point», έχει
δύο επιλογές: Η πρώτη επιλογή είναι να αγνοήσει τις φωνές της
ισχυρής µερίδας από το κόµµα του, αξιοποιώντας και την εθνική
συνεννόηση και την εθνική συναίνεση που έχει στη διάθεσή του,
και επώδυνα, αλλά ρεαλιστικά να οδηγήσει τη χώρα σε ένα βήµα
σταθερότητας και από εκεί και πέρα ανάπτυξης ή να ολοκληρώ-
σει αυτήν την ολέθρια πορεία των πέντε αυτών µηνών, όπου συµ-
πλήρωσαν και δραµατικά κλιµάκωσαν µια καταστροφική πορεία
πολλών δεκαετιών, για να οδηγήσει τη χώρα σε περιπέτειες και
σε όλεθρο, γιατί δεν έχει άλλη επιλογή. 

Η έξοδος από την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα –και για πολ-

λούς αυτή η έξοδος είναι ηθεληµένη και σχεδιασµένη- οδηγεί
µοιραία στη δηµιουργία ενός περίκλειστου αυταρχικού κράτους,
το οποίο βεβαίως θα προκαλεί αυτό που µε οδύνη ακούσαµε και
χθες από τους Ευρωπαίους ηγέτες, ότι την Κυριακή η σύνοδος
των ηγετών των είκοσι οκτώ και όχι των δεκαεννιά της Ευρωζώ-
νης –γιατί αυτό ζητείται πλέον από τη λειτουργία των κανονι-
σµών– καλούνται να αποφασίσουν αυτά τα επώδυνα µέτρα
εξόδου της Ελλάδας από την Ένωση και την προετοιµασία –γιατί
αυτό είναι στο βάθος- της άµυνας και της θωράκισης των υπο-
λοίπων είκοσι επτά. Με καταισχύνη, λοιπόν, ακούσαµε για την
προετοιµασία ανθρωπιστικής βοήθειας για την Ελλάδα. 

Έχουµε µπροστά µας και την τελευταία πράξη του δράµατος.
Ή –και επιθυµώ να θεωρώ ότι είναι ακόµα στο χέρι µας και ελ-
πίζω αυτή να µην είναι µια βολονταριστική προσέγγιση- έχουµε
ακόµα το περιθώριο κάποιων ωρών να οδηγηθούµε στην έξοδο
του δράµατος µε έναν τρόπο επώδυνο, αλλά διαχειρίσιµο ή να
έχουµε απέναντί µας τις ερινύες, που εκεί πια δεν θέλω να σκέ-
πτοµαι τι περιµένει τον ελληνικό λαό.

Τώρα όσον αφορά το νοµοσχέδιο, για το οποίο συζητούµε ή
θα έπρεπε να συζητούµε, ίσως δεν έχει και ιδιαίτερη σηµασία πια
δυστυχώς. Γιατί αν βρεθούµε εκτός ευρωπαϊκής πραγµατικότη-
τας, τότε λίγη σηµασία έχει το να ακολουθούµε και να συµπλέ-
ουµε µε τον ευρωπαϊκό πολιτισµό. Είτε µας αρέσει είτε όχι,
δυστυχώς έτσι είναι, αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αν και
τώρα δεν θέλουµε να τη δούµε κατάµατα, εξακολουθούµε να εί-
µαστε µέσα στον βολονταρισµό και δέσµιοι σε ιδεοληψίες και
φαντασιώσεις που θα µας πάνε σε έναν άλλον κόσµο, που θα
σώσει την Ελλάδα και την Ευρώπη και θα βρεθούµε αλλού και
αλλού.

Σε σχέση, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο, θέλω να πω ότι ενώ ο ν.
3838/2010 υπήρξε ένας πραγµατικά πρωτοποριακός νόµος –και
ήταν και από τους πιο προοδευτικούς νόµους µιας πολύ ταραγ-
µένης κοινοβουλευτικής περιόδου-, δυστυχώς δεν είχε καλό
τέλος, ενώ µας έλυνε αυτό το µεγάλο πρόβληµα της ενσωµάτω-
σης του Ευρωπαϊκού Δικαίου στο Εθνικό µας Δίκαιο και της αν-
τιµετώπισης ενός υπαρκτού προβλήµατος µε πολλές διαστάσεις.

Δυστυχώς, βόλεψε να κρυφτούµε πίσω από τις αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας και ενώ υπήρχαν διαδικασίες, µε τις
οποίες θα µπορούσε να επανέλθει στη δικαιική τάξη το ζήτηµα
της αντιµετώπισης της ιθαγένειας, έχουµε έρθει σήµερα να συ-
ζητάµε τα αυτονόητα και να προσπαθούµε µε τρόπους, έστω κα-
θυστερηµένους, να κλείσουµε ένα τέτοιο ζήτηµα, το οποίο έχει
να κάνει και µε τον πολιτισµό µας πέρα από όλα τα υπόλοιπα.

Πρέπει επίσης να πούµε ότι έχοντας στοιχειώδη αντίληψη για
το τι συµβαίνει σε ευρωπαϊκό επίπεδο σχετικά µε την καλπά-
ζουσα γήρανση του πληθυσµού, το ζήτηµα της τακτοποίησης
του θέµατος της ιθαγένειας για τη δεύτερη γενιά των µετανα-
στών νοµίζω ότι είναι κρίσιµο και για την κοινωνική συνοχή των
χωρών-µελών της Ένωσης και για την οµαλή συµβίωση, συνύ-
παρξη και συµπροσπάθεια για την ανάπτυξη.

Καλό θα ήταν, λοιπόν, να κάνουµε µια υπέρβαση και να προ-
σπαθήσουµε να ξεφύγουµε από τη σηµερινή συγκυρία, η οποία
κυριαρχείται από τις µεγάλες µεταναστευτικές πιέσεις που δε-
χόµαστε ως χώρα εξαιτίας των πολέµων που ταλανίζουν την αν-
ταριασµένη γειτονιά µας.

Καλό θα ήταν να συλλογιστούµε τον θετικό ρόλο που έπαιξαν
οι µετανάστες για τη χώρα µας, όχι στο µακρινό παρελθόν, αλλά
µόλις χθες και να αντιληφθούµε ότι βοήθησαν πάρα πολύ στο να
υπάρξουν οι οικονοµικές προϋποθέσεις, έτσι ώστε να επιτύχουµε
τους στόχους για να ενταχθεί η χώρα µας στην Ευρωζώνη, τότε
που ήταν κοινό µυστικό ότι οι εισφορές των µεταναστών βοηθού-
σαν στο να κρατηθούν τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών τα-
µείων σε σχετικά υγιή επίπεδα, τότε που ξεχνούσαµε ότι κάποιος
δεν ήταν µετανάστης όταν αποδεικνυόταν πρωταθλητής σε κά-
ποιο άθληµα και πάραυτα έπαυε να µας ενδιαφέρει το χρώµα, η
φυλή, η θρησκεία ή το ασυνήθιστο όνοµά του.

Έτσι, λοιπόν, περνώντας τη φοβικότητα, ανοίγοντας ευρύτε-
ρους ορίζοντες και αφήνοντας την υποκρισία στην άκρη, µπο-
ρούµε να δούµε τους λόγους για τους οποίους πρέπει να
αντιµετωπίσουµε µε διαφορετικό τρόπο το ζήτηµα της ιθαγέ-
νειας στη δεύτερη γενιά των µεταναστών µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν έχω χρόνο να αναφερθώ σε αυτά που ήθελα. Μία φράση
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µονάχα θα πω για το άρθρο 13 και τη σύσταση της Δηµόσιας
Επιχείρησης Ενεργειακών Επενδύσεων, σε ένα νοµοσχέδιο που
δεν έχει απολύτως καµµία σχέση µε το θέµα της ενεργειακής πο-
λιτικής. 

Πραγµατικά δεν αντιλαµβανόµαστε την προχειρότητα και την
υποκρισία µε την οποία συγκολλάται αυτό το άρθρο στο υπό-
λοιπο νοµοσχέδιο, στο οποίο θα έπρεπε να επιφυλάξουµε και
διαφορετική αντιµετώπιση.

Η καταψήφιση του άρθρου 13 από το Ποτάµι είναι δεδοµένη
από τη στιγµή που χωρίς καµµία ιδιαίτερη διαβούλευση µε τους
σχετικούς φορείς κυρίως, µε τη ΔΕΠΑ ή τη ΔΕΣΦΑ, η Κυβέρνηση
µέσα σε κατάσταση απόλυτης πιστωτικής ασφυξίας δεσµεύει 1
εκατοµµύριο ευρώ για τη δηµιουργία µιας ακόµη κρατικής εται-
ρείας, που δεν ξέρουµε αν τώρα πλέον έχει και νόηµα και σκοπό.
Αλλά δεν ξέρουµε, πέρα και από τη συνδροµή την επικοινωνιακή
που είχε τότε, πριν την επίσκεψη του Πρωθυπουργού και του αρ-
µόδιου Υπουργού στη Μόσχα, αν έχει καµµία σχέση και µε το σή-
µερα.

Βεβαίως, τα ενεργειακά παιχνίδια που η Ρωσία καταστρώνει,
σύµφωνα µε τα δικά της εθνικά συµφέροντα, δεν ξέρω αν είναι
παιχνίδια τα οποία ενδιαφέρουν κι εµάς. Και ελπίζω ότι και στη
στιγµή του σοκ –αν έχουµε συνειδητοποιήσει πού βρισκόµαστε
σήµερα- να αντιληφθούν και ο Πρωθυπουργός και κυρίως ο
Υπουργός ότι ο κ. Πούτιν δεν έχει καµµία σχέση ούτε µε τον
Μπρέσνιεφ ούτε µε τους απογόνους του. Μιλάµε για µια άλλη
Ρωσία, µε την οποία δεν ξέρω τι σχέση µπορεί να έχουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Δανέλλη. 

Η κ. Καρακώστα καλείται στο Βήµα και ακολουθούν ο κ. Αθα-
νάσιος Παπαδόπουλος, ο κ. Αλέξανδρος Χατζηδηµητρίου και ο
κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης. 

Κυρία Καρακώστα, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Καληµέρα σε όλες και όλους

τους συναδέλφους.
Έχω να πω βέβαια, ακούγοντας τον Ζουράρη, φίλο από χρό-

νια, και ακούγοντας και τον Δανέλλη, φίλο από χρόνια, ότι απο-
κτώ µια σύγχυση για το αν πραγµατικά προηγήθηκε ο ελληνικός
πολιτισµός του ευρωπαϊκού πολιτισµού και τι πρέπει να ακολου-
θήσουµε. Εγώ, ως Ελληνίδα, θεωρώ ότι προηγηθήκαµε ως πολι-
τισµός σε πολύ µεγάλο επίπεδο, ότι µεταφέραµε τον πολιτισµό
µας και δώσαµε και το όνοµα στην Ευρώπη. Άρα δεν λέω ότι δεν
πρέπει να πάρουµε θετικά τους στοιχεία, αλλά όχι να προηγηθεί
ο πολιτισµός των Ευρωπαίων του δικού µας, φίλε Σπύρο Δα-
νέλλη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: … (Δεν ακούστηκε).
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Πραγµατικά εγώ έχω αντι-

ληφθεί τον ρόλο του Βουλευτή ως εξής: Ένας Βουλευτής, µια
Βουλευτής, οφείλει να ακούσει το πνεύµα, να εκτιµήσει τη
στάθµη, τη δυνατότητα ενός λαού, προκειµένου να προχωρήσει
και να ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο. Αυτό είναι ένα κοµµάτι. Υπάρχει
κι άλλος ένας ρόλος ενός Βουλευτή: Να προωθήσει τη σκέψη
του ελληνικού λαού και να την πάει παρακάτω.

Η αλήθεια είναι ότι ενώ εγώ πολιτικά βρίσκοµαι στη δεύτερη
περίπτωση, σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν είµαστε σε αυτό. Είµαστε
στην πρώτη περίπτωση. Ακολουθούµε τον ελληνικό λαό, γιατί;
Γιατί σήµερα µεγαλώνουν καλώς ή κακώς ξένα παιδιά δίπλα στα
παιδιά µας. Και δεν είναι δυνατόν τα παιδάκια που δεχόµαστε
στο σπίτι µας ως φίλους των παιδιών µας να τα θεωρούµε δια-
φορετικά. 

Είναι αλήθεια ότι µόλις βγήκα Βουλευτής η πρώτη επίσκεψη
που έγινε στο σπίτι µου πιθανά την ένιωσαν µε την έννοια του
ρουσφετιού, αλλά ακούστε ποιο ήταν το θέµα: Ένα κοριτσάκι δε-
καοκτώ ετών, πρώτη µαθήτρια, µε 19,3, σε ελληνικό σχολείο του
Πειραιά, καταγωγής αλβανικής, γεννηµένο εδώ, έκλεινε τα δε-
καοκτώ τον Ιούνιο –το ξέρει η κύρια Υπουργός γιατί την ενό-
χλησα τότε- και ήθελε να δηλώσει στρατιωτικές σχολές.

Και επειδή δεν είχε ιθαγένεια δεν µπόρεσε να δώσει στις στρα-
τιωτικές σχολές. Το θεωρείτε σωστό; Το θεωρείτε δίκαιο;

Παρακολουθήσαµε τη συζήτηση και τη διαβούλευση που έγινε
σχετικά µε αυτό το νοµοσχέδιο και σηµείωσα δύο ονόµατα, τα
οποία ειλικρινά µε έκαναν να κλάψω – και είµαι δυνατή γενικώς,
δεν κλαίω εύκολα. Θα αναφέρω τον Μιχάλη Αφολαγιάν, ένα παιδί

µαύρο, µελαχρινό, ο οποίος εξήγησε πώς µεγαλώνουν τα παιδιά
στην Ελλάδα και τι δυσκολίες βρίσκουν. Αφού εξήγησε όλα την
ψυχολογία του, έφθασε και στα δεκαοκτώ του και είπε: «Μετά;
Πάλι πρέπει να αποδείξω», για να δουλέψει, κ.λπ.. Επίσης, η Σα-
χνάζ Γκουλ, ένα κορίτσι που είχε γεννηθεί και µεγαλώσει εδώ,
είπε την εξής εκπληκτική φράση και θέλω να τονίσω ότι ήταν όλα
σε άπταιστα ελληνικά, καλύτερα από τα δικά µας: «Ένας άνθρω-
πος, µέσω της συνεννόησης και του γόνιµου διαλόγου, µπορεί
να φθάσει στην αρετή». 

Θέλετε κάτι περισσότερο να ακούσουµε από αυτά τα παιδιά,
για να καταλάβουµε πόσο αναγκαίο είναι για εµάς να είναι πολί-
τες µας, να είναι Έλληνες και πόσο ανάγκη έχει η ελληνική κοι-
νωνία να αυξήσει αυτόν τον πληθυσµό, να εντάξει αυτούς τους
ανθρώπους µέσα στην κοινωνία µας; Θεωρούµε τους Αµερικά-
νους ηλίθιους που έφτιαξαν µια ολόκληρη χώρα, δεχόµενοι δια-
φορετικούς λαούς µέσα τους και εµείς, που θέλουµε να είµαστε
πρωτοπόροι και πολιτισµένοι, αντί να τους προκαλούµε να έλ-
θουν εδώ, εδικά αυτά τα παιδιά, να σκεφτόµαστε πότε θα τους
δώσουµε ιθαγένεια; Το θεωρώ πραγµατικά ντροπή µας να το συ-
ζητάµε. Θα ήθελα πραγµατικά, µόλις γεννιούνται τα παιδιά στην
Ελλάδα να είναι Ελληνάκια και εµείς να φροντίζουµε να τα
ωθούµε να θέλουν να γίνουν Έλληνες και να στηρίζουν τη χώρα
µας παντού.

Είµαι αρχιτέκτονας. Ειλικρινά, θέλω να πω ένα ευχαριστώ
στους Αλβανούς που έχτισαν µε πέτρα ξανά στη χώρα µου και
οδήγησαν στο να δηµιουργηθούν ελληνικά συνεργεία για πέτρα
στην Ελλάδα. Δεν θα είχαµε αναστηλώσει τίποτα, αν δεν είχαµε
τους Αλβανούς. Αυτά είναι δεδοµένα, τα οποία πρέπει να τα ξέ-
ρουµε. Δεν θα µιλήσουµε µόνο για τη γεωργία που εκµεταλλευ-
τήκαµε χιλιάδες ανθρώπους, χωρίς ασφάλειες, γιατί δεν είχαµε
νοµοθετικό πλαίσιο και γιατί δεν έχουµε και το κουράγιο ακόµα
να το κάνουµε, να το προωθήσουµε.

Παραδείγµατος χάριν, υπήρξε ένας νόµος προωθητικός, όταν
ορίσαµε τον πολιτικό γάµο. Προσέξτε, ακόµη και τώρα στην πλει-
οψηφία τους είναι θρησκευτικοί. Γι’ αυτό ήταν προωθητικός
αυτός ο νόµος. Ενώ τώρα µε τον νόµο, πάµε ακόµα πίσω, γιατί η
κοινωνία έχει αποδεχτεί ότι τα ξένα παιδιά που γεννιούνται εδώ,
οι «Έλληνες» που γεννιούνται εδώ µε γονείς ξένους είναι Έλλη-
νες. Κι εµείς, ένα ελληνικό Κοινοβούλιο δεν έχουµε καταφέρει
ακόµη να το συνειδητοποιήσουµε και συζητάµε το θέµα. 

Είναι πραγµατικά πρόβληµα αν κιόλας σκεφτούµε όσοι έχουν
επισκεφτεί τη Συρία, τους Σύριους που υποδεχόµαστε τώρα
λόγω πολέµου, ότι αυτοί οι λαοί κράτησαν ελληνικούς ναούς επί
χρόνια και τους δείχνουν στους τουρίστες και καµαρώνουν γι’
αυτό, όπως και άλλες τόσες χώρες µε ελληνικά µνηµεία. Αντί
πραγµατικά, µέσα από αυτό το λίγο που τους έχει περάσει για
την Ελλάδα και το θαυµασµό προς αυτήν τη χώρα, τη χώρα µας
µε δεδοµένη την κρίση στη χώρα τους, να τους υποδεχτούµε και
να φροντίσουµε εµείς να τους περάσουµε ελληνική συνείδηση,
ειλικρινά το συζητάµε;

Επειδή ο χρόνος τελειώνει, θέλω να απαντήσω και πάλι στον
Σπύρο Δανέλλη και να του πω ότι και το τελευταίο κοµµάτι της
ίδρυσης αυτής της εταιρείας για την ενέργεια είναι επίσης εξαι-
ρετικό και προωθητικό για την ανάπτυξη αυτής της χώρας.

Και δεν µπορεί να είµαστε δέσµιοι των ευρωπαϊκών αποφά-
σεων για οποιαδήποτε αναπτυξιακή διαδικασία προχωράµε στη
χώρα µας, µόνο και µόνο από τις αποφάσεις των τρίτων. Πρέπει
να έχουµε τη δύναµη, να είµαστε µια χώρα ανεξάρτητη, να τολ-
µάµε, λοιπόν, να πηγαίνουµε µπροστά την όποια αναπτυξιακή
διαδικασία. Εµείς επιλέγουµε και όχι τρίτοι για εµάς. 

Θα ήθελα µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα ήθελα να ξεπε-
ράσω το χρόνο µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Άκουσα σήµερα στο ραδιό-

φωνο την Ευρωβουλευτή κ. Σπυράκη, η οποία τοποθετείται υπέρ
της Ελλάδας λέγοντας ότι ο ελληνικός λαός αποφάσισε µε το
δηµοψήφισµα ενάντια στη λιτότητα. 

Θέλω να πω στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και στους Ευρωβουλευτές αυτού του χώρου: Γιατί δεν έπεισαν
τόσο καιρό ότι αυτό το δηµοψήφισµα δεν ήταν ενάντια στην Ευ-
ρώπη, αλλά ενάντια στη λιτότητα και υπάρχει ακόµα θυµός στην
Ευρώπη και στους Ευρωπαίους ηγέτες ότι εµείς δεν θέλουµε την
Ευρώπη, ενώ απλά δεν θέλουµε τη λιτότητα; Ας τα σκεφτούν όλα
αυτά κι ας πάµε παρακάτω.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε την

κ. Καρακώστα.
Ζητήσατε τον λόγο, κύριε Δανέλη; Ζητήσατε τον λόγο, κύριε

Ζουράρι; Όχι.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος, ακολουθεί ο κ.

Αλέξανδρος Χατζηδηµητρίου, ο κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης
και µετά ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης.

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΣΑΚΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, συζητάµε τα άρθρα ενός σχεδίου νόµου για την απόδοση
της ελληνικής ιθαγένειας στα παιδιά-µετανάστες δεύτερης γε-
νιάς που γεννήθηκαν, µεγάλωσαν, εκπαιδεύτηκαν στην Ελλάδα,
µετέχουν της ελληνικής παιδείας, αισθάνονται Ελληνάκια, που
σηκώνουν την ελληνική σηµαία στις παρελάσεις, που πηγαίνουν
στα γήπεδα και ζητωκραυγάζουν για την Εθνική Ελλάδας, που
δεν γνώρισαν άλλη πατρίδα, που δεν ξεχωρίζουν από τους συ-
νοµηλίκους τους, που πρέπει να τους δοθεί το δικαίωµα να µη
θεωρούνται ξένοι στις παρέες τους, ακόµη κι όταν έχουν διαφο-
ρετικό χρώµα, που τα θαυµάζουµε ως Ελληνόπουλα όταν γίνον-
ται µπασκετµπολίστες παγκόσµιας φήµης και µετά έχουµε την
υποκρισία σε άλλα παιδιά µε τα ίδια χαρακτηριστικά να µη δί-
νουµε το δικαίωµα να θεωρούνται Ελληνόπουλα. 

Συζητάµε ακόµα για την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθε-
σίας στις οδηγίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, την ενσωµά-
τωση δύο οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την τροποποίηση
του Κώδικα Μετανάστευσης και τις άδειες παραµονής, όµως µε
άρση αδικιών, την οικογενειακή επανένωση και πολλά άλλα. Συ-
ζητάµε το σχέδιο νόµου ενός Υπουργείου που διαδέχθηκε µια
απλή Διεύθυνση Μετανάστευσης για να υπερασπίσει τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα, προσαρµόζοντας το Ελληνικό Δίκαιο για την
ιθαγένεια στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο, αλλά και για να υπενθυµίσει
στους «προύχοντες», στο «ιερατείο» της Ενωµένης Ευρώπης τις
υποχρεώσεις τους έναντι του προσφυγικού, του µεταναστευτι-
κού προβλήµατος που είναι µείζον ευρωπαϊκό πρόβληµα κι όχι
µόνον πρόβληµα της Ιταλίας, της Ελλάδας, της Ισπανίας, της
Μάλτας.

Σ’ αυτήν την ιστορική περίοδο, σ’ αυτήν τη συγκυρία των µε-
γάλων ιστορικών αποφάσεων, των µεγάλων διληµµάτων, χρει-
αζόµαστε δείγµατα γραφής για το ποια είναι η Ευρώπη, για το
αν µπορούµε να έχουµε την Ευρώπη του ουµανισµού, της αλλη-
λεγγύης, των δικαιωµάτων, του εργασιακού πολιτισµού, της ανα-
βάθµισης της ποιότητας ζωής όλων των κατοίκων της Γηραιάς
Ηπείρου µε τον τρόπο µε τον οποίο προσεγγίστηκε η ευρωπαϊκή
ιδέα, για να γίνει αξίες της σύγκλισης και για να µην τα ερµη-
νεύουν όλα κατά το δοκούν οι εκάστοτε «προύχοντες». 

Την Κυριακή θα έχουµε τα δείγµατα γραφής όλων, τα δείγ-
µατα γραφής του Προέδρου της Κοµισιόν, ο οποίος την προ-
ηγούµενη Δευτέρα σε µια συνέντευξη Τύπου που έδωσε µπρο-
στά σε όλους τους λαούς της Ευρώπης, µιλούσε για τη χώρα του
Πλάτωνα που τη θέλει στην πρώτη κατηγορία της Ενωµένης Ευ-
ρώπης, που της κάνει προτάσεις, οι οποίες να µην έχουν ούτε
περικοπές στις συντάξεις, που δέχεται το δικαίωµά της να αντι-
µετωπιστεί το πρόβληµα της βιωσιµότητας του χρέους, τού να
πάρει µέτρα για να µπορέσει να επιβάλει όλα εκείνα που θα συσ-
σωρεύσουν έσοδα, που θα αντιµετωπίσουν µεγάλες µεταρρυθ-
µίσεις στο φορολογικό σύστηµα, στη δηµόσια διοίκηση.

Είναι αυτές που έχουµε ανάγκη για να αντιµετωπίσουµε οργα-
νικές ανεπάρκειες, για να αντιµετωπίσουµε όλα αυτά που, κατά
τη γνώµη µου, στις µέρες που έρχονται θα τα προτείνει η ελλη-
νική Κυβέρνηση. 

Μπροστά σ’ αυτή την πρόκληση είµαι απόλυτα βέβαιος ότι η
ελληνική αντιπροσωπεία, ο Πρωθυπουργός, όλοι εκείνοι που µε-
τέχουν στην οµάδα διαπραγµάτευσης θα παραδώσουν ένα πολύ
συγκεκριµένο κείµενο, το οποίο θα έχει µέτρα, κατευθύνσεις, µε-
ταρρυθµίσεις, αλλαγές, οι οποίες θα αντιµετωπίζουν όλα τα αίτια
που οδήγησαν την Ελλάδα στα εκρηκτικά ελλείµµατα, σε έναν
δανεισµό µε τραγικά χαρακτηριστικά, που οδήγησε στη συσσώ-
ρευση ενός χρέους µε υπερδανεισµό, µε πελατειακή λογική, µε
µίζες για την εθνική άµυνα, οι οποίες δεν µπορούσαν να δικαιο-
λογηθούν, µε όλα εκείνα που οδηγούσαν σε υπερτιµολογήσεις,
µε όλα εκείνα τα οποία οδήγησαν την Ελλάδα των µεγάλων συγ-
κριτικών πλεονεκτηµάτων να βρίσκεται σ’ αυτή την κατάντια. 

Νοµίζω ότι µπορούµε να έχουµε εµπιστοσύνη ότι η ελληνική

αντιπροσωπεία θα τιµήσει και τη λαϊκή εντολή της 25ης Γενάρη
υλοποιώντας κατευθύνσεις που εµπεριέχουν το πρόγραµµα πα-
ραγωγικής, διοικητικής, αναπτυξιακής ανασυγκρότησης που
υποσχεθήκαµε στον ελληνικό λαό, τις δεσµεύσεις της Διεθνούς
Έκθεσης Θεσσαλονίκης, την ετυµηγορία του ελληνικού λαού µε
το «όχι» του πάνω σε µια συµφωνία µε χαρακτηριστικά διαιώνι-
σης των µνηµονίων και µόνιµης µετατροπής της Ελλάδας σε
αποικία χρέους και των ιστορικών ζητηµάτων που είναι µπροστά
µας, που είναι µπροστά σ’ αυτή την Κυβέρνηση, για τα καθή-
κοντα που έχει εδώ µπροστά. Γιατί όλοι µας προσλάβαµε τις αλ-
λαγές που έπρεπε να κάνουµε στα µέσα µαζικής επικοινωνίας,
διότι οι προύχοντές τους, οι µεγιστάνες τους προκαλούσαν όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα µε τη συµπεριφορά τους, τις αλλαγές
που πρέπει να κάνουµε στο διοικητικό σύστηµα των νοσοκο-
µείων, τις αλλαγές που οφείλουµε να κάνουµε στο εργασιακό δί-
καιο, σε όλα τα µεγάλα ζητήµατα στα οποία αναλάβαµε µέχρι
τώρα υποχρεώσεις και πρέπει να τις υλοποιήσουµε και που νο-
µίζω ότι αυτές θα πρέπει να είναι οι κατευθύνσεις για το έργο
που καλούµαστε να κάνουµε.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η ελληνική αντιπροσωπεία θα έρθει εδώ
για να µας πει ότι µε συνείδηση των ιστορικών της ευθυνών οδη-
γήθηκε στην υπογραφή ή όχι µιας συµφωνίας, η οποία θα έχει
όλα εκείνα τα ιδεολογικά και πολιτικά χαρακτηριστικά τα οποία
θέλουµε σ’ αυτή την ιστορική περίοδο. Εγώ θα ήθελα µ’ αυτή τη
βεβαιότητα να πω ότι η συµφωνία, αν µας έρθει, όσες διαφωνίες
και να έχουµε µε επιµέρους διατάξεις, θα έχει όλα αυτά τα οποία
θα επιτρέψουν την επανεκκίνηση της οικονοµίας, την ανασυγ-
κρότηση της χώρας µας. Γιατί ξέρουµε ότι θα είναι οδυνηρά
µέτρα, δεν θα είναι ο έντιµος συµβιβασµός που διεκδικήσαµε,
γιατί θέλουν γη και ύδωρ, γιατί θέλουν την υποταγή αυτής της
χώρας, αλλά δοκιµάζονται για το τι ακριβώς θα κάνουν. 

Θα ήθελα να πω δυο λόγια, αγαπητέ Πρόεδρε, στο ζήτηµα της
τροπολογίας για την οποία ο συνάδελφος κ. Μπαργιώτας ρώ-
τησε τι θα κάνουµε µε το διοικητικό σύστηµα των νοσοκοµείων. 

Νοµίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι έχετε ακούσει ποια είναι τα
χαρακτηριστικά της πρότασης, την οποία έκανε µε τη νοµοθετική
ρύθµιση, την οποία καταθέτει το Υπουργείο Υγείας. 

Οφείλουµε να πούµε πάρα πολύ καθαρά ότι καθυστερήσαµε
να αλλάξουµε τις διοικήσεις των νοσοκοµείων σε µια περίοδο µε
εκρηκτικά προβλήµατα µε τµήµατα, κλινικές που κλείνουν, µε
πολύ χοντροκοµµένα ζητήµατα ανοιχτά στα νησιά µας, στις υπη-
ρεσίες υγείας σε όλη την Ελλάδα, µε προβλήµατα στο εφηµε-
ριακό τους σύστηµα. Οφείλαµε να αλλάξουµε διοικήσεις που
υπέγραφαν συµβάσεις µνηµονιακής αποδοτικότητας. Αυτές τις
συµβάσεις υπέγραφαν. Και εµείς οφείλουµε να επιλέξουµε µε
κριτήρια ενός άλλου συστήµατος διοίκησης που θα υπηρετεί την
αναστήλωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, που θα υλοποιεί
τις µεγάλες αλλαγές που πρέπει να κάνουµε στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, µε δοµές στις γειτονιές και µε όλα εκείνα που
θα αναβαθµίσουν το δηµόσιο σύστηµα υγείας, που θα επιτρέ-
ψουν την ελεύθερη πρόσβαση όλων και των ανασφάλιστων στα
δηµόσια νοσοκοµεία, στις µονάδες του ΠΕΔΥ και ταυτόχρονα
στην οικοδόµηση σταδιακά ενός ποιοτικού δηµόσιου συστήµα-
τος υγείας.

Ταυτόχρονα, αυτές οι διοικήσεις πρέπει να συµβάλουν στο να
σταµατήσουν τα φαινόµενα διαφθοράς που συνεχίζουν να υπάρ-
χουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, τα «φακελάκια», η διασπάθιση
του δηµοσίου χρήµατος. Πρέπει να κάνουν τη σωστή αξιολόγηση
για ιεράρχηση των δαπανών, την εξοικονόµηση πόρων, τη µετά-
βαση από την ιδιωτικοποίηση και το εργολαβικό σύστηµα, που
είναι και δαπανηρό, σε δηµόσιες δοµές και θα έχουν και τη
σωστή διοικητική σχέση µε το ανθρώπινο δυναµικό και τους νο-
σηλευόµενους. 

Θα καταλήξω µε το εξής: Αυτή η διάταξη είναι µεταβατική για
δύο χρόνια και µας δεσµεύει για τη σύνταξη ενός σχεδίου νόµου
αλλαγής της δοµής του συστήµατος διοίκησης και των υγειονο-
µικών περιφερειών και των νοσοκοµείων µε συµµετοχή και της
αυτοδιοίκησης, µε αξιοκρατικό σύστηµα επιλογής στελεχών που
έχουν τεκµηριωµένες γνώσεις οργάνωσης και διοίκησης των
υπηρεσιών υγείας. Θα κριθούµε και από τα προσόντα των αν-
θρώπων που θα επιλέξουµε και από τη στάση ζωής και συµπερι-
φοράς τους και ελπίζουµε να τιµήσουν τον τρόπο µε τον οποίο
θα αξιολογηθούν. Ξέρουµε ότι αυτό το σύστηµα διοίκησης είναι
ένα µέρος της µεγάλης προσπάθειας, ώστε να αναβαθµίσουµε
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το δηµόσιο σύστηµα υγείας, για να είναι ποιοτικό και αποτελε-
σµατικό αυτή τη δύσκολη περίοδο των µεγάλων αναγκών που
έχει ο ελληνικός λαός. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Παπαδόπουλε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Χατζηδηµητρίου
από το Ποτάµι. 

Θα ακολουθήσουν οι συνάδελφοι κ.κ. Μηταφίδης, Δαβάκης
και Μπαρµπαρούσης.

Ορίστε, κύριε Χατζηδηµητρίου, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νιώθω πάρα πολύ τυχερός.

Παρά την τύχη µου, θέλω να κάνω ένα παράπονο: Πραγµατικά,
οι Βουλευτές αδυνατούµε να εκφράσουµε την άποψη µας µε τον
τρόπο που λειτουργεί η Ολοµέλεια. Αυτό φαντάζοµαι ότι εκφρά-
ζει όλους τους Βουλευτές. Είναι καλή αυτή η αντιπαράθεση των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, είναι καλή η αντιπαράθεση µε-
ταξύ Υπουργών και πρωτοκλασάτων στελεχών, αλλά οφείλουµε
όλοι να σεβόµαστε και τον χρόνο των Βουλευτών, γιατί από τους
Βουλευτές ουσιαστικά ψηφίζονται τα νοµοσχέδια. 

Θεωρώ ότι αυτό το πράγµα θα πρέπει να το διεκδικήσουµε,
όχι σαν κόµµατα, αλλά σαν Βουλευτές συνολικά, προκειµένου να
έχουµε τη θέση µας και τον χρόνο µας για να εκφράζουµε τις α-
πόψεις µας. Εδώ σταµατώ.

Συνεχίζω µε το νοµοσχέδιο. Το άρθρο 13 είναι απλό. Όπως
επισηµάναµε από την πρώτη στιγµή –και το γνωρίζετε κι εσείς
ακόµη καλύτερα, γιατί δώσατε αγώνες για το συγκεκριµένο ζή-
τηµα- το φυσικό αέριο και γενικότερα η διαχείριση της ενέργειας
άπτεται ζητηµάτων εθνικής κυριαρχίας. 

Μία εταιρεία ιδιωτικού δικαίου µπορεί να έχει κύριο µέτοχο το
ελληνικό δηµόσιο, αλλά έχει ένα επταµελές διοικητικό συµβούλιο
που τη διαχειρίζεται για τα επόµενα πέντε χρόνια. 

Πρώτα από όλα, δεν είναι δηµοκρατικό να εκβιάζεις την όποια
επόµενη Κυβέρνηση και να την υποχρεώνεις να αποδέχεται ή συ-
νεχώς να συγκρούεται µε τις απόψεις ενός διοικητικού συµβου-
λίου που πιθανόν να διαφέρουν, να είναι αντίθετες από τις από-
ψεις της Κυβέρνησης, του κράτους και του Υπουργού, ο οποίος
ουσιαστικά διαχειρίζεται το 100% του µετοχικού κεφαλαίου της
συγκεκριµένης εταιρείας. Δηλαδή, ανάλογα µε τις ανάγκες και
επειδή η διαχείριση του φυσικού αερίου άπτεται ζητηµάτων εθνι-
κής κυριαρχίας πρέπει κάθε φορά να είναι στα χέρια του αρµό-
διου Υπουργού και της Κυβέρνησης. 

Εποµένως είναι λάθος. Δεν θα καθίσω να συζητήσω για το
θέµα των επτά καινούργιων κοµµατικών στελεχών που πιθανόν
θα βρουν δουλειά. Θα συζητήσω για την ουσία. Θα µιλήσω και
θα επισηµάνω και θα καυτηριάσω την ουσία, που έχει να κάνει
µε τον τρόπο αντιµετώπισης πολιτικά, κάθε φορά του ζητήµατος
της όποιας διαχείρισης αφορά τη διέλευση αγωγών φυσικού αε-
ρίου από τη χώρα. Αυτό θα πρέπει να είναι καθαρά στα χέρια του
Υπουργείου και τότε να συστήνεται η όποια εταιρεία ή να δηµι-
ουργείται η όποια συµµετοχή του κράτους σε όποια εταιρεία. 

Όσον αφορά την τροπολογία που αφορά την υγεία, πραγµα-
τικά σας δίνω τα συγχαρητήρια µου ως νέος άνθρωπος! 

Έχω πάρα πολλούς φίλους οι οποίοι, όταν βγήκατε Κυβέρ-
νηση, έχοντας τα σχετικά πτυχία -έχουν τελειώσει οικονοµολό-
γοι, έχουν τελειώσει διοίκηση επιχειρήσεων κι έχουν κάνει τα
µεταπτυχιακά τους πάνω στη διαχείριση νοσοκοµειακών µονά-
δων, µονάδων υγείας- περίµεναν οι άνθρωποι ότι κάτι είναι πι-
θανό να αλλάξει σε αυτήν τη χώρα. Εσείς τι κάνατε; Και γι’ αυτό
πραγµατικά αξίζετε συγχαρητήρια. Δεν κάνατε αυτό που έκανε
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Δεν στήσατε µια επιτροπή
αξιολόγησης, µια στηµένη επιτροπή αξιολόγησης. Δεν µπήκατε
σε αυτήν τη διαδικασία, για να λέτε ψευδεπίγραφα ότι επιλέγετε
τους καλύτερους και τους αξιότερους. Έρχεστε ευθέως, µε κυ-
νική ειλικρίνεια και λέτε «θα βάλουµε τους δικούς µας, γιατί θα
ασκήσουν την πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ». 

Η υγεία δεν θέλει πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Η υγεία θέλει πολιτική
των Ελλήνων και το πρώτο που θα έπρεπε να κάνετε ως αριστερή
Κυβέρνηση ήταν να δηµιουργήσετε µια αντικειµενικής µορφής
αξιολόγηση. Θα έπρεπε τουλάχιστον, ακόµη και του ΣΥΡΙΖΑ να
ήταν και της Κυβέρνησης να ήταν, να λέγατε ότι πρέπει να είναι

οικονοµολόγοι, ότι θα πρέπει να προέρχονται από τη Διοίκηση
Επιχειρήσεων, από τις σχετικές σχολές, και να έχουν το µετα-
πτυχιακό ή την ειδική γνώση της διαχείρισης των µονάδων υγεί-
ας. 

Ξέρετε πολύ καλά τι θα γίνει. Μην κρύβεστε πίσω από το δά-
κτυλό σας. Οι περισσότεροι από σας ήδη έχουν πρόβληµα µε τη
συγκεκριµένη τροπολογία. Είναι βέβαιο ότι κοµµατικός στρατός
για µια ακόµη φορά θα στηθεί µέσα στα διοικητικά συµβούλια
και το µήνυµα που θα δώσετε στα παιδιά που σπουδάζουν και
παίρνουν συγκεκριµένες ειδικότητες και ακολουθούν συγκεκρι-
µένους δρόµους είναι «µη σπουδάζεις τζάµπα Διαχείριση Μονά-
δων Υγείας, µην το κάνεις αυτό το λάθος. Έλα στον ΣΥΡΙΖΑ, έλα
στο Ποτάµι, έλα στη Νέα Δηµοκρατία και αύριο µεθαύριο µπορεί
να έρθει και η δική σου ώρα».

Ερχόµαστε τώρα στο βασικό νοµοσχέδιο, που είναι το νοµο-
σχέδιο της ιθαγένειας. Για µια ακόµη φορά, σε αυτές τις πολύ
κρίσιµες συνθήκες, καλούµαστε να συζητάµε για ιθαγένεια, ενέρ-
γεια, υγεία, ίσως τα σηµαντικότερα πράγµατα που ταλανίζουν
και απασχολούν τον τόπο.

Έχουµε καταλάβει το εξής –και νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε
όλοι-αναφορικά µε τα όσα νοµοσχέδια κι αν περάσουµε σε αυτό
το ύφος και σε αυτήν τη µορφή. Είναι µεν στη σωστή κατεύ-
θυνση, γενναία προσπαθείτε να αγγίξετε το θέµα. Θα συµφωνή-
σουµε µε αυτό.

Διαφωνώ µε το άρθρο 1 α’. Θεωρώ ότι παρά τα όσα λέγονται
για την ελληνική παιδεία, επειδή γενικότερα έχει γίνει ένας
αχταρµάς και αυτή η ελληνική παιδεία, θα πρέπει κάποια αντικει-
µενικά κριτήρια να οδηγούν στη διαδικασία κτήσης ή µη της ιθα-
γένειας.

Όπως βλέπετε, ο κόσµος εξελίσσεται. Θα πρέπει να είµαστε
βαθιά δηµοκράτες και ανθρωπιστές. Δεν πρέπει, όµως, να εξαντ-
λούµε τον ανθρωπισµό και τη δηµοκρατία µέσα σε στενά ιδεο-
ληπτικά κριτήρια. Πού θέλω να καταλήξω; Το αντιλαµβάνεστε
όλοι ότι οι µετακινήσεις πληθυσµών από δω και πέρα είναι συνε-
χείς, θα τις βρίσκουµε συνεχώς µπροστά µας. Κανένας δεν θα
αλλάζει και πιθανόν από αυτούς τους ανθρώπους κανένας δεν
θα πηγαίνει µόνο σε µια χώρα, µπορεί να πηγαίνει σε πέντε χώ-
ρες, σε έξι χώρες. Τώρα που η Ελλάδα είναι σε κρίση, πολλοί
ήδη έχουν αρχίσει και φεύγουν από τη χώρα. 

Εποµένως, για να αντιµετωπίσουµε πραγµατικά το πρόβληµα
ως δηµοκράτες και ως ανθρωπιστές, δεν πρέπει να προσηλυτί-
ζουµε κανέναν από ανάγκη. Δηλαδή, θα πρέπει να καταλάβουµε
ότι άλλο πράγµα είναι η πολιτογράφηση και η υπηκοότητα, που
πρέπει να έρχεται από την πρώτη στιγµή. Στο πρώτο δευτερόλε-
πτο που πατάει κάποιος το πόδι του στη χώρα µας θα πρέπει να
πολιτογραφείται, να καταγράφεται ως Έλληνας υπήκοος, να του
δίνεται η δυνατότητα για έναν χρόνο να ψάξει δουλειά και µετά
να βλέπουµε αν θα τον κρατήσουµε ή θα τον διώξουµε. Όµως,
αυτός που θα έρθει και θα βρει δουλειά, αυτός που θα έρθει και
θα πάρει έναν ΑΦΜ και θα ανοίξει ένα µαγαζί ή το παιδάκι που
θα γεννηθεί στη χώρα από την πρώτη στιγµή θα πρέπει να γίνεται
Έλληνας υπήκοος, για να µπορούµε να τον ελέγξουµε. 

Η ιθαγένεια όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κάτι δια-
φορετικό. Και δεν µπορούµε να ερχόµαστε κάθε χρόνο, κάθε δυο
χρόνια, κάθε φορά που αλλάζει η κυβέρνηση και να συζητάµε για
το τι θα γίνει µε το ζήτηµα της ιθαγένειας.

Το Ποτάµι έκανε κι αυτό µια µεσοβέζικη πρόταση για το άρθρο
1 α’ και ζητήσαµε κάτι απλό: Να υπάρχει ένα αντικειµενικό κριτή-
ριο, το αντικειµενικό κριτήριο τουλάχιστον της γνώσης της ελλη-
νικής παιδείας του πρώτου βαθµού, που αν µη τι άλλο καλύπτει
-αυτά τα έξι χρόνια καλύπτουν- τη σιγουριά της γνώσης της
γλώσσας. 

Φανταστείτε τι θα γίνει τώρα. Με το άρθρο 1 α’ θα δώσουµε
την ιθαγένεια σε παιδιά που απλά γράφτηκαν στην Α’ δηµοτικού
και λόγω οικονοµικής κρίσης θα φύγουν σίγουρα οι γονείς τους
από τη χώρα, γιατί δεν θα µπορούν να βρουν δουλειά. Οι άνθρω-
ποι αυτοί την υπηκοότητα ήθελαν. 

Ξέρετε, όταν το συζητούσαµε στην επιτροπή, ρώτησα όλους
τους φορείς µεταναστών: «Εσείς τι θέλετε; Θέλετε να γίνετε Έλ-
ληνες ιθαγενείς; Θέλετε αύριο να πάτε να υπηρετήσετε την πα-
τρίδα; Θέλετε να πάτε να υπηρετήσετε στον ελληνικό στρατό;
Θέλετε να γίνετε δηµόσιοι υπάλληλοι;» Μου είπαν «όχι, θέλουµε
να ζούµε µε αξιοπρέπεια στη χώρα». Και η αξιοπρέπεια, αν θέ-
λουµε να είναι σωστή, δίνεται από την πρώτη στιγµή που πατάει
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κάποιος το πόδι του σε µια χώρα. Τους κάνουµε αξιοπρεπείς πο-
λιτογραφώντας τους Έλληνες και δίνοντας την ελληνική υπηκοό-
τητα.

Με την ιθαγένεια µπαίνουµε για µια ακόµα φορά σε περιπέ-
τειες εθνικισµού. Είναι εύκολο να ξεχαστεί η δηµοκρατία και ο
ανθρωπισµός και θα αρχίσουµε να χτυπιόµαστε άνευ ουσίας για
κάτι που πρέπει εµείς να πρωτοπορήσουµε και να προσπαθή-
σουµε να ξεκαθαρίσουµε. 

Ξέρετε, υπάρχει η κακή νεοφιλελεύθερη Ευρώπη, η κακή κα-
πιταλιστική Αµερική, ο κακός καπιταλιστικός Καναδάς, η κακή
καπιταλιστική Αυστραλία, αλλά τα προβλήµατα τα µεταναστευ-
τικά δηµιουργούνται µόνο σ’ αυτές τις χώρες. Αντιλαµβανόµαστε
όλοι ότι ο κόσµος αλλάζει. Δεν πηγαίνει κανένας στην καλή δη-
µοκρατική Κούβα, στην καλή φιλελεύθερη –δεν ξέρω πώς τη χα-
ρακτηρίζουν- ή στην καλή δηµοκρατική Βραζιλία και στην καλή
προοδευτική Αργεντινή. 

Βλέπετε ότι στην Ευρώπη και στην Αµερική, που βρισκόµαστε
εµείς γενικότερα ως ευρωπαϊκός και δυτικός πολιτισµός, δηµι-
ουργείται το µεγαλύτερο ζήτηµα. Γιατί; Διότι για κάποιον λόγο
εδώ υπάρχει ανάπτυξη. Είναι αυτό που ρισκάρουµε εµείς τώρα
µε τον τρόπο της συµπεριφοράς µας. Μην κάνουµε ακόµα ένα
λάθος διχαστικό. 

Μπορεί αυτήν τη στιγµή να µην µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
και να λύσουµε 100% το ζήτηµα της ιθαγένειας και της υπηκοό-
τητας. Οφείλουµε, όµως, κύριοι συνάδελφοι, στον Κώδικα Ιθα-
γένειας που έρχεται -και µ’ αυτό τελειώνω και θα ήθελα πραγµα-
τικά να έχουµε πάρα πολύ χρόνο για να το συζητήσουµε αυτό-
κάποια ζητήµατα να τα δούµε πραγµατικά και αληθινά και να
προσπαθήσουµε να τα αντιµετωπίσουµε µόνιµα και ενωµένα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Χατζηδηµητρίου. 

Ο αξιότιµος συνάδελφος κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης έχει
τον λόγο κι ακολουθούν οι συνάδελφοι κύριοι Δαβάκης, Μπαρµ-
παρούσης και Γιάννης Κεφαλογιάννης. 

Ορίστε, κύριε Μηταφίδη, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Αγαπητοί και αγαπητές συ-

νάδελφοι και συναδέλφισσες, εξακολουθεί η αντιπολίτευση να
είναι χαµένη στη µετάφραση του αποτελέσµατος του δηµοψη-
φίσµατος. Επιµένει στην πριν το δηµοψήφισµα εποχή. Διότι είναι
γνωστό το µήνυµα που έστειλε ο ελληνικός λαός και το κατάλα-
βαν σ’ όλα µήκη και τα πλάτη της γης. Ο Κρούγκµαν λέει ότι οι
Έλληνες ψήφισαν «όχι» στη δυστυχία. Είναι δύσκολο να το κα-
ταλάβει κανείς; Δείτε και την κοινωνική σύνθεση του «όχι». 

Δεν θέλω να το εισπράξετε προσωπικά, αλλά ένας αγρότης
είπε: «Οι χορτάτοι ψήφισαν «ναι» και οι πεινασµένοι «όχι». 

Θέλω να σας πω ότι αυτό το «τρελοβάπορο» –για να χρησιµο-
ποιήσω µια έκφραση του Ελύτη- αυτό που κινείται ανορθολογικά,
που ανεβαίνει πάνω στα βουνά, αποτελεί πηγή έµπνευσης για τα
εκατοµµύρια -και δεν το λέω για παρηγοριά µας- που βρίσκονται
σε κάθε ευρωπαϊκή χώρα και είναι στην ίδια µε εµάς κατάσταση.
Διότι δεν υπάρχει µία Ευρώπη. Υπάρχουν δύο «Ευρώπες». Και
ποτέ εµείς δεν είπαµε ότι αυτή η Ευρώπη, όπως οικοδοµήθηκε,
αντιστοιχεί µε το όραµά µας, µε τους αγώνες και µε τις καλύτε-
ρες παραδόσεις της. Ότι δεν έγινε το κοινό σπίτι των λαών της
Ευρώπης, από τον Ατλαντικό ως τα Ουράλια όπως το ονειρευό-
ταν και το εργατικό κίνηµα. Για ποιο πράγµα, λοιπόν, µας κατη-
γορείτε; 

Θέλω να έρθω στο νοµοσχέδιο. Είπαµε από την αρχή ότι αυτό
που νοµοθετούµε δεν αντιστοιχεί σ’ αυτό που θα θέλαµε. Είπα
και στην αρµόδια επιτροπή, το θύµισε και χθες ο συνάδελφος
Σωκράτης Φάµελλος που αναφέρθηκε στο Σύνταγµα της Τροι-
ζήνας, ότι αν θέλαµε εµείς να νοµοθετήσουµε και ήταν λυµένα
τα χέρια µας, κι όχι µ’ αυτήν την απαράδεκτη απόφαση του Συµ-
βουλίου Επικρατείας που επαναφέρει τη λογική του «δικαίου του
αίµατος» - θα µιλήσω γι’ αυτό- θα αλλάζαµε απλώς την αρχαΐ-
ζουσα γλώσσα του πρώτου ελληνικού Συντάγµατος του 1822,
του «Προσωρινού Πολιτεύµατος της Επιδαύρου», που λέει: «Η
διοίκησις θέλει φροντίση να εκδώση προσεχώς νόµον περί πολι-
τογραφήσεως των ξένων, όσοι έχουσιν την επιθυµίαν να γίνωσιν
Έλληνες». Αυτό λέει. Και θα τελειώναµε και δεν θα µπλέκαµε σε
όλο αυτόν τον κυκεώνα. 

Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι στα γονίδια της δικής µας Αριστε-

ράς είναι η πολυχρωµία. Για µας η διαφορά είναι πλούτος. 
Προηγουµένως η συναδέλφισσα Καρακώστα θύµισε ότι οι

Αµερικανοί ονοµάζουν την κοινωνία τους -αυτή µε το βαρύ ρα-
τσιστικό παρελθόν και παρόν- melting pot, δηλαδή χωνευτήρι,
όπου µπορούν να ανακατεύονται οι πιο διαφορετικές κουλτού-
ρες και οι άνθρωποι µέσα απ’ αυτήν την πολυχρωµία να αναπτύσ-
σουν τις δυνατότητές τους.

Και θέλω να σας πω, επειδή πολλά χρόνια υπηρέτησα στην εκ-
παίδευση, ότι έχω γράψει εκατοντάδες απολυτήρια µε µόνο στοι-
χείο το όνοµα των παιδιών. Όταν, λοιπόν, ερχόταν η ώρα να
συµπληρώσω στο απολυτήριο τον τόπο καταγωγής, πολλές
φορές τα παιδιά µε κοιτούσαν απορηµένα -ιδιαίτερα αυτά που
προέρχονταν, δυστυχώς, από τη διαλυµένη πολυεθνική κοινωνία
της Σοβιετικής Ένωσης, µε όλα τα αρνητικά της, αλλά και µε τα
προτερήµατά της- και πολλά µου απαντούσαν αυθόρµητα «Ελ-
λάδα». Γιατί, όπως λέει και ο λαός, «όπου ζεις εκεί πατρίζεις».

Θα ήθελα να ζητήσω αυτό εδώ τους ετυµολόγους της εθνικής
καθαρότητας να µου εξηγήσουν ποιες είναι οι ελληνικές ρίζες
µιας σειράς επιθέτων όπως Αλβανός, Αρβανίτης, Γερµανός, Αρά-
πης, Σύρος, Βούλγαρης, Γάλλος, Ρωµαίος, Σικελιώτης, Παρίσης,
Ουγγαρέζος, Τσέχος, Βίρβος, Τσιτσάνης καθώς και το δικό µου
όνοµα; 

Θέλω να τους θυµίσω, επίσης, τους «κοπτοράπτες» της εθνι-
κής καθαρότητας ότι ένας από τους πρωταγωνιστές της ελληνι-
κής ανεξαρτησίας ο Μάρκος Μπότσαρης δεν µιλούσε καν ελλη-
νικά. Μάλιστα η εύπορη σουλιώτικη φαµίλια του τον έστειλε να
µάθει γράµµατα στα Επτάνησα και συνέταξε µάλιστα και αλβα-
νοελληνικό λεξικό. 

Θα ήθελα απ’ αυτήν τη θέση να τιµήσω όλους εκείνους τους
συναδέλφους και όλες εκείνες τις συναδέλφισσες εκπαιδευτι-
κούς που χρόνια ολόκληρα έδωσαν τη µάχη –µάλιστα πολλές
φορές σύρθηκαν στα αστυνοµικά τµήµατα- για «διευκόλυνση λα-
θροµετανάστευσης», παρακαλώ, για να προφυλάξουν µαθητές
τους από την απέλαση. Γιατί εκτός από τα µικρά παιδιά είχαµε
και παιδιά µεγαλύτερων ηλικιών. 

Να τιµήσω όλους εκείνους τους συναδέλφους που έστησαν
τα διαπολιτισµικά σχολεία, τα σχολεία για τους Ροµά. Να τιµήσω
ένα σχολείο σύµβολο εδώ στην Αθήνα, το 132ο Δηµοτικό Σχολείο
που -άκουσον-άκουσον- σύρθηκαν οι δάσκαλοι και η διευθύντριά
του στα δικαστήρια, γιατί, παρακαλώ, το πρωί τα παιδιά αντί για
το «Πάτερ ηµών» απάγγελναν ένα ποίηµα του Γιάννη Ρίτσου, που
τα ένωνε πέρα από θρησκείες και διαφορές ή γιατί είχαν παρα-
χωρήσει µια αίθουσα για να διδάσκουν τη µητρική γλώσσα των
µαθητών. 

Εάν θέλαµε να νοµοθετήσουµε τη δική µας πολιτική, αυτήν θα
µπορούσαµε να την επιγράψουµε -όχι για λόγους κοσµοπολιτι-
σµού, αλλά γιατί έτσι υπάρχει η ανθρωπότητα- µε έναν τίτλο
µόνο: «το σχολείο χωρίς σύνορα».

Θα σας συνιστούσα να διαβάσετε την εξαιρετική οµότιτλη έκ-
δοση που έχει πάρει και το πρώτο βραβείο από την Ύπατη Αρ-
µοστεία του ΟΗΕ. Είναι έκδοση καθόλου τυχαία της Οµοσπον-
δίας Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης, της ΟΛΜΕ. Όπως, επίσης,
θα σας συνιστούσα να διαβάσετε και το εξαιρετικό βιβλίο «Για
ένα δηµοκρατικό σχολείο», που εξέδωσαν οι δάσκαλοι του 132ου

Δηµοτικού Σχολείου. 
Θέλω να κλείσω µε κάτι όχι ως Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ αλλά

ως εκπρόσωπος του Δήµου Θεσσαλονίκης στο Δίκτυο Μαρτυρι-
κών Χωριών και Πόλεων 1941-1945. 

Είχα καταθέσει -εκπρόθεσµη κρίθηκε- µία τροπολογία-συµπλή-
ρωση στον λεγόµενο «νόµο Καστανίδη», τον ν. 4018/2011, που
έδωσε το δικαίωµα, µετά από τόσα χρόνια, στους γόνους των
θυµάτων του Ολοκαυτώµατος να αποκτήσουν την ελληνική ιθα-
γένεια, γιατί την είχαν στερηθεί. Δυστυχώς, όπως ξέρετε, ο παν-
δαµάτωρ χρόνος απαγόρευσε σε πολλούς από αυτούς, γιατί
έδινε το δικαίωµα µόνο σε όσους ήταν εν ζωή, να υποβάλουν το
σχετικό αίτηµα. 

Θα ήθελα, κυρία Υπουργέ -δεν ξέρω αν θα το κάνετε αυτό µε
κάποια υπουργική εγκύκλιο ή στο επόµενο νοµοσχέδιο που θα
φέρουµε για την ιθαγένεια- να περιλάβετε το εξής και θέλω, σας
παρακαλώ πολύ να το προσέξετε. Σας το διαβάζω αυτολεξεί.
Είναι αίτηµα του Δήµου Θεσσαλονίκης και της ισραηλιτικής κοι-
νότητας: «Σε πολίτες Ισραήλ καθώς και σε Ισραηλίτες οποιασδή-
ποτε άλλης χώρας που έχουν γεννηθεί έως και την 9η Μαΐου
1945…» -µέρα συνθηκολόγησης της ναζιστικής Γερµανίας- «…
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και εξακολουθούν να βρίσκονται εν ζωή χορηγείται εκ νέου η ελ-
ληνική ιθαγένεια, εφόσον είχαν στο παρελθόν την ελληνική ιθα-
γένεια από τη γέννησή τους και την απώλεσαν καθ’ οιονδήποτε
τρόπο». Επίσης, «το δικαίωµα αυτό να ισχύει και για τους κατιόν-
τες αυτών που περιγράφονται παραπάνω, ακόµα και αν οι ανιόν-
τες δεν είχαν ανακτήσει την ελληνική ιθαγένεια λόγω θανάτου». 

Νοµίζω ότι το οφείλουµε στους γόνους των θυµάτων του Ολο-
καυτώµατος. Θα είναι, βέβαια, και µία αποστοµωτική απάντηση
σε όσους εξακολουθούν να αρνούνται το απόλυτο έγκληµα εις
βάρος της ανθρωπότητας, που ήταν το Ολοκαύτωµα. 

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Μηταφίδη. 
Με την κατανόηση του κ. Δαβάκη και του κ. Μπαρµπαρούση

θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό στον Υπουργό Κοινωνικών
Ασφαλίσεων για να αναφερθεί σε κάποιες τροπολογίες. 

Αφού συµφωνούν οι κύριοι, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα µιλήσω για δύο βουλευτικές τροπολογίες που είναι της αρ-
µοδιότητάς µου. Η µία έχει γίνει ήδη αποδεκτή από την κυρία
Υπουργό και την ευχαριστώ πολύ. Είναι η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 224 και ειδικό 71 και αφορά ζητήµατα ταµείων επικουρι-
κής επαγγελµατικής ασφάλισης. Είναι µία τροπολογία που έχει
υποβάλει ο συνάδελφος Βουλευτής Γιάννης Σταθάς, επειδή από
την εµπειρία της συµµετοχής του στο εργατικό συνδικαλιστικό
κίνηµα -είναι ακόµα ενεργός, είναι Πρόεδρος του Εργατικού Κέν-
τρου Λιβαδειάς- γνωρίζει προφανώς -και το γνωρίζετε πολύ καλά
κι εσείς, κύριε Πρόεδρε, από τις άριστες γνώσεις σας για τον
χώρο της κοινωνικής ασφάλισης- ότι στα ταµεία αυτά έχει δηµι-
ουργηθεί ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα µε τα λεγόµενα «δοµηµένα
οµόλογα» που είχαν αγοράσει την περίοδο 2007-2008. 

Όσοι τα είχαν αγοράσει γνωρίζετε ότι έχουν τιµωρηθεί ακόµα
και µε δέκα και δώδεκα χρόνια φυλακή. Ωστόσο, τα οµόλογα
αυτά έχουν παραµείνει στο χαρτοφυλάκιο των ασφαλιστικών τα-
µείων και αν, κύριε Πρόεδρε, αποτιµηθούν στην τρέχουσα αξία,
ξέρετε ότι είναι παλιόχαρτα, είναι µηδέν, που σηµαίνει κατα-
στροφή των ασφαλιστικών ταµείων. 

Με αυτήν την έννοια ο κ. Σταθάς -και πολύ σωστά- µας προ-
τείνει να τα εντάξουµε στις εξαιρέσεις που υπάρχουν. Ο κανόνας
από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς είναι τα οµόλογα να αποτι-
µώνται µε βάση την τρέχουσα αξία. Έχει όµως ορισµένες εξαι-
ρέσεις. Μέσα σε αυτές τις εξαιρέσεις προτείνει ο κ. Σταθάς να
µπουν και αυτά τα οµόλογα αυτών των συγκεκριµένων ασφαλι-
στικών ταµείων. Νοµίζω ότι είναι µία σωστή λύση. Έχει µιλήσει ο
Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου κ. Ρωµανιάς και µε την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς και δεν έχουν κάποια αντίρρηση. Είναι µία
σωστή λύση. 

Απλώς η προϋπόθεση που βάζω, κύριε Πρόεδρε -και θα την
βάζατε κι εσείς, αν ήσασταν στη θέση µου- είναι να µην τα «σπά-
σουν» αυτά τα οµόλογα µέχρι το 2027 που λήγουν, γιατί αν τα
σπάσουν πριν, θα πάρουν µηδέν και θα πάνε όχι δέκα και δώδεκα
χρόνια φυλακή, όποια διοίκηση το επιδιώξει, αλλά θα πάνε χίλια
χρόνια φυλακή, αν οι ασφαλισµένοι τούς στείλουν στον εισαγγε-
λέα. Με την προϋπόθεση ότι δεν «σπάνε» αυτά τα οµόλογα, δεν
εξαργυρώνονται, είµαι απόλυτα θετικός και νοµίζω ότι βοηθάει
πολύ αυτά τα ασφαλιστικά ταµεία η τροπολογία. Άρα κι εγώ ως
αρµόδιος Υπουργός την κάνω αποδεκτή και, όπως είπα, ευχαρι-
στώ την Υπουργό. 

Δεύτερον, υποβλήθηκε -και γι’ αυτό µε παρακάλεσε η Υπουρ-
γός να έρθω- µία πολύ ενδιαφέρουσα τροπολογία, δικής µου αρ-
µοδιότητας, από πολλούς Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας µε πρώτο υπογράφοντα τον κ. Κατσώτη Χρήστο,
οι οποίοι προτείνουν να έχουν τη δυνατότητα την τρέχουσα ει-
σφορά -που πληρώνεται, απ’ ό,τι ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, κάθε
εξάµηνο στον ΟΓΑ και αφορά εισφορές του δεύτερου εξαµήνου
του 2014- να την εντάξουν µέσα στη ρύθµιση που έχει γίνει για
τις οφειλές σε ασφαλιστικά ταµεία ασφαλισµένων του ΟΓΑ,

αγροτών και κτηνοτρόφων. 
Έχω µιλήσει ήδη από το πρωί µε τη διοίκηση του ΟΓΑ. Δεν

µπορούµε να τη δεχθούµε σήµερα, γιατί θέλει µια επεξεργασία.
Όµως, µία κατ’ αρχήν δέσµευση που έχω, εφόσον και ο Διοικη-
τής του ΟΓΑ πριν µου εξέφρασε τη σύµφωνη γνώµη του, είναι
ότι θα φέρουµε εµείς αυτό το θέµα, αλλά µετά από µια επεξερ-
γασία από τον αρµόδιο φορέα, τη διοίκηση του ΟΓΑ και εφόσον
λήξει η τρέχουσα ρύθµιση. 

Γιατί, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι, όταν έχουµε
µία ρύθµιση που «τρέχει» και κάποιοι οφειλέτες έχουν ρυθµίσει
µε διαφορετικό τρόπο, δεν είναι σωστό για πολλούς λόγους εν-
διάµεσα να κάνεις κάτι διαφορετικό. 

Στις 31 Ιουλίου λήγει αυτή η ρύθµιση και µέχρι τότε θα είµαστε
έτοιµοι, πιστεύουµε, να ανταποκριθούµε στο περιεχόµενο αυτής
της τροπολογίας. Εποµένως, για τυπικούς λόγους, επειδή δεν εί-
µαστε ακόµη έτοιµοι και επειδή έχουµε την τρέχουσα ρύθµιση,
η τροπολογία δεν γίνεται αποδεκτή. Όµως, επί της ουσίας δε-
σµευόµαστε ότι θα εργαστούµε στην κατεύθυνση να δώσουµε
λύση παρόµοια ή την ίδια που λέει η τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας βρίσκεται αυτές τις

στιγµές εν µέσω καµίνου. Είµαστε εν µέσω µίας καµίνου, η οποία
κανείς δεν ξέρει τι αποτελέσµατα θα έχει. Ένα είναι βέβαιο, ότι
αυτή η κάµινος θα κάψει τους πάντες, όταν φτάσουµε στο σηµείο
εκείνο που πλέον θα έχουµε υπερβεί το χείλος του γκρεµού.

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνεχίζει την
ίδια τακτική, την ίδια πεπαλαιωµένη τακτική του παλαιού, όπως
εσείς λέτε, και χρεοκοπηµένου πολιτικού καθεστώτος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ)

Ο κ. Βούτσης πριν από λίγες µέρες είχε µιλήσει για µία νέα
αξιακή ηθική στην πολιτική µας ζωή και ο προσφάτως αποχωρή-
σας κ. Στρατούλης τώρα µόλις κατέθεσε πάλι δύο-τρεις άσχετες
και εκπρόθεσµες τροπολογίες σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Ως φάρσα ακούγονται σε όλους µας τα λόγια της κυρίας Προ-
έδρου, όταν έλεγε –και δεν σας κρύβω ότι πιστεύω ότι τα εννο-
ούσε και τα πίστευε, όταν τα έλεγε- στην εναρκτήρια οµιλία της
ότι δεν πρόκειται πλέον σ’ αυτήν την Αίθουσα να έρχονται εκπρό-
θεσµες και άσχετες µε τα νοµοσχέδια τροπολογίες. Συνεχίζουµε
την ίδια πεπαλαιωµένη τακτική.

Είναι λυπηρό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και είναι λυπηρό,
όταν ο προσφάτως κατελθών συνάδελφος ο κ. Μηταφίδης, όπως
και άλλοι αξιότιµοι συνάδελφοι σ’ αυτήν την Αίθουσα, έφερε πάλι
παραδείγµατα διχαστικής έννοιας και στάσεως σ’ αυτήν την Αί-
θουσα.

Και εµείς τους αγαπάµε όλους, κύριε Μηταφίδη, και αυτούς
που έχουν έρθει πολλά χρόνια σ’ αυτόν τον τόπο, αλλοεθνείς,
και αυτούς κυρίως που κατοικούν σ’ αυτόν τον τόπο και για τους
οποίους κάποια στιγµή πρέπει να µιλάµε. 

Μην υποτιµούµε τα αισθήµατα του ελληνικού λαού. Ο ελληνι-
κός λαός δεν περιµένει από εµάς εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα, να
µιλήσουµε µε ευσπλαχνικά λόγια για τους µετανάστες, γι’ αυτούς
για τους οποίους σήµερα ρυθµίζονται ζητήµατα ιθαγένειας. Ο
ελληνικός λαός από µόνος του, τα καλά στοιχεία αυτών των αν-
θρώπων, που ενδεείς, ταλαιπωρηµένοι, ξυπόλητοι ήρθαν σ’
αυτόν τον τόπο πριν από είκοσι χρόνια, τα δέχθηκε, τους αγκά-
λιασε, δουλεύει µαζί τους, τους ενισχύει οικονοµικά. Πώς µία
χώρα υπό πτώχευση, όπως είναι η χώρα µας, συντηρεί ένα και
πλέον εκατοµµύρια ξένους; Πώς γίνεται αυτό; 

ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Όπως στη Μανωλάδα...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αµάν πια αυτή η Μανωλάδα! 
ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Και κάτω στη Λακωνία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρία µου, ακούστε κάτι. Εγώ ξέρω

ότι τα διάφορα εθνικιστικά ή ρατσιστικά συνθήµατα εµφιλοχω-
ρούν σε χώρους που τα κάνουν παντιέρα πολιτική. Την πραγµα-
τικότητα πρέπει να δούµε. Η πραγµατικότητα είναι ότι σήµερα ο
Έλληνας της υπαίθρου και των αστικών κέντρων ζει µε αυτούς
οι οποίοι µπορούν να ζήσουν σ’ αυτόν τον τόπο. 

Και θεωρώ θετικό, παρά τις διάφορες ενστάσεις τις οποίες
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έχουµε και είναι βάσιµες, τη δυνατότητα ρύθµισης εκ µέρους της
Κυβερνήσεως αυτού του ζητήµατος. 

Το θέµα, όµως, είναι ότι έχουµε να κάνουµε µε µια κρατική µη-
χανή, η οποία έχει αδιαφάνειες, έχει παθογένειες, έχει διαφθορά
και θα έπρεπε πρώτα να ρυθµιστούν αυτά τα θέµατα. 

Είµαι αρκετά χρόνια σε αυτήν την Αίθουσα, κυρία Υπουργέ,
έχουν έρθει αρκετά νοµοσχέδια και, δυστυχώς, πολλές φορές
ανεµίζουµε αυτά τα νοµοσχέδια πάνω στα προβλήµατα τα οποία
δεν έχουν λυθεί. Νοµίζω ότι η κτήση της ελληνικής ιθαγένειας
είναι µια έννοια αποτελέσµατος σε έναν άνθρωπο, ο οποίος θέλει
να ζήσει µε αυτήν την ιθαγένεια. 

Μην υποτιµούµε, όµως, και τα δικά τους εθνικιστικά αισθή-
µατα, διότι η εθνοτική ταυτότητα ενός Αλβανού, ενός Βούλγα-
ρου, ενός Ρουµάνου, ενός οποιουδήποτε άλλου, πρέπει και
αυτήν να την προστατεύουµε, πρέπει και αυτής να της δίνουµε
µια έννοια. Διότι πολλοί από αυτούς µπορεί να χρησιµοποιήσουν
την ελληνική ιθαγένεια ως σηµαία ευκαιρίας για άλλα θέµατα.
Είναι ζητήµατα που πρέπει να µας απασχολούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην αρχή είπα ότι σήµερα το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µιλάει για τη χώρα µας και θεωρώ ότι
θα έπρεπε να γίνει δεκτή η ένσταση πολλών πτερύγων σε αυτήν
την Αίθουσα να αναβληθεί εχθές η συζήτηση του νοµοσχεδίου.
Εν πάση περιπτώσει, δεν έγινε δεκτή, δεδοµένων των συνθηκών.
Μιλούσε πριν από λίγο ο Έλληνας Πρωθυπουργός και εµείς µι-
λούµε για ζήτηµα, όχι ήσσονος σηµασίας, αλλά εν πάση περι-
πτώσει, ένα ζήτηµα το οποίο θα έπρεπε να µας απασχολήσει σε
άλλο χρόνο.

Ήθελα, λοιπόν, αναφερόµενος στο άγος των τροπολογιών,
των ντροπολογιών, όπως λέγονται, να αναφερθώ σε µια χθεσινή
παρουσίαση του Αναπληρωτού Υπουργού Υγείας του κ. Ξανθού,
σχετικά µε τη δια µίας τροπολογίας παύση των υπαρχόντων δι-
οικητών των νοσοκοµείων.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η διαδικασία η οποία επελέγη για
τον διορισµό διοικητών νοσοκοµείων στην προηγούµενη κυβέρ-
νηση έπασχε, αν θέλετε, παρά την ύπαρξη του ΑΣΕΠ. Παρά την
ύπαρξη µιας τυπικής διαδικασίας υπήρχαν θέµατα. Πράγµατι
διορίζονταν άνθρωποι, χωρίς άλλη αξιολογική διαδικασία. Δεν
υπάρχει αµφιβολία. Σας το λέω και εγώ προσωπικά.

Οι περισσότεροι, όµως, εξ αυτών των ανθρώπων ενάµιση
χρόνο τώρα έχουν δώσει την ψυχή τους µε πολλά προσόντα, µε
πολλή διάθεση να βοηθήσουν, µε όλα αυτά τα οποία συνθέτουν
έναν καλό δηµόσιο λειτουργό. 

Ανέφερε ο κύριος Αναπληρωτής ότι δηµιουργούν προβλή-
µατα, ότι είναι, θα έλεγα, πρόξενοι καταστάσεων που δεν συνά-
δουν µε την υπηρεσιακή λειτουργία. Υπάρχουν οι σχετικές
πειθαρχικές διώξεις για να τους αποµακρύνουν. Γιατί αναφέρεται
µε αυτήν τη διαδικασία και αυτήν την τροπολογία κατά τέτοιον
τρόπο; Ας το πει ξεκάθαρα -οι µάσκες να πέσουν για µια ακόµη
φορά- «θέλουµε να βάλουµε τα κοµµατικά µας στελέχη. Θέλουµε
να βάλουµε αυτούς που έβαλαν πλάτη στο ΣΥΡΙΖΑ, που κολλού-
σαν αφίσες», το γνωστό δηλαδή που γινόταν και πριν του πα-
λαιού πολιτικού καθεστώτος, το οποίο το έχετε στείλει στο περι-
θώριο της ιστορίας. 

Όµως, ανεφέρθη σε ποσοστά τρία, δύο, ένα διανοµή του προ-
ηγουµένου. Να σας πω τώρα τα σηµερινά ποσοστά; Πόσοι γενι-
κοί γραµµατείς των Ανεξάρτητων Ελλήνων είναι στα Υπουργεία;
Πρέπει να τους γνωρίζουν οι κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Το
µερίδιο των λαφύρων της εξουσίας συνεχίζεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, λοιπόν, αυτή η µεταβατική ρύθµιση ενός εξαγγελλοµένου

νέου µοντέλου στην υγεία είναι και υποκριτική και απαράδεκτη
γι’ αυτό που περνάει ο τόπος µας. Η Ελλάδα χάνεται και εµείς
διορίζουµε νέους διοικητές νοσοκοµείων.

Είπε ο κ. Ξανθός ότι αυτοί οι απερχόµενοι –το αναφέρει και η

τροπολογία- δεν µπορούν να ανταποκριθούν, λόγω αδυναµίας
άσκησης –λέει- των καθηκόντων τους. 

Είναι φοβερά πράγµατα αυτά, κύριε Πρόεδρε! Αυτοί οι άνθρω-
ποι θα προσφύγουν στα δικαστήρια. Θα πληρώσει από την περι-
ουσία του ο κ. Ξανθός τις αποζηµιώσεις τις οποίες ζητούν; Ο κ.
Ξανθός κάνει και τον εκσυγχρονιστή και τον παλαιοκοµµατικό,
κλείνοντας το µάτι στην κοµµατική πελατεία. «Εν µέρει εθνικός,
εν µέρει χριστιανίζων», όπως λέει και ο Καβάφης. 

Αυτά, λοιπόν, πρέπει να τελειώσουν. Είναι αστείο χθες το βρά-
δυ να συζητούµε για διορισµούς διοικητών νοσοκοµείων, όταν
δεν ξέρουµε αν σε µία ηµέρα θα υπάρχει Ελλάδα. Και αυτά τα
διχαστικά, τα οποία λέτε, δεν πρέπει να τα απευθύνετε σε µας,
γιατί εµείς την έννοια της πατρίδας την έχουµε ψηλά, πολύ ψη-
λότερα από το κόµµα µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώνετε, γιατί υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι που είναι να µι-
λήσουν. Να σεβαστούµε το δικαίωµα όλων να µιλήσουν στην
ώρα τους.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας.

Θα έλεγα λοιπόν –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι αυτοί που
έχουν το θράσος να κάνουν µάθηµα δηµοκρατίας και ευταξίας
πάνω στα ζητήµατα της διοίκησης και όλων αυτών που συνθέ-
τουν το σήµερα πρέπει από µόνοι τους και µε το δικό τους προ-
σωπικό παράδειγµα να είναι καθαροί. Και δυστυχώς –λυπούµαι
που θα το πω- συνεχίζετε την ίδια πεπατηµένη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε κύριε

Δαβάκη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπαρµπαρούσης εκ µέρους

του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή Αυγή. 
Κύριε Μπαρµπαρούση, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό; Με συγχωρείτε,
κύριε Μπαρµπαρούση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Μισό λεπτό, κυρία Χρι-
στοδουλοπούλου, θα σας δώσω τον λόγο, αφού κάνω µια ανα-
κοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Καλοκαιρινό Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυ-
µα της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο και το 15ο Γυµνάσιο Περι-
στερίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο και µετά ακολουθεί ο κ. Μπαρ-
µπαρούσης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Παίρνω τον
λόγο για ένα λεπτό, για να αναφερθώ σε µία νοµοτεχνική επεξερ-
γασία.

Στην παράγραφο 10 της υπ’ αριθµόν 172/65 υπουργικής τρο-
πολογίας, που είναι για τη µεταφορά των προσφύγων στα νησιά,
διαγράφονται οι λέξεις «οι Περιφέρειες» που είναι στην αρχή της
παραγράφου και αντικαθίσταται από τις λέξεις «οι Οργανισµοί
Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού και φορείς αυτών», για
να µπορούν όλοι, εκτός από τις Περιφέρειες και οι Δήµοι, να προ-
χωρούν σε τέτοιες µισθώσεις αυτοκινήτων για τη µεταφορά των
προσφύγων µέσα στα νησιά.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση η οποία έχει ως εξής: 

4174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Κύριε Μπαρµπαρούση, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Όσον αφορά τη διαπραγµάτευση ένας µύθος του Αισώπου

που έχει γίνει και τραγούδι λέει: «Όλες οι λύσεις είναι φίνες και
ωραίες τότε και µόνο, όταν είναι εφικτές. Μα, αν δεν έχεις κότσια
να τις εφαρµόσεις, άστο καλύτερα, καθόλου µην τις λες». 

Τελικά, η «πρώτη φορά Αριστερά» µετά τις σκληρές διαπραγ-
µατεύσεις µε τους θεσµούς και αφού το «όχι» του ελληνικού
λαού το µετέτρεψε σε «ναι» και αφού λύσατε όλα τα προβλήµατα
των Ελλήνων, είπατε να συνεχίσετε και το «λαθρονοµοσχέδιο»
για την ιθαγένεια. Μη χάσετε! Γιατί είναι επιτακτική ανάγκη να
λύσουµε και τα προβλήµατα των Πακιστανών, των Αφγανών και
των Ζουλού. Άντε, και ο επόµενος Πρόεδρος της Βουλής να είναι
ο Σάκα µε κανένα κόκκαλο στο κεφάλι! 

Πιστή, λοιπόν, στο πατριωτικό της καθήκον η Αριστερά ό,τι δεν
κατάφερε στο παρελθόν, δηλαδή να δώσει τη Μακεδονία στους
Σλάβους και στους Βούλγαρους και την Ήπειρο στους Αλβανούς
και στον Χότζα, το καταφέρνει σήµερα. Χαρίζει την πατρίδα των
Ελλήνων στους Ασιάτες και τους Αφρικανούς.

Βέβαια, γι’ αυτό υπεύθυνοι είστε όλοι σας, και εσείς των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων που λέτε ότι δεν θα ψηφίσετε το νοµοσχέδιο.
Αν είχατε όντως κόκκινες γραµµές, θα φεύγατε από την Κυβέρ-
νηση και θα την ρίχνατε. Απλά πράγµατα! 

Τι κι αν οι Έλληνες αναγκάζονται να φύγουν στο εξωτερικό, τι
κι αν αυτοκτονούν, τι κι αν δεν µπορούν να κάνουν παιδιά, γιατί
είναι οικονοµικά εξαθλιωµένοι, η «πρώτη φορά Αριστερά» έχει τη
λύση στο τσεπάκι: Θα τους αντικαταστήσετε µε Πακιστανούς,
Αφγανούς και Νιγηριανούς που στο µέλλον θα είναι και οι µόνοι
ψηφοφόροι σας.

Πρόσφατα διάβασα ένα σύνθηµα που είχαν γράψει κάποια
συντρόφια σας σε έναν τοίχο: «Ζούµε σε έναν πολύ όµορφο
τόπο. Το µόνο κακό είναι ότι έχει πολλούς Έλληνες». Αυτός είναι
πατριωτισµός σε όλο του το µεγαλείο! 

Εγώ πάντως περίµενα να δω πιο προοδευτικά πράγµατα σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Μισές δουλειές κάνετε. Για παράδειγµα, θα
µπορούσατε τα σπίτια που θα κατασχεθούν από τους Έλληνες,
επειδή δεν θα έχουν να πληρώσουν τον ΕΝΦΙΑ που δεν καταρ-
γήσατε, όπως λέγατε, να τα δώσετε σε αυτούς τους άµοιρους
για να κάνουν µια νέα αρχή στην πατρίδα των ονείρων τους, στην
Disneyland της Ευρώπης! 

Επίσης, θα µπορούσατε τα χωράφια που θα πάρετε από τους
Έλληνες αγρότες να τα δώσετε και αυτά στους νέους «Έλλη-
νες», για να καλλιεργήσουν παπάγιες και άλλα τροπικά φρούτα
που είχαν στις πατρίδες τους.

Θα µπορούσατε ακόµα τα αυτοκίνητα που θα κατασχεθούν
από τους Έλληνες που δεν έχουν να αποπληρώσουν τα δάνειά
τους, να τα δώσετε σε αυτούς, που είναι και πολύτεκνοι και τα
χρειάζονται περισσότερο.

Επίσης, µιας και απ’ ό,τι φαίνεται το καλοκαίρι αναµένεται να
είναι πολύ θερµό, καλό θα ήταν το Υπουργείο σας να µεριµνήσει
και γι’ αυτό. Βγάλτε ένα µικρό κονδύλι και µοιράστε κανένα αν-
τιηλιακό στην Οµόνοια γι’ αυτούς τους κακόµοιρους που λιάζον-
ται.

Τελικά, κύριοι της Αριστεράς, δεν θα µείνετε στην ιστορία ούτε
για το σκίσιµο των µνηµονίων, γιατί κι εσείς τα σκίσατε όπως και
ο Σαµαράς, ούτε και για τίποτε άλλο. Για το µόνο που θα µείνετε
στην ιστορία είναι γι’ αυτό το καθαρά προδοτικό και επαίσχυντο
νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι χειρότερο από τα
µνηµόνια και από τις όποιες συµφωνίες κάνετε µε τους θεσµούς,
όπως συνηθίζετε να τους λέτε τώρα τελευταία. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, πρώτον, αποδεικνύει περίτρανα ότι δεν
ισχύει αυτό που µας λέγατε πριν λίγα χρόνια, ότι δηλαδή οι µε-
τανάστες έρχονται εδώ για λίγο καιρό, να βγάλουν λίγα χρήµατα
και µετά θα γυρίσουν πίσω στις πατρίδες τους. Η αλήθεια είναι
ότι έρχονται και εγκαθίστανται εδώ µόνιµα. Και δεύτερον, απο-
δεικνύει ότι η µετανάστευση δεν έχει να κάνει µε την µετακίνηση
ενός µικρού αριθµού ανθρώπων, αλλά µε τη µετακίνηση ολόκλη-
ρων λαών, οι οποίοι είναι αδύνατον να αφοµοιωθούν από τις ευ-

ρωπαϊκές χώρες. 
Είναι τελείως διαφορετικό να δίνεις την ελληνική υπηκοότητα

σε κάποιους µεµονωµένους αλλοδαπούς και άλλο να εγκαθιστάς
καινούργιους λαούς µε τους Έλληνες. Το Σύνταγµα των Ελλή-
νων αναφέρει ξεκάθαρα και ρητά ότι πρέπει να νοµοθετούµε για
το καλό των Ελλήνων και όχι για το καλό όλων των λαών της υφη-
λίου. Και σας ρωτώ: Πού εξυπηρετεί αυτό το νοµοσχέδιο τους
Έλληνες; Είναι αδιανόητο τη στιγµή που Έλληνες ξενιτεύονται,
που λιποθυµούν τα παιδιά στο σχολείο από την πείνα και που δεν
ξέρουµε τι µας ξηµερώνει αύριο, να µαζευόµαστε εµείς εδώ σή-
µερα, λες και λύσαµε όλα τα άλλα προβλήµατα, και να νοµοθε-
τούµε για το καλό των ξένων που µπήκαν παράνοµα στην πατρί-
δα µας.

Ήρθαν εδώ, τους παρείχαµε δωρεάν υγεία, κάτι που δεν έχουν
οι Έλληνες, τους φροντίσαµε, τους περιποιηθήκαµε, αλλά όχι να
τους κάνουµε κι Έλληνες. Αυτό πάει πολύ, πιστεύω. Δεν γίνεται
κάποιος που ο πατέρας του, η µάνα του, ο παππούς του, η γιαγιά
του και όλο του το σόι είναι από το Πακιστάν, να είναι Έλληνας
επειδή γεννήθηκε στην Ελλάδα και επειδή απλά γράφτηκε σε ένα
ελληνικό σχολείο. 

Υπάρχουν πολλές περιπτώσεις ανθρώπων που έχουν αποκτή-
σει την ελληνική ιθαγένεια τα τελευταία χρόνια υπό πιο δύσκολες
προϋποθέσεις, που όχι µόνο δεν έχουν αποκτήσει ελληνική συ-
νείδηση, αλλά είναι και εχθρικοί προς την πατρίδα µας. Παρα-
δείγµατα έχουµε πολλά. Εδώ έχουµε πρόσφατο παράδειγµα
άνθρωποι αλβανικής καταγωγής που υπηρετούν τον Ελληνικό
Στρατό να ανεβάζουν στο facebook φωτογραφίες συµβολίζοντας
µε τα χέρια τους τον αλβανικό αετό. Στο συγκεκριµένο θέµα ανα-
φέρθηκαν κι άλλοι συναγωνιστές µου. Το καταθέτω κι εγώ στα
Πρακτικά µήπως και καταλάβετε τη σοβαρότητα της κατάστα-
σης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπαρµπαρού-
σης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογρα-
φία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλήθεια, σε περίπτωση, ω µη γένοιτο, που έχουµε µια σύρ-
ραξη µε την Αλβανία, µιας και αυτοί ονειρεύονται τη µεγάλη Αλ-
βανία και τα σύνορα µέχρι το Αντίρριο, στο πλευρό ποιων θα
πολεµήσουν αυτοί, κύριοι της Αριστεράς και της προόδου και
των λοιπών «δηµοκρατικών» δυνάµεων;

Ο Ιωάννης Καποδίστριας είχε πει: «Η νίκη θα είναι δική µας, αν
βασιλεύσει στην καρδιά µας µόνο το αίσθηµα το ελληνικό. Ο φι-
λήκοος των ξένων είναι προδότης». Βέβαια, τι να σας πει εσάς ο
Καποδίστριας τώρα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Αυτοί πολέµαγαν ενάντια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριε Μανιέ, αφήστε

τον κ. Μπαρµπαρούση. Αυτά πιστεύει, αυτά λέει ο άνθρωπος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Στα αρχαία χρόνια οι

βάρβαροι επιτίθεντο στην Ελλάδα µας µε καράβια και Στρατό,
σήµερα δεν χρειάζεται τίποτα απ’ όλα αυτά, γιατί σήµερα εσείς
οι ίδιοι φροντίζετε διά µέσου της Βουλής και αυτού του νοµο-
σχεδίου να ανοίξετε την κερκόπορτα για την άλωση της πατρί-
δας µας. 

Εµείς όµως, η Χρυσή Αυγή, οι τελευταίοι πιστοί, οι τελευταίοι
υπερασπιστές της Ελλάδας θα είµαστε εδώ και όταν µας δοθεί
η ευκαιρία το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα το σκίσουµε κατευ-
θείαν µε µια κίνηση, όπως πολύ σωστά έκανε στην τελευταία του
οµιλία και ο συναγωνιστής Χρήστος Παππάς. Και µαζί µε αυτό
το επαίσχυντο νοµοσχέδιο θα σκίσουµε και τα µνηµόνια και όλα
αυτά που λέγατε εσείς ότι θα σκίσετε και τελικά δεν κάνατε τί-
ποτα.

Εµείς µε όλες µας τις δυνάµεις θα αγωνιστούµε ώστε η Ελ-
λάδα να είναι µια χώρα η οποία θα κατοικείται από Έλληνες και
όχι µια χώρα που κάποτε κατοικούσαν Έλληνες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Τον λόγο έχει ο κ. Τι-
µολέων Κοψαχείλης, ο οποίος απουσιάζει. H κ. Άννα Βαγενά επί-
σης. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κριτσωτάκης για επτά λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Είναι αλήθεια ότι είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο
αυτό το οποίο ψηφίζουµε σήµερα. Γιατί, εκτός από τον ανθρω-
πιστικό του χαρακτήρα, είναι και µια ανάγκη που πρέπει να λυθεί
στη χώρα µας, έστω και µε αυτόν τον τρόπο. Διότι θα έπρεπε να
λυθεί µε πολύ διαφορετικό τρόπο και να είναι ακόµα πιο βαθιές
οι αλλαγές που θα έπρεπε να ψηφιστούν, να θεσµοθετηθούν και
να εφαρµοστούν. Όµως, υπάρχει και η συγκυρία και καταλαβαί-
νετε τι γίνεται. 

Ωστόσο, δεν µπορεί να µην µπει κανείς στον πειρασµό να πει
ότι όλα αυτά γίνονται µέσα σε ένα κλίµα που δηµιουργούν όλες
αυτές οι καταστάσεις που βιώνουµε σήµερα. Δεν θα έλεγα µόνο
για το δηµοψήφισµα και την επόµενή του µέρα, αλλά θα έλεγα
κυρίως ότι τα σαράντα τελευταία χρόνια της Μεταπολίτευσης
δηµιουργήθηκε το κοµµάτι της ελληνικής κρίσης µε τον πρωτα-
γωνιστικό ρόλο των κοµµάτων του δικοµµατισµού εκείνης της
εποχής, που, αφού έθεσαν το πρόβληµα και το φόρτωσαν στην
ελληνική οικονοµία και οικονοµία, ήρθαν πριν από έξι χρόνια ως
οι εµπρηστές που έβαλαν τη φωτιά να παίξουν το ρόλο του πυ-
ροσβέστη και να φέρουν τη χώρα εκεί που την έφεραν. Και σή-
µερα τολµούν µε το δηµοψήφισµα και ζητώντας το «ναι» να
επαναφέρουν αυτές τις πολιτικές, αυτές που κλώτσησε κυριολε-
κτικά ο ελληνικός λαός στις εκλογές του Ιανουαρίου, από την
κλειδαρότρυπα και να ξεγελάσουν τον ελληνικό λαό. 

Νοµίζω ότι το 61,3% ήταν µια ηχηρή και ισχυρότατη απάντηση.
Αλλά βλέπω ότι -σαν να µην πέρασε µια µέρα από την προεκλο-
γική καµπάνια τους για το «ναι»- τα κανάλια επιχειρούν να ακυ-
ρώσουν το «όχι» του λαού, είτε διαστρεβλώνοντας το νόηµά του
είτε µεταστρέφοντάς το πάλι σε «ναι».

Παρουσιάζουν τον κόσµο του «όχι» του 61,3% σαν να µην ήξε-
ρε τι ψήφιζε και αναµασούν τα λόγια των δανειστών, µεταφρά-
ζοντας κατά το δοκούν τη σαφή λαϊκή εντολή που δόθηκε για
δεύτερη φορά στην Κυβέρνηση να µην υποχωρήσει στην ακραία
και αδιέξοδη, θα πω εγώ, λιτότητα. 

Είδαµε σήµερα ολίγον έκπληκτοι τη συζήτηση που γίνεται «εις
τας Ευρώπας», όπου ακούσαµε οµιλίες περίπου του στιλ του
Άδωνη Γεωργιάδη, σε ένα Ευρωκοινοβούλιο το οποίο αποφασίζει
αλλά οι αποφάσεις του δεν είναι εκτελεστές. Διότι το έλλειµµα
της δηµοκρατίας στην Ευρώπη είναι µεγάλο και αυτό που βιώ-
νουµε σήµερα και κατά την προηγούµενη διαπραγµάτευση και
σε αυτήν που ξεκινά σήµερα µε τους δανειστές απέναντι νοµίζω
ότι µια χαρά εξηγεί το γιατί δεν µπορεί να προχωρήσει η Ευ-
ρώπη, γιατί έχει οικονοµικό, κοινωνικό και στο τέλος πολιτικό
πρόβληµα και γιατί αυτό πρέπει να αλλάξει. 

Εάν δεν καταφέρουµε να κάµψουµε την αντίσταση των απέ-
ναντι, οι οποίοι δεν θέλουν µια µικρή χώρα αλλά και µε Κυβέρ-
νηση Αριστεράς να είναι το παράδειγµα για τους λαούς της
Ευρώπης, τότε µας λένε ότι είµαστε σε αδιέξοδο. 

Εγώ θα πω ότι δεν έχει εφευρεθεί ακόµα και δεν θα εφευρεθεί
ποτέ η γοµολάστιχα εκείνη η οποία σβήνει λαούς, έθνη και κράτη
από το χάρτη. Και στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα. Θα
βρεθεί, λοιπόν, αυτό που χρειάζεται και αυτό που πρέπει να γίνει.
Η Ελλάδα, όχι µε εθνικιστικές κορώνες, αλλά µε τη δύναµη του
λαού της, µε αυτά που έχει ως προσόντα αλλά και µε τις αδυνα-
µίες της θα προχωρήσει!

Θα ήθελα να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο δυστυχώς η πραγµα-
τικότητα και τα γεγονότα των ηµερών το υποβαθµίζουν, γιατί θα
έπρεπε να έχει άλλη αντιµετώπιση από τα κανάλια, αλλά έχει θα-
φτεί κυριολεκτικά. Νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικό και αποδει-
κνύει ότι η Κυβέρνηση παραµένει ευθυγραµµισµένη στις προ-
εκλογικές και προγραµµατικές της δεσµεύσεις, παρά τα εµπόδια
και τις τρικλοποδιές και από την άλλη πλευρά ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει την πραγµατική πολιτική βούληση και την αξιακή συ-
νέπεια να µπορεί να νοµοθετεί, ακόµα και σε αυτές τις στιγµές.
Δίνει τις κεντρικές µάχες και για κάποια ζητήµατα που φαίνεται
ότι δεν είναι κεντρικά, αλλά είναι ανθρώπινα. Και πρέπει να κρα-
τήσουµε τον ανθρωπισµό µας και την ανθρωπιά µας, όπως λένε
οι απλοί άνθρωποι στην πατρίδα µας, για να µπορέσουµε να προ-
χωρήσουµε. 

Εγώ ως Πρόεδρος της Επιτροπής που είδα το νοµοσχέδιο
θέλω να σας πω ότι το παρακολούθησα ίσως περισσότερο από
τον οποιοδήποτε άλλο, έστω και υποχρεωτικά. Αυτό που πρέπει

να πω είναι ότι η συνολική διαδικασία ήταν πολύ διαφορετική από
εκείνη µε την οποία κάποια κόµµατα της Αντιπολίτευσης –για να
µην πω το σύνολο της Αντιπολίτευσης- ήθελαν να αντιµετωπί-
σουν το θέµα πολιτικά. 

Ένα πολύ σηµαντικό στοιχείο ήταν η διαβούλευση των φορέων
στην ειδική συνεδρίαση µε τους εξωκοινοβουλευτικούς φορείς
και παράγοντες. Εκεί φάνηκε η πραγµατικότητα, η αλήθεια και η
διάσταση που έχει η κοινωνία από ένα τουλάχιστον κοµµάτι του
ελληνικού πολιτικού σκηνικού. 

Θα πω ότι είναι θέµα πολιτικής βούλησης και δεν είναι θέµα
ικανοτήτων. Ικανότατοι άνθρωποι αδυνατούν να καταλάβουν,
γιατί δεν θέλουν, το γιατί αυτό το νοµοσχέδιο είναι αναγκαίο. Θέ-
λουν να αφήσουν το πρόβληµα να µη λύνεται και να µη µπορέ-
σουµε επιτέλους να αντισταθούµε σε αυτήν την πολιτική που έχει
η Ευρώπη, γιατί είναι µερικοί που ισχυρίζονται ότι η Ευρώπη δεν
έχει πολιτική για το µεταναστευτικό. Έχει πολιτική, µόνο που
αυτή η πολιτική δεν το αντιµετωπίζει. Χρησιµοποιεί τις χώρες που
είναι στα σύνορα της Ευρώπης ως αποθήκες ψυχών και κρύβει
το πρόβληµα κάτω από το χαλί. 

Δυο παρατηρήσεις θα κάνω εδώ. Αυτή η Ευρώπη που δεν µπο-
ρεί να αντιµετωπίσει αυτό το πρόβληµα δεν είναι άλλη µία από-
δειξη ότι έχει έλλειµµα δηµοκρατίας; Θα πω και ένα δεύτερο: Σε
σχέση µε ό,τι προχωράει η Ευρώπη, γιατί εδώ στην Ελλάδα
υπάρχουν άνθρωποι ευρωπαϊστές –που το γράφουν κιόλας και
το έκαναν και µε το «ναι», κάνοντας παράλληλα και αίσχη και
ενάντια στη δηµοκρατία και στη δεοντολογία και χρησιµοποιών-
τας τα µέσα ενηµέρωσης όχι για ενηµέρωση, αλλά για παραπλά-
νηση- που δεν ήρθαν να ταυτιστούν µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο
που είναι πίσω από τα πράγµατα, ούτε µε αυτό;

Θέλω να σας πω, επίσης, ότι υπάρχουν συγκεκριµένα σηµεία
του νοµοσχεδίου που νοµίζω ότι είναι πολύ βασικά. 

Εµείς αναγνωρίζουµε δύο βασικούς όρους για τη χορήγηση
ιθαγένειας, όχι επιλέγοντάς τους αυθαίρετα ανάµεσα σε άλλους,
αλλά µε πολιτικά κριτήρια. Αυτοί είναι αφ’ ενός η νόµιµη παρα-
µονή στη χώρα είτε του γονέα είτε του ίδιου του αιτούντα, αφ’
ετέρου η εκπαιδευτική διαδικασία, ο θεµέλιος λίθος ένταξης ενός
οποιουδήποτε παιδιού, ανεξαρτήτως καταγωγής, στην κοινωνία
και ως απαρχή δηµιουργίας γνήσιων θεσµών και δεσµών µε την
ίδια την ελληνική κοινωνία. 

Αυτοί είναι, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι και συναδέλ-
φισσες, οι πολιτικοί όροι χορήγησης της ιθαγένειας, όχι το αν
ένα νέο παιδί θα φέρει ολυµπιακό µετάλλιο ή θα αγωνιστεί στο
NBA, που είναι για κάποιους τα κριτήρια. 

Ας µείνουν µε τα κριτήριά τους, αλλά ας ανοίξουν λίγο και τα
µάτια τους και ας αφήσουν λίγο την ευαισθησία τους. Όντως µε-
ρικοί άνθρωποι δεν έχουν χαρτιά, αλλά εγώ ξέρω από τον ελλη-
νικό λαό που λέει ότι άνθρωπος είναι εκείνος που τον γέννησε
µια µάνα, όχι εκείνος που έχει χαρτιά. Και υπάρχουν άνθρωποι
που έχουν χαρτιά, αλλά είναι λιγότερο άνθρωποι -και θα τολ-
µήσω να πω- και λιγότερο Έλληνες από κάποιους άλλους. 

Όσον αφορά την εργασία, εδώ νοµίζω ότι είναι το κριτήριο.
Εγώ θα ήθελα η τελευταία λέξη να είναι προς την κυρία Υπουργό.

Κυρία Υπουργέ, προσέξτε ιδιαίτερα, γιατί αυτό το νοµοσχέδιο
δεν είναι το τέλος. Νοµίζω ότι είναι η αρχή. Πρέπει στα επόµενα
νοµοσχέδια να έχουµε πρόνοιες και νοµοθετήσεις τέτοιες που
να προσέχουν και την εργασία, διότι δεν είναι µόνο να έχει κανείς
τα χαρτιά, είναι και να έχει στη ζωή του τις δηµοκρατικές ελευ-
θερίες και τα δικαιώµατα εκείνα που, δυστυχώς, δεν έχουν ούτε
οι Έλληνες. Πρέπει µαζί οι Έλληνες και οι ξένοι εργαζόµενοι να
τα αποκτήσουν. 

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κριτσωτάκη. 

Τον λόγο έχει η κ. Γαϊτάνη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το

παρόν νοµοσχέδιο συζητάµε για πολλοστή φορά σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο για το αναφαίρετο δικαίωµα των πολιτών να είναι ξεκά-
θαρη η σχέση τους µε το κράτος στο οποίο διαβιούν -και στην
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προκειµένη περίπτωση, οι πολίτες αυτοί είναι παιδιά- ένα δι-
καίωµα- αποτέλεσµα µαζικών αγώνων για δηµοκρατικές ελευθε-
ρίες από τη σύσταση των κρατών, από την ήττα της απόλυτης
µοναρχίας και των υπηκόων του βασιλιά στην αστική δηµοκρατία
µε τους πολίτες να προστατεύονται µόνο από το Σύνταγµα, από
το 1947 που αποστερήθηκαν την ελληνική ιθαγένεια πενήντα χι-
λιάδες αντάρτες και αριστεροί ακτιβιστές ως πρόσωπα αντεθνι-
κώς δρώντα, που κατέπεσε το 1985, από το 1955 µε το περιβό-
ητο άρθρο 19 –είναι γκαντέµικος αριθµός το 19- µε το οποίο
εξήντα χιλιάδες µειονοτικοί της Θράκης παύουν να είναι Έλληνες
πολίτες και το οποίο καταργείται το 1998 µετά από διεθνή κατα-
κραυγή, από τη Μεταπολίτευση που για πρώτη φορά το 2010 έρ-
χεται ο νόµος Ραγκούση και αποτελεί µια µεταρρυθµιστική τοµή
σε σχέση µε το σκοτεινό παρελθόν. 

Ο νόµος αυτός έδινε το δικαίωµα ιθαγένειας σε παιδιά, άνοιγε
ο δρόµος για πολιτογράφηση ενηλίκων, έδινε το δικαίωµα του
εκλέγειν και εκλέγεσθαι και υποχρέωνε το κράτος να αιτιολογεί
τις αρνητικές αποφάσεις του. Η Δεξιά σε όλες της τις εκφάνσεις
–το ΛΑΟΣ τότε, η Χρυσή Αυγή µετά και φυσικά πίσω απ’ όλους η
Νέα Δηµοκρατία- αντέδρασε µε γενικό ξεσηκωµό και µε από-
φαση του ΣτΕ το νοµοσχέδιο –ένα νοµοσχέδιο-ελπίδα για χιλιά-
δες µετανάστες-κατέπεσε ως αντισυνταγµατικό. 

Για την ελίτ αυτής της χώρας η ιθαγένεια ήταν πάντα ένα όπλο
διαίρεσης και εκµηδένισης των επικίνδυνων εχθρών της και υπό
αυτό το πρίσµα πρέπει να βλέπουµε πάντα αυτά τα νοµοσχέδια.
Ακόµα και ο νόµος Ραγκούση, που τακτοποιούσε ένα κοµµάτι εν-
σωµατωµένων µεταναστών, δεν απέβλεπε στη δηµοκρατία, αφού
και αυτό ήταν ένα νοµοσχέδιο διακρίσεων και µόνιµων εξαιρέ-
σεων. Απέβλεπε στην πραγµατικότητα στη διεύρυνση της εξου-
σίας της, σε µια εποχή που χρειαζόταν περιστολή των δηµο-
κρατικών δικαιωµάτων για να επιβληθούν τα µνηµόνια και, επειδή
δεν αρκούσε η νοµοθεσία, επιστρατεύθηκε ο ρατσισµός, ενισχύ-
θηκαν τα φασιστικά µορφώµατα, χρειάστηκε η καταστολή τής
αστυνοµίας και σήµερα αναδεικνύεται η ισλαµοφοβία. 

Απέναντι στο µπλοκ της µαύρης αντίδρασης είναι τοµή η πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης να επαναφέρει το νοµοσχέδιο για την
ιθαγένεια, έστω και µε χαρακτήρα τροποποιήσεων του προηγού-
µενου νόµου. 

Ξεχνάει, όµως, τα πολιτικά δικαιώµατα, παραµένουν οι διακρί-
σεις και η γραφειοκρατία, κυρία Υπουργέ, επιµένει στην επιτυχή
φοίτηση και όχι απλώς στη φοίτηση, ένα µέτρο ταξικό, ένα µέτρο
που χτυπάει τα πιο φτωχά παιδιά των µεταναστών, που φοίτησαν,
αλλά δεν τα κατάφεραν ή πήραν το δρόµο της δουλειάς για να
θρέψουν την οικογένειά τους.

Και όλα αυτά για να µην συγκρουστούµε µε τη συντριπτική
πλειοψηφία του ΣτΕ. Ποιος, όµως, µας εγγυάται ότι δεν θα εκ-
πέσει πάλι µετά την προσφυγή που έχει ήδη ανακοινωθεί από τη
Χρυσή Αυγή, δηλαδή τη Νέα Δηµοκρατία για να µην κρυβόµα-
στε;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µόνη εγγύηση για να υπάρξουν
όλα αυτά, για να µην εκπέσει, είναι οι µαζικοί αγώνες των εργα-
τικών και λαϊκών στρωµάτων µε τα ταξικά τους αδέλφια, που
ήρθαν κυνηγηµένα από τους πολέµους και τη φτώχεια που έχει
επιβάλλει ο πλούσιος δυτικός κόσµος, η µαζική αντίσταση ενάν-
τια στα µνηµόνια, στην πολιτική λιτότητας που η ευρωπαϊκή ελίτ
θέλει να επιβάλει σε όλη την Ευρώπη και επίσης η µαζική αντί-
σταση ενάντια στο ρατσισµό και το φασισµό που διαιρεί τους ερ-
γαζοµένους σε Έλληνες και ξένους και υπονοµεύει το µέλλον
της Αριστεράς, της µόνης ελπίδας των λαϊκών στρωµάτων. 

Η σαρωτική νίκη του «όχι» από τους ανέργους, τους φτωχούς
εργαζόµενους και τη νεολαία έδειξε την αποφασιστικότητά τους
να στηρίξουν την Κυβέρνηση να υλοποιήσει το πρόγραµµά της,
παρά το κλείσιµο των τραπεζών, τον εκφοβισµό για µαζικές απο-
λύσεις, την ασύστολη προπαγάνδα, που µιλούσε για πείνα, έλ-
λειψη στα φάρµακα και στα καύσιµα. Αυτή η µαζική επιµονή τού
«όχι», ως ρητή εντολή για ρήξη µε τη λιτότητα, βρέθηκε αντιµέ-
τωπη µε το «ναι» της άρχουσας τάξης και των ανωτέρων µεσο-
στρωµάτων, αυτούς που κέρδισαν από τα µνηµόνια, αυτούς που
έχουν συµφέροντα από τα µνηµόνια. 

Αυτή η στήριξη δεν είναι αµελητέα και δεν πρέπει να την υπο-
τιµήσουµε ούτε και να την απογοητεύσουµε, όπως επίσης και τη

διεθνή αλληλεγγύη, η οποία ήταν µεγάλη. 
Μπορούµε να αρχίσουµε µε βελτιώσεις από αυτό το νοµοσχέ-

διο. Κανένα παιδί που δεν πέτυχε στο σχολείο, παρά το ότι φοί-
τησε, να µην αποκλειστεί. Κανένα παιδί που οι γονείς του έχασαν
το δικαίωµα νόµιµης παραµονής λόγω ανεργίας, κανένα παιδί
που οι γονείς του δεν είχαν ποτέ το δικαίωµα νοµιµοποίησης να
µην βρεθεί να ζει χωρίς πατρίδα και χωρίς χαρτιά. Το «ίσα δι-
καιώµατα για όλους» δεν πρέπει να παραµείνει ένα σύνθηµα γιατί
τώρα, κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι µπορούµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Λυκούδης και ο κ. Μεϊκόπουλος είναι απόντες, οπότε τον

λόγο έχει η κ. Αυλωνίτου, για επτά λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχοντας

ζήσει οκτώ χρόνια στο εξωτερικό κατά τη διάρκεια των σπουδών
µου στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, σε µια χώρα µε
ισχυρή παρουσία απόδηµου ελληνισµού, έχω αποκτήσει άµεση
προσωπική εµπειρία για το ευαίσθητο θέµα της απονοµής υπη-
κοότητας και ιθαγένειας σε αλλογενείς, ποιες ευκαιρίες προσφέ-
ρει, αλλά και τι κινδύνους κρύβει.

Υπό το φως, λοιπόν, αυτών των προσωπικών εµπειριών, θέλω
να σταθώ στα άρθρα 1 έως 4 του νοµοσχεδίου περί ιθαγένειας,
που αφορούν την απονοµή ιθαγένειας σε µετανάστες δεύτερης
γενιάς, σε ανθρώπους δηλαδή που γεννήθηκαν ή βρέθηκαν να
ζουν στη χώρα µας, όχι από δική τους επιλογή, αλλά από επιλογή
των γονέων τους.

Κατ’ αρχάς, το άρθρο 1 έρχεται να αντιµετωπίσει µια υπάρ-
χουσα κατάσταση, την ύπαρξη στη χώρα µας παιδιών που, ενώ
δεν είναι ελληνικής καταγωγής, δεν γνωρίζουν άλλη πατρίδα από
την Ελλάδα. Από τη στιγµή που έχουµε στη χώρα µας τέτοια παι-
διά, έχουµε δύο επιλογές: Μπορούµε να προσφέρουµε στα παι-
διά αυτά τη δυνατότητα ένταξης και αφοµοίωσης στην ελληνική
κοινωνία, αν το θέλουν, ή µπορούµε να τους αποκλείσουµε σε
κοινωνικά γκέτο µέσα στα όρια της χώρας µας. Η ιστορία και η
σύγχρονη διεθνής πείρα δείχνουν ότι από αυτές τις δύο επιλογές
η δεύτερη είναι εξαιρετικά επικίνδυνη.

Το να έχεις δίπλα σου µια οµάδα ανθρώπων που νιώθουν ξένοι
µέσα στη χώρα σου, χωρίς όµως να νιώθουν δεµένοι µε µια άλλη
χώρα, στην οποία θα ήθελαν κάποτε να επιστρέψουν, δηµιουργεί
µακροπρόθεσµα µια πηγή κοινωνικής τριβής που, αν κορυφωθεί,
δεν θα βρίσκει διέξοδο εκτόνωσης. Δεν είναι, όµως, το ίδιο πράγ-
µα µε τους µετανάστες πρώτης γενιάς. 

Άνθρωποι που επέλεξαν ως ενήλικες να έρθουν στη χώρα µας
για να εργαστούν διαθέτουν τη δική τους εθνική και πολιτιστική
ταυτότητα και συχνά θεωρούν την παραµονή στη χώρα µας προ-
σωρινή. Ζήσαµε στα χρόνια της κρίσης το φαινόµενο της εθε-
λουσίας αποχώρησης νόµιµων µεταναστών, ιδίως από χώρες της
Βαλκανικής, που ήρθαν και έφυγαν µε βάση τις εξελίξεις της
αγοράς εργασίας.

Όταν, όµως, ένα παιδί έχει γεννηθεί εδώ, όταν δεν έχει γνωρί-
σει άλλη πατρίδα, όταν ξέρει την ελληνική γλώσσα καλύτερα από
τη γλώσσα των γονέων του, όταν έχει µάθει να ζει µε βάση τις
κοινωνικές νόρµες της σηµερινής Ελλάδας και συχνά δεν κατα-
νοεί καν τις παραδοσιακές κοινωνικές συµβάσεις της χώρας κα-
ταγωγής του, το να θέλουµε να το αντιµετωπίζουµε ως προσω-
ρινό µετανάστη είναι εξωπραγµατικό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τίθεται όµως ένα ερώτηµα: Ένα
τέτοιο παιδί νιώθει Έλληνας ή ξένος; Από την εµπειρία µου στην
Αµερική θα σας πω ότι νιώθει Έλληνας, αν η Ελλάδα τού το επι-
τρέψει, ενώ, αν εξαναγκαστεί να γυρίσει στη χώρα καταγωγής
των γονιών του ως ενήλικας, εκεί µάλλον θα νιώσει ξένος. Αυτό
ισχύει για την πλειοψηφία των ανθρώπων. 

Βέβαια, δεν µπορούµε εµείς να νοµοθετούµε στατιστικά,
οπότε µπαίνουν κριτήρια και µια ασφαλιστική δικλίδα. Το άρθρο
1 θέτει βασικό κριτήριο την ελληνική εκπαίδευση, θεωρώντας ότι
αντικειµενικά θα δράσει αφοµοιωτικά. Θέτει ακόµα όρο την µα-
κροχρόνια µόνιµη και νόµιµη παραµονή των γονέων στην Ελ-
λάδα, για να µην έχουµε περιστατικά γεννήσεων στη χώρα µας
µόνο και µόνο για την απόκτηση ιθαγένειας.

Το άρθρο 3 προσφέρει την ασφαλιστική δικλίδα, αν το παιδί

4178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δεν θέλει την ελληνική ιθαγένεια, να µπορεί να την αποβάλει
µόλις ενηλικιωθεί. Άκουσα βέβαια και κάποιες αντιρρήσεις στο
νοµοσχέδιο του είδους «Έλληνας γεννιέσαι, δεν γίνεσαι». 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ειδικά εµείς οι Έλληνες, έχοντας
µια γραπτή ιστορία σχεδόν τριών χιλιετιών, θα έπρεπε να έχουµε
µεγαλύτερη αυτοπεποίθηση και ισχυρότερες αντιστάσεις σε τέ-
τοιες στενόµυαλες θεωρίες. Ας µην ξεχνάµε ότι και ο κοσµοπο-
λιτισµός, που προκαλεί σε ορισµένους εδώ µέσα βδελυγµία, είναι
αρχαία ελληνική επινόηση.

Οι Έλληνες δεν φοβόµαστε. Στις χιλιετίες της ιστορίας µας
δεν είµαστε ούτε ξενόφοβοι ούτε ξενολάτρες. Αξιολογούµε τους
ανθρώπους, αξιολογούµε τους θεσµούς, αξιολογούµε τις κατα-
στάσεις κατά την αξία τους. Την Κυριακή είπαµε ένα περίφηµο
«όχι» σε ένα ξένο τελεσίγραφο, όχι γιατί οι προτάσεις που περι-
είχε προέρχονται από το εξωτερικό, αλλά γιατί είναι καταστρο-
φικές για τη χώρα µας και γιατί δεν δεχόµαστε τελεσίγραφα.

Σήµερα λέµε «ναι» σε µια µετρηµένη, εθελοντική και µε όρους
αφοµοίωση παιδιών που γεννήθηκαν και µεγαλώνουν στη χώρα
µας, γιατί αυτό εξυπηρετεί τις ανθρωπιστικές µας αξίες, γιατί
αυτό εξυπηρετεί τις ευρωπαϊκές µας αρχές, γιατί, τέλος, αυτό
συµφέρει τη χώρα µας.

Έτσι, ψηφίζω το νοµοσχέδιο «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα
Ελληνικής Ιθαγένειας κ.λπ.» κατ’ άρθρον ως έχει και είµαι, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, πολύ υπερήφανη που η χώρα µου κρατάει
ψηλά τη σηµαία των πολιτιστικών της αξιών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Αυλωνίτου.

Τον λόγο έχει ο κ. Καραγιαννίδης για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου έχει µείνει ακατανόητο από χθες το αίτηµα συγκεκριµέ-

νων Κοινοβουλευτικών Οµάδων να µη γίνει η συζήτηση χθες και
σήµερα. Χθες και σήµερα έπρεπε να γίνει αυτή η συζήτηση και
αποδεικνύεται από την αναγκαιότητα. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
εφαρµόζει στο ελάχιστο τις υποχρεώσεις της χώρας µας απέ-
ναντι στους µετανάστες, που λύνει ζητήµατα τα οποία θα έπρεπε
να είχαν λυθεί εδώ και χρόνια, που οδηγεί επιτέλους τα παιδιά
της δεύτερης γενιάς στο να ζουν µε αξιοπρέπεια και µε ίσες ευ-
καιρίες µέσα στην ελληνική κοινωνία. Μου είναι αδιανόητο γιατί
χθες ζητήθηκε να µη γίνει η κουβέντα.

Αυτή η κουβέντα, λοιπόν, θα γίνει και το νοµοσχέδιο θα ψηφι-
σθεί και θα λύσουµε και θα επιλύσουµε πολλά προβλήµατα µε
αυτό το νοµοσχέδιο. Όµως, πρέπει να µείνουµε στο εξής. Νοµίζω
-και είναι η εικόνα της δεξιάς Αντιπολίτευσης- ότι οι άνθρωποι
αυτοί πικράθηκαν τόσο πολύ που δεν είναι σήµερα ούτε καν στην
Αίθουσα της Ολοµέλειας. Είναι η εικόνα του πώς αντιλαµβάνον-
ται την πολιτική των επιχειρηµάτων τα κόµµατα της δεξιάς Αντι-
πολίτευσης. Είναι απόντες σε όλη τη διάρκεια της κουβέντας
παρά µόνο όταν χρειάζεται να µιλήσει κάποιος από τους Βουλευ-
τές, οπότε έρχεται, µιλάει και φεύγει.

Ειπώθηκαν αυτήν την εβδοµάδα που πέρασε µέχρι την Κυ-
ριακή τροµακτικά πράγµατα που δεν µπορούµε να αµφισβητή-
σουµε και δεν µπορούµε να κρύψουµε κάτω από το χαλί. Ειπώ-
θηκε ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ οδηγεί τη χώρα σε διχασµό.

Συγχωρήστε µε, αλλά διχασµός που παίρνει 61,5% µάλλον δεν
είναι διχασµός -και µάλιστα, 61,3% για να µην αδικήσω και το πο-
σοστό- κόντρα σε µια τροµοκρατία των νενέκων των ιδιωτικών
καναλιών, κόντρα σε µια τροµοκρατία των κλειστών τραπεζών.
Προφανώς, δεν είναι εθνικός διχασµός. Άλλος διχασµός είναι,
κοινωνικός διχασµός. Διότι, όπως και να το κάνουµε, παρά το ότι
κάποιοι το αµφισβητούν, σ’ αυτήν τη χώρα, αλλά και σε όλη την
Ευρώπη υπάρχουν εκµεταλλευτές και εκµεταλλευόµενοι.

Οι εκµεταλλευόµενοι, λοιπόν, αποφάσισαν την Κυριακή να
σταµατήσουν τη λιτότητα. Οι εκµεταλλευόµενοι αποφάσισαν την
Κυριακή να θέσουν τέλος στην επιβολή µιας άλλης πολιτικής απ’
αυτή που οι ίδιοι θέλουν να δηµιουργήσουν. Οι εκµεταλλευόµε-
νοι αποφάσισαν ότι την Κυριακή πρέπει επιτέλους να λειτουργή-
σει η δηµοκρατία στην Ευρώπη.

Αν οι κύριοι της δεξιάς Αντιπολίτευσης το βλέπουν ως διχα-
σµό, είναι δικαίωµά τους. Μόνο που ο κόσµος επέλεξε άλλως,

αλλιώς και ο κόσµος επέλεξε µε βροντερή φωνή το «αλλιώς», γι’
αυτό και σήµερα δεν είναι εδώ να αντιπαρατεθούν.

Ειπώθηκε, επίσης, ότι χάνουµε την ευρωπαϊκή µας ταυτότητα.
Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο είναι η ευρωπαϊκή µας ταυτότητα,
για την οποία δεν έχουν να µας πουν κουβέντα σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Η ευρωπαϊκή µας, λοιπόν, ταυτότητα, υπήρχε, υπάρχει
και θα υπάρχει.

Οι άνθρωποι αυτοί δεν είδαν τους εκατοντάδες διανοούµενους
Ευρωπαίους πολιτικούς, δεν είδαν τις διαδηλώσεις σε όλη την
Ευρώπη, δεν είδαν τα κινήµατα που αναπτύχθηκαν το τελευταίο
χρονικό διάστηµα. Έµειναν Ευρώπη, στη δική τους Ευρώπη βέ-
βαια, στην Ευρώπη των µισθών των 300 ευρώ, στην Ευρώπη της
σκληρής εκµετάλλευσης του κεφαλαίου προς τους εργαζόµε-
νους.

Εµείς αυτήν την Ευρώπη δεν την επιλέξαµε και δεν θα την επι-
λέξουµε. Αυτή η γραµµή που τραβήχτηκε την Κυριακή δεν µπο-
ρεί να αγνοηθεί. Αυτή η γραµµή που τραβήχτηκε την Κυριακή
είναι κάτι που ανοίγει νέους δρόµους όχι µόνο για τη χώρα µας.
Δεν θέλουµε να σωθεί µόνο η Ελλάδα και οι άνθρωποι που ζουν
σ’ αυτή τη χώρα. Θέλουµε να σωθεί συνολικά η Ευρώπη. Η Ευ-
ρώπη µε τις πολιτικές της λιτότητας δεν θα σωθεί. Θα οδηγηθεί
στον ολοκληρωτισµό. 

Πριν λίγες στιγµές παρακολουθήσαµε κάτι χυδαίο, όταν ο
Πρωθυπουργός της Ελλάδας µίλησε µέσα στο Ευρωκοινοβού-
λιο. Η δεξιά πτέρυγα του Ευρωκοινοβουλίου τόλµησε να διακό-
ψει και να γιουχάρει έναν Πρωθυπουργό µίας ευρωπαϊκής χώ-
ρας. Άραγε, αυτό το αποδέχονται οι κύριοι Βουλευτές της δεξιάς
Αντιπολίτευσης; Είναι σύµφωνοι µ’ αυτές τις πρακτικές;

Αυτοί, λοιπόν, που µέχρι χθες µας έλεγαν αυτά που µας έλε-
γαν για το δηµοψήφισµα, ότι δήθεν ήταν πραξικοπηµατικό και
αντισυνταγµατικό, αλλά παρ’ όλα αυτά συµµετείχαν και έχασαν,
θα παραδεχθούν το λάθος τους; Θα παραδεχθούν ότι άσκησαν
τροµοκρατία ότι το συγκεκριµένο δηµοψήφισµα ήταν υπέρ της
συµφωνίας και όχι υπέρ της παραµονής στην Ευρωζώνη; Θα πα-
ραδεχθούν, επιτέλους, ότι ηττήθηκε η αντίληψή τους ότι εµείς
θέλουµε να κάνουµε τη χώρα µας Αλβανία και οι άλλοι θέλουν
να µας κάνουν Ευρώπη; Αυτά τα επιχειρήµατα ακούσαµε την
προηγούµενη εβδοµάδα.

Κανένας απ’ αυτούς δεν βρίσκει το θάρρος να ζητήσει «συγ-
γνώµη» γι’ αυτά που ειπώθηκαν την προηγούµενη εβδοµάδα. Η
ηγεσία της ΓΣΕΕ θα παραιτηθεί επιτέλους; Ένα εργατικό κίνηµα
µπορεί να εκπροσωπηθεί απ’ αυτούς τους εργατοπατέρες; Μπο-
ρεί ο εργατικός κόσµος να περιµένει τίποτα απ’ αυτούς τους εξω-
νηµένους που κατ’ επάγγελµα είναι συνδικαλιστές; Όλοι αυτοί,
τα επιµελητήρια, οι επιχειρηµατικοί φορείς που ήταν υπέρ του
«ναι» θέλουν να εφαρµόσουµε ένα µνηµόνιο που θα τους φορο-
λογεί µε 29% µε προκαταβολή 100%; Να έρθουν να το ζητήσουν.
Θα µας βγάλουν από τη δύσκολη θέση.

Όσοι επιλέγουν, λοιπόν, αυτό το πράγµα πρέπει να έρθουν και
να απολογηθούν και όχι να λείπουν σήµερα απ’ αυτήν την κου-
βέντα. Επιτέλους, όταν ένα δηµοψήφισµα βγάζει µία πολύ συγ-
κεκριµένη απόφαση, ουσιαστικά µορφοποιεί τα κοινωνικά αιτή-
µατα τα οποία αυτήν τη στιγµή είναι αδιαπραγµάτευτα. Ούτε
στην Ευρώπη ούτε στον κόσµο ολόκληρο µπορεί να ηττηθεί ένας
ελληνικός λαός που ζητά να ζήσει µε αξιοπρέπεια και µέλλον. Σ’
αυτά να έρθουν να απαντήσουν οι κύριοι της δεξιάς Αντιπολίτευ-
σης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Καραγιαννίδη.
Η κ. Καββαδία δεν είναι εδώ και επόµενη στον κατάλογο είναι

η κ. Κανελλοπούλου.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ ότι η µέρα προσφέρεται,

δεν θέλω την ώρα που διεξάγεται η µάχη των µαχών της χώρας
να αναλωθώ και να αναλυθώ σε κροκοδείλια δάκρυα για την κα-
τάντια της πατρίδας. Άλλωστε, ανήκω στη συντριπτική πλειοψη-
φία των Ελλήνων που δεν ανακάλυψαν τις ουρές των ανθρώπων
επ’ ευκαιρία του «capital control». Η αλήθεια είναι ότι είχα δει
ουρές συνταξιούχων µέσα στις τράπεζες να κλαίνε βλέποντας
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τις κατ’ επανάληψη κοµµένες συντάξεις τους. Είχα δει ουρές
συµπολιτών που δεν είχαν τα πέντε ευρώ για την είσοδό τους σε
νοσοκοµεία, ουρές ανέργων στον ΟΑΕΔ, ουρές πεινασµένων στα
συσσίτια. Σε αντίθεση µε πολλούς εδώ µέσα –που λείπουν, όµως,
αυτήν τη στιγµή- δεν ανακάλυψα τους τελευταίους πέντε µήνες
την Αµερική. Στην τελική, ανήκω στη συντριπτική πλειοψηφία, σε
εκείνο το 61,3% που είπαν «όχι στη λιτότητα» την Κυριακή που
πέρασε.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ασχοληθώ µόνο µε
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, το οποίο δεν αποτελεί µία απλή
διεκπεραιωτική πράξη για να εναρµονιστεί το εθνικό µε το κοι-
νοτικό δίκαιο. Αποτελεί, δεδοµένων των συνθηκών, την απάντηση
όλων των προοδευτικών και ριζοσπαστικών δυνάµεων της χώρας
σε αντιδραστικές αντιλήψεις που ενώ έρχονται από πολύ παλιά,
κάποιοι προσπαθούν µε τρόπο άλλοτε εµφανή και άλλοτε αφανή
να τις κρατήσουν στο προσκήνιο, κρατώντας παράλληλα το δη-
µόσιο διάλογο δέσµιο παράλογων και εξόχως συντηρητικών από-
ψεων.

Στη σηµερινή συγκυρία, λοιπόν, έρχεται αυτή η Κυβέρνηση,
αυτή η συκοφαντηµένη Κυβέρνηση, αυτή που έχει πολεµηθεί
από ντόπιους και ξένους εχθρούς, έρχεται η Κυβέρνηση της Αρι-
στεράς να προτείνει ένα σχέδιο νόµου που τοποθετεί τα πράγ-
µατα στη σωστή τους βάση και κάνει κάποια βήµατα. Ενδεχο-
µένως κάποιοι να τα θεωρήσουν άτολµα και ενδεχοµένως να
έχουν και κάποια δίκια. Ωστόσο, γίνονται για την επίλυση σηµαν-
τικών πτυχών του ζητήµατος. 

Θέλω ενδεικτικά να θυµίσω ότι µε τη Συνθήκη της Βεστφαλίας
το 1648, µετά την ήττα του Ναπολέοντα στο Βατερλώ το 1815
γεννήθηκαν στην ευρωπαϊκή ήπειρο κράτη, όπου το λιγότερο
κρίσιµο στοιχείο για τη δηµιουργία τους ήταν η έννοια της εθνι-
κότητας. 

Ας ανατρέξουµε, επίσης, στις Εθνοσυνελεύσεις της Επιδαύ-
ρου, της Τροιζήνας και του Άστρους και το πρώτο αναγνωρι-
σµένο ελληνικό κράτος του 1830, όπου εκπρόσωποι του επανα-
στατηµένου έθνους αποφάσισαν ότι Έλληνας εκτός του θρη-
σκεύµατος και της εντοπιότητας, είναι όποιος πάλεψε για να δη-
µιουργηθεί αυτό το κράτος. Το ίδιο υποστήριξε και ο αείµνηστος
Νίκος Πουλαντζάς, όταν έγραφε ότι το έθνος το φτιάχνει το κρά-
τος. 

Για το συγκεκριµένο θέµα, λοιπόν, σε ιδεολογικό επίπεδο κατά
καιρούς γράφεται και ακούγεται ότι η ιθαγένεια ούτε αποκτάται
ούτε απονέµεται. Απλώς θυµίζουµε, χωρίς ανατριχιαστικές λε-
πτοµέρειες που πολύ πιθανόν να στενοχωρήσουν πολλούς, ότι
η χούντα των συνταγµαταρχών αφαιρούσε ιθαγένεια από πολ-
λούς αγωνιστές, ενώ αντίθετα η ιθαγένεια έχει απονεµηθεί υστε-
ρόβουλα µε µόνο κριτήριο πολιτικά οφέλη. Τελικά η ίδια ιστορία
απαντά σε ανιστόρητα επιχειρήµατα. 

Κατά τη γνώµη µας, τα επιχειρήµατα που στηρίζονται στο θυ-
µικό και µόνο ή στη διαστρέβλωση της ιστορικής πραγµατικότη-
τας και αλήθειας είναι το καταφύγιο εξαιρετικά αδύναµων και
εξαιρετικά ακραίων απόψεων. 

Η απόφαση για την απόδοση ιθαγένειας µε κριτήρια φορτίζε-
ται ακόµα περισσότερο από τις διεθνείς και ευρωπαϊκές εξελί-
ξεις. Οι νεοφιλελεύθερες ευρωπαϊκές ελίτ παραλλάσσουν συ-
στηµατικά τις καταστατικές συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και κατευθύνουν την αντίληψη για την ταυτότητα του Ευρωπαίου
µέσα από πολύ διαστρεβλωµένες οπτικές. 

Από την Ευρώπη των ελεύθερα σκεπτόµενων, δραστηριοποι-
ούµενων και µετακινούµενων Ευρωπαίων, έφτασαν να µας λένε
ανενδοίαστα ότι Ευρωπαίος είναι όποιος αποδέχεται το ευρώ. Η
οικονοµία φαίνεται να χαρίζει πια τη δική της ιθαγένεια, τόσο που
και οι Έλληνες, ένας λαός που παραδοσιακά στηρίζει την ευρω-
παϊκή προοπτική, κινδυνεύουν να θεωρηθούν ξένοι µέσα στο ίδιο
τους, µέσα στο δικό τους το σπίτι. 

Τις τεχνικές λεπτοµέρειες του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου τις
έχει επεξεργαστεί το πιο λαµπρό επιστηµονικό προσωπικό δυνα-
µικό της χώρας, άνθρωποι µε διεθνείς αναφορές, επιστήµονες
του 21ου αιώνα, γνώστες των διεθνών τάσεων, µέτοχοι της πιο
πρωτοπόρας ελληνικής ιδέας που υπήρξε ποτέ, της οικουµενι-
κότητας. 

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας καλεί η ίδια η πραγ-

µατικότητα να την κοιτάξουµε κατάµατα. Και θέλω να σταθώ
µόνο σ’ αυτό που έχει να κάνει µε τη λεγόµενη «δεύτερη γενιά
µεταναστών», τα παιδιά. Δεν αναφερόµαστε σε ένα αφηρηµένο
θέµα δικαίου ή κανονιστικής πράξης που µπορεί να παραπεµφθεί
στο µέλλον. Μιλάµε για χιλιάδες παιδιά που πηγαίνουν στα δικά
µας σχολεία, που µεγαλώνουν στα ίδια θρανία µε τα Ελληνό-
πουλα, που φτιάχνουν κοινές παρέες στα προαύλια των σχο-
λείων, που παίζουν τα ίδια παιχνίδια, µετέχουν της ίδιας παιδείας,
δεν έχουν γνωρίσει άλλη πατρίδα από την Ελλάδα και που πολ-
λές φορές η ελληνική είναι η µητρική τους γλώσσα. Και «η
γλώσσα είναι πατρίδα», όπως λέει στο τελευταίο του βιβλίο ο
Βαγγέλης Ραπτόπουλος. 

Δεν έχουµε δικαίωµα να στερήσουµε από αυτά τα παιδιά την
ελληνική ιθαγένεια, γιατί τάχα η απόκτησή της πρέπει να αποτε-
λεί το επιστέγασµα µιας µακράς πορείας στο χρόνο µε τελική
επιβράβευση την ιθαγένεια. 

Αντίθετα, κατά τη γνώµη µας η απόκτησή της πρέπει και θα
αποτελέσει µε την υπερψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου την ανα-
γνώριση µιας υφιστάµενης κατάστασης, ώστε τελικά να υπάρξει
µια βιώσιµη µακροϊστορικά λύση του ζητήµατος.

Ακούστε. Εµείς επιµένουµε να µένουµε στην Ελλάδα έχοντας
το βλέµµα µας στραµµένο σε ολόκληρο τον κόσµο: από την
Κούβα, τη Βενεζουέλα και την Βολιβία ως την Ευρώπη του δια-
φωτισµού, της δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης, ως τις «κόκκινες»
Μαδρίτη και Βαρκελώνη. Έτσι µάθαµε. Με αυτό το µεγάλο κοι-
νωνικό δώρο θέλουµε να προικίσουµε τα σηµερινά Ελληνό-
πουλα. 

Ο εθνικός µας ποιητής, ο οποίος στο ξεκίνηµά του µιλούσε και
έγραφε πολύ καλύτερα τα ιταλικά απ’ ό,τι τα ελληνικά, ο Διονύ-
σιος Σολωµός, σήµερα θα ήταν περήφανος που επιτέλους αυτή
η χώρα αντί να ψάχνει την ελληνικότητα στο αίµα, την αποζητά
στο λογισµό και στα όνειρα των νέων. Όλων των νέων. Σήµερα η
Ελλάδα κοιτάζει την ψυχή και το νου των ανθρώπων της και όχι
το χρώµα του προσώπου τους. Γι’ αυτό εµείς δεν µπορεί παρά
να είµαστε υπερήφανοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Κανελλοπούλου.

Τον λόγο έχει ζητήσει και θα πάρει ο Υπουργός κ. Βούτσης.
Παρακαλώ κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα έπαιρνα τον λόγο διότι

είχα τοποθετηθεί και στις επιτροπές και εδώ στην κατ’ αρχήν συ-
ζήτηση. Αλλά θεωρώ υποχρέωσή µου να µιλήσω σήµερα µετά τη
συνταρακτική παρουσία και οµιλία του Πρωθυπουργού της Ελ-
λάδας στο Ευρωκοινοβούλιο. 

Μέσα σε µία συγκυρία άκρως συγκλονιστική, θα έλεγα, αλλά
και επικίνδυνη, όπου η ταχύτητα στις αποφάσεις θα παίξει το
δικό της ρόλο, βλέπουµε µία εικόνα όπου οι µάσκες πέφτουν: µια
νευρικότητα, απειλητικά πρόσωπα, τελεσίγραφα, υπονοούµενα
απέναντι στη χώρα µας ως αποτέλεσµα που εισέπραξαν οι κατά
τα άλλα ρεαλιστές έµπειροι πολιτικοί της Ευρώπης απέναντι στο
πολύ µεγάλο ποσοστό που ο ελληνικός λαός µε το δηµοψήφισµα
έδωσε στο «όχι» στη λιτότητα και απέναντι και στην ευρεία συ-
ναίνεση που αποτυπώθηκε στη σύσκεψη των Αρχηγών των πολι-
τικών κοµµάτων υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

Πρέπει να απαντήσουµε µε ψυχραιµία, ψυχραιµία που δεν είχε
–και αναφέροµαι πλέον και στο θέµα, για το οποίο σήµερα συζη-
τάµε- ο Αρχηγός του Λαϊκού Κόµµατος στο Ευρωκοινοβούλιο ο
κ. Βέµπερ, ο οποίος απηύθυνε την πρόκληση προς τον Πρωθυ-
πουργό ότι τάχατες απειλήσαµε να γεµίσουµε µε µετανάστες.
Δηλαδή, να ανοίξουµε τη στρόφιγγα από τον ρόλο που µας
έχουν αναθέσει των ανθρωποφυλάκων σε αυτό το µέρος της Ευ-
ρώπης για να πάνε µετανάστες, εάν συµβεί οτιδήποτε στη χώρα
µας σε αυτή τη διένεξη που υπάρχει µε τους εταίρους δανειστές. 

Αυτή η απειλή δεν µας εκφράζει. Δεν την έχουµε ποτέ αποτυ-
πώσει. Δεν την σκεφτόµαστε, διότι ακριβώς έχουµε πάγιες αξια-
κές αντιλήψεις και γι’ αυτό τον κόσµο που έρχεται µέσα σε
συνθήκες κρίσης στη χώρα µας, αλλά και για το σύνολο της Ευ-
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ρώπης, όπου θέλουµε να αλλάξει στρατηγική συνολικά η Ευρω-
παϊκή Ένωση για το µεταναστευτικό. 

Και κοιτάξτε το απίστευτο. Γι’ αυτό λέω ότι πέφτουν οι µάσκες.
Μέσα στο ίδιο το Ευρωκοινοβούλιο ήταν εκπρόσωποι κρατών –
δεν θέλω να αναφερθώ εδώ συγκεκριµένα, όλοι γνωρίζουµε- που
αρνήθηκαν την εισήγηση του Επιτρόπου, του κ. Αβραµόπουλου
και της Κοµισιόν στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής. Αρνήθηκαν
να συναινέσουν και να συµµορφωθούν µε το ελάχιστο της θετι-
κής στροφής πάνω στο ζήτηµα της στρατηγικής για την αντιµε-
τώπιση του µεταναστευτικού από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Με το
ελάχιστο λέω, διότι γνωρίζετε πώς ήταν για δύο χρόνια για σα-
ράντα µία χιλιάδες απ’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά και τη συµµετοχή κρατών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στην όξυνση αυτών των λόγων που τους οδη-
γούν στο να ζητάνε µία καλύτερη ζωή στην Ευρώπη. Υπάρχουν
αυτοί οι άνθρωποι στα παράλια από την Τουρκία µέχρι τη Λιβύη
κ.λπ. Αρνήθηκε µία σειρά από χώρες, µικρές και µεγάλες. Γι’
αυτές δεν συγκαλείται Σύνοδος των είκοσι οκτώ για να τιµωρη-
θούν. Αυτές δεν είναι έξω από τις αξίες και την αλληλεγγύη και
τα προτάγµατα και τον ανθρωπισµό και τον ευρωπαϊκό πολιτι-
σµό. Είναι θέµατα που µπορούν να λιµνάζουν µε τρεισήµισι χι-
λιάδες νεκρούς στη Μεσόγειο µόνο τους πρώτους µήνες. 

Γι’ αυτούς δεν υπάρχει έλεος, δεν υπάρχει συναίνεση, δεν
υπάρχει η αίσθηση της δηµοκρατικότητας, δεν υπάρχει το απί-
στευτο επιχείρηµα το οποίο επί πέντε µήνες –αν είναι δυνατόν!-
κράτη που έχουν µία εξαιρετική θεωρητική, επιστηµονική, πολι-
τική κατάρτιση, ανεξάρτητα του νεοφιλελεύθερου προσανατολι-
σµού των ηγεσιών τους, ως επιχείρηµα φέρνουν πάντα στο τρα-
πέζι.

Ποιο είναι αυτό το φοβερό επιχείρηµα που το είπαν και σήµερα
στον Έλληνα Πρωθυπουργό στο Στρασβούργο; Η δηµοκρατία
των δεκαοκτώ απέναντι στη δηµοκρατία του ενός που τόλµησε
να κάνει δηµοψήφισµα! Τι ανοησία, Θεέ µου! Ποιος εµπόδισε
οποιοδήποτε απ’ αυτά τα δεκαοκτώ κράτη και στο παρελθόν που
υπήρξαν πολλά δηµοψηφίσµατα, να εκφράσει την άποψή του; 

Πάντοτε, όµως, όποιο κράτος έκανε δηµοψήφισµα, είχε απέ-
ναντί του αυτές τις ελίτ, είχε απέναντί του αυτό το κατεστηµένο,
είχε απέναντί του αυτά τα στερεότυπα των επιχειρηµάτων. Είναι
αδιανόητο από υπεύθυνους πολιτικούς ηγέτες σήµερα στην Ευ-
ρώπη να έρχεται το επιχείρηµα ότι «εντάξει, οι Έλληνες αποφά-
σισαν αυτό, ότι δεν θέλουν λιτότητα, δεν θέλουν να πεθαίνουν,
δεν θέλουν οι πλούσιοι να συνεχίσουν να γίνονται πλουσιότεροι
και να κερδοσκοπούν στην κρίση και θέλουν να υπάρξει αναδια-
νοµή, θέλουν να υπάρξει µία τακτοποίηση του ζητήµατος του
χρέους και µία αναπτυξιακή προοπτική µε µία έντιµη συµφωνία
οικονοµικά βιώσιµη, αλλά δεν το θέλουν οι άλλοι», διότι τάχα
είναι πόροι τους οποίους παίρνουµε από τα άλλα κράτη. Απί-
στευτο;

Τόλµησε, επίσης, ένας εκ των κυρίων σήµερα στο Ευρωκοινο-
βούλιο να πει κάτι που είχε πει ο κ. Τόµσεν. Θυµηθείτε, έχω µι-
λήσει απ’ αυτό το Βήµα για την αποκαλυπτική παρουσία του κ.
Κορκίδη που κατά τα άλλα δεν είναι της δικής µας ιδεολογικής
αντίληψης. Στην επιτροπή εδώ, στη Βουλή, του είχε πει ότι τρια-
κόσια ευρώ είναι ο µισθός για τα Βαλκάνια -αυτή είναι η στρατη-
γική- όταν έκαναν τις συζητήσεις µε την τρόικα, όταν ήταν στα
πράγµατα η Νέα Δηµοκρατία. Τόλµησε και πάλι σήµερα, επα-
νήλθε το επιχείρηµα. «Πείτε» –λέει- «στους Βούλγαρους, δίπλα
σας, πώς ζούνε. Πώς τολµάτε εσείς να ζητάτε παραπάνω;». Το
είπαν µέσα στο Ευρωκοινοβούλιο. 

Αυτή είναι η στρατηγική και είναι η στρατηγική µιας Ευρώπης
που οδηγείται σε διαίρεση, σε διχασµούς, σε συγκρούσεις, σε
µεγάλες ανισότητες και θα πρέπει να αλλάξει αυτήν τη στρατη-
γική. 

Στο λίγο χρόνο που µένει, σ’ αυτές τις µέρες που µένουν, η
προσπάθεια της ελληνικής Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού
είναι σ’ αυτήν την κατεύθυνση, µε ευήκοα ώτα πια, τα οποία
υπάρχουν σε περισσότερες κυβερνήσεις, σε περισσότερα κράτη,
σε περισσότερους δηµοσιολογούντες. 

Δείτε σήµερα πέραν του Ατλαντικού και µέσα στην Ευρώπη τι
έχει γραφτεί ακόµα και για τα χθεσινοβραδινά συµβάντα. Είναι
ένας συσχετισµός δυνάµεων που µπορεί να µην αλλάζει µε τον

τρόπο που θα ήθελε ο ελληνικός λαός, µε την ταχύτητα και την
ποιότητα που θα θέλαµε, αλλά που αλλάζει µε την πρωταγωνι-
στική παρουσία του «όχι» του ελληνικού λαού, την ευρύτατη συ-
ναίνεση του ελληνικού λαού για να σταµατήσουν τα προγράµ-
µατα της λιτότητας και της αφαίµαξης των πόρων και των κοινω-
νικών ανισοτήτων. Είναι µία µάχη την οποία θα δώσουµε µέχρι
τέλους.

Άρα, λοιπόν, να ξέρουµε: Όχι δύο µέτρα και δύο σταθµά. Γι’
αυτό το µείζον θέµα που συζητάει σήµερα η Βουλή των Ελλήνων
στην Ευρώπη κάνουν πως δεν ακούνε, πως δεν βλέπουν, ενώ θί-
γονται µεγάλες χώρες εκεί, που περνάει ο λόγος τους και που
παρ’ όλα αυτά δεν παίρνουν κανένα µέτρο, ούτε καν µιας ευ-
ρείας συζήτησης που θα έπειθε όλες τις χώρες να συµµορφω-
θούν µε όποια νέα στρατηγική σ’ αυτό το ζήτηµα. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, πραγµατικά ο δικός µας ρό-
λος αυτήν τη στιγµή, η θέλησή µας, δεν είναι να πέσουν εντελώς
οι µάσκες για να αποδειχθεί το φοβερό προσωπείο ή να αποδο-
µήσουµε το προσωπείο µιας Ευρώπης που γερνάει και που ταυ-
τόχρονα αποκτά ένα σκοτεινό χρώµα, σε σχέση µε τις κοινωνικές
διεκδικήσεις των προηγούµενων δεκαετιών. 

Ο δικός µας ρόλος ως Κυβέρνηση, έτσι όπως τον αντιλαµβα-
νόµαστε, είναι µέσα από αυτήν τη διεισδυτική, την αναλυτική συ-
ζήτηση να φέρουµε στην επιφάνεια αυτά τα στοιχεία, που θα
δηµιουργήσουν συναινέσεις, εγγύτητες, στοιχεία αλληλεγγύης,
συµπτώσεις, συγκλίσεις έτσι ώστε να υπάρξει ένα ουσιαστικό
προχώρηµα µε µια τίµια, µια έντιµη και κοινωνικά αναγνωρίσιµη
και µε αναπτυξιακή προοπτική συµφωνία. 

Αυτήν την πρόκληση κάνουµε απέναντι σε αυτά τα προσωπεία
και σε αυτές τις προκλήσεις που απευθύνονται στην πατρίδα
µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλης και µετά θα συ-
νεχίσουµε τον κατάλογο των οµιλητών. 

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αναµφίβολα αυτές τις ηµέρες πέ-

φτουν οι µάσκες και εκδηλώνεται πραγµατικά αυτό το φρικαλέο
πρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ευρωπαϊκού ιµπεριαλι-
σµού. Και έχει και συνέχεια. 

Μια και µιλάµε για το µεταναστευτικό και τις αξίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, πράγµατι, κύριε Βούτση, είναι τρεισήµισι χιλιά-
δες οι νεκροί. Μπορεί να είναι και παραπάνω, τώρα τελευταία.
Αλήθεια, το 1999 όταν η Ευρωπαϊκή Ένωση βοµβάρδιζε τη Γι-
ουγκοσλαβία, η οποία τόλµησε να πει «δεν θέλω να περάσουν τα
ανατολικά στρατεύµατα µέσα από τη χώρα µου» -ανεξάρτητα
από την άποψη που µπορεί να έχει κανένας για το καθεστώς που
υπήρχε- τότε ποιες κυβερνήσεις ήταν αυτές που βοµβάρδιζαν;
Δεν ήταν οι κυβερνήσεις αυτών των ακραίων, όπως λέτε, δυνά-
µεων σήµερα, που επικρατούν; Δεν ήταν και άλλες κυβερνήσεις;
Δεν ήταν η Γαλλία του Ζοσπεν; Δεν ήταν η Ιταλία του Ντ’ Αλέµα,
που απογειώνονταν τα αεροπλάνα και εκτός από βόµβες πετού-
σαν µέχρι και βόµβες στείρωσης; 

Αυτή ήταν η Ευρωπαϊκή Ένωση πάντα. Δεν ήταν ποτέ διαφο-
ρετική. Οι συνθήκες άλλαξαν και εµφανίζεται τώρα πλέον το πρό-
σωπό της, έτσι φρικαλέο. Ποτέ δεν άλλαξε. Δεν ήταν αυτή που
µε τη συµµετοχή και της ελληνικής Κυβέρνησης έριξαν τη Λιβύη
σε αυτήν την κατάσταση που είναι σήµερα; Δεν ήταν αυτή που
στη Συρία στήριξε και έµµεσα χρηµατοδότησε, µαζί µε άλλες δυ-
νάµεις, ό,τι πιο τυφλό υπάρχει, τους τζιχαντιστές; Δεν ήταν
άραγε αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση που µε τη συνθήκη του Μάα-
στριχ, τσάκισε ό,τι είχε κατακτήσει το εργατικό κίνηµα µε σκλη-
ρούς και αιµατηρούς αγώνες όλα τα προηγούµενα χρόνια; Δεν
ήταν αυτοί που έφεραν τη Λευκή Βίβλο, που αφάνισε τα εργατικά
δικαιώµατα και που την έγραψαν Ευρωπαίοι βιοµήχανοι; Δεν
ήταν αυτοί που έφεραν την Πράσινη Βίβλο, τώρα τελευταία, για
την κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων και τη διάλυση των
εργασιακών σχέσεων; Δεν ήταν αυτοί που δεν σεβάστηκαν ποτέ
κανένα δηµοψήφισµα, εκτός από το δηµοψήφισµα για το Ευρω-
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σύνταγµα και αυτό γι’ άλλους λόγους, που θέλει πολλή συζή-
τηση; Δεν ήταν αυτοί που υποχρέωναν τους λαούς να ξανακά-
νουν δηµοψηφίσµατα, µέχρι να βγάλουν το αποτέλεσµα που
ήθελαν; 

Αυτή ήταν η Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν άλλαξε, ούτε και αλλάζει
αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι νέες αυταπάτες που µπορεί να
καλλιεργούνται περί συσχετισµού των δυνάµεων, κατά τη γνώµη
µας εγκλωβίζουν σε λάθος κατεύθυνση το λαό, αντί να τον προ-
ετοιµάζουν για σύγκρουση µε αυτήν την Ευρωπαϊκή Ένωση και
µε το καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης, γιατί δεν είναι τίποτα δια-
φορετικό. 

Λέµε, λοιπόν, ότι αυτό που χρειάζεται να συνειδητοποιήσει η
εργατική τάξη και ο λαός µας σε ό,τι αφορά και την Ευρωπαϊκή
Ένωση και το απάνθρωπο πρόσωπο του καπιταλισµού που εκ-
δηλώνεται αυτές τις µέρες, είναι ότι χρειάζεται µια ευρύτερη κοι-
νωνική, λαϊκή συµµαχία, να αντιµετωπίσει τη λαίλαπα που έρχεται
έτσι κι αλλιώς, µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο, είτε µε συµφω-
νία είτε µε διώξιµο της Ελλάδας, και να ανοίξει δρόµο για να
πάρει την πραγµατική εξουσία στα χέρια του και να κινηθεί προς
άλλη κατεύθυνση.

Τα υπόλοιπα θα τον οδηγήσουν εκεί που τον οδήγησαν µέχρι
τώρα.

Δεν θέλω να πω περισσότερα, αλλά προσφέρεται αυτή η
στιγµή να σκεφτούµε ψύχραιµα οι εργαζόµενοι και ο λαός για το
τι συµβαίνει και κυρίως να σφυρηλατήσει την ταξική του ενότητα.
Γιατί αντίπαλοι δεν είναι µόνο κάποιοι κακοί Ευρωπαίοι. Αντίπαλοι
είναι αυτοί που έχουν την εξουσία και στην Ελλάδα και στο εξω-
τερικό. Είναι το µεγάλο κεφάλαιο. Κι αν αυτό δεν αλλάξει, ας µην
υπάρχει καµµία νέα αυταπάτη ότι µπορεί να αλλάξουν οι συσχε-
τισµοί και να αλλάξει η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Έχουµε µάθει πολλά. Ο χρόνος ήταν λίγος, αλλά πολιτικά ήταν
τεράστιος. Και έχουν τεράστιες ευθύνες όσοι ακόµα και σήµερα
καλλιεργούν αυταπάτες ότι µπορεί µε συµφωνίες, µε παίξιµο του
συσχετισµού των δυνάµεων να φέρουν κάτι καλύτερο. Μόνο
ένας δρόµος υπάρχει. Και σ’ αυτόν πρέπει να προετοιµαστεί ο
λαός για να βαδίσει πάρα πολύ γρήγορα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παφίλη.
Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη.
Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κυρία συνάδελφε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Θα ήθελα πρώτα να σχολιάσω ότι τελικά νιώθω ότι είµαστε µε-

ταξύ µας. Εκτός από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και δύο Βου-
λευτές του ΚΚΕ, η άλλη αντιπολίτευση απουσιάζει ουσιαστικά
εντελώς. Ούτε ένας από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν είναι
εδώ. Αλλά δεν πειράζει. Η ελληνική Κυβέρνηση διαπραγµατεύε-
ται σκληρά στην πιο κρίσιµη φάση στην οποία έχουµε περιέλθει,
αλλά η ελληνική Βουλή συνεχίζει και λειτουργεί, διότι είµαστε κυ-
ρίαρχο κράτος και νοµοθετούµε. Σήµερα συζητάµε για το εν
λόγω νοµοσχέδιο για την ιθαγένεια και θα ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να δώσω µια σύντοµη
απάντηση στο ΚΚΕ. Ο ΣΥΡΙΖΑ, η ελληνική Κυβέρνηση δεν υπε-
ρασπίζεται αυτή την Ευρώπη. Δεν υπερασπίζεται την Ευρώπη
του νεοφιλελευθερισµού, την Ευρώπη της λιτότητας. Αυτήν την
Ευρώπη θέλουµε να αλλάξουµε, να επανέλθει στις βασικές της
αξίες και αρχές, την αλληλεγγύη, τη δηµοκρατία η οποία έχει κα-
ταρρακωθεί και βέβαια στο κοινωνικό κράτος. 

Από την Ελλάδα θα ξεκινήσει αυτή η αλλαγή. Το έχουµε πει
έγκαιρα. Κι αν θέλετε, η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ που υπάρ-
χει αυτήν τη στιγµή η οποία διαπραγµατεύεται για το συµφέρον
του ελληνικού λαού, διαπραγµατεύεται συγχρόνως και για τα
συµφέροντα όλων των λαών της Ευρώπης. Για µια άλλη Ευρώπη,
λοιπόν. Αν δεν αλλάξει, θα καταρρεύσει. 

Σήµερα θα ήθελα να τοποθετηθώ στο πολύ σοβαρό νοµοσχέ-
διο για την ιθαγένεια αλλά συγκεκριµένα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, στο άρθρο 13, το οποίο αφορά στη σύσταση της Δηµό-
σιας Επιχείρησης Ενεργειακών Επενδύσεων ΑΕ, σκοπός της
οποίας, όπως φαίνεται στο εν λόγω άρθρο, είναι επενδύσεις κα-
τασκευής και διαχείρισης αγωγών φυσικού αερίου και άλλων

αναπτυξιακών υποδοµών. Παρότι εκτιµώ ότι το συγκεκριµένο
άρθρο καλύπτει ένα µεγάλο, σοβαρό αντικείµενο και µπορούσε
να περιλαµβάνει πολύ περισσότερα πράγµατα, θα ήθελα να
θέσω µερικά σοβαρά ζητήµατα. 

Όπως είναι γνωστό, η µνηµονιακή κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε
Υπουργούς τον κ. Παπακωνσταντίνου και τον κ. Μανιάτη, τυφλω-
µένη από τις πολιτικές ιδεοληψίες της, φρόντισε σε αγαστή συ-
νεργασία µε το µετέπειτα κυβερνητικό της εταίρο, τη Νέα
Δηµοκρατία, να απεµπολήσει την προστασία του δηµοσίου συµ-
φέροντος και να κατεδαφίσει την υπάρχουσα νοµοθεσία. Έτσι,
µε το νόµο 4001/2011, µε τον οποίο τροποποίησε τον προϋπάρ-
χοντα νόµο 2289/1995, κατάφερε να µειώσει τη φορολογία πε-
τρελαϊκών εταιρειών από 40% σε 25% και το κυριότερο απέ-
κλεισε τη συµµετοχή του δηµοσίου σε επενδύσεις ερευνών εξο-
ρύξεων και ενεργειακών αγωγών. 

Η κατάσταση αυτή επιδεινώνεται µε τη µνηµονιακή συγκυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ, η οποία πιστή σ’ αυτές τις νε-
οφιλελεύθερες επιλογές, προώθησε το ξεπούληµα, ακόµα και τη
συµµετοχή του δηµοσίου στις ενεργειακές εταιρείες. 

Τα παραδείγµατα είναι πολλά. Είναι µακρύς ο κατάλογος:
ΔΕΗ, ΔΕΠΑ, ΔΕΣΦΑ και ακόµα και ΕΛΠΕ. 

Στην απέλπιδα, λοιπόν, προσπάθειά της να στήσει η προηγού-
µενη κυβέρνηση ψευδεπίγραφα success stories και προσέλκυση
επενδυτών, υπέγραψε και τη συµφωνία για τον αγωγό ΤΑΡ, µια
συµφωνία που δεν αφήνει κανένα ουσιαστικό όφελος στη χώρα
µας, αλλά δεν θα επεκταθώ σε αυτό.

Το κενό, όµως, που άφησαν οι µνηµονιακές νοµοθεσίες και οι
νεοφιλελεύθερες ιδεοληψίες έρχεται να καλύψει η σύσταση της
Δηµόσιας Επιχείρησης Ενεργειακών Επενδύσεων στο άρθρο 13
του εν λόγω νοµοσχεδίου. Μια τέτοια εταιρεία, σύµφωνα µε το
σχέδιο νόµου, θα µπορεί να συµµετέχει σαν εκπρόσωπος του δη-
µοσίου στην κατασκευή αγωγών φυσικού αερίου, αλλά και στη
διαχείρισή τους. 

Όπως είναι κατανοητό, τα οφέλη από τέτοιες δικαιοπραξίες
θα είναι πολλά. Κατά τη διάρκεια της κατασκευής τα οφέλη θα
προέρχονται κυρίως από τη συµµετοχή ελληνικών εταιρειών στο
στάδιο κατασκευής του αγωγού, άµεσα, µε τη χρησιµοποίηση
ελληνικού εργατικού κι επιστηµονικού δυναµικού και µε προφανή
στόχο τη µείωσης της ανεργίας. Η προµήθεια µάλιστα προϊόντων
που κατασκευάζονται εγχωρίως θα επιφέρει κι άµεσες θέσεις ερ-
γασίας, αύξηση του κύκλου εργασιών εµπλεκοµένων εταιρειών
και παράλληλα θα αυξάνει και το εθνικό προϊόν. Θα επέλθουν
έσοδα τόσο στο δηµόσιο όσο και στα αντίστοιχα ασφαλιστικά τα-
µεία. 

Όµως, αν τα παραπάνω είναι αρκετά σηµαντικά, ένα επιπλέον
µεγάλο όφελος που µπορεί να προκύψει είναι και η εκπαίδευση
προσωπικού σε έναν τόσο σηµαντικό τοµέα της κατασκευής
αγωγών µεταφοράς σήµερα φυσικού αερίου. Αύριο, κατά τη µε-
τάβασή µας σε µια οικονοµία που δεν θα χρησιµοποιεί ορυκτά
καύσιµα τις οικονοµίες µηδενικού άνθρακα, όπως λέµε, η απο-
κτηθείσα εµπειρία θα χρησιµοποιηθεί και στην κατασκευή των
αναγκαίων υποδοµών µεταφοράς εναλλακτικών καυσίµων, όπως
παραδείγµατος χάριν υδρογόνου. 

Τέλος, πολύ σηµαντικό πλεονέκτηµα αποκτάται από την απευ-
θείας µεταφορά στην ελληνική οικονοµία σηµαντικής τεχνογνω-
σίας σε έναν ολοένα εξελισσόµενο τεχνικά κι επιστηµονικά τοµέα
της οικονοµίας. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι η δηµόσια συµµετοχή σε τέτοια έργα
προφανώς φέρνει πολλά έµµεσα οφέλη, οφέλη που κυρίως προ-
έρχονται από την ανάπτυξη των παράλληλων δραστηριοτήτων -
κύρια στον τοµέα των υπηρεσιών- οφέλη στην περιφερειακή
ανάπτυξη, αλλά και στον παραγωγικό ιστό της χώρας. Τέτοιες
καινοτοµίες για τη χώρα µας -οικονοµικές δραστηριότητες- είναι
αλήθεια ότι θα φέρουν θέσεις εργασίας, απασχόλησης, θέσεις
σε µοντέρνες -θα έλεγα- τεχνολογίες, όπως η κατασκευή, έλεγ-
χος και συντήρηση λογισµικού κατάλληλου για τη λειτουργία και
τον έλεγχο της κατάστασης του έργου σε µικροµεσαίες ελληνι-
κές επιχειρήσεις, δίνοντας δουλειά σε νέους εξειδικευόµενους,
που σήµερα είτε υποαπασχολούνται είτε δυστυχώς έχουν φύγει
στο εξωτερικό. 

Η σύσταση και η δηµιουργία µιας τέτοιας εταιρείας έρχεται σε
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µια χρονική στιγµή που γίνονται σοβαρές συζητήσεις, διαπραγ-
µατεύσεις για τους αγωγούς στην Ανατολική Μεσόγειο και τη
Μαύρη Θάλασσα. 

Το άρθρο στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, κατά τη γνώµη µου
µπορούσε να περιλαµβάνει πολλά περισσότερα. Μπορεί να προ-
βλέπεται η έκδοση προεδρικού διατάγµατος, που µε την τροπο-
λογία τώρα µιλάµε για κοινή υπουργική απόφαση, για το
καταστατικό της επιχείρησης που θα ρυθµίζονται θέµατα όπως
απαιτείται και από το εταιρικό δίκαιο της χώρας µας για ανώνυ-
µες εταιρείες, όµως αυτό πρέπει να ετοιµαστεί µέσα από µια σο-
βαρή δηµόσια συζήτηση τόσο για τη λεπτοµερή επεξήγηση
σκοπών της εταιρείας όσο και για τις σχέσεις της µε τα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία της εποχής µας, όπως παραδείγµατος χάριν
την αναπτυξιακή τράπεζα την οποία έχει εξαγγείλει η Κυβέρ-
νηση. 

Επίσης, θέµατα στα οποία χρειάζεται να γίνει σοβαρή συζή-
τηση, είναι η σύσταση του µετοχικού κεφαλαίου. Ποιοι θα µπο-
ρούσαν να συµµετέχουν εκτός του δηµοσίου; Για παράδειγµα,
θα µπορούσαν φορείς του δηµοσίου όπως παραδείγµατος χάριν
τα ασφαλιστικά ταµεία, ώστε να αποκτήσουν κάποια επιπλέον
έσοδα µετά το καταστροφικό PSI; Θα µπορούσαν να συµµετέ-
χουν µε µειοψηφικά πακέτα και ιδιώτες, είτε φυσικά πρόσωπα
είτε φορείς; Θα έχει δικαιώµατα η επιχείρηση αυτή να συµπράτ-
τει µε αλλοδαπές και ηµεδαπές εταιρείες σε κοινοπραξίες µε συ-
ναφές αντικείµενο και µε ποιους όρους; Στους σκοπούς της
επιχείρησης, που µε λακωνικό τρόπο περιγράφονται τη σχετική
παράγραφο, πρέπει να αποσαφηνιστεί ο χρησιµοποιούµενος
όρος «συναφές αντικείµενο».

Τελειώνοντας, θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό να γίνει µια
ορθή στελέχωση του ΔΣ του οργανισµού όχι µόνο µε µάνατζερς
αλλά και µε πρόσωπα τα οποία ασχολούνται κι έχουν εµπειρία
σε γεωπολιτικά θέµατα -υπάρχει καθηµερινή ενηµέρωση- διότι
αυτοί θα αποτελέσουν έναν από τους κύριους βραχίονες του ελ-
ληνικού κράτους που απαιτείται σήµερα σε αυτό που λέµε «ενερ-
γητική, ενεργειακή διπλωµατία» και θα αποτελούν τον καθρέφτη,
έστω και έµµεσα της Κυβέρνησης στην άσκηση πολλών τοµέων
εξωτερικής πολιτικής της χώρας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε. 
Θα ήθελα να σας ενηµερώσω για λόγους τάξης -επειδή έγιναν

σχετικές παρατηρήσεις- ότι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
του ΠΑΣΟΚ, των ΑΝΕΛ και του Ποταµιού ενηµέρωσαν το Προ-
εδρείο ότι η απουσία τους έχει να κάνει µε τη συνεδρίαση των
Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα τόσο
για τη συντεταγµένη και µε κριτήρια απόδοσης ιθαγένεια όσο και
για την αποκατάσταση αδικιών του Μεταναστευτικού Κώδικα.
Επίσης, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που κατά τη γνώµη µου
έχει και ιδεολογικό πρόσηµο. Ενσωµατώνει πάγια αιτήµατα και
θέσεις των µεταναστευτικών οργανώσεων και της Αριστεράς και
κοινοβουλευτικά και κινηµατικά, όχι στον βαθµό που θα θέλαµε,
αλλά σίγουρα αφουγκράζεται τις ανάγκες του πιο ευάλωτου
ίσως κοµµατιού της χώρας που είναι οι πρόσφυγες και οι µετα-
νάστες. 

Με το παρόν γίνονται σηµαντικές τροποποιήσεις και προσθή-
κες στον Μεταναστευτικό Κώδικα, σχετικά µε τη δυνατότητα των
γονέων, κατ’ αρχάς να αιτηθούν νόµιµης άδειας παραµονής στη
χώρα, η οποία µακροπρόθεσµα µπορεί να ανοίξει και το δρόµο
στα παιδιά τους. 

Θα αναφερθώ συγκεκριµένα στα άρθρα τα οποία έχουν να κά-
νουν µε τον Μεταναστευτικό Κώδικα και τα οποία ενσωµατώνουν
εκείνες τις τροποποιήσεις και προσθήκες, έτσι ώστε να αποκα-
τασταθούν αδικίες χρόνων. 

Πιο συγκεκριµένα, στην παράγραφο 5 του άρθρου 8 επαναρ-
ρυθµίζεται το πλαίσιο χορήγησης άδειας για εξαιρετικούς λό-
γους. Από δέκα χρόνια θα απαιτούνται πλέον επτά χρόνια
συνεχούς διαµονής στη χώρα, προκειµένου να θεµελιωθεί δι-

καίωµα υποβολής της σχετικής αίτησης. 
Επίσης, προβλέπεται η επαναφορά στη νοµιµότητα µε απλού-

στευση διαδικασιών για όσους κατέχουν άδεια διαµονής στην
Ελλάδα για πέντε τουλάχιστον έτη κατά την τελευταία δεκαετία
πριν την υποβολή της σχετικής αίτησης ως πάγιο σύστηµα επα-
ναφοράς στη νοµιµότητα. 

Με την παράγραφο 6 του άρθρου 8 αποκεντρώνεται σηµαν-
τικά η διαδικασία υποβολής κι εξέτασης αιτήσεων που δίνει
απάντηση στα ζητήµατα συνωστισµού και φόρτου εργασίας των
υπαλλήλων των αιτούντων, αλλά και των δικηγόρων, οι οποίοι
ασχολούνται µε αυτές τις υποθέσεις. 

Με την παράγραφο 7 του άρθρου 8 ενσωµατώνεται εκ νέου
µε κάποιες βελτιώσεις στον Κώδικα Μετανάστευσης η διάταξη
για τους όρους χορήγησης της άδειας διαµονής για ανθρωπιστι-
κούς λόγους σε µια σειρά από κατηγορίες πολιτών τρίτων
χωρών, ενώ µε τις παραγράφους 17 και 18 διευκολύνεται σηµαν-
τικά η οικογενειακή επανένωση για οικογένεια που δηµιουργείται
στη χώρα, ενώ εξορθολογίζεται η σχετική διαδικασία µε την απά-
λειψη της καταχρηστικής προϋπόθεσης περί κάλυψης κριτηρίων
ένταξης των µελών πρώτης εισόδου τους στη χώρα, πράγµα το
οποίο φαινόταν σχεδόν παράλογο. 

Το άρθρο 9 αντιµετωπίζει, επίσης, χρόνια προβλήµατα της µε-
ταναστευτικής και ενταξιακής πολιτικής, αφού ανατίθεται η δι-
εύθυνση της διαχείρισης των ευρωπαϊκών χρηµατοδοτικών
προγραµµάτων του Ταµείου Εσωτερικών Ασφάλειας και του Τα-
µείου Ασύλου Μετανάστευσης και Ένταξης στην κεντρική επο-
πτεία υπηρεσίας του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης. 

Επίσης, στο άρθρο 9 θεσµοθετείται νέα υπηρεσία, η διαχειρι-
στική αρχή -όπως λέµε- διαχείρισης ευρωπαϊκών προγραµµάτων
ασύλου υποδοχής και ένταξης από τον Υπουργό Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης. 

Ο στόχος όλων αυτών είναι να αντιµετωπιστούν οι πολυδιά-
σπαρτες αρµοδιότητες σχετικές µε την µετανάστευση σε διαφο-
ρετικά Υπουργεία, καθώς ανέκαθεν δηµιουργούσαν διοικητικές
αρρυθµίες, δηµοσιονοµικές επιπλοκές, σπατάλη πόρων και κα-
θυστέρηση υλοποίησης πολιτικών. 

Είναι γνωστό, κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, ότι σηµαντικά
κονδύλια, τα οποία είχαν δοθεί στην Ελλάδα προς αξιοποίηση
είτε για κέντρα υποδοχής, δεν αξιοποιήθηκαν ποτέ και δεν πήγαν
εκεί που έπρεπε. 

Τέλος, πολύ σηµαντικό κοµµάτι είναι η αναφορά που υπάρχει
µέσα στο νοµοσχέδιο για τους εποχικούς εργάτες γης, πράγµα
το οποίο αφορά και τη δική µου περιοχή και άλλες περιοχές και
την Κορινθία και είναι ένα πάγιο αίτηµα και των αγροτών και των
µεταναστών να ρυθµιστεί το καθεστώς τους, προκειµένου να
συµβάλουν όλοι σε αυτήν τη διαδικασία και να έχουν ασφάλεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω µε απορία και έκπληξη
αυτές τις ηµέρες εκπροσώπους από την Αντιπολίτευση, η οποία
είναι εκκωφαντικά απούσα αυτήν τη στιγµή εκτός από τον Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, οι οποίοι λένε ότι η από-
δοση και απονοµή ιθαγένειας στην Α’ δηµοτικού, µε τις προϋπο-
θέσεις οι οποίες υπάρχουν, είναι κάτι το οποίο είναι υπερβολικό
ή δεν συνάδει ή δεν είναι αρκετό για να αποδοθεί. Και γνωρίζουν
πολύ καλά την αντιµετώπιση που έχουν αυτά τα παιδιά όταν δεν
έχουν χαρτιά ή ιθαγένεια, όταν δεν υπάρχει αυτό το στοιχείο. 

Η ελληνική κοινωνία σαφέστατα έχει προχωρήσει και έχει
µάθει να συνυπάρχει µε αυτούς τους ανθρώπους. Όµως, δεν
είναι µακριά και τα δικά µου µαθητικά χρόνια όπου ήταν δακτυ-
λοδεικτούµενοι, τουλάχιστον από κάποιους εκ των συµµαθητών
τους ή καθηγητών ή γονέων, άνθρωποι οι οποίοι όχι µόνο λόγω
χρώµατος αλλά και λόγω του γεγονότος ότι δεν είχαν υπεισέλθει
σε αυτά τα δικαιώµατα, περιθωριοποιούνταν.

Δεύτερον, ακούστηκε ότι στέλνουν τα παιδιά τους σε ξενό-
γλωσσα σχολεία και γι’ αυτό δεν θέλουν να ενταχθούν. Εδώ
υπάρχει ένας παραλογισµός, διότι από τη στιγµή που ένα παιδί
θα έχει την ελληνική ιθαγένεια, µε τις προϋποθέσεις που βάζει ο
νόµος, θα είναι και ηθικά και διοικητικά πιθανό να έχει πρόσβαση
σε όλα τα δικαιώµατα και υποχρεώσεις και εποµένως να επιλέξει
το ελληνικό σχολείο. Άρα, δεν ευσταθεί αυτό το επιχείρηµα. Σί-
γουρα θα είναι κίνητρο η απονοµή ιθαγένειας για να µην πηγαί-
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νουν στα ξενόγλωσσα σχολεία και να διδάσκονται στα ελληνικά. 
Αναρωτιέται κανείς, όταν τα παιδιά των Ελλήνων του εξωτερι-

κού απολαµβάνουν αυτών των δικαιωµάτων, εκεί πρέπει και µας
αρέσει να ισχύει το δίκαιο του εδάφους, αλλά στη χώρα µας δεν
ισχύει; Αυτό προκαλεί και εύλογα ερωτηµατικά διότι αρκετοί εκ
της Αντιπολίτευσης και έχουν ζήσει και έχουν ταξιδέψει στο εξω-
τερικό και καταψηφίζουν το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο είναι
στοιχειώδες και το οποίο θέτει και αυστηρούς κανόνες. 

Σε πρόσφατη αποστολή της Βουλής στο Λονδίνο για τις βρε-
τανικές εκλογές, ως µέλος της Επιτροπής του ΟΑΣΕ, είδαµε σε
ένα από τα σχολεία που λειτουργούσε ως εκλογικό κέντρο τη
λέξη «καληµέρα» σε δεκατρείς γλώσσες, µεταξύ των οποίων και
η δική µας. Το οικονοµικό θαύµα του Λονδίνου, της Νέας Υόρ-
κης, αλλά και η οικοδοµική και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας
µας τα τελευταία είκοσι χρόνια οφείλεται σε σηµαντικό βαθµό
στους µετανάστες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµοσχέδια όπως το παρών,
αλλά και αρκετά νοµοσχέδια της Κυβέρνησης µέχρι τώρα, όπως
της ανθρωπιστικής κρίσης για την προάσπιση κοινωνικών και οι-
κονοµικών δικαιωµάτων, της αποσυµφόρησης των σωφρονιστι-
κών καταστηµάτων από τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, της
επαναλειτουργίας της ΕΡΤ, της διαταγής πληρωµής για διοικη-
τικές συµβάσεις έναντι του δηµοσίου διατηρούν τη χώρα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ως ισότιµο µέλος και την καθιστούν τέτοιο
και όχι παρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «όχι» του ελλη-

νικού λαού δείχνει ότι η ελληνική κοινωνία είναι έτοιµη και απο-
φασισµένη να συγκρουστεί, όχι µόνο µε τη λιτότητα και τις
νεοφιλελεύθερες πολιτικές, αλλά και όλες τις παθογένειες και
αδικίες των τελευταίων ετών. Δείχνει διατεθειµένη να αγωνιστεί
για µια δικαιότερη κοινωνία, που θα εξασφαλίζει δουλειά και προ-
κοπή σε όλους και σε όλες όσους ζουν σε αυτήν τη χώρα και όλοι
µαζί να παλέψουµε για να γυρίσει ο ήλιος. 

Όντως, όπως είπε και η εισηγήτριά µας, αυτό το «όχι» µάς
υπερβαίνει, αλλά δεν µας υπερβαίνει διότι εµείς δεν µπορούµε
να το διαχειριστούµε, αλλά γιατί ζητάει να προχωρήσουµε σε
πρωτοβουλίες όπως αυτές του νοµοσχεδίου αυτού, που αποκα-
θιστούν αδικίες χρόνων πολύ γρήγορα και αποφασιστικά. Να
είστε σίγουροι ότι θα το κάνουµε και θα παλεύουµε όσο µπο-
ρούµε για µια ζωή µε αξιοπρέπεια. Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Ψυχογιό. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Γεωρ-

γαντάς, για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν από µία ώρα

περίπου σας ενηµέρωσα ότι πρέπει να βρίσκοµαι στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί εί-
χαµε µια, θεωρώ, σηµαντική συνεδρίαση για ενηµέρωση και για
αποφάσεις επί των εξελίξεων. Δυστυχώς, επαληθεύεται το γεγο-
νός ότι έπρεπε η σηµερινή συνεδρίαση να αναβληθεί, γιατί απα-
ξιώνουµε και το ίδιο το νοµοσχέδιο, που έχει πραγµατικά τη
σηµαντικότητά του.

Επειδή συνάδελφοι, όπως µε ενηµέρωσαν, έκαναν παρατηρή-
σεις από του Βήµατος για την απουσία της Αντιπολίτευσης, είναι
µια απουσία η οποία δεν είναι επιλογή µας, αλλά είναι ανάγκη.
Σας δηλώνω ότι και εγώ πρέπει πάλι να αποχωρήσω για την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα και θα συνεχίσω. Απλά, νοµίζω ότι επαλη-
θεύονται οι χθεσινές αιτιάσεις µας για την αναβολή της συνε-
δρίασης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γεωργαντά.
Ο κ. Χαρακίδης είναι απών. Τον λόγο έχει η κ. Κυρίτση για επτά

λεπτά. 
ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε

µου αρχίζοντας κι εγώ να πω ότι αυτές οι δύο συνεδριάσεις της
Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου, η χθεσινή και η σηµε-

ρινή, είναι ιστορικές. Είναι ιστορικές επειδή είναι οι πρώτες µετά
το δηµοψήφισµα, το οποίο έχει ήδη καταχωριστεί στην ιστορία
ως η πλέον περήφανη, αντιστασιακή, ελπιδοφόρα πράξη της µε-
γάλης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού.

Μόλις πριν τρεις ηµέρες ο ελληνικός λαός δίδαξε και άνοιξε
δρόµους και για εµάς που είµαστε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
αλλά και για τους λαούς ολόκληρης της Ευρώπης. Παρά τη λυσ-
σαλέα επίθεση, παρά την προπαγάνδα, που θα τρόµαζε και τον
Γκέµπελς, παρά την τροµοκρατία και τις προκλητικές παρεµβά-
σεις, οι οποίες συνεχίζονται ακόµη και σήµερα, ο ελληνικός λαός
όρθωσε το ανάστηµά του και απαίτησε µε τον πιο ξεκάθαρο
τρόπο µια άλλη πορεία για τούτον εδώ τον τόπο.

Ύψωσε το ανάστηµά του χωρίς όµως διχαστικές κραυγές,
χωρίς διαιρετικές ή εκδικητικές διαθέσεις πριν και µετά το δηµο-
ψήφισµα. Χωρίς επικίνδυνους διαχωρισµούς και στεγανά, ο
λαός, παραδίδοντας µαθήµατα πολιτικής προσέγγισης των ζη-
τηµάτων, δεν φοβήθηκε, δεν κάµφθηκε, δεν λύγισε στον πρωτό-
γνωρο ψυχολογικό πόλεµο που εξαπολύθηκε από ένα ολόκληρο
σύστηµα. Δείχνοντας απόλυτη ψυχραιµία σε µια πολύ δύσκολη
κατάσταση για την Ελλάδα, µε κλειστές τράπεζες και µέσα σε
ένα σκηνικό κυριολεκτικά τροµοκράτησης, διατράνωσε τη θέ-
λησή του και µε την ψήφο του δέσµευσε τους πάντες. 

Από αυτήν εδώ τη θέση θα ήθελα µε τον πιο ειλικρινή τρόπο
να ευχαριστήσω τον λαό για τη χειραφετηµένη και άκρως πολι-
τική στάση του και να πω ότι η προηγούµενη Κυριακή του δηµο-
ψηφίσµατος πρέπει να µας διδάξει όλους αποφασιστικότητα,
καθαρότητα, ελευθερία και κυρίως πολιτική προσέγγιση στα µε-
γάλα ζητήµατα, κόντρα στην οικονοµίστικη, µεταµοντέρνα αντί-
ληψη που ηγεµονεύει τα τελευταία χρόνια. Το αντιστασιακό
πνεύµα του λαού µάς διδάσκει, µας εµπνέει και κυρίως -και το
επισηµαίνω αυτό- µας δεσµεύει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θέληση του λαού µάς δε-
σµεύει εκτός των άλλων να επιµείνουµε και στην προώθηση του
νοµοθετικού και κυβερνητικού έργου, που έχει στο επίκεντρό του
τις ανάγκες της κοινωνίας. 

Σήµερα το νοµοσχέδιο για την ιθαγένεια βρίσκεται στην τελική
ευθεία για την ψήφισή του από την ελληνική Βουλή. Πρόκειται
για ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να ρυθµίσει µιαν ακόµη εκκρε-
µότητα που κληροδότησαν στη νέα Κυβέρνηση τα κόµµατα της
µνηµονιακής συγκυβέρνησης, µια εκκρεµότητα που πρέπει να
αντιµετωπίζει µε ουσιαστικό τρόπο κάθε οργανωµένη πολιτεία η
οποία δεν θέλει να κλείνει τα µάτια στην πραγµατικότητα.

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε έχει δύο µέρη. Θα αναφερθώ
στο πρώτο, αυτό που επιχειρεί να ρυθµίσει την απονοµή ιθαγέ-
νειας στα παιδιά των µεταναστών που γεννήθηκαν στη χώρα µας
ή που κι αν ακόµη δεν γεννήθηκαν στην Ελλάδα, κοινωνικοποι-
ήθηκαν από µικρή ηλικία µέσω του ελληνικού εκπαιδευτικού συ-
στήµατος. 

Είναι η δεύτερη απόπειρα για να ρυθµιστεί το θέµα της απο-
νοµής ιθαγένειας στα παιδιά των µεταναστών. Η πρώτη µαται-
ώθηκε µε την απόφαση 460/2013 της Ολοµέλειας του Συµβου-
λίου της Επικρατείας. Η απόφαση αυτή ακύρωσε την αλλαγή που
επέφερε ο επονοµαζόµενος «νόµος Ραγκούση».

Παρ’ ότι διαφωνώ πολιτικά µε την άποψη που εκφράζεται στην
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, θα µου επιτρέψετε
να εκφράσω την εκτίµηση ότι σε αυτήν ενυπάρχει και κάτι το θε-
τικό. Η απόφαση σε καµµία περίπτωση δεν αποκλείει νοµοθετι-
κές ρυθµίσεις για αυτοδίκαιη κτήση της ελληνικής ιθαγένειας
λόγω γέννησης ή φοίτησης στην Ελλάδα. Κατ’ επιταγήν της τα
τυπικά κριτήρια θα πρέπει να συνδυάζονται και µε ουσιαστικά,
ώστε να τεκµηριώνεται ο γνήσιος δεσµός του αλλοδαπού µε την
Ελλάδα. Η απόφαση προσδιορίζει ότι το διακύβευµα είναι η εν-
σωµάτωση στην ελληνική κοινωνία και η δηµιουργία ενός γνή-
σιου δεσµού µε τη χώρα µας.

Με τον τρόπο αυτό το Συµβούλιο της Επικρατείας δίνει ένα
σαφές περίγραµµα για τη διεξαγωγή της συζήτησης επί του σχε-
δίου νόµου. Έτσι µπορεί και πρέπει να αποφευχθεί η γενικόλογη
κινδυνολογία που χαρακτήρισε περίπου πέντε χρόνια νωρίτερα
τις συζητήσεις για τον ν. 3838/2010.

Το συγκεκριµένο πλέον πλαίσιο που µας επιβάλλεται από την
ακυρωτική απόφαση µας επιτρέπει να δούµε το θέµα νηφάλια,
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να µην το συναρτήσουµε µε το προσφυγικό πρόβληµα, που
όντως επιβαρύνει τις οργανωτικές δυνατότητες της χώρας µας,
και να µην εξαντληθούµε ξανά σε µια στείρα συζήτηση αντιπα-
ράθεσης. 

Η χώρα µας κινδυνεύει από άλλες πολιτικές επιλογές και δεν
χρειάζεται τούτη εδώ τη στιγµή να αναφερθώ σε αυτές. Ο κίνδυ-
νος δεν προέρχεται από την παροχή προοπτικής σε παιδιά που
δεν έχουν γνωρίσει άλλη πατρίδα πέρα από τη δική µας, που µε-
γαλώνουν και παίζουν δίπλα στα δικά µας παιδιά και που µπο-
ρούν να σηκώνουν τη σηµαία της αριστείας στα σχολειά µας.

Θα ήθελα να αναφερθώ εν συντοµία σε ένα ζήτηµα που εύ-
λογα θα έθεταν οι άνθρωποι τους οποίους αφορά το σχέδιο
νόµου που συζητούµε, οι άνθρωποι που, έχοντας κάνει τη χώρα
µας το κέντρο της ζωής τους, δείχνουν έµπρακτα την εµπιστο-
σύνη τους στην ελληνική πολιτεία. Οι συµπολίτες µας που προ-
σπαθούν να παραµερίσουν τις συνθήκες βιοτικής ανασφάλειας
που συνεπάγεται το καθεστώς του αλλοδαπού για τα παιδιά
τους, µπορούν εύλογα να ρωτήσουν αν θεωρούµε τις διατάξεις
του σχεδίου νόµου επαρκείς, ευνοϊκότερες ή δυσµενέστερες απ’
αυτές που καταργήθηκαν από την απόφαση 460/2013 του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας.

Θα απαντούσα τα εξής: Δεν πρόκειται µόνο για την επιµέρους
γραµµατική διατύπωση των άρθρων, για την οποία ήδη έχουν το-
ποθετηθεί το Υπουργείο και ο εισηγητής, πρόκειται για το όλο
υποστηρικτικό πλέγµα, την υλικοτεχνική υποδοµή και τη διοικη-
τική πρακτική που τα πλαισιώνει και τον νέο άνεµο που πνέει µε
την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Είναι αριστερή πολιτική η παράκαµψη αυτής της στείρας νο-
µικής αντιπαράθεσης που χρησιµοποιούν οι πολιτικοί µας αντί-
παλοι προσχηµατικά, αυτοί που θέλουν να µας εγκλωβίσουν σε
ένα άκαµπτο σύστηµα δικαίου καταγωγής για τα ζητήµατα της
ιθαγένειας. Όπως φαίνεται και από την απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, η οποία νοµίζουν ότι τους δικαιώνει άπαξ
διαπαντός, ζητούµενο είναι η ενσωµάτωση, ώστε να δηµιουργη-
θεί ένας γνήσιος δεσµός µε την Ελλάδα. 

Αυτού του είδους η ενσωµάτωση περνά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κατά κύριο λόγο από το εκπαιδευτικό σύστηµα. Η
ψήφος εµπιστοσύνης στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα ως
φορέα κοινωνικοποίησης, έτσι όπως εµφανίζεται στο σχέδιο
νόµου, νοµίζω ότι αποτελεί και το κλειδί της επιτυχίας αυτής της
νοµοθετικής πρωτοβουλίας και εκεί θα πρέπει να στρέψουµε την
προσοχή µας, αίροντας οποιασδήποτε µορφής αγκυλώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε λίγα δευτερόλεπτα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να σας κα-

λέσω να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο, αναφερόµενη σε ένα χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα, στη Μυτιλήνη, που δέχεται καθηµε-
ρινά έναν µεγάλο αριθµό προσφυγικών ρευµάτων, όπου πολλοί
άνθρωποι περνούν αυτόφωρο, επειδή µαζεύουν µε τα αυτοκί-
νητά τους από το δρόµο απελπισµένες µανάδες που µε τα παιδιά
τους περπατούν κάτω από τον καυτό ήλιο δεκάδες χιλιόµετρα
µέχρι να φθάσουν στην πόλη. Μπορεί αυτό να συνεχιστεί; Είναι
δυνατόν να ποινικοποιούνται η αλληλεγγύη και η ανθρωπιά και
αυτό εµείς να το ανεχόµαστε;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Κυρίτση.

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο συνάδελφο, έχει ζητήσει
τον λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Γερο-
βασίλη, η οποία δεν έχει τοποθετηθεί και έχει όλο το δικαίωµα
να τοποθετηθεί.

Κυρία Γεροβασίλη, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκό-

µαστε πραγµατικά σε µια πολύ κρίσιµη στιγµή για τη χώρα. Εί-
µαστε τρεις µέρες περίπου µετά το δηµοψήφισµα και πέντε
µέρες πριν από την επικείµενη συµφωνία.

Το «όχι» των Ελλήνων πολιτών έστειλε πολλαπλά µηνύµατα µε
πολλαπλούς αποδέκτες µέσα και έξω από τη χώρα. Το «όχι» ήταν
εκκωφαντικό και δηµιούργησε µια καινούργια πολιτική πραγµα-

τικότητα. Θέλω, όµως, να αναφερθώ στο ποια µηνύµατα έστειλε
αυτό το δηµοψήφισµα, γιατί, παρ’ όλο που τα γεγονότα τρέχουν
πάρα πολύ γρήγορα, θεωρώ ότι είναι αναγκαίο να µην τα ξεπε-
ράσουµε.

Μήνυµα πρώτο: Ο ελληνικός λαός την Κυριακή έδωσε µάθηµα
δηµοκρατίας, επιβεβαιώνοντας την πολιτική ωριµότητα και την
ψυχραιµία του. Σαράντα ένα χρόνια δεν δόθηκε ο λόγος στον ελ-
ληνικό λαό να αποφασίσει για θέµατα που αφορούσαν το µέλλον
του. Μέσα σε µία εβδοµάδα Έλληνες πολίτες δηµοκρατικά, συν-
τεταγµένα, χωρίς οπαδικούς φανατισµούς, πήγαν στην κάλπη
µαζικά και εκφράστηκαν. 

Μήνυµα δεύτερο: Το αποτέλεσµα είναι ένα καθαρό και εκκω-
φαντικό «όχι». Έχει ένα ενδιαφέρον να δει κανείς και τη στατι-
στική ανάλυση αυτής της ψήφου. Είναι ένα «όχι» που ακούστηκε
από την επαρχία και από τα αστικά κέντρα, εξίσου από άντρες
και από γυναίκες, από εργαζόµενους και ανέργους όλων των
επαγγελµατικών οµάδων, ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα, από
όλες τις ηλικιακές οµάδες, πολύ περισσότερο από τους νέους
ανθρώπους, όπου το ποσοστό ήταν συντριπτικό.

Αναφέρω τα στοιχεία αυτά, για εκείνους που τα προηγούµενα
χρόνια οικοδόµησαν τη στρατηγική τους στον κοινωνικό αυτο-
µατισµό και στη διαίρεση των πολιτών, που προσπάθησαν ακόµα
και µε αφορµή το δηµοψήφισµα να διχάσουν τον ελληνικό λαό,
παραποιώντας ακόµα και αυτό καθ’ αυτό το ερώτηµα του δηµο-
ψηφίσµατος.

Τρίτο: Οι Έλληνες πολίτες µε το «όχι» έδωσαν το πιο ισχυρό
διαπραγµατευτικό χαρτί στα χέρια της Κυβέρνησης, ένα χαρτί
που µόνο κυρίαρχοι λαοί ξέρουν να δίνουν. Το αποτέλεσµα
έδωσε στην Κυβέρνηση ακόµα πιο ισχυρή δύναµη να αγωνιστεί
και να αποκαταστήσει την κοινωνική συνοχή και την οικονοµική
σταθερότητα. Ανεξάρτητα από το τι επέλεξε ο καθένας να ψηφί-
σει, το χρέος και η συλλογική ευθύνη είναι κοινή. 

Τέταρτο: Το αποτέλεσµα της Κυριακής επιβεβαίωσε την ευρω-
παϊκή προοπτική και πορεία της χώρας και µάλιστα στον σκληρό
πυρήνα της Ευρωζώνης. Όχι, όµως, µε όρους υποτέλειας, όχι
σαν αποικία χρέους, αλλά σαν ισότιµο µέλος, µε σεβασµό στη
δηµοκρατία, τη λαϊκή κυριαρχία, αλλά και όλα όσα εκπορεύονται
από τις καταστατικές συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς
µέτρα λιτότητας που είχαν βάρβαρες συνέπειες για την Ελλάδα
και αποδεδειγµένα έχουν αποτύχει. 

Πέµπτο: Οι Έλληνες πολίτες είπαν όχι στο φόβο και τον επέ-
στρεψαν σε εκείνους από τους οποίους εκπορεύεται. Για µια
ολόκληρη εβδοµάδα ζήσαµε µια απροκάλυπτη προπαγανδιστική
επίθεση από τα συστηµικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, χρησιµο-
ποιώντας µάλιστα τις δηµόσιες συχνότητες, τη χρήση των
οποίων είχαν µάθει και να µην πληρώνουν. Τώρα που στάλθηκε
ο λογαριασµός, δεν δίστασαν να παραβιάσουν κάθε κανόνα δε-
οντολογίας, κάθε νοµοθεσία, προκειµένου να νοθεύσουν την
ψήφο του ελληνικού λαού. Και δεν ήθελαν φυσικά να προστα-
τεύσουν τα συµφέροντα του λαού, τα δικά τους επιχείρησαν να
διασώσουν και πλέον έχει παρέµβει η δικαιοσύνη και αναµένουµε
τα αποτελέσµατα.

Έκτο: Με αφορµή το δηµοψήφισµα έπεσαν οι µάσκες. Αποκα-
λύφθηκε οικειοθελώς και σε δηµόσια θέα όλο το µιντιακό, οικο-
νοµικό, συντεχνιακό και συνδικαλιστικό κατεστηµένο της χώρας.
Είδαµε ποιοι είναι αυτοί που αποτελούν το σύστηµα. Ήταν η
µάχη των µαχών για αυτούς, ήταν η ευκαιρία να τελειώνουν µια
και καλή µε την Αριστερά. Έκαναν, λοιπόν, την ευχή τους αλή-
θεια και αυτά τα µετέφεραν και τους Ευρωπαίους συµµάχους
τους πολιτικούς. Τους είπαν να κάνουν λίγο υποµονή, να βάλουν
και λίγο πλάτη την κατάλληλη στιγµή και από Δευτέρα όλα θα
επανέλθουν στην κανονικότητα της λειτουργίας της ελληνικής
αποικίας.

Την περασµένη εβδοµάδα, όµως, ήταν η τελική ευθεία της
στρατηγικής επίθεσης στη λαϊκή εντολή του Γενάρη. Γι’ αυτό και
επιστρατεύτηκε όλο τους το οπλοστάσιο, ντόπιο και ξένο, να
εκτίθεται επί σκηνής, να παραπληροφορεί και να προπαγανδίζει,
µε την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να εκβιάζει, µέσω του κλει-
σίµατος των ελληνικών τραπεζών, µε την ευρωπαϊκή πολιτική ελίτ
να παρεµβαίνει στην ελληνική δηµοκρατία, ωµά, καθηµερινά, µε
απαράδεκτο τρόπο, µε τη ΓΣΕΕ να συντάσσεται µε το ΣΕΒ, ενώ
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τα γαλλικά συνδικάτα διαδήλωναν στο πλευρό των Ελλήνων και
του «όχι», µε τους δήθεν ανεξάρτητους και ακοµµάτιστους αυ-
τοδιοικητικούς να µπαίνουν µπροστάρηδες και να γίνονται κοµ-
µατάρχες του «ναι», µε εργοδότες να πιέζουν εργαζόµενους στα
όρια του εκβιασµού ή και ξεπερνώντας τα, µε τους υπεύθυνους
των εργοταξίων της Ιονίας Οδού στην περιοχή µου, στην Άρτα,
να ισχυρίζονται από την αρχή της εβδοµάδας πως δεν έχουν πε-
τρέλαιο για τα µηχανήµατα, να τα κλείνουν, ανακοινώνοντας
στους εργαζόµενους πως η επαναλειτουργία τους θα εξαρτηθεί
από το αποτέλεσµα του δηµοψηφίσµατος.

Έβδοµο συµπέρασµα: Έκαναν λάθος να ανασύρουν όλο το
παλιό κατεστηµένο από τον τάφο της πολιτικής ιστορίας που
τους είχε βάλει ο ελληνικός λαός. Βγήκαν να νουθετήσουν και
να καθοδηγήσουν τους πολίτες όλοι εκείνοι που συνέβαλαν και
τον καταδίκασαν σε αυτήν τη µοίρα. Το «όχι» της Κυριακής απο-
τέλεσε την καλύτερη επιµνηµόσυνη δέηση για όλους αυτούς.

Όγδοο: Μετά το «όχι» της Κυριακής οι πολιτικοί Αρχηγοί βρέ-
θηκαν στο ίδιο τραπέζι και αυτό γιατί ο ελληνικός λαός µε την
ψήφο του είχε επιβεβαιώσει όλα αυτά που ο ΣΥΡΙΖΑ εξαρχής
υποστήριξε, ότι θα πρέπει να συµβάλλουν στην αντιµετώπιση του
προβλήµατος της χώρας και στα βάρη αυτοί που µπορούν να αν-
τέξουν περισσότερο ότι χωρίς αναδιάρθρωση του χρέους και
ένα αξιόπιστο αναπτυξιακό σχέδιο, δεν µπορεί να υπάρξει βιώ-
σιµη λύση. 

Ένατο, τέλος: Ο ελληνικός λαός έστειλε µήνυµα προς την Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. Μας έδωσε εντολή να προ-
χωρήσουµε πιο δυνατά από εδώ και µπρος, να σπάσουµε τον
φαύλο κύκλο διαφθοράς των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, των
ολιγαρχών, των τραπεζιτών, της εργοδοτικής τροµοκρατίας, να
τους ταράξουµε στη νοµιµότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα µηνύµατα φεύγουν, αλλά
χρειάζονται και ευήκοα ώτα για να τα ακούσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ, συνεχίστε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Οι λαοί της Ευρώπης και αρκετοί οικο-

νοµικοί και πολιτικοί παράγοντες πήραν το µήνυµα και ανταπο-
κρίθηκαν είτε µε δηλώσεις είτε µε κινητοποιήσεις αλληλεγγύης.
Οι δανειστές µας έκαναν πως δεν το κατάλαβαν. Ο κ. Γιούνκερ
είπε προχθές «δεν κατάλαβα τι ψήφισαν οι Έλληνες». Την επό-
µενη µέρα, χθες είπε «δεν σας το είχα πει, όµως; Το «όχι» δεν
βοηθάει τη διαπραγµατευτική θέση της χώρας και θα θέλαµε
τώρα να σας τιµωρήσουµε γι’ αυτό, αφού φροντίσουµε όµως και
για την ανθρωπιστική κρίση που θα προκύψει από την τιµωρία
µας». Λες και σήµερα φυσικά δεν υπάρχει ανθρωπιστική κρίση.
Είναι µια λέξη που αποτέλεσε ταµπού, τη λέγαµε µόνο εµείς στην
Ελλάδα και δεν την ψέλλιζε κανένας.

Εδώ, λοιπόν, θα ήθελα να καλέσω και τις άλλες Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες της Αντιπολίτευσης, τους άλλους Βουλευτές να
διατυπώσουν τη γνώµη τους για τη θέση του Γιούνκερ, για τη
θέση του Βέµπερ σήµερα, για την τιµωρία µε την οποία µας απει-
λούν, για τον πρωτόγνωρο κυνισµό που θέτουν το δίληµµα ή µνη-
µόνιο και πλήρη υποταγή ή Grexit, αντίθετα και ενάντια στην
ετυµηγορία του λαού και παρά την προσπάθεια που έχουµε κάνει
τόσα χρόνια.

Ακούστηκε µάλιστα το επιχείρηµα ότι και στις άλλες χώρες -οι
άλλες δεκαοκτώ- έχουν δηµοκρατία και όχι µόνο στην Ελλάδα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς ψηφοφόρος στη Λιθουανία
ή στη Φιλανδία δεν ψήφισε την κυβέρνησή του για να αποφασίσει
για τον ΦΠΑ στα ελληνικά νησιά ούτε για να καταργήσει το ΕΚΑΣ,
όπως και στην Ελλάδα δεν θα γινόταν ποτέ δηµοψήφισµα για πο-
λιτικές που αφορούν λαούς άλλους.

Η Ελλάδα δεν ζητάει νέα χρήµατα από τους Ευρωπαίους φο-
ρολογούµενους. Ζητάει πολιτικές που να καθιστούν βιώσιµο το
χρέος, ούτως ώστε να µπορέσει να αποπληρώσει τις οφειλές της
προς τους πιστωτές.

Αυτή την ώρα διεξάγεται µια πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση
στο Ευρωκοινοβούλιο, µια συζήτηση που άνοιξε όχι µόνο για την
Ελλάδα αλλά για όλη την Ευρώπη. Αυτό οφείλεται στην Ελλάδα,
οφείλεται στην προσπάθεια της ελληνικής Κυβέρνησης, στην

προσπάθεια να πάµε πάλι πίσω στις καταστατικές αρχές της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Κανείς δεν µπορεί να κρυφτεί πια από τις
ιστορικές του ευθύνες. Όπως είπε ο Πρωθυπουργός, σήµερα η
ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι µια ιστορία αντιπαραθέ-
σεων, όπου στο τέλος όµως επικρατεί η συναίνεση µέσα από
αµοιβαίες υποχωρήσεις.

Ελπίζουµε και πιστεύουµε ότι και τώρα θα πρυτανεύσει η σύ-
νεση και θα δοθεί µια λύση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελ-
λάδα άλλαξε και η Ευρώπη αλλάζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Γεροβασίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ένα λεπτό, κύριε Πα-
φίλη. Έχουµε τον κ. Λάππα, που δεν του δώσαµε προηγουµένως
τον λόγο. 

Ο κ. Λάππας έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
Να τηρούµε τον χρόνο, όπως κάνουν οι περισσότεροι συνά-

δελφοι, για να µιλήσουν όλοι. 
Κύριε Λάππα, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

βγαίνοντας στον απόηχο του βροντερού «όχι» του ελληνικού
λαού, σκέφτοµαι τι προηγήθηκε από το δηµοψήφισµα. Αναλογί-
ζοµαι τη συµπεριφορά των Ευρωπαίων πολιτικών ηγετών, που
πλέον, όπως είπαν όλοι, έπεσαν οι µάσκες τους και εκείνο που
επιδίωξαν µε κάθε τρόπο ήταν η τρώση του κύρους του Πρωθυ-
πουργού της Ελλάδας Αλέξη Τσίπρα και η πτώση -ει δυνατόν-
της Κυβέρνησής του.

Με κάθε τρόπο επεδίωξαν αυτό που ειρωνικά είπε κάποτε ο
Μπρέχτ, ότι αν ένας λαός ψηφίσει λάθος, οι κυρίαρχοι απλά θα
ψηφίσουν άλλον λαό. Ε, σε αυτό ακριβώς ο ελληνικός λαός
έδωσε ένα βροντερό «όχι» και είπε ότι αυτό είναι θέµα που
αφορά µόνο τον ελληνικό λαό και είναι θέµα δηµοκρατίας, είναι
ζήτηµα δηµοκρατίας.

Ζήτηµα δηµοκρατίας βεβαίως είναι και το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε. Ο αγώνας για την ιθαγένεια είναι πράγµατι αγώνας για
τη δηµοκρατία και ο αγώνας αυτός είναι για µας, για τον ΣΥΡΙΖΑ
κυρίως και την προοδευτική παράταξη γενικότερα, ο εµβρυουλ-
κός ιδεών και αντιλήψεων που συνθέτουν την πολιτική µας δύ-
ναµη.

Το ζήτηµα της ιθαγένειας είναι, όπως λέγαµε και στη συζήτηση
επί της αρχής, βασικά νοµικό και πολιτικό. Και στα πλαίσια του
δικαίου είχαµε πει ότι ιθαγένεια είναι ο δηµοσίου δικαίου δεσµός
ενός ατόµου προς µια πολιτεία στο λαό, της οποίας αυτός ανή-
κει. Αυτός είναι ο ορισµός, δεν υπάρχει κανένας άλλος.

Μάλιστα, αυτός ο ορισµός ενισχύεται και από την Ευρωπαϊκή
Σύµβαση για την ιθαγένεια, που στο άρθρο 2 αναφέρει περίπου
τα ίδια: «Ιθαγένεια είναι ο νοµικός δεσµός που συνδέει το άτοµο
µε το κράτος…» -προσέξτε, παρακαλώ- «…και δεν αποτελεί έν-
δειξη εθνικής καταγωγής του».

Στο άρθρο 5 της ίδιας σύµβασης λέει: «Οι κανόνες δικαίου των
κρατών µελών που αφορούν την ιθαγένεια δεν πρέπει να περι-
λαµβάνουν διατάξεις ή οποιαδήποτε πρακτική που συνιστά διά-
κριση για λόγους φύλου, θρησκείας, φυλής, χρώµατος, εθνικής
ή εθνοτικής καταγωγής».

Έγινε πολύς λόγος στη συζήτηση επί της αρχής, επίσης, για
την επιχειρηµατολογία της πλειοψηφίας και µειοψηφίας της
360/2013 απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας. Τα είπαµε
εκεί. Είπαµε τι είπε η πλειοψηφία. Βέβαια, δεν αποκλείστηκε η
δυνατότητα από τη Βουλή να ορίζει τα κριτήρια και τα προσόντα
κτήσης της ιθαγένειας, τα περιόρισε όµως, γιατί αξίωσε υπερβο-
λικά πράγµατα, τα οποία δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες της
εκάστοτε κοινωνίας, όπως την κρίνει η Βουλή.

Έτσι, έλεγα τότε ότι κυριολεκτικά υφάρπαξε ένα ανώτατο δι-
καστήριο, µια δικαστική αρχή µια επίσης αποκλειστική αρµοδιό-
τητα που ήταν της Βουλής. Τα είπα. Δεν θέλω να τα επαναλάβω.

Εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι υπήρχε ισχυρότατη µειοψη-
φία στην απόφαση. Και όλοι οι νοµικοί ξέρουµε ότι η νοµολογία
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δεν διαµορφώνεται µόνο από τις αποφάσεις της πλειοψηφίας
των δικαστηρίων, αλλά έχουν σηµασία και οι µειοψηφίες, όταν
είναι ισχυρότατες, όπως εδώ είναι ισχυρή, δεκατριών συµβούλων
µε δύο, παρακαλώ Αντιπροέδρους των δύο δικαστηρίων.

Και η µειοψηφία –επαναλαµβάνω- αποφάνθηκε ότι αποκλει-
στική αρµοδιότητα για να καθορίζονται τα κριτήρια, τα προσόντα
και οι προϋποθέσεις κτήσεις της ιθαγένειας είναι µόνο η Βουλή.
Δηλαδή, η Βουλή είναι το αρµόδιο όργανο και κανένας άλλος.
Αυτό είπε η µειοψηφία. 

Εν πάση περιπτώσει, το παρόν νοµοσχέδιο προσπαθεί να ισορ-
ροπήσει ανάµεσα στην αυστηρή αυτή απόφαση της µειοψηφίας
του Συµβουλίου της Επικρατείας και στις ανάγκες να υλοποι-
ήσουµε µια λύση για το µεγάλο αυτό πρόβληµα της ιθαγένειας. 

Σταχυολογώ µόνο µία φράση από τη µειοψηφία της απόφασης
του Συµβουλίου της Επικρατείας: «Για την αναγνώριση της ιδιό-
τητας του Έλληνα πολίτη…» -και δεν είναι κανένας µέσα στην Αί-
θουσα από τη Νέα Δηµοκρατία να το ακούσει- «…και κατά τη
συνεκδοχή την απονοµή της ελληνική ιθαγένειας, δηλαδή του νο-
µικού δεσµού συγκεκριµένου προσώπου µε το ελληνικό κράτος
και όχι µε το έθνος», λέει η µειοψηφία «…το Σύνταγµα διαλαµ-
βάνει ειδική ρύθµιση στο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου
4, το οποίο ορίζει ακριβώς ότι Έλληνες πολίτες είναι όσοι έχουν
τα προσόντα που ορίζει ο νόµος». Και ο νόµος είναι πάντα µια
επιλογή της Βουλής. 

Υπέρ της άποψης αυτής της µειοψηφίας συνηγορεί και η ιστο-
ρική καταγωγή της παραπάνω συνταγµατικής διάταξης, αφού
από τα Συντάγµατα της Επιδαύρου του 1822, του Άστρους το
1823, της Τροιζήνας το 1827 και τα Συντάγµατα αυτά της Επα-
νάστασης ρητά αναγνώριζαν σε όσους έρχονταν από το εξωτε-
ρικό το δικαίωµα απόκτησης άµεσα της ελληνικής ιθαγένειας µε
δύο µοναδικές προϋποθέσεις: ή τριετή ή πενταετή παραµονή
στη χώρα και απόκτηση ακινήτου. Καµµία άλλη προϋπόθεση δεν
υπήρχε. Μάλιστα, δεν έθετε καµµία απολύτως προϋπόθεση σε
σχέση µε την εκπαίδευση.

Επειδή άκουσα κάποιον συνάδελφο από τους Ανεξάρτητους
Έλληνες να µιλάει για το θέµα της υποχρεωτικής εννεαετούς εκ-
παίδευσης και αναφέρθηκε στον Γεώργιο Καραϊσκάκη ως ιστο-
ρική προσωπικότητα της Επανάστασης, θέλω να του πω ότι –δεν
ξέρω αν µας ακούει- ο Γεώργιος Καραϊσκάκης δεν πήγε καθόλου
σχολείο. Θα µπορούσε ποτέ κανείς να πει ότι δεν είναι Έλληνας
πολίτης; Ας το διαβάσει κι ας το µελετήσει. 

Κυρίως όµως από τα Συντάγµατα αυτά αναφέροµαι στο Σύν-
ταγµα του 1844, το οποίο σε διάταξή του ορίζει: «Πολίται είναι
όσοι απέκτησαν ή θα αποκτήσουν τα χαρακτηριστικά του πολίτη
κατά τους νόµους του κράτους» –καµµία αναφορά στο θέµα του
έθνους- «προκειµένου, όπως προκύπτει από τα επίσηµα πρα-
κτικά, να αναγνωριστεί στο νοµοθέτη η ευρύτατη ευχέρεια να κα-
θορίσει τα προσόντα του πολίτη κατ’ εκτίµηση των εκάστοτε
συνθηκών». 

Έτσι, µε την απονοµή της ελληνικής ιθαγένειας –και πρέπει
αυτό να το καταλάβουν όλοι άπαξ διά παντός- ένας αλλοδαπός
καθίσταται Έλληνας πολίτης, δηλαδή συµπολίτης των λοιπών Ελ-
λήνων πολιτών και όχι οµοεθνής τους, που πρέπει αναγκαία να
έχει την ίδια εθνική συνείδηση µε τους Έλληνες. Δηλαδή δεν του
αναγνωρίζεται και η ελληνική εθνική ταυτότητα, παρά µόνο η ιθα-
γένεια, ως µια παραχώρηση αυστηρά νοµικού χαρακτήρα. 

Επίσης, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στις επιτροπές
έγινε πάρα πολύς λόγος για το τι ισχύει στα κράτη µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Καταρχάς, επικαλούµαι την ίδια την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας στη µειοψηφία, η οποία
αναφέρει τα εξής: Στη Γερµανία, αλλοδαποί αποκτούν τη γερµα-
νική ιθαγένεια, µε µόνη προϋπόθεση τη διαµονή του ενός από
τους γονείς για οχτώ χρόνια. Καµµιά άλλη προϋπόθεση δεν
υπάρχει, παρά η οκταετής διαµονή. Στο Ηνωµένο Βασίλειο απο-
κτάται η βρετανική ιθαγένεια, µε µόνη προϋπόθεση, εκτός της
γέννησης, να είναι ο ένας από τους δύο γονείς απλά εγκατεστη-
µένος στη χώρα. Στη Σουηδία αποκτάται από το ανήλικο η σουη-
δική ιθαγένεια µε προϋπόθεση τη διαµονή για πέντε χρόνια,
χωρίς καµµία άλλη προϋπόθεση. Το ίδιο συµβαίνει στη Γαλλία,
στην Πορτογαλία και στην Ισπανία. Να µην τα αναφέρω αναλυ-
τικά.

Έγινε πολύς λόγος περί των εννοιών του λαού και του έθνους.
Αν σήµερα ασχοληθούµε µε αυτό το θέµα, δεν θα τελειώσουµε
ποτέ. Εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι το Σύνταγµά µας αναφέ-
ρεται στην έννοια του λαού ως έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας
και αυτός είναι ο µοναδικός αρµόδιος ορισµός που δίνεται στα
πλαίσια του Συνταγµατικού Δικαίου. Καµµία αναφορά δεν γίνεται
στο έθνος και δεν µπορεί ποτέ το έθνος, βέβαια, να έχει µία
υπερνοµοθετική αξία και σηµασία παραπάνω από τη λαϊκή κυ-
ριαρχία, αφού το Σύνταγµά µας στη λαϊκή κυριαρχία και στον
λαό στηρίζεται και αποφαίνεται.

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, για να πάµε και στις ειδικές δια-
τάξεις, κύριε Πρόεδρε -θα τα παραλείψω όλα τα άλλα- προβλέπει
κτήση ιθαγένειας για τέκνο αλλοδαπών, µε τις εξής προϋποθέ-
σεις: Πρώτον, να έχει εγγραφεί στην πρώτη τάξη δηµοτικού.
Δεύτερον, να υπάρχει προηγούµενη συνεχής νόµιµη διαµονή
ενός εκ των γονέων του για πέντε χρόνια. Τρίτον, ο ανήλικος αλ-
λοδαπός να κατοικεί µόνιµα στην Ελλάδα και θεµελιώνει δι-
καίωµα, αν έχει ολοκληρώσει τις εννιά τάξεις του ελληνικού
σχολείου ή τις έξι τάξεις της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή αν
έχει τελειώσει ΤΕΙ ή ΑΕΙ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω και λέω ότι η δεύτερη γενιά των µεταναστών ουσια-
στικά στήνει το πρόγραµµα ζωής της συγκρινόµενη µε τους συ-
νοµηλίκους της και όχι µε τους γονείς της. Κατά κυριολεξία, η
δεύτερη γενιά δεν είναι µετανάστες. Δεν έφυγαν από την πα-
τρίδα τους όπως οι γονείς τους. Αντίθετα, ζουν σε µια άλλη πα-
τρίδα. Μόνο αυτή γνωρίζουν και σταδιακά µόνο αυτή αναγνω-
ρίζουν ως δική τους. Το ίδιο σε µεγάλο βαθµό ισχύει και για τα
παιδιά που γεννήθηκαν στην πατρίδα των γονιών τους, αλλά µε-
γαλώνουν στη χώρα µας.

Παραβλέπω τα υπόλοιπα και τελειώνω. 
Η µάχη για το δίκιο της ιθαγένειας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µόλις τώρα αρχίζει, µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχε-
δίου, και θα έχει επιτυχή αποτελέσµατα αν ο δηµοκρατικός κόσ-
µος, η προοδευτική διανόηση, οι προοδευτικοί άνθρωποι απαι-
τήσουν τεκµηρίωση, επιδείξουν εγρήγορση και εκδηλώσουν
φρόνηµα. Γιατί τίποτα στη χώρα µας δεν είναι αυτονόητο και
πάντα στο κέντρο της πολιτικής µας είναι ο άνθρωπος. 

Υλοποιούµε και καταυγάζουµε την πρωταγόρεια φιλοσοφία
«πάντων χρηµάτων µέτρον άνθρωπος» και επίσης υπενθυµίζω τη
ρήση του Αριστοτέλη, ότι: «Δυοιν τούτοιν ισότητα δειν υπάρχειν
ταις πόλεσιν, κτήσεως και παιδείας», δηλαδή ισότητα στην περι-
ουσία, ισότητα στην παιδεία. Αυτά είναι τα βασικά πράγµατα.

Και επειδή µερικοί επικαλούνται ελληνοχριστιανικά ιδεώδη θα
τους θυµίσω µία ρήση, αγαπητέ κύριε Μηταφίδη, του Αποστόλου
Παύλου. «Και έκαµεν εξ ενός αίµατος παν γένος ανθρώπινον.
Ουκ ένι Ιουδαίος, ουδέ Έλλην, ουκ ένι δούλος ή ελεύθερος. Πάν-
τες εις εστέ».

Και τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήταν παράλειψη αν δεν
ανέφερα σήµερα αυτά που είπε χθες στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο ο Μανόλης Γλέζος, ο οποίος απευθυνόµενος προς τους Ευ-
ρωπαίους εταίρους, προς όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς και
τον ελληνικό φυσικά, είπε τα εξής: «Πρώτα, πρώτα, ξένε» –τονίζω
το «ξένε»- «άρχισες τον λόγο σου µε ένα λάθος, όταν ζητάς δυ-
νάστη. Εδώ η πόλη αυτή δεν εξουσιάζεται από έναν άντρα. Είναι
ελεύθερη. Εδώ κυβερνούν οι πολλοί και εναλλάσσονται στα αξιώ-
µατα χρόνο µε τον χρόνο. Δεν δίνουν πιο πολλά στον πλούτο, και
ο φτωχός έχει τα ίδια». 

Και τελείωσε θέλοντας να παραιτηθεί, µε την υπόσχεση παραί-
τησης που έδωσε µετά από έναν χρόνο, αναφέροντας µία ρήση
του Θωµά Ακινάτη: «Time hominem unius libri», δηλαδή «να φο-
βάσαι τον άνθρωπο του ενός βιβλίου», δηλαδή να τρέµεις και να
τροµοκρατείσαι από την άποψη ενός, της µονολιθικότητας και
της µονοµέρειας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ο κ. Παφίλης, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, ζήτησε τον λόγο και τον έχει.

Πόση ώρα θέλετε, κύριε Παφίλη;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν έχω µιλήσει ούτε χθες. Δώστε
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µου δέκα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Δεν θα σας βάλω χρό-

νο τότε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν µπαίνω στον πειρασµό, γιατί ήδη

έχουµε αρχίσει µε τα αρχαία ελληνικά τώρα εδώ και χρειάζεται
και µετάφραση, γιατί δεν καταλαβαίνει ο κόσµος. Ωστόσο, ισό-
τητα στην παιδεία και στη ζωή δεν µπορεί να υπάρξει όταν υπάρ-
χουν εκµεταλλευτές και εκµεταλλευόµενοι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Θα περιµένουµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Λάππα, σε ποιον τα λέτε; Το ίδιο

είναι το παιδί του εργάτη, του αυτοαπασχολούµενου, του ιδιωτι-
κού υπάλληλου µε το παιδί του βιοµήχανου, µε το παιδί του εφο-
πλιστή και όλων των υπολοίπων; Μην φτάσουµε, δηλαδή, τώρα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αυτό διεκδικούµε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εκτός αν είµαστε σε αταξική κοινωνία,

αν ήταν σε αταξική κοινωνία αυτά που λέγατε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ως διεκδίκηση, λέω, κύριε Παφίλη.

Δεν είναι αταξική.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εποµένως, όταν χρησιµοποιούµε ρή-

σεις αρχαίων, πρέπει να θυµόµαστε ότι ήταν σε συγκεκριµένες
εποχές, σε άλλες εποχές. Αν κάνετε µία αναγωγή στο σήµερα,
δείτε πόσο ποσοστό παιδιών εγκαταλείπει το σχολείο. Δείτε
πόσοι δουλεύουν και πόσοι δουλεύανε και δουλεύαµε από µικρά
παιδιά, για να µπορέσουν να επιβιώσουν, όταν οι άλλοι είχαν εξα-
σφαλισµένα και τα τρισέγγονά τους.

Αυτή την κοινωνία θέλουµε και πρέπει να ανατρέψουµε και
τότε µπορεί να υπάρξει πραγµατική ισότητα και όταν γεννιούνται
τα παιδιά να έχουν τις ίδιες δυνατότητες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ) 

Δεν θέλω να µιλήσω αναλυτικά, ορισµένες επισηµάνσεις θα
κάνω. Πρώτον, όσον αφορά στο θέµα του δηµοψηφίσµατος,
όπως τέθηκε µε το κείµενο Γιούνκερ και µε τη διαδικασία που
ακολουθήθηκε, εµείς δεν ήµασταν σύµφωνοι. Καταθέσαµε πρό-
ταση, η οποία αδικαιολόγητα διαδικαστικά, αλλά δικαιολογηµένα
πολιτικά από την Κυβέρνηση απορρίφθηκε. Δεν τολµάτε να βά-
λετε τώρα τέτοιο ζήτηµα -το αντιλαµβανόµαστε- να βάλετε δη-
λαδή κι ένα ερώτηµα στον ελληνικό λαό, να πει «όχι» και στην
πρόταση που καταθέσατε και «όχι» στην αποδέσµευση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν το τολµάτε, για συγκεκριµένους λόγους.
Μπορεί να λέτε ότι είναι λόγοι τακτικής, αλλά είναι ουσιαστικοί
και βαθύτεροι. 

Όµως, εδώ συγκρούστηκαν πράγµατι δυνάµεις και το «όχι»
την επόµενη µέρα κατέληξε σε ένα «ναι». Στο τραπέζι της δια-
πραγµάτευσης, µαζί µε όλες εκείνες οι δυνάµεις που τις περι-
γράψατε, όπως τις περιγράψετε και που καταφέρατε να τις
συσπειρώσετε, άσχετα από το εάν έπαθαν ναυάγιο και καλώς
έπαθαν -δεν έχουµε κανένα πρόβληµα- την άλλη µέρα συµφω-
νήσατε όλοι µαζί, πλην του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. 

Τι συµφωνήσατε οι δυνάµεις του «ναι» και οι δυνάµεις του
«όχι»; Και δεν εννοώ λαϊκές δυνάµεις του «όχι» κυρίως, αλλά και
από την πλευρά του «ναι». Τι συµφώνησαν, λοιπόν, να κάνουν την
άλλη µέρα; Συµφώνησαν, πρώτον, σε ένα: Ότι είναι µονόδροµος
η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ευρώ κ.λπ.. Δεν υπάρχει τίποτε άλλο.
Σε αυτή τη βάση συµφώνησαν, ότι πάµε να διαπραγµατευτούµε
µέσα εκεί, σε αυτή τη «φωλιά» που καταγγέλλετε καθηµερινά,
για να φέρουµε µια λύση, η οποία περιγράφεται αδρά, αλλά έχει
µια κατάληξη που λέγεται µνηµόνιο. Όπως και να το πείτε, «µνη-
µόνιο ένα», «δύο», «τρία», «τέσσερα» -θέλετε να το πείτε αλλιώς;-
αυτό θα περιέχει σκληρά, αντιλαϊκά µέτρα, έτσι ή αλλιώς, εάν
υπάρξει αυτή η συµφωνία. 

Ουσιαστικά δηλαδή, αυτό που συνέβη είναι ότι την ψήφο του
λαού και την καταδίκη αυτής της πολιτικής τελικά τη χρησιµο-
ποιείτε σε άλλη κατεύθυνση από αυτό που εκφράστηκε. Και έχει
και ένα κοινό: Στο όνοµα της εθνικής ενότητας και του µη διχα-
σµού καλείται ο λαός να υποταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στα
µονοπώλια, µε αυτήν τη στάση που κρατάτε µέχρι τώρα. 

Εµείς τι είπαµε; Ζητήσαµε να µπουν και τα τρία ερωτήµατα,
αλλά δεν το δεχτήκατε. Και είπαµε να ψηφίσει άκυρο ο λαός, µε
την έννοια τού να ακυρώσει αυτά τα ψευτοδιλήµµατα. Αυτή την
πρόταση δεν την κάναµε για να µετρήσουµε κοµµατική επιρροή

ούτε για να µετράµε τις ψήφους. Άλλωστε, µέσα σε τρεις και τέσ-
σερις µέρες ήταν αδύνατο να προωθηθεί αυτή η θέση, παρά
µόνο από την αυτοθυσία χιλιάδων µελών και οπαδών του ΚΚΕ
και άλλων ανθρώπων, οι οποίοι αντιλαµβάνονταν τη θέση που εί-
χαµε, ανεξάρτητα από τις επιλογές τους. Η θέση αυτή ήταν «όχι
στα ψευτοδιλήµµατα». 

ΘΩΜΑΣ ΚΩΤΣΙΑΣ: Όλοι το ίδιο κάναµε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μη βιάζεστε και µη µε γαργαλάτε! 
Δεν ψηφίσαµε το ίδιο. Εσείς ψηφίσατε Ευρωπαϊκή Ένωση και

ξερό ψωµί. Και σε αυτό καλέσατε τον λαό, εννοώ προσωπικά,
δεν λέω για τον κόσµο. Ούτε θα ερµηνεύσουµε τις ψήφους όπως
ήταν.

Ένα πράγµα όµως δεν ψήφισε ο λαός του «όχι», αλλά και ένα
µέρος του «ναι», παρά την τροµοκρατία που ασκήθηκε, όπως
έγινε γνωστό, στους χώρους δουλειάς κ.λπ.. Δεν έδωσε σε κα-
νέναν εξουσιοδότηση να του χρησιµοποιήσει το «όχι» για να
φέρει νέο µνηµόνιο. Αυτό είναι καθαρό και το αντιλαµβάνονται
όλοι. 

Η στάση µας αυτή επιβεβαιώνεται; Θα πει κανείς «µα, πήραµε
62%». Αυτό ισχύει; Επιβεβαιώνουν δηλαδή την πολιτική στάση οι
εκλογές ή η πραγµατικότητα που διαµορφώνεται; Γιατί το 2009
το ΠΑΣΟΚ πήρε 44%, που ήταν ένα τεράστιο ποσοστό.

Εµείς είχαµε πει ότι έρχεται θύελλα, ότι έρχονται άγρια µέτρα,
παρ’ όλα αυτά όµως δεν εισακουστήκαµε. Αυτό που επιβεβαιώνει
την πολιτική στάση είναι η ίδια η πραγµατικότητα, όπως εξελίσ-
σεται, πάντα µε πρίσµα τα ίδια τα λαϊκά συµφέροντα. Αυτό µέχρι
τώρα επιβεβαιώνεται από το κοινό ανακοινωθέν, όπου διαπραγ-
µατεύονται όλοι µαζί σε κοινή βάση, µε µέτρα που έχουν ως
βάση το σχέδιο Γιούνκερ, το οποίο απορρίφθηκε από τον ελλη-
νικό λαό. 

Τι έχουµε εµείς αυτή τη στιγµή; Έχουν διαλυθεί όλα; Έχουµε
δύο προτάσεις της Κυβέρνησης, οι οποίες είχαν κατατεθεί πριν
το δηµοψήφισµα. Η µία πρόταση, που ήταν σαράντα οκτώ σελί-
δες, είχε κατατεθεί πιο πριν και η άλλη, που υπέγραψε ο ίδιος ο
κύριος Πρωθυπουργός, κατατέθηκε αργότερα. 

Οι διαφορές σε αυτές τις προτάσεις είναι ελάχιστες, σε επιµέ-
ρους θέµατα. Στρατηγικά είναι ίδιες: Όλες προβλέπουν άγρια
µέτρα, για τα οποία µιλάτε και εσείς. Ήδη σήµερα προετοιµάζε-
ται το έδαφος συνολικώς –να µην αρχίσω και ονοµατίζω- για να
αποδεχθεί ο λαός, µπροστά σε αυτόν τον πραγµατικά απόλυτο,
κυνικό, αισχρό εκβιασµό που γίνεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και από το κεφάλαιο, ένα µνηµόνιο για να σωθεί!

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτό επιβεβαιώνει αυτό που
λέγαµε εµείς. Αυτό που νοµίζουµε ότι πρέπει να µπει στο κέντρο
της συζήτησης –είπα δύο πράγµατα πριν- είναι ότι η στάση απο-
δεικνύει…

ΘΩΜΑΣ ΚΩΤΣΙΑΣ: Τι σηµαίνει για εσάς…;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ακούστε να σας πω, µη µε προκα-

λείτε. Βγήκατε στον λαό και του είπατε ότι άµα πάρετε την κυ-
βέρνηση, θα φέρετε φιλολαϊκή συµφωνία µέσα στη «λυκοσυµ-
µαχία». Τη φέρατε; Όχι! Είπατε ψέµατα; Τα ίδια που λέτε και σή-
µερα. Θα φέρετε και µνηµόνιο και θα λέτε «κερδίσαµε!». Αν φέ-
ρετε. Δεν ξέρω, γιατί παίζουν άλλοι το παιχνίδι. Κανείς
καταλαβαίνει τι λέω και θα τα πω παρακάτω. 

Τι φαίνεται σήµερα και πού πρέπει να προβληµατιστεί ο λαός;
Είναι σωστό ότι δεν µπορεί να υπάρξει διέξοδος από την κρίση,
δίκαιη, σε όφελος του λαού, µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
µε τον καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης; Ναι ή όχι; Δεν το απαν-
τάω. 

Δεύτερον, όποια κυβέρνηση, όπως και αν αυτοπροσδιορίζεται,
όσες προθέσεις και να έχουν ορισµένοι, µπορεί σε καθεστώς εκ-
µετάλλευσης και µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση να ακολουθήσει
φιλολαϊκή πολιτική; Ναι ή όχι; Η πραγµατικότητα τα δείχνει.
Αυτές είναι οι θέσεις του ΚΚΕ. 

Τρίτον, υπάρχει λαϊκή κυριαρχία; Γιατί έχετε ανάγει το δηµο-
ψήφισµα σε ύψιστη έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας. Εµείς δεν
το υποτιµάµε. Λαϊκή κυριαρχία, όταν την εξουσία στην οικονοµία
την έχουν άλλοι; Λαϊκή κυριαρχία µπορεί να υπάρξει, όταν ο λαός
έχει την εξουσία και τότε µπορεί να εκφράζεται, όχι όταν οι άλλοι
κρατούν τα κλειδιά της οικονοµίας και τον βάζουν πού και πού
να ψηφίζει και «τον γράφουν και στα παλιά τους τα παπούτσια»,
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σε τελευταία ανάλυση ή τον παγιδεύουν. 
Τέταρτον, για ποια δηµοκρατία της Ευρωπαϊκής Ένωσης µι-

λάτε; Έλεος, δηλαδή! Μιλάτε για δηµοκρατικές αρχές της Ευ-
ρώπης και όλα τα υπόλοιπα. Ποια άλλα; Δεν βλέπετε; Δεν τα
ξέρετε τόσα χρόνια; Και δεν εννοώ εσάς -τα ξέρετε πολύ καλά-
λέω για τον κόσµο αν βλέπει τι γίνεται. Ποια δηµοκρατία είχε η
Ευρωπαϊκή Ένωση; Πότε την είχε; Πότε, από τότε που έγινε
µέχρι τώρα; Τι σηµαίνει ακριβώς δηµοκρατία; Υπηρετούσε τα
συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου. Υποχρεώθηκε, γιατί ήταν
άλλος ο συσχετισµός των δυνάµεων τότε, υπήρχε εργατικό κί-
νηµα, υπήρχε Σοβιετική Ένωση, να κάνει υποχωρήσεις. Ο καπι-
ταλισµός ήταν σε άλλη φάση. Όλα αυτά άλλαξαν άρδην. Έχει
δηµοκρατία; Σέβεται τίποτα ή σεβόταν τίποτα ποτέ; Εδώ σκό-
τωνε, αφάνιζε ολόκληρους λαούς και ακόµα λέµε «η δηµοκρατία»
και «η δηµοκρατία»; Τι τελεσίγραφο έδωσε χθες; Ή µνηµόνιο ή
φύγετε!

Φυσικά, εµείς θέλουµε να πούµε ότι αυτό δεν αφορά µόνο την
ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. Γίνεται µεγάλη διαπάλη και σε παγ-
κόσµιο επίπεδο. Το αν θέλουν να διώξουν την Ελλάδα ή όχι, σε
τελευταία ανάλυση, µπορεί να µην το αποφασίσει ούτε η ίδια η
Κυβέρνηση ούτε κανένας. Είναι τα συµφέροντα που συγκρούον-
ται, είναι οι δύο γραµµές που υπάρχουν µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, είναι το τι ρόλο παίζουν οι άλλες ιµπεριαλιστικές δυνά-
µεις συνολικότερα και µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό θα
καθορίσει αν θα είναι το ένα ή το άλλο. 

Ωστόσο, µε τα δικά σας δεδοµένα, να πώς εξέλαβαν το δηµο-
ψήφισµα: Ή µνηµόνιο ή Grexit! Αυτή ήταν η απάντηση. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Λέµε ότι είναι άλλο πράγµα να αποφα-
σίζεις εσύ τον δρόµο που θα τραβήξεις, να προετοιµάζεις τον
λαό και να του λες την αλήθεια, για να πάρει την εξουσία και να
αποδεσµευτεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και να οικοδοµήσει σε
αυτήν τη διάρκεια ισότιµες διεθνείς συµµαχίες –όσες µπορέσει-
και άλλο πράγµα είναι να σε πετάνε, µε τη µια ή την άλλη µορφή.
Χρεοκοπία θα είναι και µε µνηµόνιο -χειρότερη για τον ελληνικό
λαό- χρεοκοπία, επίσης άσχηµη, θα είναι και µε εθνικό νόµισµα,
χωρίς να αλλάξει η εξουσία στην οικονοµία. 

Γι’ αυτό, λοιπόν –και µε αυτό θα τελειώσω- θεωρούµε ότι η ορ-
γάνωση της αντίστασης του λαού, πέρα από όλα τα υπόλοιπα
και ανεξάρτητα από τις εξελίξεις, είναι άµεσο ζήτηµα. Ο ελληνι-
κός λαός δεν πρέπει να υποκύψει σε αυτά που λέγονται περί
οµοψυχίας και διχασµού, διότι δεν είναι ίδια τα συµφέροντα των
εργαζοµένων, της εργατικής τάξης, των αυτοαπασχολούµενων,
των φτωχών αγροτών µε τα συµφέροντα των µεγαλοεπιχειρηµα-
τιών και του µεγάλου κεφαλαίου. Είναι σε αντίθετη κατεύθυνση
και σε σύγκρουση. Και αν κυριαρχεί αυτή η αντίληψη, θα είναι η
υποταγή του λαού στα συµφέροντα των µεγάλων, γιατί αυτοί
είναι µέσα στη σκακιέρα τώρα και παίζουν πάλι µε πολλούς σκλη-
ρούς όρους και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Και αυτό φά-
νηκε από το ότι ήταν διαιρεµένοι και στο «ναι» και στο «όχι». 

Εποµένως, δεν πρέπει να µπει κάτω από ξένη σηµαία. Πρέπει
να οργανώσει την πάλη του, να µην υποταχθεί. Tο ίδιο το εργα-
τικό λαϊκό κίνηµα πρέπει να πάρει αγωνιστικές πρωτοβουλίες
διεκδίκησης, αλλά και στήριξης των ανήµπορων, µε επιτροπές
αγώνα παντού, µε λαϊκές επιτροπές στις συνοικίες, που και θα
παλεύουν και θα αντιµετωπίζουν προβλήµατα. Ήδη έχει ξεκινή-
σει και από εργατικά κέντρα και απ’ όπου τουλάχιστον εµείς –
χωρίς να διεκδικούµε το µονοπώλιο- έχουµε µια πρόσβαση και
µια πλειοψηφία, να διαµορφωθούν επιτροπές για τον έλεγχο της
αισχροκέρδειας και, αν υπάρξουν οποιεσδήποτε ελλείψεις, να
εµποδίσουν το να πεινάσουν τα λαϊκά στρώµατα -λόγω των εξε-
λίξεων που µπορεί να έχουµε- και να υπάρξει ένα κοινωνικό τα-
ξικό µέτωπο. 

Δεν πρέπει να κυριαρχήσει η λογική «ο σώζων εαυτόν σω-
θήτω» -γιατί µπορεί να κυριαρχήσουν και τέτοια- αλλά όλοι µαζί
ενωµένοι, εργάτες, αυτοαπασχολούµενοι, ο λαός του µόχθου δη-
λαδή, να φτιάξουν ένα κοινωνικό ταξικό µέτωπο, µια κοινωνική
λαϊκή συµµαχία, που θα πάει στην πραγµατική ρήξη, που σηµαί-
νει λαϊκή εξουσία, έξω από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε µονοµερή
διαγραφή του χρέους, για να ανοίξει ο δρόµος -έστω και µέσα
από αυτές τις δυσκολίες που υπάρχουν- για τέτοια ρήξη και όχι
για ψευτορήξεις που οδηγούν τον λαό στο να δένεται µε αλυσί-

δες, για άλλη µια φορά.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Παφίλη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Χρυσής Αυγής, για δώδεκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι είτε αν κάποιοι «µένουνε Ευρώπη» είτε αν κά-

ποιοι κηρύσσουν -τουλάχιστον στο εσωτερικό- την Οκτωβριανή
Επανάσταση, η πραγµατικότητα είναι η αυτή, δηλαδή πως όλοι
σας -όλοι µαζί και εξίσου- κοροϊδεύετε τον δοκιµαζόµενο ελλη-
νικό λαό. 

Όλοι σας έχετε την ίδια εθνοκτόνο αντίληψη, τη λατρεία δη-
λαδή των αγορών, τη δουλική εξάρτηση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και το διευθυντήριο των Βρυξελλών, καθώς και την εµ-
µονή και τη λατρεία του ευρώ, λες και δεν είναι το ίδιο το ευρώ
το νόµισµα, που είναι µια κυριότερες αιτίες για τη σηµερινή ει-
κόνα δυστυχίας του λαού µας, λες και η απώλεια του εθνικού νο-
µίσµατος δεν έχει καµµία συνέπεια στην ταυτόχρονη απώλεια,
έστω και ίχνους ελαχίστου της εθνικής ανεξαρτησίας.

Όλοι σας, πέρα από κάθε λογική, πέρα από κάθε ηθική, θα
έλεγα, νοµιµοποίηση, προσπαθείτε να ερµηνεύσετε κατά το δο-
κούν την ξεκάθαρη βούληση του ελληνικού λαού, να στρεβλώ-
σετε δηλαδή το περήφανο «όχι» του ελληνικού λαού, το «όχι»
στην υποταγή, το «όχι» στις πολιτικές της υποταγής, το ξεκά-
θαρο και περήφανο «όχι» στο νέο µνηµόνιο. 

Ο ελληνικός λαός απέδειξε για άλλη µια φορά στην τρισχιλιό-
χρονη ιστορία του µε αυτό το 61%, παρ’ όλη την αφόρητη πίεση
και προπαγάνδα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και παρ’ όλη
τη συστράτευση των πολιτικών ζόµπι, των πολιτικών ζόµπι του
«ναι» και του «µένουµε Ευρώπη», πως παραµένει ένας πατριωτι-
κός λαός, µε υψηλό φρόνηµα, µε υψηλά ιδανικά. Τι και αν βίωσε
σαράντα ένα χρόνια κλεπτοκρατίας και ισοπέδωσης; Τι και αν
βίωσε τριάντα πέντε χρόνια ευρωπαϊκής σκλαβιάς και εξάρτη-
σης; 

Η Ελλάδα, ως κράτος, είναι χώρα της Ευρώπης. Η Ευρώπη,
όµως, είναι δηµιούργηµα της Ελλάδος. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι µια διακρατική συµφωνία. Το ευρώ και η ευρωζώνη είναι
ένα οικονοµικό πείραµα, που πλήρωσε και πληρώνει ο ελληνικός
λαός µε θυσίες, δάκρυα και αίµα, χωρίς κανένα αντίκρισµα,
χωρίς κανένα ανταποδοτικό αποτέλεσµα.

Η θέση των Ελλήνων εθνικιστών είναι ξεκάθαρη: «Όχι» σε όλα
τα µνηµόνια! «Όχι» στους εκβιασµούς! Η Ελλάς έζησε, µεγα-
λούργησε, πέρασε καλές και άσχηµες στιγµές και χωρίς ευρώ.
Δεν είναι πανάκεια το ευρώ.

Και ξέρετε κάτι; Σε τελική ανάλυση, γιατί να θεοποιήσει ο λαός
το ευρώ, όταν έχει άδειες τσέπες και µηδενική εθνική παραγωγή;
Η εξυπηρέτηση των στόχων της βρυξελλιώτικης νοµενκλατού-
ρας και όσων την ακολουθούν έγινε ο κοινός στόχος των πολιτι-
κών σας, πολιτικών του αντιλαϊκού τόξου, που έφεραν στην
πατρίδα µας την οκνηρία και την πλήρη εγκατάλειψη της δηµι-
ουργικής παραγωγικότητας.

Κατασκευάσατε, δηλαδή, κύριοι, µια σχέση εξάρτησης µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση, από την οποία είναι αντιληπτό ότι οι περισ-
σότεροι από εσάς εντός Ελλάδος, αλλά και εκτός Ελλάδος –και
εννοώ τα τοκογλυφικά «κοράκια»- έχουν άµεσο ίδιον όφελος,
από τη συνέχισή της, από τη συνέχιση αυτού του καθεστώτος το
οποίο κόπτεστε να διατηρηθεί.

Οι εθνικιστές της Χρυσής Αυγής, καθοδηγούµενοι από την
πίστη στις εθνικές ταυτότητες, στα κράτη-έθνη της Ευρώπης,
προειδοποιούν για τα ολέθρια αποτελέσµατα των πολιτικών σας
εδώ και χρόνια. 

Δυστυχώς για την πατρίδα µας και τον λαό µας –και δεν είναι
άµοιρος ο λαός των ευθυνών του- ιστορικά προηγήθηκαν οι κα-
ταστροφικές πολιτικές του Σηµίτη, του Παπανδρέου, του Σα-
µαρά, καθώς και η έλλειψη πολιτικής και η οκνηρία Καραµανλή.
Σήµερα, η αποτυχία του ΣΥΡΙΖΑ να σταθεί στο ύψος των περι-
στάσεων και να τιµήσει τη λαϊκή εντολή δίνει συνέχεια σε αυτές
τις πολιτικές.

Κυρίες και κύριοι, η Ελλάδα αξίζει καλύτερη τύχη. Ο ελληνικός
λαός παίρνει το πικρό αντίδωρο και το πικρό αντίδοτο για τις
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προδοσίες, τις ολιγωρίες και την υποχωρητικότητα όσων των κυ-
βέρνησαν, αλλά και για τη δική του ένοχη σιωπή. Σε αυτή την
ένοχη σιωπή οι εθνικιστές δεν πρόκειται να συναινέσουν.

Αυτή την έννοια, λοιπόν, είχε το «όχι» της Κυριακής. Ήταν η
καταγραφή της διαφωνίας µας µε τις πολιτικές της υποταγής,
της δουλοπρέπειας, της εξάρτησης. Απέναντι σε µνηµόνια καπι-
ταλιστών και µπολσεβίκων αντιτάσσουµε την απαίτησή µας, που
είναι και απαίτηση ολόκληρου του έθνους, για εθνική αξιοπρέ-
πεια και κοινωνική δικαιοσύνη. Αυτές τις αρχές θα εξακολουθή-
σουµε να υπερασπιζόµαστε και να υπηρετούµε και χωρίς να
φοβόµαστε διώξεις, δολοφονίες, τροµοκρατία.

Ο Γενικός Γραµµατέας της Χρυσής Αυγής Νικόλαος Μιχαλο-
λιάκος αρνήθηκε τη συµµετοχή του στο Συµβούλιο των Πολιτι-
κών Αρχηγών και η άρνησή του αυτή ήρθε να δικαιωθεί απόλυτα
λίγες ώρες µετά, δηλαδή αργά το απόγευµα της προηγούµενης
Δευτέρας. 

Ο Νίκος Μιχαλολιάκος έγραψε προς τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας: «Η πρόταση της Κυβερνήσεως, η οποία εις το παρελθόν
κατετέθη, είναι σαφές ότι ευρίσκεται µακράν των θέσεών µας και
αποτελεί ένα νέο µνηµόνιο. Η Χρυσή Αυγή δεν συµφωνεί µε την
οποιαδήποτε διαπραγµάτευση, η οποία δεν θέτει σαν προϋπό-
θεση τη µη εκχώρηση της εθνικής κυριαρχίας και αρνείται αυτή
να διέπεται από το Αγγλικό Δίκαιο. Όσο η Κυβέρνηση δεν καταγ-
γέλλει µε τρόπο ξεκάθαρο τα µνηµόνια και την πολιτική τους δεν
επιθυµώ τη συµµετοχή µου στο Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχη-
γών».

Κυρίες και κύριοι, στη Χρυσή Αυγή, εµείς οι εθνικιστές, δεν δί-
νουµε λευκή επιταγή στον ΣΥΡΙΖΑ να διαπραγµατευτεί το µέλλον
του έθνους, που απεδείχθη εθνικά επικίνδυνος και ανεύθυνος,
µε αποτέλεσµα να έχουµε κλειστές τράπεζες και µια οικονοµία
σε κατάρρευση. Συντελείται και βρίσκεται σε εξέλιξη µια νέα
προδοσία. 

Το «αντισυνταγµατικό τόξο» υπογράφει νέο µνηµόνιο ενάντια
στη λαϊκή βούληση. Οι συριζαίοι και οι ΑΝΕΛ αποδεικνύονται εξί-
σου πολιτικοί απατεώνες, όσο και οι λοιποί συνδαιτηµόνες τους
στο Συµβούλιο, στο οποίο παρακάθησαν από κοινού Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ, Ποτάµι και το δεκανίκι της πλουτοκρατίας, το
ΚΚΕ.

Ο λαός τούς απηύθυνε σαφέστατη προειδοποίηση µε το δη-
µοψήφισµα να αφήσουν τις «κωλοτούµπες» και να προχωρήσουν
άµεσα στην κατάργηση του µνηµονίου, µια κατάργηση που είχαν
και προεκλογικά υποσχεθεί. Η κοροϊδία, δε, ήταν τόσο µεγάλη,
που ανάγκασε τον Θεοδωράκη του Μπόµπολα να προβεί σε κι-
νήσεις αβρότητας προς τον Τσίπρα, κάνοντας αυτός την πρό-
ταση να µη δηµοσιοποιηθούν τα πρακτικά του Συµβουλίου των
πολιτικών Αρχηγών. 

Κι ερωτώ: Τι φοβούνται; Φοβούνται να γνωρίσει την αλήθεια ο
ελληνικός λαός; Προσέξτε, γιατί η οργή του λαού θα είναι µη
αναστρέψιµη, θα είναι καταλυτική. Όλοι αυτοί στο Συµβούλιο
ασέλγησαν στο σώµα της Ελλάδος και οι υπέρµαχοι του «ναι»,
αλλά κυρίως οι υπέρµαχοι του «όχι». Μάλιστα δε, η ειρωνεία είναι
ότι όλοι αυτοί κατηγορούσαν και κατηγορούν τη διαπλοκή, ενώ
είναι οι ίδιοι διαπλεκόµενοι. Όλοι τους τροµοκρατούν τον λαό µε
το Grexit. Αν το Grexit δεν έχει επιπτώσεις για τους δανειστές,
γιατί κάνουν έτσι;

Η Ελλάδα είτε εντός είτε εκτός ευρώ θα είναι χρεωµένη µέχρι
το 2199 και θα πληρώνει µε την κρατική της περιουσία. Και αν
συνεχιστεί αυτή η εξαθλίωση του πληθυσµού, δεν θα µπορέσει
όχι µόνο να δηµιουργηθεί κέρδος και παραγωγικότητα, αλλά δεν
θα υπάρχει κρατική περιουσία για να αποπληρώσει το χρέος. Θα
υποβαθµιστεί η αξία της κρατικής περιουσίας. Το χρέος θα υφί-
σταται για αιώνες. Η χώρα είναι καταδικασµένη από τους διε-
θνείς επικυρίαρχους σε αφανισµό.

Αυτό θα είναι αναπόφευκτο, συνυπολογιζοµένου και του δη-
µογραφικού προβλήµατος, αν το συνδυάσουµε και µε την ανε-
ξέλεγκτη λαθροµετανάστευση, δηλαδή τη λαθροεισβολή ανθρώ-
πων αλλοεθνών, χωρίς καµµία φυλετική, ιδεολογική ή θρησκευ-
τική συγγένεια µε τον ελληνικό πληθυσµό και προερχοµένων από
χώρες καταγωγής όπου η ανθρώπινη ζωή δεν έχει καµµία αξία.

Η νοµιµοποίηση, λοιπόν, αυτών των λαθροµεταναστών, η πα-
ροχή ιθαγενείας µε τον συζητούµενο απαράδεκτο νόµο, τον

οποίο συµβολικά σκίσαµε και τον οποίο θα προσβάλουµε µε κάθε
νόµιµο, θεσµικό και νοµικό τρόπο, ισοδυναµεί µε χίλια µνηµόνια,
ισοδυναµεί µε τον αφανισµό του ελληνικού έθνους.

Οι δυσµενείς καταστάσεις, κυρίες και κύριοι, δεν είναι πάντοτε
αναστρέψιµες. Οι ελληνοποιηθέντες λαθροµετανάστες σε δέκα
χρόνια θα ψηφίζουν και δεν θα απέχουν από τις ψηφοφορίες,
αφού θα έχουν έλεγχο και καθοδήγηση από ξένα κέντρα, από
κέντρα εκτός ελληνικής επικρατείας.

Τον νέο Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µπορεί να τον λένε Πάκι -
το ι µε «γιώτα»- και µε συνήθειες που θα προκαλούν στους ενα-
ποµείναντες Έλληνες πολλές απορίες.

Η µεγάλη σηµερινή νίκη του ανυπότακτου πνεύµατος ελευθε-
ρίας των ψηφοφόρων του «όχι» αποτελεί εγγύηση για το µέλλον
του τόπου. Εµείς είµαστε υπερήφανοι που, µη ενδίδοντες σε
καµµία µικροκοµµατική σκοπιµότητα, συνεπείς, όπως πάντα, στις
πολιτικές µας θέσεις και απόψεις, συντελέσαµε στο να εκφρα-
στεί ο δοκιµαζόµενος ελληνικός λαός, να εκφράσει το πηγαίο και
προαιώνιο ανυπότακτο πνεύµα του, το ελληνικό πνεύµα του
«όχι».

Πριν από λίγη ώρα, κατά τη συζήτηση στο Ευρωκοινοβούλιο
για το ελληνικό ζήτηµα, εκεί όπου ο Έλληνας Πρωθυπουργός
εξήγησε προς τους Ευρωβουλευτές πώς το «όχι» του ελληνικού
λαού στην πρόταση Γιούνκερ προδόθηκε και γίνεται «ναι» µε τη
συναίνεση των πολιτικών κοµµάτων πλην Χρυσής Αυγής, οι Ευ-
ρωβουλευτές της Χρυσής Αυγής ήσαν οι µόνοι που εξέφρασαν
εντός του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου τη θέση του ελληνικού
λαού, διατρανώνοντας ότι το «όχι» αυτού ήταν η άρνηση να δεχ-
θεί άλλα επαχθή µνηµόνια και να δεχθεί την περαιτέρω εκχώ-
ρηση της εθνικής κυριαρχίας. Μάλιστα, η οµιλία του Ευρω-
βουλευτή µας, Στρατηγού Ελευθερίου Συναδινού, ήταν ένα ρά-
πισµα προς τον Πρόεδρο του Ευρωκοινοβουλίου, τον γνωστό αν-
θέλληνα Σουλτς.

Τελειώνω µε µία κεντρική ιδέα, που είναι η κεντρική ιδέα του
αγώνα µας και δεν είναι ένα απλό σύνθηµα: Λευτεριά στην Ελ-
λάδα, όχι στους τοκογλύφους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Παππά.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Ακριώτης

και ακολουθεί η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου.
Κύριε Ακριώτη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση επί του νοµοσχεδίου

αυτού γίνεται µερικές µέρες µετά το ιστορικό «όχι» που είπε ο
λαός µας. Υπάρχει µεγάλη συζήτηση για το τι σηµαίνει αυτό το
«όχι», που ταρακούνησε την Ευρώπη και τον κόσµο.

Θα µας επιτρέψετε, όµως, να θεωρούµε ότι εµείς που παλέ-
ψαµε γι’ αυτό το αποτέλεσµα γνωρίζουµε καλύτερα τη σηµασία
του. Είναι ένα «όχι» της δηµοκρατίας, αλλά είναι και ένα «όχι» της
κοινωνικής δικαιοσύνης. Το δείχνουν, άλλωστε, τα ποσοστά στις
εργατικές γειτονιές της χώρας. «Όχι» ψήφισαν κυρίως οι εργα-
ζόµενοι και οι νέοι, οι άνεργοι και οι φτωχοποιηµένοι.

Άραγε τους αφορά το σηµερινό νοµοσχέδιο; Αν ψήφιζαν πάλι
σήµερα για το καινούργιο αυτό ζήτηµα, τι θα ψήφιζαν; Τι θα
έπρεπε να ψηφίσουν, αν ψήφιζαν µε το κριτήριο που ψήφισαν
αυτή την Κυριακή;

Αν ρωτήσουµε τα κόµµατα της Δεξιάς, θα µας απαντήσουν ότι
περισσότερα δικαιώµατα για τους µετανάστες σηµαίνει λιγότερα
δικαιώµατα για τους Έλληνες. Είναι έτσι, όµως; 

Να φανταστούµε τα δικαιώµατα σαν ένα πανέρι που δεν έχει
αρκετό ψωµί για όλους; Για παράδειγµα, το δικαίωµά µας στην
ελευθερία της γνώµης µας αφαιρεί από τους άλλους το δικαίωµα
της δικής τους γνώµης ή το δικαίωµα των άλλων στη γνώµη τους
µας αφαιρεί το δικαίωµά µας στη δική µας γνώµη;

Είναι προφανές ότι αυτό δεν ισχύει. Το αντίστροφο ισχύει.
Έχουµε δικαίωµα στη γνώµη µας, όσο όλοι έχουν δικαίωµα στη
γνώµη τους. Οι άλλοι έχουν δικαίωµα στη γνώµη τους, γιατί το
ίδιο δικαίωµα έχουµε και εµείς. Το ίδιο ισχύει και για το δικαίωµα
των παιδιών που γεννήθηκαν εδώ, να έχουν την ελληνική ιθαγέ-
νεια. Τα δικά τους δικαιώµατα κάνουν ισχυρότερα και τα δικαιώ-
µατα των δικών µας παιδιών. Αν παιδιά που γεννήθηκαν και µεγά-
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λωσαν στην Ελλάδα και δεν έχουν άλλη πατρίδα και που µιλούν
και τραγουδούν ελληνικά, θεωρούνται πολίτες δεύτερης και τρί-
της κατηγορίας –αν δεν θεωρούνται καν πολίτες- τότε κάτι χάνει
από την αξία του το να µιλάς και να τραγουδάς ελληνικά.

Εµένα, θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να νιώθω υπερήφανος όταν
παιδιά µε γονείς Αφρικανούς απαγγέλλουν «Αντιγόνη» και να
συγκινούµαι πραγµατικά όταν παιδιά µε γονείς από την Αλβανία
τραγουδούν λόγια του Σεφέρη και όχι να τα θυµόµαστε µόνο
όταν καρφώνουν µία πορτοκαλί µπάλα στο NBA. 

Ακόµα παραπέρα, αν Έλληνας γεννιέσαι και δεν γίνεσαι, αυτό
σηµαίνει γενικότερα ότι γεννιέσαι και δεν γίνεσαι, δηλαδή σηµαί-
νει ότι δεν αλλάζει αυτό που γεννιέσαι. Για παράδειγµα, ας πούµε
ότι γεννιέσαι σε µία πλούσια οικογένεια και όχι σε µία φτωχή ή
γεννιέσαι από τζάκι και όχι από λαϊκή οικογένεια. Αυτό µας λένε
ότι δεν αλλάζει. Αλήθεια; Αυτό είναι το µεγάλο κόλπο. 

Όταν µας λένε ότι κάποια παιδιά δεν γεννιούνται ίσα µε τα δικά
µας, αυτό που θέλουν να µας πουν είναι ότι τα παιδιά δεν γεννι-
ούνται ίσα και ότι και τα δικά µας παιδιά δεν είναι ίσα µε τα δικά
τους. Για να δεχθούµε ότι τα δικαιώµατα είναι ένα κεφάλαιο που
κληρονοµείται, πρέπει πρώτα να δεχθούµε ότι το κεφάλαιο πρέ-
πει να κληρονοµείται ή ότι η ανισότητα πρέπει να κληρονοµείται.

Εµείς λέµε πως όχι, δεν πρέπει να κληρονοµείται η ανισότητα.
Όλα τα παιδιά πρέπει να γεννιούνται ίσα. Εννοούµε και τα παιδιά
των µεταναστών και τα δικά µας και τα δικά σας παιδιά πρέπει
να γεννιούνται ίσα.

Με το νοµοσχέδιο αυτό κάνουµε κάποια βήµατα προς την κα-
τεύθυνση µιας κοινωνίας µε ίσα δικαιώµατα για όλα τα παιδιά,
δηλαδή µε ίσα δικαιώµατα για όλους τους ανθρώπους. Κάποιοι
τα θεωρούν ακραία. Είναι, λέει, κοµµουνιστικά. Σας πληροφορώ
ότι η καθολικότητα των δικαιωµάτων δεν είναι ιδέα των Αριστε-
ρών, αλλά του Ευρωπαϊκού Διαφωτισµού. Σας πληροφορώ ότι
αυτός ο τρόπος στοχασµού για τη δικαιοσύνη, αυτή η ιδέα ότι η
ανισότητα δεν πρέπει να κληρονοµείται, δεν ανήκει µόνο στους
σοσιαλιστές, αλλά και στους φιλελεύθερους.

Θέλω να πω, κοιτάζοντας προς την πλευρά της Δεξιάς, ότι κα-
ταψηφίζοντας το σηµερινό νοµοσχέδιο αποδεικνύετε για µία
ακόµα φορά ότι δεν είστε φιλελεύθεροι, αλλά ούτε και Ευρω-
παίοι. Αυτό το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί τίποτα άλλο παρά προ-
σπάθεια εναρµόνισης µε τα αντίστοιχα νοµικά πλαίσια των
χωρών της Ευρώπης. 

Αλήθεια, γιατί δεν κοιτάτε τι ισχύει στο Ηνωµένο Βασίλειο, στη
Γερµανία, στην Ισπανία, στη Γαλλία; Στο ζήτηµα αυτό δεν ανή-
κουµε στην Ευρώπη; Ανήκουµε στην Ευρώπη, µόνο όταν το θέµα
είναι η µείωση των συντάξεων και δεν ανήκουµε στην Ευρώπη
όταν το θέµα είναι η ζωή παιδιών που µεγαλώνουν δίπλα στα παι-
διά µας; Ανήκουµε στην Ευρώπη όταν το θέµα είναι η απελευθέ-
ρωση των απολύσεων και δεν ανήκουµε στην Ευρώπη όταν το
θέµα είναι τα προσφυγόπουλα από τη Συρία;

Όµως, το πρόβληµα δεν είναι αυτό. Το πρόβληµά σας είναι ότι
και αυτήν την Κυριακή ο κ. Μεϊµαράκης, αντί να σταθεί µε σεβα-
σµό στο 61,3% του ελληνικού λαού, απηύθυνε νέο τελεσίγραφο
και µας απείλησε ότι η αστική τάξη θα απαντήσει πολύ διαφορε-
τικά.

Συνάδελφοι, θα ήθελα τέλος να αναφερθώ σε µία τροπολογία
η οποία κατατέθηκε και αφορά το Υπουργείο Υγείας. Με αυτήν
ζητά να του δοθεί η δυνατότητα να ελέγξει τη λειτουργία των νο-
σοκοµείων και των κέντρων υγείας. Όσον αφορά τα κέντρα
υγείας, η µεταφορά των αρµοδιοτήτων έγινε απροετοίµαστα
προς τις διευρυµένες περιφέρειες και δηµιουργήθηκαν σοβαρό-
τατα προβλήµατα. Γι’ αυτό, αυτή η παράταση που δίνεται, καλώς
δίνεται, µέχρι να ρυθµιστεί το πρόβληµα οριστικά.

Όσον αφορά τις διοικήσεις των νοσοκοµείων, γνωρίζω ότι
πολλά νοσοκοµεία είναι παρατηµένα στην τύχη τους και η λει-
τουργία τους επαφίεται στο προσωπικό και µόνο, βρίσκοντας
απέναντι διοικήσεις και διοικητές. Αυτό που όλοι οι εργαζόµενοι
στα νοσοκοµεία απαιτούν είναι αλλαγές στις διοικήσεις που δεν
ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους και ακόµα περισσότερο
φέρνουν προσκόµµατα και δυσκολίες στην προβληµατική λει-
τουργία των υγειονοµικών ιδρυµάτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Ακριώτη. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αναγνωστοπούλου Αθανασία και µετά
ο κ. Χρήστος Μαντάς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, µε κάποια χρόνια καθυστέρηση και µε µία απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας να ρίχνει δεσµευτικά τον ίσκιο
της σε οποιαδήποτε νοµοθετική πρωτοβουλία για την ιθαγένεια,
ψηφίζεται στη Βουλή ένα από τα σηµαντικότερα νοµοσχέδια της
Μεταπολίτευσης. 

Εάν δεν υπήρχε το ασφυκτικό κατεπείγον του παρόντος να µο-
νοπωλεί το ενδιαφέρον κοινωνίας και µέσων ενηµέρωσης, το νο-
µοσχέδιο για την ιθαγένεια θα έπρεπε να αποτελέσει το κορυφαί-
ο σύνθηµα συζήτησης για την ανάδειξη της ιστορικής τους ση-
µασίας. 

Πράγµατι, το παρόν νοµοσχέδιο προστίθεται στους µεγάλους
σταθµούς που σηµαδεύουν τον ιστορικό χρόνο του ελληνικού
κράτους, σταθµούς κατά τους οποίους διευρυνόταν η έννοια του
όρου «Έλληνας», προκειµένου να προσαρµοστεί στις νέες ιστο-
ρικές, κοινωνικές και πολιτικές πραγµατικότητες κάθε φορά.
Γύρω από το πώς και µε ποια κριτήρια ορίζεται ο Έλληνας διε-
ξήχθησαν σκληρές συγκρούσεις, διαµορφώθηκαν ιδεολογικά και
ταξικά µέτωπα, συµπεριελήφθησαν ή αποκλείστηκαν Έλληνες
ανάλογα µε την πολιτική συγκυρία και τις πραγµατικότητες της
εποχής. 

Αν σήµερα είναι οι µετανάστες, κάποτε ήταν οι ετερόχθονες,
µετά οι Μικρασιάτες πρόσφυγες, µετά οι απάτριδες κοµµουνι-
στές. Όλες αυτές οι περιπτώσεις, πολύ διαφορετικές µεταξύ
τους και προϊόντα εντελώς διαφορετικών πολιτικών πραγµατικο-
τήτων, δείχνουν ωστόσο κάτι κοινό: Το ελληνικό έθνος δεν ορί-
στηκε άπαξ δια παντός µε βάση το αίµα µόνο, αλλά µε βάση τις
ανάγκες που κάθε εποχή αναδείκνυε. 

Στα πρώτα χρόνια, λοιπόν, µετά την ίδρυση του ελληνικού κρά-
τους, η συζήτηση, η µάχη για το ποιος είναι Έλληνας ή όχι επι-
κεντρώθηκε στην εντοπιότητα. Ο φόβος των ντόπιων για τη διεύ-
ρυνση του έθνους σε ξένους, εποµένως για το µοίρασµα της κοι-
νωνικής και πολιτικής πίτας, οδήγησε στη σύγκρουση που έµεινε
γνωστή στην ιστορία ως σύγκρουση ανάµεσα σε αυτόχθονες και
ετερόχθονες. 

Αυτή η δυσκολία για το ποιοι περιλαµβάνονται στους Έλληνες
διήρκησε αρκετά χρόνια, µε τον όρο «Έλληνας» άλλοτε να δια-
στέλλεται και άλλοτε να συστέλλεται ανάλογα µε τις συνθήκες
και αυτό ανεξαρτήτως αίµατος. 

Η µεγάλη διεύρυνση, ωστόσο, του ελληνικού σώµατος έγινε
όταν ο Ελευθέριος Βενιζέλος παραχώρησε το δικαίωµα ψήφου
στους Μικρασιάτες πρόσφυγες, διευρύνοντας έτσι το έθνος σ’
αυτούς τους ξένους, πολλοί από τους οποίους δεν µιλούσαν ελ-
ληνικά, δεν είχαν ελληνική παιδεία και, εποµένως, κατά κάποιους
ούτε ελληνική συνείδηση. Για το δε αίµα τους, αυτό µόνο η θρη-
σκεία δια της ιεράς οδού το πιστοποιούσε. 

Ματαίως η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» διερρήγνυε τότε τα
ιµάτιά της ότι η ένταξη αυτών των ξένων -τους οποίους προ-
έτρεπε να πάνε οίκαδε, να ξαναγυρίσουν δηλαδή στον τόπο
τους- στο πολιτικό σώµα θα ήταν ολετήρας του έθνους. Τελικά,
παρά τις αντιδράσεις, οι πρόσφυγες έγιναν Έλληνες µεταγγίζον-
τας στο ελληνικό έθνος ένα ξένο αίµα προς ωφελεία των πάντων. 

Ωστόσο, υπήρξαν και σταθµοί στην ελληνική ιστορία στους
οποίους το αίµα του έθνους έπρεπε να καθαριστεί από τις µο-
λύνσεις που είχε υποστεί. Ήταν η εποχή που Έλληνας γεννιό-
σουν, αλλά στην πορεία ξεγινόσουν δια πολιτικής απόφασης.
Ένας µεγάλος αριθµός κοµµουνιστών στερήθηκε -και αυτό παρά
τις αιµατολογικές πιστοποιήσεις- την ιθαγένειά του για λόγους
φρονήµατος, επειδή οι συνθήκες το απαιτούσαν. 

Κανέναν από αυτούς τους αποσυνάγωγους δεν τους έσωσε
το αίµα. Και αυτοί ήταν πολλοί. Δεν ήταν λίγοι. Μόνο το 1974 οι
στερηµένοι την ιθαγένειά τους Έλληνες επανεντάχθηκαν στο ελ-
ληνικό έθνος, τότε που το ελληνικό κράτος αποφάσισε ότι Έλ-
ληνας είναι όποιος σέβεται τους δηµοκρατικούς θεσµούς και
τους νόµους του κράτους, διευρύνοντας έτσι ξανά τα όρια του
έθνους. 

Με το προς ψήφιση νοµοσχέδιο, το ελληνικό έθνος επαναο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2015  4191



ριοθετείται, σε σχέση µε τις πραγµατικότητες που διαµορφώθη-
καν τα τελευταία τριάντα χρόνια. Αυτοί οι ξένοι που κατοικούν
εδώ, που ήλθαν και αγωνίζονται µαζί µας κατά τα επαναστατικά
συντάγµατα πληρώνουν φόρους, σέβονται τους δηµοκρατικούς
θεσµούς και τους νόµους του κράτους, µεγαλώνουν τα παιδιά
τους στο ίδιο πολιτισµικό, εκπαιδευτικό περιβάλλον που µεγαλώ-
νουν και τα εξ αίµατος Ελληνόπουλα, αλλά δεν είχαν µέχρι σή-
µερα το δικαίωµα να γίνουν Έλληνες. Ακόµη και τα παιδιά που
αποφοίτησαν από το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα έπρεπε να
είναι απάτριδες, επειδή είχαν λάθος αίµα, εποµένως λόγω των
ιδεολογικών αγκυλώσεων της πολιτείας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι από τα πιο εκσυγχρονιστικά και µε-
ταρρυθµιστικά νοµοσχέδια που έχουν ψηφιστεί τις τελευταίες
δεκαετίες, έτσι όπως µόνο η Αριστερά µπορεί να δώσει ανθρώ-
πινο περιεχόµενο στους όρους «εκσυγχρονισµός» και «µεταρ-
ρύθµιση». 

Έλληνας και γεννιέσαι και γίνεσαι. Δηµοκράτης Έλληνας,
όµως, µόνο γίνεσαι. Το µεγάλο στοίχηµα σήµερα είναι οι δηµο-
κράτες Έλληνες, οι δηµοκράτες Ευρωπαίοι. Δηµοκράτες, χωρίς
διεκδίκηση κοινωνικής ισότητας και δικαιοσύνης και ελευθερίας
για όλους, δεν υπάρχουν. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι σε ευθεία αναφορά
και σύνδεση µε ό,τι γίνεται στην Ευρώπη αυτήν τη στιγµή. Αυτό
που παίζεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο είναι κατά πόσο το περιεχό-
µενο του όρου «Ευρωπαίος» θα ορίζεται µονοσήµαντα είτε
εθνικά είτε ταξικά είτε ιδεολογικά. Γι’ αυτό αγωνιζόµαστε. Γι’
αυτό ιθαγένεια και Ευρώπη πάνε µαζί. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα απ’ αυτό το Βήµα της δηµοκρατίας να
καταγγείλω –και περίµενα να το κάνουν όλα τα κοινοβουλευτικά
κόµµατα- τη ρήξη ενός δηµοκρατικού κώδικα που παρατηρήθηκε
αυτές τις µέρες του δηµοψηφίσµατος, ενός κώδικα που είχαµε
συνοµολογήσει όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες µετά τη Μετα-
πολίτευση. Αυτό ήταν ότι, τουλάχιστον την τελευταία µέρα πριν
από κάθε εκλογική αναµέτρηση, οι Έλληνες µένουν ελεύθεροι
να αποφασίσουν ό,τι θέλουν. Τον κώδικα αυτόν τον έσπασαν τα
µεγάλα συµφέροντα, η τάξη που φοβήθηκε ότι έχανε τον από-
λυτο έλεγχο, έτσι όπως αυτή εκφράζεται από τα µεγάλα κανά-
λια.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν: Έλληνας και γεννιέσαι και γίνεσαι. Δη-
µοκράτης Έλληνας µόνο γίνεσαι. Ευρωπαίος δεν γεννιέσαι, γί-
νεσαι. Δηµοκράτης Ευρωπαίος γίνεσαι µέσα από ιδεολογική
σύγκρουση, διάλογο και πάνω απ’ όλα κοινωνική συναίνεση. 

Σήµερα απειλούµαστε να πεταχτούµε έξω από την Ευρώπη,
λόγω πολιτικών φρονηµάτων. Το «όχι» του ελληνικού λαού την
Κυριακή είχε και πολιτικό φρόνηµα, είχε και ταξική τοποθέτηση
και δηµοκρατική διάθεση για σύγκρουση. Δηµοκράτης, λοιπόν,
γίνεσαι. 

Κάποτε µας πέταξαν, αγαπητό ΚΚΕ, εκτός έθνους. Σήµερα θα
δεχτούµε να µας πετάξουν και πάλι λόγω πολιτικών φρονηµάτων
εκτός Ευρώπης;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
την κ. Αναγνωστοπούλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Μαντάς, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. 
Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κύριε Μαντά, παρ’ όλο που

είστε Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα είµαι πιο σύντοµος, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, νοµίζω ότι σε λίγη ώρα θα

έχουµε ολοκληρώσει, µε αίσθηµα ιστορικής ευθύνης, ένα δηµο-
κρατικό και ανθρώπινο καθήκον. Θα έχουµε σφραγίσει µε τον
νόµο για την ελληνική ιθαγένεια ένα βήµα πολύ σηµαντικό στην
ελληνική κοινωνία, στην ελληνική πραγµατικότητα, µε όρους
ελευθερίας, µε όρους δυνατότητας που δίνουµε στους ανθρώ-
πους που είναι γύρω µας, στα παιδιά που γεννιούνται στη χώρα,
να αποκτήσουν την ελληνική ιθαγένεια.

Είναι από τις σηµαντικές στιγµές αυτής της Κυβέρνησης, έστω
κι αν αυτές τις ώρες κι αυτές τις στιγµές µπορεί να κυριαρχούν
άλλα στις σκέψεις µας, να έχουµε άλλες αγωνίες και άλλες ανη-
συχίες. Όµως, καταφέραµε -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- µέσα
σε αυτές τις πολύ δύσκολες στιγµές να κάνουµε αυτό το σηµαν-

τικό βήµα, που το παλέψαµε εδώ και πάρα πολλά χρόνια και σή-
µερα το πραγµατοποιούµε.

Δεύτερον, έχω συνυπογράψει µαζί µε άλλους συναδέλφους
µια τροπολογία, που αφορά τις µετεγγραφές φοιτητών. Θέλω να
πω δύο λόγια γι’ αυτό, για να ξεκαθαριστεί το τοπίο γύρω από
αυτήν την τροπολογία. Είναι µια επείγουσα τροπολογία για δύο
λόγους: 

Ο πρώτος λόγος είναι ότι ξεκαθαρίζει το τοπίο για την επόµενη
χρονιά και πρέπει να γίνει αυτό τώρα, γιατί τώρα θα υποβληθούν
τα αντίστοιχα αιτήµατα. Συνεπώς, όλοι οι ενδιαφερόµενοι πρέπει
να γνωρίζουν το νέο πλαίσιο, που, όπως λέει και η αιτιολογική
έκθεση, παίρνει πρωτίστως κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια,
που είναι πολύ κρίσιµα σε αυτήν τη συγκυρία που ζούµε, λόγω
της προφανούς αδυναµίας της πολιτείας να αντιµετωπίσει προ-
βλήµατα σίτισης και στέγασης, όπως θα ήθελε να τα αντιµετω-
πίσει και παίρνοντας υπόψη και τη δυνατότητα των Ανωτάτων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων να λειτουργήσουν µε όρους ουσιαστι-
κούς. 

Ταυτόχρονα, λύνει το πρόβληµα των φοιτητών της Αρχιτεκτο-
νικής, τουλάχιστον στο µεγαλύτερό του µέρος, παίρνοντας
υπόψη και την απόφαση του Σ.τ.Ε, προσπαθώντας να αντιµετω-
πίσει ένα πρόβληµα για το οποίο πράγµατι δεν ευθύνονται ούτε
οι φοιτητές ούτε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Βρεθήκαµε
σε µια δύσκολη συγκυρία και µε αυτήν την τροπολογία νοµίζω
ότι στο µεγαλύτερο µέρος του αντιµετωπίζεται. 

Τέλος, θέλω να πω το εξής. Αναµφίβολα, είναι πάρα πολύ κρί-
σιµες οι στιγµές που ζούµε. Όµως, πρέπει να έχουµε πλήρη συ-
ναίσθηση ότι αυτές οι στιγµές σφραγίζονται σε κάθε περίπτωση
από τη βούληση του ελληνικού λαού και -να το πω και µε έναν
άλλο τρόπο- από τη βούληση του ευρωπαϊκού λαού. 

Όσοι ονειρεύονται ότι η σηµερινή πολύ σηµαντική διαδικασία
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο θα είναι µια αποχαιρετιστήρια εκ-
δήλωση για τη χώρα µας, κάνουν λάθος. Παρά τις δυσκολίες,
παρά τις πιέσεις, παρά τις απειλές έχουµε τη δυνατότητα, όχι
µόνο επειδή έχουµε γενικά και αόριστα δίκιο, αλλά επειδή η λύση
που προτείνουµε είναι λύση και για τη χώρα µας και για την Ευ-
ρώπη. 

Χωρίς αµφιβολία, είναι µια δύσκολη λύση. Όµως, είναι µια
λύση που µπορεί να δώσει διέξοδο και να ανοίξει προοπτικές.
Και είµαι σίγουρος ότι υπάρχει δυνατότητα να επικρατήσει ο ρε-
αλισµός και να επικρατήσει η δυνατότητα που έχουν οι λαοί της
Ευρώπης να λειτουργούν στη κάθε χώρα σε συνθήκες ελευθε-
ρίας, σε συνθήκες αλληλεγγύης, σε συνθήκες δικαιοσύνης. Δεν
τα περιµένουµε άλλωστε αυτά από τις ελίτ και τους ορκισµένους
εχθρούς των δηµοκρατικών δικαιωµάτων. Όµως, έχουµε τη δυ-
νατότητα και µε τη θέληση του ελληνικού λαού και µε τη συνεν-
νόηση των πολιτικών κοµµάτων στη χώρα µας, να τα διεκδική-
σουµε και να τα πετύχουµε. 

Τέλος, για όσους νοµίζουν ότι µέσα σε αυτό το πολύ σκληρό
περιβάλλον, σε αυτήν την πολύ δύσκολη συνθήκη θα δηµιουρ-
γήσουν ρήγµατα στην Αριστερά, στο ΣΥΡΙΖΑ και στην Κοινοβου-
λευτική του Οµάδα, είναι µακρά νυχτωµένοι. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει
αποδείξει ότι σε πολύ δύσκολες συνθήκες έχει την ωριµότητα
και τις συλλογικές διαδικασίες να ανταποκρίνεται, σε κάθε περί-
πτωση, σε αυτό που πάνω από όλα είναι προς το συµφέρον του
ελληνικού λαού και στο συµφέρον της συντριπτικής πλειοψηφίας
του ελληνικού λαού, που είναι αυτά τα κοινωνικά στρώµατα που
εκπροσωπούµε και που σφράγισαν µε τον πιο σαφή τρόπο και
το δηµοψήφισµα πριν από λίγες µέρες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Μαντά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Γαλέος, Βουλευτής της Χρυσής
Αυγής.

Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΛΕΟΣ: Συνήθως µε ακούτε να µιλάω για οικονο-

µικά θέµατα. Μέχρι τώρα για κάποια άλλα θέµατα δεν έχω απο-
ταθεί στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Αλλά για το άρθρο 1 αυτού του
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νοµοσχεδίου, το οποίο είναι εθνοκτόνο, γι’ αυτό το άρθρο ακρι-
βώς θέλω να πάρω τον λόγο και να σας πω κάποια πράγµατα. 

Μας προβληµατίζει αυτή τη στιγµή και όλος ο ελληνικός λαός
είναι προβληµατισµένος από την οικονοµία. Τη θεωρεί το µεγα-
λύτερο πρόβληµα για την Ελλάδα. Εύλογο είναι, γιατί ο άλλος
δεν έχει να φάει ή δεν έχει χρήµατα να πληρώσει την εφορία του
ή στερείται κάποιων βασικών αγαθών. Αλλά έχουµε όλοι µιλήσει
για οικονοµικούς κύκλους. Ένας κύκλος είναι κι αυτός, αν και
πολύ επώδυνος. Κάποια στιγµή, ή έτσι ή αλλιώς, θα έρθει η έξο-
δος απ’ αυτόν τον οικονοµικό κύκλο και για την Ελλάδα. 

Το µεγάλο πρόβληµα όµως για την Ελλάδα δεν είναι η οικονο-
µία. Το µεγάλο πρόβληµα είναι το δηµογραφικό. Υπογεννητικό-
τητα, αµβλώσεις, πάνω από εξήντα χιλιάδες παιδιά αγέννητα το
χρόνο, αυτοκτονίες. Πάνω από δέκα χιλιάδες άνθρωποι έχουν
αυτοκτονήσει. Μετανάστευση. Κι αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα. Πάρα πολλοί µου έχουν πει ότι µεταναστεύουν οι
νέοι. Αλλά µου έχουν πει και κάποιοι πιο ηλικιωµένοι ότι «εάν
ήµουν κι εγώ νέος, θα είχα µεταναστεύσει κι εγώ». Έτσι είναι τα
πράγµατα. 

Βέβαια, έχουµε και το νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, που είναι απόλυτα υπεύθυνοι γι’ αυτό, να θεωρούν
τα παιδιά τεκµήρια για τη φορολογία. Δεν φταίτε εσείς, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Έρχεστε όµως αυτή τη στιγµή και ξεπερνάτε κάθε
νεοδηµοκράτη και κάθε πασοκτζή και κάνετε αυτό το εθνοκτόνο
νοµοσχέδιο. 

Ξέρω, κυρία Υπουργέ. Επειδή δεν θα έχετε επιχειρήµατα,
µόλις τελειώσω την οµιλία µου, εάν µου απαντήσετε, θα αρχίσετε
αυτά τα ευτράπελα µε τους ναζί, τα τάγµατα εφόδου, που χρη-
σιµοποιούν ορισµένοι –ευτυχώς µόνο ορισµένοι- από τους συνα-
δέλφους σας. Πείτε ό,τι θέλετε. Δεν µε ενδιαφέρει καθόλου.
Αυτό το εθνοκτόνο νοµοσχέδιο αποσύρετε για να σωθεί η Ελ-
λάδα. Τίποτα άλλο δεν θέλω. 

Κυρία Υπουργέ, κοιτάξτε µε, σας παρακαλώ. Κοιτάξτε µε καλά.
Μοιάζω µε Ελβετός ιθαγενής; Ελβετός υπήκοος είµαι. Ελβετός
ιθαγενής είµαι; Ποιος µπορεί από εσάς να πει ότι είµαι Ελβετός
ιθαγενής; Πήρα την υπηκοότητα στην Ελβετία. Και θα σας πω
πώς την πήρα. Θα σας πω τι κάνουν τα προοδευµένα κράτη, τι
κάνει το πρώτο κράτος στην Ευρώπη και παγκόσµια. 

Πηγαίνεις εσύ ενήλικας και κάνεις µια αίτηση για πάρεις την
υπηκοότητα. Μετά µεσολαβεί ένας χρόνος για να αποφασίσουν
ή για να κάνει κάποιες παρατηρήσεις ή σχόλια όλη η κοινότητα
ή ο δήµος που κατοικείς. Και αν δεν υπάρξουν αυτά, σε βάζουν
να δώσεις κάποιες εξετάσεις. Στις εξετάσεις πρέπει να ξέρεις τη
γλώσσα, γραπτά και προφορικά. Πρέπει να ξέρεις βασικά θέµατα
της γεωγραφίας και της ιστορίας της Ελβετίας και πρέπει να µην
χρωστάς ούτε στην εφορία, αλλά και να έχεις λευκό ποινικό µη-
τρώο. Αυτά κάνουν τα προοδευµένα κράτη. Δεν δίνουν την ιθα-
γένεια δώρο σε κάποιους, οι οποίοι –να σας πω και κάτι, κυρία
Υπουργέ;- ούτε το όνοµά σας δεν ξέρουν και θα είναι Έλληνες
ιθαγενείς. Αυτό γίνεται. Αυτό κάνετε.

Θα σας κάνω και µια τελευταία ερώτηση: Μήπως ξέρετε γιατί
οι δυτικές προοδευµένες χώρες, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Αµε-
ρική δεν κάνουν επενδύσεις στο Πακιστάν και στο Ιράκ; Ίσως
µόνο για τα πετρέλαια να κάνουν στο Ιράκ.

Δεν σας έπιασα αδιάβαστη ούτε κι εγώ το ξέρω. Αλλά αυτό
που ξέρω είναι ότι δεν πρόκειται να κάνουν και στην Ελλάδα καµ-
µία επένδυση, γιατί µέσα σε είκοσι χρόνια ο Πρωθυπουργός της
Ελλάδας θα είναι Πακιστανός.

Λοιπόν, σκεφτείτε σας παρακαλώ πάρα πολύ καλά. Δώστε την
υπηκοότητα σε ανθρώπους που ζουν νόµιµα εδώ, αλλά όχι την
ιθαγένεια. Η ιθαγένεια είναι κάτι το µοναδικό.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Γαλέο.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Χατζηλάµπρου, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Γεωργιάδης δεν εί-
χατε πει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Με συγχω-
ρείτε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άµα βιάζεται, ας µιλήσει.
Δεν πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Όχι, κύριε Γε-
ωργιάδη, µε συγχωρείτε. Ακολουθεί ο κ. Χατζηλάµπρου.

Έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά, γιατί κάνατε χρήση της
δευτερολογίας σας, κύριε Γεωργιάδη, χθες. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Είχαµε ζητήσει χθες, συµφωνώντας µε την Κοινοβουλευτική
Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, να αναβληθεί η σχετική συ-
ζήτηση. Και είναι εδώ, σήµερα, κύριε Υπουργέ, παρ’ όλο που το
παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο εξαιρετικά ενδιαφέρον
και µπορεί να αποτελέσει πεδίο σφοδράς ιδεολογικής σύγκρου-
σης -µε την καλή έννοια, γιατί η Βουλή είναι ένας χώρος ιδεολο-
γικής σύγκρουσης. Και εγώ δεν µπορούσα να παρίσταµαι γιατί
ήµουν στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά και στην πραγµατικότητα η σχετική σηµερινή συζήτηση έχει
υποβαθµιστεί και κατά τη γνώµη µου θα έπρεπε να έχει γίνει
δεκτό το σχετικό χθεσινό αίτηµα. Άρα, δεν θα επεκταθώ επί του
νοµοσχεδίου. 

Οι απόψεις µας είναι γνωστές, το καταψηφίζουµε και θεω-
ρούµε ότι σε κάθε περίπτωση δεν είναι αυτή η πρώτη προτεραι-
ότητα της Ελλάδας αυτήν τη στιγµή. Ακόµα κι αν δεχθούµε την
επί της αρχής συζήτηση για το πώς θα βοηθήσουµε την ένταξη
ορισµένων ανθρώπων, οι οποίοι νοµίµως ζουν στην Ελλάδα, δεν
είναι αυτό το νούµερο ένα ζήτηµα για τη χώρα µας Τετάρτη µε-
σηµέρι, όταν δεν ξέρουµε αν τη Δευτέρα το πρωί θα είµαστε κρά-
τος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Νοµίζουµε, δηλαδή, ότι
αδικήσατε και τον εαυτό σας και το νοµοσχέδιό σας µε τη σηµε-
ρινή συζήτηση στην παρούσα συγκυρία.

Θα µου επιτρέψετε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
κύριε Υπουργέ, να µιλήσουµε λίγο για τα µεγάλα, αυτά που
πραγµατικά κάνουν τους Έλληνες πολίτες να αγωνιούν. 

Κύριε Υπουργέ, δεν διανοούµαι καν να πιστέψω ότι ο κύριος
Πρωθυπουργός δεν θα καταφέρει να κλείσει συµφωνία µέχρι την
Κυριακή το βράδυ. Είναι απολύτως προφανές, βάσει των όσων
είπε ο κύριος Πρωθυπουργός στην προεκλογική περίοδο του δη-
µοψηφίσµατος, αλλά και στην πρώτη του δήλωση το βράδυ του
δηµοψηφίσµατος αλλά και στην κοινή δήλωση µετά το Συµβού-
λιο πολιτικών Αρχηγών, ότι εσείς οι ίδιοι ερµηνεύετε το 62% της
περασµένης Κυριακής όχι ως «όχι» στο ευρώ, και όχι ως «όχι»
στην ευρωπαϊκή πορεία της χώρας. Άρα, αυτήν την εβδοµάδα,
ο κύριος Πρωθυπουργός υποχρεούται να έρθει µε συµφωνία. 

Δεν έχει εντολή από κανέναν -και σίγουρα όχι από τον ελληνικό
λαό- για να συµβούν αυτά για τα οποία προειδοποιηθήκαµε χθες
από το σύνολο των ευρωπαίων ηγετών. Γιατί ζούµε, πράγµατι,
ιστορικές στιγµές. Η Ελλάδα είναι η χώρα η οποία τα τελευταία
χρόνια πρωτοστάτησε στο να γίνουν µέλη της Ευρωπαϊκής Ενώ-
σεως χώρες όπως η Βουλγαρία, η Ρουµανία, η Κροατία, η Κυ-
πριακή Δηµοκρατία. Όλες αυτές οι χώρες είχαν ως προστάτη
τους, ως εκπρόσωπό τους για χρόνια στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και ως βασικό τους υποστηρικτή στην ευρωπαϊκή τους πορεία
την Ελλάδα. Και κινδυνεύουµε, σε λίγες µέρες η Ελλάδα να είναι
έξω από την Ευρωπαϊκή Ένωση και αν ποτέ θέλουµε να ξαναµ-
πούµε µέσα, θα πρέπει να κάνουµε αίτηση πίσω από την Αλβανία
και πίσω από τα Σκόπια. Θα πρόκειται περί εθνικής καταστροφής
τεραστίου µεγέθους και απορώ και πώς σας περνάει από το
µυαλό να πάρετε στις πλάτες σας τέτοιου µεγέθους ιστορική ευ-
θύνη για την οποία σίγουρα δεν έχετε την εξουσιοδότηση του
ελληνικού λαού. 

Δεν είµαι βέβαιος ότι έχουν επαρκώς καταλάβει οι συµπολίτες
µας –σίγουρα εσείς δεν τους το έχετε εξηγήσει- τί θα σήµαινε
εάν την Κυριακή το βράδυ η Σύνοδος Κορυφής των είκοσι οκτώ
κρατών-µελών έκανε χρήση του άρθρου 7 παραγράφου 2 της
Συνθήκης της Λισαβόνας, για να ακυρώσει στην ουσία τη συµ-
µετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό θα σήµαινε πρακτικά
-και το λέω από εδώ για να το ακούσουν οι Έλληνες συµπολίτες
µου- ότι το σύνολο των χρηµάτων που αφορά σε αγροτικές επι-
δοτήσεις, το σύνολο των χρηµάτων που αφορά στο ΕΣΠΑ, το σύ-
νολο των χρηµάτων που αφορά στα διαρθρωτικά ταµεία, το
σύνολο των χρηµάτων που αφορά ακόµα και σε εκπαιδευτικά
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προγράµµατα τύπου «ERASMUS» ή προγράµµατα που έχουν να
κάνουν µε τα ερευνητικά προγράµµατα των πανεπιστηµίων, το
σύνολο των χρηµάτων που πρόκειται να λάβει η χώρα µας τα
επόµενα χρόνια από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέχρι το 2020 είναι
πάνω από 45 δισεκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να υπολογίζονται τα
35 δισεκατοµµύρια ευρώ του πακέτου Γιούνκερ,

θα χαθεί σε ένα βράδυ και τα χρήµατα θα δεσµευτούν υπέρ
του ESM, προς τον οποίο χρωστάµε 131 δισεκατοµµύρια. 

Αντέχετε την ιστορική ευθύνη να κάνετε κάτι τέτοιο; Αντέχετε
την ιστορική ευθύνη του ποια θα είναι η επίπτωση στα εθνικά µας
θέµατα, εάν η Ελλάδα βρεθεί ξαφνικά µόνη της ενάντια σε όλο
το δυτικό κόσµο; Με ποια διεθνή συµµαχία; Ακόµα και η Ρωσία,
στην οποία κάνατε τόσα ταξίδια, βγάζει εδώ και λίγες µέρες συ-
νεχείς ανακοινώσεις µε τους εκπροσώπους του Κρεµλίνου, του
ιδίου δηλαδή του Προέδρου Πούτιν ή Υπουργών του, ότι η Ρωσία
επιθυµεί την Ελλάδα ως χώρα-µέλος της Ευρωζώνης και καλεί
την Ελλάδα να τα βρει µε τους πιστωτές της. Ποια; Η Ρωσία που
περίµεναν χιλιάδες συµπολίτες µας αυτήν την πενταετία ότι θα
ήταν η χώρα που θα µας δάνειζε –λέει- για να βγούµε από το µνη-
µόνιο. 

Και έχετε τεράστια ευθύνη, κύριε Υπουργέ. Και κακώς ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός σήµερα πήγε στο Στρασβούργο και έκανε
µια οµιλία η οποία είναι σηµείο των καιρών. Έλαβε τη σθεναρή,
τη θερµή επιδοκιµασία της Λεπέν και του Φάρατζ. Σηµεία των
καιρών. Ο πρώτος Έλληνας Πρωθυπουργός της Αριστεράς κα-
ταχειροκροτείται στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο από τη Λεπέν και
τον Φάρατζ. Αυτό κάτι πρέπει να σας λέει. Κάτι δεν κάνετε καλά
για να σας χειροκροτεί η κ. Λεπέν, κύριε Υπουργέ. Θα έπρεπε να
σας προβληµατίσει τι είναι αυτό που βλέπει η κ. Λεπέν στο πρό-
σωπο του Αλέξη Τσίπρα. 

Είναι πράγµατι τεράστια η ιστορική σας ευθύνη γι’ αυτά τα
πέντε χρόνια, σε όσες δύσκολες αποφάσεις έπρεπε να πάρουν
οι ελληνικές κυβερνήσεις. Όχι µόνο ποτέ δεν βάλατε πλάτη σε
καµµία µεταρρύθµιση, αλλά συνεχώς λέγατε στο λαό ότι υπήρχε
ένας άλλος δήθεν εύκολος δρόµος, τον οποίο, αν εσείς ερχόσα-
σταν στην εξουσία, θα τον βγάζατε από τη µαγική σας τσέπη, για
να γλιτώσετε τους Έλληνες συµπολίτες µας από τα βάσανα. Τέ-
τοιος δρόµος όλοι ξέρουµε ότι σήµερα δεν υπάρχει. Και προ ολί-
γου µαθαίνουµε ότι κάνατε αίτηση για τρίτο µνηµόνιο στον ESM
ύψους 51 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Από σήµερα έχουµε υπογε-
γραµµένη αίτηση του Αλέξη Τσίπρα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, για τρίτο µνηµόνιο. 

Εµείς σας λέµε: Φέρτε συµφωνία. Εµείς δεν είµαστε σαν εσάς.
Δεν θα κάνουµε εναντίον σας αυτά που κάνατε εσείς σ’ εµάς όλα
αυτά τα πέντε χρόνια, γιατί αντιλαµβανόµαστε ότι το κοινό συµ-
φέρον του τόπου µας είναι η ευρωπαϊκή πορεία, την οποία δεν
έχει κανένας δικαίωµα να ανακόψει την Κυριακή το βράδυ. Δεν
µιλάµε για την επόµενη δηµοσκόπηση. Δεν µιλάµε για το ποιος
θα έχει οφέλη, ακόµα και στις επόµενες εκλογές. Μιλάµε για τις
επόµενες τουλάχιστον τρεις µε τέσσερις γενεές των Ελλήνων και
σε ποια Ελλάδα ζουν. Αυτήν την ιστορική ευθύνη δεν µπορεί να
την πάρει ο κύριος Πρωθυπουργός και δεν έχει τέτοια πολιτική
νοµιµοποίηση. 

Επαναλαµβάνω. Συνεχώς αναφέρεται ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός στην κοινή απόφαση των πολιτικών Αρχηγών από το πολιτικό
συµβούλιο της Δευτέρας. Για να είµαστε όλοι ξεκάθαροι, η κοινή
αυτή δήλωση εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει µόνο ένα
χαρακτήρα. Δεν µπήκαν οι πολιτικοί Αρχηγοί στα µέτρα ή τις λε-
πτοµέρειες της συµφωνίας. 

Η κοινή δήλωση λέει: «Κύριε Πρωθυπουργέ, εξουσιοδοτείστε
να φέρετε συµφωνία». Τίποτα άλλο δεν έχει πει η Νέα Δηµοκρα-
τία και σε τίποτα άλλο δεν θα µας καταστήσετε συνενόχους, εάν
πράγµατι τελικώς επιβεβαιωθούν εκείνοι οι οποίοι ισχυρίζονται
όλο αυτό το διάστηµα –κι εγώ δεν θα το κρύψω, γιατί ήµουν εις
εξ αυτών- ότι είχατε από την αρχή κρυφή ατζέντα και ότι στην
πραγµατικότητα η δήθεν διάσταση µεταξύ του κ. Λαφαζάνη και
του κ. Τσίπρα, όπως παρουσιαζόταν από τα µέσα µαζικής επικοι-
νωνίας όλο αυτό το διάστηµα, δεν ήταν παρά ένα καλά οργανω-
µένο θέατρο. Ο κ. Λαφαζάνης, για να µαζεύει την Αριστερά του
ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Τσίπρας µε το γλυκό του χαµόγελο και τη λάµψη
του να µπορεί να παίρνει εύκολα ψήφους από τον υπόλοιπο

αστικό χώρο για να δηµιουργείται µία πλειοψηφία, που τελικός
της στόχος της είναι από την αρχή να µας βγάλει από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Ελπίζω ότι τίποτα απ’ αυτά δεν ισχύει. Το ξαναλέω, ελπίζω ότι
τίποτα απ’ αυτά δεν ισχύει και ότι πράγµατι όλοι οι Έλληνες που
σήµερα αγωνιούν, όλοι οι Έλληνες που σήµερα ανησυχούν, όλοι
οι Έλληνες που σήµερα σκέπτονται ποια θα είναι η Ελλάδα τη
Δευτέρα θα µπορούν να γνωρίζουν και να έχουν εµπιστοσύνη
στον Πρωθυπουργό, ότι δεν είναι Πρωθυπουργός του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά Πρωθυπουργός όλων των Ελλήνων και θα πάρει πάνω στις
πλάτες του την ευθύνη ως Πρωθυπουργός της χώρας να κρατή-
σει τη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και αυτό µπορεί να γίνει µόνο επιστρέφοντας µε συµφωνία,
κύριε Υπουργέ.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: «Κυρία Υπουργέ».
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αναφέροµαι στον κ. Βού-

τση τώρα. «Κύριε και κυρία Υπουργέ». Δεν έχω καµµία αντίρ-
ρηση, µην σας στεναχωρήσω.

Είναι όµως µείζον, αφού σας αρέσει, κυρία Κατριβάνου, αυτή
η έννοια της ισότητας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, να σκε-
φτείτε ότι τέτοιου είδους ισότητα σήµερα υπάρχει κατά κύριο
λόγο στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και ότι αν µας πάτε
να γίνουµε Συρία ή Αλγερία ή Αίγυπτος, τέτοιου είδους ισότητα
δεν θα απολαύσετε στο µέλλον. Άρα, να µην γελάτε και να παίρ-
νετε πολύ στα σοβαρά την ευθύνη που αυτήν τη στιγµή έχετε
πάρει πάνω στις πλάτες σας. Καταλάβατε; 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Άρα, θα το ψηφίσετε ως ευρωπαϊ-
στής;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μέσα στην Ευρώπη υπάρ-
χουν διαφωνίες σε τέτοια θέµατα, αλλά σεβόµαστε τα ανθρώπινα
δικαιώµατα και την ισότητα. Εσείς θέλετε να µας κάνετε Συρία
και σας χειροκροτεί η Λεπέν και δεν ντρέπεστε. Η Λεπέν αποθε-
ώνει από σήµερα το πρωί τον Τσίπρα στις διαδοχικές της δηλώ-
σεις. Σας αρέσει; Το ευχαριστιέστε; Συµφωνείτε; Καµαρώνετε
που τη βλέπετε να σας αποθεώνει; Δεν ανησυχείτε γιατί η κ.
Λεπέν ξαφνικά απέκτησε ως πολιτικό πρότυπο τον Αλέξη Τσίπρα;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Εσείς κατηγορείτε την Λεπέν;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να το σκεφτείτε πολύ

καλά, κυρία µου, πού πηγαίνετε την Ελλάδα.
Σίγουρα η Νέα Δηµοκρατία ζητάει προ ηµερησίας συζήτηση

στη Βουλή άµεσα, όσο πιο γρήγορα γίνεται. Ζούµε ιστορικές
στιγµές. Ο κύριος Πρωθυπουργός πρέπει να έρθει και να µας
ενηµερώσει, να ενηµερώσει το Ελληνικό Κοινοβούλιο για το πού
βρισκόµαστε, πόσο υπαρκτός είναι ο κίνδυνος, όπως τον ακού-
σαµε εχθές το βράδυ.

Δεν είναι η ώρα σήµερα να κάνω δηλώσεις και να υπενθυµίσω
ότι την περασµένη εβδοµάδα ο κύριος Πρωθυπουργός δήλωνε
πως σε σαράντα οκτώ ώρες θα έχει συµφωνία. Παρ’ ότι πέρασαν
οι σαράντα οκτώ ώρες, εγώ θα σας πω ας γίνει και σε εβδοµήντα
δύο, ας γίνει και σε ενενήντα, αλλά πρέπει να γίνει συµφωνία,
πριν οι είκοσι οκτώ χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δη-
λαδή οι άλλες είκοσι επτά, λάβουν απόφαση, όπως µας προει-
δοποίησαν χθες το βράδυ, δηλαδή να µας θέσουν εκτός της
ευρωπαϊκής µας πορείας. Αυτή είναι η µεγαλύτερη ιστορική ευ-
θύνη που αναλαµβάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ασφαλώς, και η σηµερινή οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σίγουρα δεν βοήθησε. Γιατί έκανε
µία οµιλία σαν να µιλάει προεκλογικά, σαν να µιλάει για να τον
ακούσουν µόνο οι ψηφοφόροι του στην Ελλάδα. Αυτό είναι εξαι-
ρετικά επικίνδυνο. Εκεί δεν πάµε για να µας ακούσουν οι ψηφο-
φόροι µας στην Ελλάδα, κυρίες και κύριοι. Εκεί πάµε για να
πείσουµε την ευρωπαϊκή κοινή γνώµη και αυτό ο κ. Τσίπρας και
σήµερα δεν το έπραξε, και σήµερα έχασε µία τόσο µεγάλη ευ-
καιρία να δείξει την πραγµατικότητα στους ευρωπαίους ηγέτες
που αγαπάνε την ιδέα της ενωµένης Ευρώπης. Άφησε και αυτήν
τη σηµερινή µέρα να περάσει σε καυγάδες µέσα στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο και σφοδρές κατηγορίες εναντίον της χώρας µας. 

Θέλω, λοιπόν, να σας πω κλείνοντας ότι εάν η απόφαση της
Κυβερνήσεως είναι να φέρει συµφωνία, η Νέα Δηµοκρατία θα
παίξει εποικοδοµητικό ρόλο, ως εγγυητής της ευρωπαϊκής πο-
ρείας του τόπου, χωρίς να έχει συνενοχή για όσα λάθη έχετε
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κάνει αυτούς τους τελευταίους πέντε µήνες, αλλά και χωρίς να
κάνει όλα αυτά που κάνατε εσείς σε εµάς.

Εάν, όµως, κύριε και κυρία Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αναλάβετε την ιστορική ευθύνη να θέσετε την Ελλάδα
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, να ξέρετε ότι αναλαµβάνετε και την
ευθύνη για όσα θα επακολουθήσουν και σε κοινωνικό επίπεδο,
µε την απίστευτη φτώχεια που θα έρθει, που κανένας µας δεν
την έχει φανταστεί, και όσον αφορά τα εθνικά µας θέµατα, που
ανοικτά όλα θα βρεθούν σε τροµερά µεγάλο κίνδυνο, αλλά και
σε όποια άλλη συµφορά βρει τον τόπο µας από µία τέτοια
άφρονα πολιτική. 

Εύχοµαι να πάρει ο Πρωθυπουργός τη σωστή απόφαση και να
γυρίσει µε συµφωνία.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Γεωργιάδη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Τον λόγο έχει
ο κύριος Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Πριν από δύο ώρες ένας γραφικός, τε-
λικά, της πολιτικής, ο οποίος όµως ως Αρχηγός κόµµατος είχε
δηλώσει συµµετοχή στην επιτροπή του «ναι», χωρίς να έχει καµ-
µία ευθύνη γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία, έγραψε στο blog του κάτι
απίστευτα πράγµατα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ποιος;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Το γνωρίζετε πολύ καλά.
Έδωσε µάλιστα ραντεβού την Παρασκευή το πρωί στους πο-

λίτες να µπουν στα Υπουργεία και στο Μαξίµου, για να µας πε-
τάξουν έξω και να γλιτώσουν τη χώρα από το όνειδος να φύγει
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μιλάω περί γραφικότητας. Αν ήταν
αντίστροφα τα πράγµατα, θα λέγαν: «Να η τάδε συνιστώσα σας,
που είπε αυτά τα πράγµατα κ.λπ.».

Δεν περίµενα, λοιπόν, µετά από δύο ώρες τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, πέραν ενός ρόλου που
ενδεχοµένως και να ήταν καλοδεχούµενος για να βοηθήσει στις
δύσκολες, ταχύτατες διαπραγµατεύσεις που γίνονται αυτές τις
µέρες, να πάρει το ρόλο ενός πολιτικού τιµητή ή πολιτικού απο-
λογητή ή πολιτικού εισαγγελέα σε µία τόσο κρίσιµη στιγµή. 

Θέλω να είµαι πάρα πολύ ευθύς. Προφανώς, δεν ακούσατε
την οµιλία του Πρωθυπουργού στο Στρασβούργο, εκτός αν
ακούσατε µόνο αυτούς που του απάντησαν. Διότι, αν την είχατε
ακούσει, θα βλέπατε ότι µε πάρα πολύ µεγάλη ευθύτητα, εκ µέ-
ρους όλων των Ελλήνων, έθεσε τα βασικά ζητήµατα που έχουν
σχέση µε το τι έχει υποστεί η χώρα µας µετά από πέντε χρόνια
αποτυχηµένων παρεµβάσεων και θεραπειών και το πώς υπάρχει
ένα µέτωπο απέναντι ακριβώς στη λιτότητα, στην ανθρωπιστική
καταστροφή, στο να µη συνεχιστεί αυτή η κοινωνική απαξίωση
που υπάρχει στη χώρα και άρα η αναζήτηση, και διά της κοινής
προχθεσινής δήλωσης, µίας έντιµης και κοινωνικά και οικονοµικά
βιώσιµης συµφωνίας. 

Γύρω από αυτό το µοτίβο ήταν η οµιλία του κυρίου Πρωθυ-
πουργού, η οποία βεβαίως απέναντί της βρήκε απίστευτες κατη-
γορίες, από τις οποίες επίσης δεν πήρατε καµµία απόσταση. Μας
λέγατε εδώ για την κ. Λεπέν κ.λπ., που δεν αφορά εµάς αυτό το
ζήτηµα. Εσάς όµως σας αφορά το ότι ανήκετε στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόµµα, όπου η οµιλία του κ. Βέµπερ, αν δεν κάνω λάθος,
ήταν µνηµείο υποκρισίας και πολιτικής αθλιότητας προς τη χώρα
µας και προς όσα είπε ο Πρωθυπουργός. Ενδεχοµένως -δεν τα
έχετε πει εσείς αυτά εδώ στη Βουλή- σας εκφράζουν ή δεν πή-
ρατε καµµία πρόνοια να πάρετε αποστάσεις από αυτά που ειπώ-
θηκαν. 

Επίσης, µέσα σε δώδεκα λεπτά δεν είπατε ούτε προσχηµατικά
τίποτα για το ότι αυτή τη στιγµή χρειάζεται να υποχωρήσουν οι
ακραίες, ακρότατες φωνές µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που
έθεσαν τελεσίγραφο και µάλιστα µε ώρα, 8.30’ το πρωί κάποιας
µέρας προς την ελληνική Κυβέρνηση και προς τον ελληνικό λαό,
κύριε Γεωργιάδη. Θα περίµενα, τουλάχιστον, να πείτε εκ µέρους

του κόµµατός σας ότι εν πάση περιπτώσει, χρειάζεται µία µεγα-
λύτερη άνεση για να συζητηθούν τα πράγµατα, ότι δεν λύνονται
µε τελεσίγραφα, ότι δεν είναι σωστό να τίθενται τόσο διχαστικά
και κάθετα τα πράγµατα, όταν έχετε τη διαβεβαίωση ότι κατετέ-
θησαν ελληνικές προτάσεις και εχθές από τον Ευκλείδη Τσακα-
λώτο και ότι κατατίθεται και ένα σύνολο προτάσεων πάνω στην
κεντρική κατεύθυνση, στην οποία υπήρξε και µια ευρεία επί των
τίτλων -και συµφωνώ σε αυτό µαζί σας- συναίνεση στο Προ-
εδρικό Μέγαρο. Άρα, δεν υπάρχει κάτι να επισηµανθεί προς την
ελληνική πλευρά, δηλαδή ότι δεν θέλαµε µία έντιµη -επαναλαµ-
βάνω- και οικονοµικά βιώσιµη συµφωνία. 

Εσείς, από την πλευρά σας, µε τη σηµερινή σας οµιλία, που
ελπίζω και πάλι -σας το είχα πει άλλη µία φορά- να µην εκφράζει
και να µην χρεώνει το κόµµα σας, υπονοµεύετε ευθέως τις δυ-
νατότητες που υπάρχουν για να υπάρξει αυτές τις µέρες πραγ-
µατικά µία πολύ καλύτερη συµφωνία από αυτήν που θέλουν οι
εταίροι δανειστές, ενώ βλέπετε -είµαι σίγουρος ότι είστε ενήµε-
ρος- ότι σε όλη την Ευρώπη και πέραν της Ευρώπης, στα µεγα-
λύτερα µέσα, αυτή τη στιγµή γίνεται µία πάρα πολύ σηµαντική
συζήτηση για το ποιος και πώς έθεσε ποια ζητήµατα, τι προκύ-
πτει, τι έχει να πάρει η Ελλάδα, πώς αξιοποιεί την απόφαση του
ελληνικού λαού, τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή σε χρηµατιστήρια
και στις οικονοµίες µέγιστων χωρών -αντιλαµβάνεστε τι λέω-
παγκοσµίως -και όχι λόγω του ελληνικού προβλήµατος, αλλά
λόγω της γενικότερης κρίσης µέσα στον παγκοσµιοποιηµένο κα-
πιταλισµό. 

Θέµατα δηλαδή τα οποία δηµιουργούν ένα περιβάλλον για
αξιοποίηση από την πλευρά της χώρας, ώστε να υπάρξει η κα-
λύτερη δυνατή και οικονοµικά βιώσιµη κυρίως συµφωνία, δεν
σας απασχολούν καθόλου.

Δεν σας απασχολούν –σας επαναλαµβάνω- ούτε καν µε την
έννοια της υποκριτικής σύµπραξης, συµπαράταξης, σπρωξίµα-
τος, προς αυτούς οι οποίοι θέτουν αυτά τα ζητήµατα. 

Δεν περίµενα δυστυχώς –σας το λέω ευθέως και µε αυτό
κλείνω- κάτι καλύτερο εκ µέρους σας, όταν εκτός απ’ όλα αυτά
που ξεχάσατε, δηλαδή από το τι είπε το κόµµα σας στην Ευρω-
βουλή, το τι γίνεται παγκοσµίως, το τι περιθώρια υπάρχουν, ξε-
χάσατε και µία λεπτοµέρεια. Το 61% του ελληνικού λαού και της
απόφασής του πριν από τρεις ηµέρες. Ε, αυτό πια δεν το περί-
µενα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρα-

καλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Γεωρ-

γιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε εντυ-

πωσιάσατε. Και µε εντυπωσιάσατε αρνητικά. Άκουσα πολύ προ-
σεκτικά την οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού. Την ξέρω σχεδόν
απέξω. Την έχει πει εδώ τέσσερις φορές, την ίδια. Είµαι βέβαιος
ότι µπορεί να έχει πει ακριβώς τις ίδιες λέξεις, είναι το ίδιο ακρι-
βώς κείµενο. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Τα ίδια µέσα και τα ίδια έξω, κύριε Γεωρ-
γιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λάθος για την Ελλάδα.
Γιατί είναι άλλο κοινό και άλλο πάµε να κερδίσουµε.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, άκουσα και τον κ. Βέµπερ. Ακούστε
τώρα τι γίνεται. Ο κ. Βέµπερ ξεκίνησε την οµιλία του και ζήτησε
από τον κύριο Πρωθυπουργό ένα συγγνώµη για το ότι ο Υπουρ-
γός σας, ο κ. Βαρουφάκης, χαρακτήρισε όλες τις ευρωπαϊκές
ηγεσίες τροµοκράτες και γιατί ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης και
συνεταίρος σας, ο κ. Καµµένος, έκανε διάφορους υβριστικούς
χαρακτηρισµούς για την Ευρώπη.

Ήρθατε εσείς, κύριε Υπουργέ, εδώ και είπατε τον κ. Βέµπερ,
αν κατάλαβα καλά, ως εκφραστή των άθλιων πολιτικών στην Ευ-
ρώπη και ακραίων κύκλων και κάτι τέτοια.

Ο κ. Βέµπερ, αν δεν το καταλάβατε, µίλησε εκ µέρους του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος. Είναι η πλειοψηφία στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο. Για να πετύχετε συµφωνία ή ανάποδα, για να µας
βγάλουν έξω από την Ευρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα µε τη Συν-
θήκη της Λισαβόνας, άρθρο 7 παράγραφος 2, ψηφίζει και το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 
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Τι λέει, λοιπόν, ο Υπουργός της Ελληνικής Κυβερνήσεως στην
Ελληνική Βουλή σήµερα, ο οποίος εκπροσωπεί µία Κυβέρνηση
που υποτίθεται ότι θέλει να πετύχει µία συµφωνία; Ότι ο επικε-
φαλής της πλειοψηφίας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είναι
άθλιος, ακραίος, εκπρόσωπος των σκοτεινών κύκλων;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Εσείς τα λέτε αυτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και αυτό πιστεύετε ότι, αν
το πείτε εδώ στη Βουλή και το αφήσετε να περάσει έτσι, δεν θα
φθάσει έξω, κύριε Υπουργέ; Δεν καταλαβαίνετε πόσο επικίνδυνη
είναι η τακτική σας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Γεωργιάδη, δεν πρόκειται να προ-
σχωρήσουµε, δεν θα σκύψουµε το κεφάλι. Το καταλάβατε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Δεν θα σκύψουµε το κεφάλι, για να γί-
νουµε αρεστοί. Δεν θα γίνουµε αρεστοί. Καταλάβετέ το. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ή σχεδιάζατε, κύριε Υ-
πουργέ, από την αρχή τη ρήξη και απλώς θέλατε να πείτε στον
ελληνικό λαό ένα ωραίο αφήγηµα για τους κακούς ξένους που
σας κυνηγούν; Γιατί ακούστε, κύριε Υπουργέ, αυτά τα επιχειρή-
µατα για τα µέσα µαζικής επικοινωνίας και διεθνή συζήτηση, µας
τα λέτε εδώ και πεντέµισι µήνες. Με αυτή τη µεγάλη συζήτηση,
αυτή που πετύχατε εδώ και πεντέµισι µήνες και την ονοµάζατε
διεθνοποίηση του ελληνικού ζητήµατος, πήγατε το λογαριασµό
του 1,5 δισεκατοµµυρίου τον Ιανουάριο στα 8,5 δισεκατοµµύρια
και µετά, µε το δηµοψήφισµα, κανείς δεν ξέρει σήµερα πού είναι
αυτός ο λογαριασµός και τι κινδύνους εγκυµονεί για τον ελληνικό
λαό η ανευθυνότητά σας. 

Άρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω, αντιστρέφον-
τας το επιχείρηµα: Θέλετε να κάνετε συµφωνία; Αν δεν θέλετε,
έπρεπε να το είχατε πει στον ελληνικό λαό πριν από το δηµοψή-
φισµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Γεωρ-
γιάδη, ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί το 62% που αναφέ-
ρατε, σύµφωνα µε τον Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα, είναι 62%
«ναι» στην Ευρώπη και «ναι» στο ευρώ. Εκτός αν τώρα ο κ. Βού-
τσης µάς τα γυρίζει και µας λέει ότι ο κ. Τσίπρας την Κυριακή το
βράδυ που είπε ότι «ερµηνεύω το 62% ως «ναι» στην Ευρώπη και
ως «ναι» στο ευρώ» έχει δεύτερες σκέψεις και µπορεί αυτό το
62% να το ερµηνεύσετε ως «όχι» στην Ευρώπη και «όχι» στο
ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Γεωρ-
γιάδη, σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όµως, δεν έχετε αυτό το
δικαίωµα, γιατί, αν θέλετε να το κάνετε αυτό, θα έπρεπε να το εί-
χατε πει στον ελληνικό λαό πριν από την κάλπη της Κυριακής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το 62%, λοιπόν, σας είπε:
Φέρτε µου καλύτερη συµφωνία µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
µέσα στο ευρώ. Και προσέξτε, γιατί µένουν λίγες ώρες ακόµη,
για να ξέρουµε τι πετύχατε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεχίζουµε τη

διαδικασία.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Χατζηλάµπρου και να ετοιµάζεται

η κ. Μαρία Θελερίτη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Να, που ήταν απαραίτητο να

έχουµε ανοιχτές διαδικασίες τέτοιες ώρες στο Ελληνικό Κοινο-
βούλιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Γι’ αυτό θέλουµε να γίνει συζήτηση
προ ηµερησίας διατάξεως αύριο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Και µε επίκαιρο νοµοσχέδιο,
που η γενίκευση της συζήτησης στο τι είναι Έλληνας µάς γυρίζει

να πούµε δύο πράγµατα. Νοµικά, θα γίνει διευθέτηση του ποιος
θα πάρει ιθαγένεια για τον κόσµο που έχει µείνει εδώ. Έτσι γίνε-
σαι Έλληνας; Η ιστορία του ποιος γίνεται Έλληνας, Μωραΐτης,
Αρβανίτης κ.λπ., έγινε στην κοινή συνείδηση ενός κοινού αγώνα.

Οι κοινοί αγώνες έφτιαξαν τη συλλογική συνείδηση εδώ. Δί-
νουµε κοινούς αγώνες αυτή τη στιγµή; Πώς υπερασπίζεται το Ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο την απόφαση του δηµοψηφίσµατος; Πώς την
υπερασπίζεται; Τι είπε το δηµοψήφισµα; «Όχι» στο τελεσίγραφο
αυτό, καλύτερη συµφωνία. Θέλουµε να το µεταφράσουµε έτσι.
Και πριν δοθεί αυτή η µάχη, τι ερχόσαστε και λέτε; Τιµωρητική
διάθεση απέναντι στην Ελλάδα, γιατί τόλµησε να πει «όχι» στο
δωµάτιο και «όχι» στο δηµοψήφισµα. Και προσέξτε, υπό συνθή-
κες εξαιρετικά δύσκολες για να πεις γνώµη, µε κλειστές τράπε-
ζες, οργανωµένο ένα πογκρόµ από κανάλια, που η Βουλή θα
πρέπει να το ερευνήσει πώς γίνεται αυτό, πώς δίνονται οι χρόνοι,
πώς γίνονται όλα αυτά. Υπό αυτές, λοιπόν, τις πολύ δύσκολες
συνθήκες λέγεται ένα «όχι» και στο ένα τελεσίγραφο προστίθεται
και ένα δεύτερο τελεσίγραφο και λέει «για ελάτε εδώ, είπατε
«όχι»; Αυτό θα πρέπει να τιµωρηθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση».

Και αντί εσείς να σταθείτε δίπλα και να σεβαστείτε στοιχει-
ωδώς την απόφαση, τι λέτε; Αυτοί ήταν µε το «όχι», αυτούς τι-
µωρήστε. Εµείς πάντα ήµασταν πειθήνιοι και µε το «ναι». Αυτό
λέτε αυτή τη στιγµή, όταν βρίσκετε τα καλύτερα λόγια να πείτε
για τους χειρότερους των δανειστών, για τους χειρότερους που
σκέφτηκαν, τι; Ότι τιµωρούνται οι λαοί και ότι θα πρέπει να δοθεί
ένα µέρος της κυριαρχίας. Ποιο κοµµάτι της κυριαρχίας; Στο οι-
κονοµικό επίπεδο είναι καθαρό. Σε άλλα επίπεδα είναι καθαρό.
Στο επίπεδο γνώµης είναι καθαρό για εσάς ότι πρέπει να δοθεί
αυτό το κοµµάτι κυριαρχίας; Άρα, ο κόσµος να µην ψηφίζει
γνώµη, να βάλει δηλαδή σε αναστολή τη δηµοκρατία, όσο είναι
σε πρόγραµµα; Αυτό είναι το ερώτηµα. Αυτό έχει να υποστηρίξει
µε κάθε τρόπο το Ελληνικό Κοινοβούλιο, ανεξαρτήτως της πτέ-
ρυγας του κάθε Βουλευτή.

Η αντιπροσωπευτική δηµοκρατία αυτό σήµαινε. Όταν έχεις µια
αυθεντική λαϊκή έκφραση, µάλλον θα έπρεπε να ξεχωρίζουν εδώ
οι γραµµές από το ποιος θα έτρεχε πιο πολύ να υποστηρίξει αυτή
την αυθεντική λαϊκή έκφραση. Και αυτό θα είναι και το κριτήριο
αύριο.

Καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει ένα διπλό τελεσίγραφο: Ή Grexit
και καταστρέφουµε χίλια δύο πράγµατα στην οικονοµία ή ένα
µνηµόνιο, το οποίο δεν θα µπορεί να σηκωθεί, όχι από το Κοινο-
βούλιο –το Κοινοβούλιο είναι το λιγότερο- αλλά από την κοινω-
νία. Αν η φοροδοτική ικανότητα του Έλληνα έχει τελειώσει –και
όταν λέω του Έλληνα εννοώ του επαγγελµατία, του µισθωτού,
πολύ δε περισσότερο του άνεργου- τι συζητάµε; Γι’ αυτήν την
καταστροφή που έγινε στην κοινωνία πέντε χρόνια; Συζητάµε για
τη διαχείριση κρίσεων τούτη τη στιγµή; 

Ήταν µία µικρή παρωνυχίδα το ότι διπλασιάστηκαν οι άνεργοι;
Ένα µικρό σφάλµα υπολογισµού ότι κατέβηκε το ελληνικό ΑΕΠ
25%; Με αυτές τις πολιτικές θα πάτε να αντιµετωπίσετε µία σω-
ρευτική παγκόσµια οικονοµική κρίση, που µε εργαλείο το χρέος
και µόνο αυτό, µε τα χρηµατοδοτικά του κ.λπ. θέλει να υποτάξει
λαούς; 

Ποιο είναι το ανάστηµα που έχει το Κοινοβούλιο; Πού θα στα-
θεί; Θα σταθεί δίπλα στον ελληνικό λαό να του πει, ότι παρά τον
εκβιασµό των τραπεζών, παρά τον εκβιασµό που δέχεσαι, υπάρ-
χει το Κοινοβούλιό σου να ακουµπήσεις πάνω του και όχι πρώτοι
και καλύτεροι να πηγαίνετε να δίνετε τα διαπιστευτήρια στην από
εκεί µεριά. 

Γίνεται, λοιπόν, πολύ επίκαιρο τι εστί Έλληνας. Αν το καταλα-
βαίνετε, έχει µέσα στην ψυχοσύνθεσή του την αντίσταση. Σή-
κωσε ανάστηµα σε πολύ δύσκολες συγκυρίες, σε συσχετισµούς,
που δεν µπορούσαν να ερµηνευτούν. Ιστορικά έγινε αυτό. Πάρτε
όλη την ιστορία του. 

Αυτά θέλουµε να τα µάθουµε στα παιδιά, που θα πάρουν την
ιθαγένεια. Δεν θέλουµε να τους µάθουµε µόνο να έχουν κάρτα
για την τράπεζα. Θέλουµε να τους δώσουµε συνείδηση, όχι
κάρτα ή µόνο φορολογικές υποχρεώσεις. Έχουν ήδη από αυτές.
Το κάτι παραπάνω είναι µία στάση της ελληνικής κοινωνίας απέ-
ναντί τους. Αυτό δεν είναι ευρωπαϊκό. Μαζεύετε από τα ευρω-
παϊκά µόνο ό,τι έχει να κάνει µε επιδοτήσεις ευρώ κλπ. και
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νοµίζετε ότι αυτό είναι το ευρωπαϊκό. Δεν είναι αυτό το ευρω-
παϊκό. Αυτό είναι τελικά η υπόσταση συµφερόντων µιας ορισµέ-
νης οµάδας στην Ευρώπη. Δεν έχει να κάνει µε τα εκατοµµύρια
των λαών. 

Ας προχωρήσουµε σε ένα δηµοψήφισµα, όπως λένε οι διάφο-
ρες οργανώσεις, για τη λιτότητα στη Γερµανία, στη Γαλλία. Είναι
η απάντηση στην κρίση η λιτότητα για όλη την Ευρώπη; Κάποιοι
που βλέπουν πιο µπροστά λένε «τούτος ο λαός σηκώνει αυτό το
βάρος για όλους µας». 

Θα ήθελα να παρουσιάσω µια τροπολογία που αφορά τις επι-
χειρήσεις, τις τεχνικές εταιρείες, προκειµένου –την υπογράφω
εγώ και ο Χρήστος Μαντάς- να αυστηροποιηθεί η διαδικασία έν-
ταξης -και αφορά το άρθρο 9 του ν. 4171- για να έχουν την υπο-
χρέωση να παρουσιάζουν στοιχεία φορολογίας σε άλλη χώρα
για κέρδη και δραστηριότητες στην αλλοδαπή και να κάνουν
υπεύθυνη δήλωση ότι τίθεται εδώ στις υπηρεσίες των φορολο-
γικών αρχών, για να ελέγχεται εάν πράγµατι το έργο που παρή-
γαγαν σε άλλη χώρα έχει φορολογηθεί, ώστε να µην υπάρχει η
διπλή µη φορολόγηση -διπλή, τριπλή ανάλογα σε πόσες χώρες
δραστηριοποιούνται. Αυτήν την αυστηροποίηση νοµίζω ότι τη βά-
ζουµε µε αυτήν την τροπολογία. 

Τελειώνοντας, -ξαναφεύγω από την τροπολογία, θα µου επι-
τρέψετε- γίνεται επίκαιρο όχι το νοµοσχέδιο µόνο αλλά και η συγ-
κυρία στην οποία ο ελληνικός λαός βρίσκεται, ακριβώς γιατί τα
µαντάτα και από την παγκόσµια οικονοµία δείχνουν κάτι, δηλαδή
ότι δεν µπορεί να µικραίνει η οµάδα που κερδίζει σε πλούτο, να
διευρύνονται κατά εκατοµµύρια οι φτωχοί και να θέλουµε να συν-
τηρήσουµε µε χίλιους δύο τρόπους ένα τέτοιο οικονοµικό και κοι-
νωνικό σύστηµα. Μόνο του εργαλείο θα µείνει ο τρόµος. Μόνο
του εργαλείο θα είναι η συναίνεση της κλειστής τράπεζας, η ανη-
συχία στον πολίτη. 

Και το Κοινοβούλιο εκεί πρέπει να πάρει µια ξεκάθαρη στάση.
Στηρίζει τον ελληνικό λαό στις αποφάσεις του, όταν µάλιστα
αυτές είναι µε αυθεντικό τρόπο βγαλµένες. Δεν πρέπει να λέει
ούτε «αλλά» ούτε «µήπως». Πρέπει να τους στηρίζει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Χατζηλάµπρου. 

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Θελερίτη. 
Κυρία Τσανάκα, θα περιµένετε να τελειώσουµε µε τους Βου-

λευτές. Ακολουθεί ο κ. Κοψαχείλης. Περνάµε στους προτασσό-
µενους Βουλευτές. Υπάρχουν µόνο τρεις και έχουµε ολοκληρώ-
σει σχεδόν.

Κυρία Θελερίτη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,

κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, µε αφορµή αυτά τα συγκλο-
νιστικά αποτελέσµατα του δηµοψηφίσµατος της Κυριακής, δη-
λαδή το 62% του «όχι», θα ήθελα να αναφερθώ σε µια εξαιρετικά
σηµαντική διάσταση αυτής της πολιτικής τοποθέτησης του ελ-
ληνικού λαού. 

Αυτό το «όχι» θέτει ένα νέο πλαίσιο για την υπεράσπιση των
αξιών της δηµοκρατίας, της αξιοπρέπειας και της αλληλεγγύης
στην Ευρώπη. Το «όχι» ζητά από την Ευρωπαϊκή Ένωση να επι-
δείξει αλληλεγγύη στο προσφυγικό ζήτηµα και στην εξελισσό-
µενη ανθρωπιστική κρίση, στην υποστήριξη και φροντίδα προσ-
φύγων που φτάνουν στις εσχατιές της Ευρώπης και βέβαια στην
Ελλάδα. 

Οι αρχές αυτές δεν µπορεί να είναι επιλεκτικές και ad hoc. Θα
πρέπει να ισχύουν ισότιµα για όλα τα κράτη-µέλη και για όλους
τους λαούς. Το «όχι», λοιπόν, είναι η έκφραση της αντίθεσής µας
στα κωφά ώτα των Ευρωπαίων εταίρων, που αρνούνται να υπο-
δεχθούν και να µοιραστούν την υποστήριξη σαράντα χιλιάδων
προσφύγων, ένας αριθµός που µπροστά στο σύνολο των προ-
σφύγων παγκοσµίως, που είναι άνω των πενήντα εκατοµµυρίων,
είναι πραγµατικά ελάχιστος. Με ποια αιτιολογία; Ότι δεν φτάνουν
στα δικά τους σύνορα ή ότι η µεταναστευτική πολιτική είναι ζή-
τηµα που αφορά αποκλειστικά τα κράτη-µέλη. 

Άλλωστε, όπως πληροφορούµαστε από τη νέα έκθεση της Διε-
θνούς Αµνηστίας µε τίτλο «Συνοριακές περιοχές της Ευρώπης.
Παραβιάσεις κατά των µεταναστών και προσφύγων στα Βαλκά-

νια» και µε βάση την έρευνα που διενεργήθηκε από τη Διεθνή
Αµνηστία από τον Ιούνιο του 2014 έως το Μάρτιο του 2015, χι-
λιάδες πρόσφυγες, αιτούντες άσυλο και µετανάστες και µετανά-
στριες, συµπεριλαµβανοµένων παιδιών που κάνουν επικίνδυνα
ταξίδια κατά µήκος των Βαλκανίων, υποφέρουν βίαιη κακοποίηση
και εκβιασµούς στα χέρια των αρχών και των εγκληµατικών συµ-
µοριών, ενώ έχουν ντροπιαστικά εγκαταλειφθεί από την αποτυχία
του συστήµατος ασύλου και µετανάστευσης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που τους αφήνει παγιδευµένους, χωρίς παρουσία στις
παραπάνω χώρες. 

Θεωρώ, λοιπόν, πως είναι σηµαντικό να συµπεριλάβουµε
αυτές τις εξελίξεις και διεκδικήσεις και να ξαναδούµε το θέµα
της Ευρώπης στη σηµερινή µας συζήτηση, επειδή αυτές οι εξε-
λίξεις αφενός µεν προσδιορίζουν ουσιαστικές διαστάσεις της δη-
µοκρατίας και του σύγχρονου κράτους δικαίου, που θα πρέπει
να στοχεύει στην άρση κάθε είδους αποκλεισµού και αφετέρου
επαναπροσδιορίζουν το σύγχρονο πολιτικό και ιδεολογικό πλαί-
σιο της µετανάστευσης και του τρόπου αντιµετώπισης των µε-
ταναστών σήµερα.

Πριν αναφερθώ στο παρόν νοµοσχέδιο θα ήθελα, επίσης, να
αναδείξω κατά τη γνώµη µου, ένα άλλο πιο σύγχρονο, θα λέγαµε,
ιδεολογικό πλαίσιο της µετανάστευσης. Και γι’ αυτό θα ήθελα να
ξεκινήσω µε αυτό το απόσπασµα του Αµίν Μααλούφ από τις «Φο-
νικές Ταυτότητες». Αναφέρει λοιπόν, ο Μααλούφ: «Από τότε που
εγκατέλειψα το Λίβανο το 1976 για να εγκατασταθώ στη Γαλλία
δεν ξέρω κι εγώ πόσες φορές µε έχουν ρωτήσει, µε τις καλύτε-
ρες προθέσεις του κόσµου, αν νιώθω περισσότερο Γάλλος ή πε-
ρισσότερο Λιβανέζος. Απαντώ µε τον ίδιο πάντα τρόπο: Και το
ένα και το άλλο. Δεν το κάνω για να κρατήσω τις αποστάσεις ή
να φανώ ακριβοδίκαιος, αν, όµως, έδινα µια άλλη απάντηση θα
έλεγα ψέµατα. Ο λόγος για τον οποίο είµαι ο εαυτός µου και όχι
κάποιος άλλος, είναι πως βρίσκοµαι στις παρυφές δύο χωρών,
δύο ή τριών γλωσσών, πολλών παραδόσεων. Αυτό ακριβώς ορί-
ζει την ταυτότητά µου. Θα ήµουν άραγε πιο αυθεντικός αν ακρω-
τηρίαζα µε τα ίδια µου τα χέρια ένα µέρος του εαυτού µου;».
Αυτό εξηγεί ο Μααλούφ. 

Δεν είναι, δηλαδή, ούτε µισός Γάλλος ούτε µισός Λιβανέζος,
γιατί πολύ απλά η ταυτότητα δεν κατατέµνεται, δεν χωρίζεται
στα δύο ή στα τρία ούτε σε περιφραγµένους τοµείς. Μια ταυτό-
τητα είναι µία και µόνη, φτιαγµένη από όλα τα στοιχεία που την
έχουν διαµορφώσει σύµφωνα µε µια δοσολογία που δεν είναι
ποτέ η ίδια από τον ένα στον άλλο άνθρωπο.

Τι συµβαίνει, όµως, όταν κάποιος διεκδικεί µια πιο σύνθετη
ταυτότητα; Αυτό που συµβαίνει τώρα χρόνια στον τόπο µας. Κα-
ταλήγει περιθωριοποιηµένος, στο περιθώριο, δηλαδή, γιατί τί-
ποτα ή σχεδόν τίποτα στους νόµους, στις πολιτικές ή τις
νοοτροπίες δεν του επιτρέπει να ζήσει ολοκληρωµένα και αρµο-
νικά σε αυτή την σύνθετη ταυτότητά του. 

Εµείς αναγνωρίζουµε πως κάθε άτοµο έχει δικαιώµατα, όπως
για παράδειγµα το δικαίωµα του ανήκειν σε µια κοινότητα και
αξιοπρέπεια, η οποία δεν έχει εθνικότητα. Αναγνωρίζουµε, επί-
σης, ότι είναι ιστορικό µας καθήκον να προστατεύσουµε τα δι-
καιώµατα παιδιών µεταναστευτικής καταγωγής, που γεννήθηκαν
και µεγάλωσαν στην Ελλάδα και ταύτισαν τη ζωή τους και την
πορεία τους µε αυτό τον τόπο, διεκδικώντας την ιδιότητα του πο-
λίτη, ισότιµη συµµετοχή στην πολιτότητα, όπως έλεγε ο Αλεφάν-
της.

Γιατί γνωρίζουµε πως ο φόβος δηµιουργεί σύνορα και τα σύ-
νορα µίσος και το µίσος εξυπηρετεί µόνο τους καταπιεστές και
όχι τα κράτη δικαίου και τη δηµοκρατία. Άρα, αυτή η αρµονική
κοινή συνύπαρξη και η κοινωνική συνοχή µόνο µέσα σε δηµοκρα-
τία µπορεί να επιτευχθεί. 

Επιπλέον, το σχέδιο νόµου αποκτά ένα ιδιαίτερο νόηµα στη
σηµερινή εποχή, γιατί αναδεικνύει τις θυσίες της πρώτης γενιάς
µεταναστών και µεταναστριών, που µε το όνειρο µιας καλύτερης
ζωής για τα παιδιά τους έβαλαν σε δεύτερη µοίρα τις προσωπι-
κές τους ανάγκες και σχέδια, σε αρκετές µάλιστα περιπτώσεις
και ανθρώπινα δικαιώµατα. Αυτό ακριβώς έκαναν και οι παππού-
δες και οι γονείς µας που ξενιτεύτηκαν, για να εξασφαλίσουν κα-
λύτερους όρους ζωής στα παιδιά τους. 

Κι εδώ δεν ξεχνώ -και θα πρέπει νοµίζω να κάνω αναφορά- την
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Ένωση Αφρικανίδων Γυναικών, που εδώ και δέκα χρόνια είναι
αυτή που διεκδίκησε το «όχι ρατσισµό από την κούνια». 

Και, τέλος, θεωρώ πως το παρόν σχέδιο νόµου δηµιουργεί τις
προϋποθέσεις που θα συµβάλουν στη διαµόρφωση µιας διαφο-
ρετικής συνείδησης, µιας συνείδησης που θα είναι επιστέγασµα
µιας ανοικτής εξελικτικής πορείας κοινωνικής ένταξης, η οποία
δεν συναρτάται από την εσωτερική συνοχή του εαυτού, αλλά
από τους όρους πρόληψης της σχέσης κάθε ανθρώπου µε τους
άλλους, όπως λέει και ο συνάδελφος και καθηγητής Τσουκαλάς. 

Επιπλέον, συµβάλλει τουλάχιστον εν δυνάµει στην ατοµική
ελευθερία, η οποία ως επιταγή καθορίζει και τις κοινωνικές προσ-
λήψεις για την ταυτότητα, εφόσον «όποιος ελεύθερα συλλογά-
ται, συλλογάται καλά», όπως λέει και ο Ρήγας Φεραίος. 

Γι’ αυτό το παρόν νοµοσχέδιο έχει µεγάλη σηµασία, γιατί ήρθε
να καλύψει ένα κενό που δηµιουργήθηκε µε την απόφαση µε
αριθµό 460/2013 του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο
ισορροπεί ανάµεσα στην ανάγκη αποκατάστασης κάποιων κανό-
νων για την απόδοση της ιθαγένειας στη δεύτερη γενιά και στον
σεβασµό του σκεπτικού της απόφασης του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας.

Αυτή η ισορροπία είναι απολύτως δικαιολογηµένη, γιατί µια
ίσως πιο ριζοσπαστική ρύθµιση µπορεί να µην πρόσφερε τίποτα
περισσότερο και να είχε έναν αυξηµένο κίνδυνο να καταπέσει εκ
νέου στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Γι’ αυτό, συνάδελφοι του ΚΚΕ, είναι απαραίτητο να το συλλο-
γιστούµε αυτό. Γιατί, σε αυτήν την περίπτωση και η συµβολική
και η πραγµατική ήττα θα ήταν τεράστια. Και πόσο άλλωστε,
αυτή η µαταίωση των παιδιών της δεύτερης γενιάς, που θα έβλε-
παν για δεύτερη φορά τις αιτήσεις τους να µένουν µετέωρες και
ανεξέταστες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Θελε-
ρίτη, σας παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Επίσης, µε το σχέδιο νόµου ρυθµίζονται, εκτός από την ιθαγέ-

νεια και σηµαντικές αλλαγές για τον Μεταναστευτικό Κώδικα και
οι διατάξεις αυτές έχουν µεγάλη σηµασία, γιατί επηρεάζουν τους
όρους της οµαλής κοινωνικής ενσωµάτωσης του νόµιµου µετα-
ναστευτικού πληθυσµού, που συνήθως βρίσκεται στο περιθώριο
της πολιτικής ατζέντας και βέβαια, των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης. 

Τέλος, θεωρώ ότι η υιοθέτηση των τροπολογιών από τη µεριά
της Υπουργού είναι πάρα πολύ σηµαντική, γιατί ιδιαίτερα αυτή
που αφορά τη µεταφορά των προσφύγων θα λύσει αρκετά από
τα προβλήµατα και τις διώξεις που υφίστανται συµπολίτες µας
και µάλιστα κάτοικοι των νησιών του Αιγαίου που είναι αλληλέγ-
γυοι και εκφράζουν την αλληλεγγύη τους στους πρόσφυγες που
φθάνουν στον τόπο τους, παρέχοντας βοήθεια και µεταφέρον-
τάς τους στο κέντρο των πόλεων, για να µην διώκονται ποινικά,
επειδή είναι αλληλέγγυοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Θελε-
ρίτη, σας παρακαλώ ολοκληρώστε! 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω, λέγοντας πως πραγµατικά το
«όχι» αποκτά µια ιδιαίτερη σηµασία, γιατί ακριβώς η δηµοκρατία
και η αξιοπρέπεια είναι πάνω από όλα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Καρά Γιουσούφ

Αϊχάν. Ολοκληρώνουµε µε τον κύριο συνάδελφο τις πρωτολογίες
και θα περάσουµε αµέσως µετά σε τέσσερις δευτερολογίες Βου-
λευτών, για τέσσερα λεπτά. 

Σας παρακαλώ να ρυθµίσετε το χρόνο σας. 
ΑΪΧΑΝ ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρι-

σκόµαστε σε αυτήν τη συνεδρίαση της Βουλής λίγες µόνο µέρες
µετά την ισχυρή ετυµηγορία του ελληνικού λαού, µε την από-
φαση που πήραµε να δώσουµε τον λόγο άµεσα να αποφασίσει
στον ελληνικό λαό και να τοποθετηθεί, ώστε να λάβει µέρος
ενεργά στη διαπραγµάτευση που αφορά το µέλλον του, λίγες
µέρες µετά την ισχυρή του ετυµηγορία, που µας έδωσε εντολή
να ενισχύσουµε τις προσπάθειές µας για την επίτευξη µιας δί-
καιης κοινωνικά και οικονοµικά βιώσιµης λύσης στο ελληνικό

πρόβληµα, χωρίς τα λάθη του παρελθόντος, που καταδίκαζαν
την ελληνική οικονοµία και χωρίς την αδιέξοδη λιτότητα που εγ-
κλωβίζει την οικονοµία σε έναν υφεσιακό φαύλο κύκλο, αλλά και
την κοινωνία σε µια διαρκή και βαθιά κατάθλιψη. 

Η γενναία επιλογή του ελληνικού λαού έγινε σε συνθήκες πρω-
τοφανούς πίεσης µε τις τράπεζες κλειστές, µε την πλειοψηφία
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης να τροµοκρατεί ότι η επιλογή
του «όχι» είναι µια επιλογή ρήξης µε την Ευρώπη. 

Η Ευρώπη βρίσκεται σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι. Αυτό που
ονοµάζουµε «ελληνική κρίση» δεν είναι παρά η συνολική αδυνα-
µία της Ευρωζώνης να βρει µια οριστική λύση σε µια αυτοτρο-
φοδοτούµενη κρίση χρέους. Στην πραγµατικότητα, πρόκειται για
ένα ευρωπαϊκό και όχι αποκλειστικά ελληνικό πρόβληµα. Και σε
ένα ευρωπαϊκό πρόβληµα απαιτείται ευρωπαϊκή λύση. 

Η ευρωπαϊκή ιστορία είναι µια ιστορία συγκρούσεων, αλλά στο
τέλος συµβιβασµών. Μια ιστορία ενότητας και όχι διαίρεσης. Γι’
αυτό άλλωστε µιλάµε για την «Ενωµένη Ευρώπη» και όχι για τη
«διαιρεµένη Ευρώπη».

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, για την Ευρώπη, γιατί βλέπω ότι οι δή-
θεν κατά τα άλλα ευρωπαϊστές σε ζητήµατα, όπως αυτό της ιθα-
γένειας, απέχουν πολύ από αυτό πού ισχύει εδώ και δεκαετίες
στην Ευρώπη.

Νιώθω σήµερα ότι εκπληρώνω ένα καθήκον απέναντι στη συ-
νείδησή µου, αλλά και σε οικεία πρόσωπα. Καθήκον απέναντι σε
γνωστούς και αγνώστους, απέναντι σε διάσηµους και άσηµους,
σε δεκάδες χιλιάδες νέους και νέους, που µπορεί οι γονείς τους
να γεννήθηκαν σε κάθε γωνιά της γης, αλλά οι ίδιοι δεν έχουν
γνωρίσει άλλη πατρίδα από την Ελλάδα.

Τα παιδιά αυτών που έφθασαν στην πατρίδα µας, ζητώντας
ένα καλύτερο αύριο έχουν δικαιώµατα, που στην ενιαία Ευρώπη
γίνονται αποδεκτά. Δεν µπορεί να υπερασπιζόµαστε την οικονο-
µική Ευρώπη και να αγνοούµε την Ευρώπη του ανθρωπισµού. 

Πέρα δε από την ηθική και την ιδεολογική πλευρά, υπάρχει και
η ρεαλιστική προσέγγιση. Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, ξανά ότι τα
παιδιά που γεννήθηκαν στη χώρα µας δεν είναι µετανάστες, δεν
έχουν γνωρίσει άλλη πατρίδα, είναι γηγενείς. Έχουµε υποχρέ-
ωση να τους εντάξουµε κοινωνικά και οικονοµικά, πάντα φυσικά
ισότιµα µε ίδιες υποχρεώσεις και δικαιώµατα, µε οφέλη και για
τους ίδιους, αλλά και για την ελληνική οικονοµία και την κοινωνία. 

Αυτά τα παιδιά δικαιούνται να γίνουν ισότιµοι πολίτες, οι οποίοι
θα βελτιώσουν και την ηλικιακή πυραµίδα της χώρας, θα καλύ-
ψουν ανάγκες στην παραγωγή, ιδιαίτερα στην επαρχία, η οποία
δυστυχώς εγκαταλείφθηκε για πολλά χρόνια. Μια µατιά στη σύν-
θεση των σχολείων -δηµοτικών, γυµνασίων, λυκείων- θα µας πεί-
σει για το επείγον του θέµατος. 

Εποµένως, η απονοµή της ιθαγένειας δεν είναι φιλανθρωπία
ούτε προνόµιο. Είναι, κατά τη γνώµη µου, δικαίωµα για τα παιδιά
που γεννιούνται και ανατρέφονται στην Ελλάδα, πηγαίνουν σχο-
λείο εδώ, διαµορφώνουν την προσωπικότητα και τη συνείδησή
τους ως µέλη της δικής µας κοινωνίας. Ξέρουµε πώς διαµορφώ-
νεται η συνείδηση τα τρυφερά πρώτα χρόνια από τη γέννησή µας
-όποιος δεν το ξέρει, ας µιλήσει µε ψυχολόγους και άλλους επι-
στήµονες- ανεξάρτητα –επαναλαµβάνω- από την καταγωγή των
γονέων τους.

Το νοµοσχέδιο για την ιθαγένεια ικανοποιεί το περί δικαίου αί-
σθηµα της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτών αλλά και εξασφα-
λίζει τις προϋποθέσεις κοινωνικής συνοχής και ενσωµάτωσης. 

Τελειώνοντας, η συσπείρωση και της κοινωνίας της Θράκης
στο «όχι» προχθές, παρά την προσπάθεια χειραγώγησής της µε
εκβιασµούς, µε εκφοβισµούς, µε λόγια για προτάσεις σύστασης
διακοµµατικών επιτροπών για τη Θράκη, κινδυνολογίες περί δη-
µογραφικού προβλήµατος στην περιοχή, ήταν ένα ηχηρό «όχι»,
ένα ηχηρό µήνυµα σε όλους αυτούς που θεωρούσαν και θεω-
ρούν ακόµα και σήµερα πρόβατα µερίδα της τοπικής κοινωνίας
που λέγεται µειονότητα. Τις κοινωνίες τις δένουν κοινές δυσκο-
λίες, κοινά προβλήµατα και κοινές αξίες και όχι το κοινό DNA. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Καρά Γιουσούφ Αϊχάν.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοψαχείλης και ακολουθεί η κ. Βαγενά. 
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Ορίστε, κύριε Κοψαχείλη, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά. 
ΤΙΜΟΛΕΩΝ ΚΟΨΑΧΕΙΛΗΣ: Δώστε µου ένα λεπτό παραπάνω,

κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ανα-

φερθώ στα κατ’ άρθρον σηµεία, τα οποία δεν εξυπηρετούν -κατά
την άποψή µας- την ένταξη και αφοµοίωση των µεταναστών στην
ελληνική κοινωνία, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στην αγωνία
όλων µας, που είναι η διάσωση της οικονοµίας και της χώρας και
η παραµονή της στο ευρώ. 

Θεωρώ ότι παρά την έκταση της µεγάλης πλειοψηφίας υπέρ
του «όχι», η Κυβέρνηση επανέρχεται στις θέσεις µας και παρά
το γεγονός ότι έχει ζητήσει καθυστερηµένα τη στήριξη του εκλο-
γικού σώµατος και των πολιτικών Αρχηγών, κατόρθωσε να απο-
κτήσει δύο ισχυρά όπλα για τις διαπραγµατεύσεις, τα οποία
παραγράφουν τις αποτυχίες του προηγούµενου πενταµήνου και
της δίνουν µια µεγάλη και ιστορική ευκαιρία να εγγυηθεί την οι-
κονοµική ασφάλεια της χώρας, παρά τα µέχρι τώρα λάθη της. 

Εµείς ως παράταξη σηκώσαµε και σηκώνουµε το βάρος αυτής
της κρίσης, χωρίς να υπολογίζουµε το πολιτικό κόστος. Εύχοµαι
το ίδιο να κάνει και η Κυβέρνηση. 

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου, πρόκειται επίσης για ένα θέµα
εθνικής σηµασίας, που θα πρέπει να συζητηθεί σε ανώτατο επί-
πεδο µεταξύ των πολιτικών ηγετών και να χαραχθεί ένα µακρό-
πνοο εθνικό σχέδιο σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εν προκειµένω, χρησιµοποιείται η απόδοση της ελληνικής ιθα-
γένειας ως µέσο ένταξης των µεταναστών στον κοινωνικό ιστό
της χώρας µας, γεγονός που δεν λειτουργεί αποτελεσµατικά για
τη µεταναστευτική µας πολιτική. Διαπιστώνεται η αστοχία των
διατάξεων ως µέσο προς την επίτευξη του αποδεκτού και κοινού
µας σκοπού, που είναι η ενσωµάτωση της νέας γενιάς στον ελ-
ληνικό λαό. 

Με το άρθρο 1 θεµελιώνεται µία διάταξη, η οποία αντιβαίνει
στην απόφαση 460/2013 του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπου
ορίζεται ρητώς στο σηµείο 10 ότι το κριτήριο της διαµονής των
γονέων επί πενταετία δεν τεκµηριώνει την ουσιαστική ένταξή
τους στην ελληνική κοινωνία, αφού δεν συνδυάζεται και µε άλλα
στοιχεία που θα προσέδιδαν στη διαµονή ουσιαστικά χαρακτη-
ριστικά εντάξεως.

Υπάρχει εστίαση στον γονέα και δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η εν-
σωµάτωση του παιδιού, το οποίο θα πρέπει να λάβει την ελληνική
παιδεία, πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, ώστε να
είναι σε θέση µε ολοκληρωµένη συνείδηση να αποφασίσει µόνο
του και αυτόβουλα την ένταξή του στην ελληνική κοινωνία, κο-
ρυφώνοντας τη διαδικασία της ενσωµάτωσής του.

Επιπλέον, η αστοχία διευρύνεται µε τη διάταξη του δευτέρου
εδαφίου της παραγράφου 1β’, όπου ο νοµοθέτης περιπλέκει τις
συνθήκες, κάνοντας πραγµατικά διάκριση µεταξύ του συνόλου
το οποίο υποτίθεται ότι θα ωφελήσει.

Σε ό,τι αφορά τη µεταναστευτική πολιτική, στην παράγραφο 5
του άρθρου 8 η διάταξη είναι άκαιρη, σύµφωνα µε το διεθνές πε-
ριβάλλον και όσα εξελίσσονται στη διαπεριφέρειά µας, διότι
στέλνονται λάθος µηνύµατα προς πολλές κατευθύνσεις, τη
στιγµή που η αύξηση των παρανόµως εισελθόντων στη χώρα µας
είναι κατά πολύ περισσότερο αυξηµένη. Δευτερευόντως, η πα-
ραβίαση της οδηγίας 203/86 για την οικογενειακή επανένωση δη-
µιουργεί ένα εν δυνάµει νοµικό κενό, αφού δεν προβλέπονται
σηµαντικά προαπαιτούµενα, όπως εστία, εισόδηµα, ασφαλιστική
κάλυψη για τις κατηγορίες αυτές.

Ορισµένα σηµεία που, επίσης, προβληµατίζουν είναι οι υπερε-
ξουσίες που απονέµονται στον Υπουργό Εσωτερικών µε βάση το
τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 1Α, καθώς
µπορεί κατά βούληση να αντικαθιστά, να καταργεί ή να τροπο-
ποιεί τους τίτλους άδειας διαµονής και να προσθέτει νέους.

Δεύτερον, η τροπολογία 176/65 και η τροποποίηση της παρα-
γράφου 6 του άρθρου 30 του ν. 4251/2014, που, πέραν των πε-
ριπτώσεων διάσωσης και µεταφοράς, βάσει του Διεθνούς
Δικαίου, δεν επιβάλλονται κυρώσεις για την προώθηση στο εσω-
τερικό της χώρας ή για τη διευκόλυνση της µεταφοράς.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, παραλείποντας αρκετά. 
Θα σταµατήσω σε ένα σοβαρό ζήτηµα, το οποίο πιστεύω ότι

αποτελεί ύψιστο καθήκον για όλους µας. Πρέπει να καταπολε-

µήσουµε την υπογεννητικότητα. Ο ελληνικός λαός παρουσιάζει
τα τελευταία χρόνια µια σηµαντική τάση γήρανσης και οι νέες
και οι νέοι, τα νέα ζευγάρια, δεν έχουν τα εφόδια για να δηµιουρ-
γήσουν οικογένειες και να κάνουν παιδιά, που είναι το µέλλον
του λαού µας.

Στην τροπολογία 226/73 που κατατέθηκε, υπολείπονται δυστυ-
χώς κατά πολύ τα µόρια τα οποία δίδονται σαν κίνητρο στους
πολίτες µας. Εκτιµώ ότι η σηµερινή σύµπνοια που προέκυψε µε
το Συµβούλιο Αρχηγών να µας ενώσει προς την αντιµετώπιση
αυτού του ζητήµατος. Μπορούµε όλοι µαζί να εργαστούµε για
την παραχώρηση κινήτρων στις νέες οικογένειες, γιατί αυτό είναι
στην πραγµατικότητα το πιο κρίσιµο θέµα εθνικής ασφάλειας, το
οποίο θα καθορίσει και την πορεία του έθνους µας στον 21ο

αιώνα.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Κοψαχείλη.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Άννα Βαγενά και

ακολουθεί ο Βουλευτής της Χρυσής Αυγής κ. Χατζησάββας.
Κυρία Βαγενά, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να απευθυνθώ στους συναδέλφους της Χρυσής

Αυγής και κυρίως στον οµιλητή πριν, ο οποίος είπε ότι έτσι όπως
πάµε, σε είκοσι χρόνια, ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας θα είναι
Πακιστανός. Αν σκέφτονταν ή αν είχαν αυτή τη νοµοθεσία στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, ο Μπάρακ Οµπάµα δεν θα
ήταν σήµερα Πρόεδρος.

Θέλω, επίσης, να σας πω, απευθυνόµενη και σε σας αλλά και
στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, και να σας διαβε-
βαιώσω -πραγµατικά το λέω και, αν θέλετε, µην κάνετε φασαρία
και ακούστε µε- ότι δεν αγαπάτε την πατρίδα µας, την Ελλάδα,
περισσότερο από µας. Να είστε σίγουροι γι’ αυτό.

Θέλω να σας πω µε κίνδυνο να φανώ γραφική, ότι δακρύζω
ακούγοντας τον Εθνικό µας Ύµνο, όπως σίγουρα πολλοί από
εσάς, ότι κλαίω βλέποντας τη σηµαία µας να κυµατίζει στα ξω-
κλήσια του Αιγαίου. Άλλωστε, η πατρίδα και ο πατριωτισµός είναι
έννοιες πολύ προσωπικές και αδιαπραγµάτευτες.

Κατά τη γνώµη µου, πατριώτης είναι αυτός που δεν βλάπτει
συνειδητά, αλλά αντίθετα προσπαθεί να βοηθήσει µε όλες του
τις δυνάµεις τον τόπο όπου γεννήθηκε και µεγάλωσε, δηλαδή
τον τόπο του, δηλαδή την πατρίδα του. Και όπως έλεγε και ο ποι-
ητής, «πατρίδα είναι τα παιδικά µας χρόνια».

Για µένα πατρίδα είναι η γειτονιά µου στη Λάρισα, οι παιδικοί
µου φίλοι και οι γλάστρες µε τα ανθισµένα λουλούδια της µάνας
µου στην αυλή µας. Γι’ αυτές τις µνήµες θα έδινα και τη ζωή µου.
Για τη γειτονιά στη Λάρισα όπου γεννήθηκα και µεγάλωσα, θα
πήγαινα να πολεµήσω, αν χρειαζόταν. Δεν ξέρω αν αυτό θα γίνει,
επειδή τρέχει στις φλέβες µου καθαρό ελληνικό αίµα. 

Μάλιστα, θα σας εξοµολογηθώ και κάτι. Η προγιαγιά µου, η
µάνα της γιαγιάς µου, ήταν γύφτισσα. Ήταν ένα γυφτάκι που το
άφησαν στο χωριό µου στη Ραψάνη του Κάτω Ολύµπου. Όταν
έφυγαν από τον καταυλισµό, το ξέχασαν, το άφησαν αυτό το παι-
δάκι. Αυτό το παιδάκι το υιοθέτησαν εκεί στο χωριό. Αυτή είναι η
προγιαγιά µου. Μήπως θα πρέπει να αµφιβάλουµε και για τη δική
µου ελληνικότητα; Να το δούµε αυτό.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Την πάτησες τώρα κι εσύ!
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Την πάτησα, αλλά αυτή είναι η αλήθεια.
Θα σας µιλήσω τώρα για τον Ιµπραήµ. Θα ήθελα να είναι εδώ

ο Ιµπραήµ να µιλήσει σήµερα αντί για µένα. Ο Ιµπραήµ είναι ένα
παιδί δεκαέξι χρόνων, γεννηµένο και µεγαλωµένο στην Ελλάδα
από Αιγύπτιους γονείς. Πέρυσι έπαιζα ένα έργο στο θέατρο, το
«Η ζωή µπροστά σου» του Ροµάν Γκαρί και ο Ιµπραήµ ήταν συµ-
πρωταγωνιστής µου. 

Είναι ένα παιδί που µε εξέπληξε. Όταν ήρθε να τον δοκιµάσω,
δεν φανταζόµουν ότι αυτό το παιδί θα µιλά και θα γράφει τόσο
άψογα τα ελληνικά, µε άψογο συντακτικό και γραµµατική. Σας
το λέω αλήθεια. Έµεινα έκπληκτη απ’ αυτό.

Εδώ πραγµατικά θέλω να συγχαρώ τους δασκάλους και τους
καθηγητές της δηµόσιας εκπαίδευσής µας, οι οποίοι κάτω από
φοβερά αντίξοες συνθήκες µαθαίνουν σ’ αυτά τα παιδιά την ελ-
ληνική γλώσσα.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ο’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2015  4199



Ο Ιµπραήµ σε µία συνέντευξή του είπε: «Δεν έχω οριστικά χαρ-
τιά που να αποδεικνύουν ποιος είµαι.». 

Αυτό το νοµοσχέδιο θα λύσει πολλά προβλήµατα, καθώς ως
τώρα κάποιοι που πλήρωναν αποκτούσαν ιθαγένεια, ενώ όσοι
δεν ακολούθησαν αυτόν τον τρόπο παρέµειναν χωρίς χαρτιά.

Έχει πει: «Περιµένω πως η ζωή µου θα αλλάξει πολύ και θέλω
να προλάβω να πάρω την ιθαγένεια πριν από τα δεκαοκτώ. Δεν
θέλω να γυρίσω στην Αίγυπτο, γιατί δεν γνωρίζω αραβικά και
όσοι δεν γνωρίζουν αραβικά εκεί είναι δούλοι.».

Γιατί, λοιπόν, και ο Ιµπραήµ αυτό που αισθάνοµαι εγώ για τη
Λάρισα να µην το αισθάνεται για την Κυψέλη, τη γειτονιά που
γεννήθηκε και µεγάλωσε; Γιατί να στερήσουµε από τον Ιµπραήµ
και τον κάθε Ιµπραήµ τη δυνατότητα να λέει ότι η Ελλάδα είναι
πατρίδα του; Έλληνας και γεννιέσαι και γίνεσαι, αν αγαπάς την
Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα αναφερθώ τώρα σε ένα άλλο θέµα. Θα σας πω ότι πολλές
φορές έχω πει ότι δέκα χρόνια µένω στο Μεταξουργείο και πολ-
λές φορές έχω πάρει θέση για το µεταναστευτικό θέµα. Δεν την
παίρνω πίσω αυτή τη θέση. Το Μεταξουργείο είναι µία γειτονιά
που κατοικείται κυρίως από µετανάστες. Σας διαβεβαιώνω ότι
όσοι από τους µετανάστες είναι ενταγµένοι, έχουν νόµιµα χαρτιά
και δυνατότητα να εργάζονται, είναι απόλυτα νοµοταγείς και δεν
διαφέρουν σε τίποτα στη συµπεριφορά τους από εµάς τους άλ-
λους. Αντίθετα, εύκολη λεία για κάθε είδους παραβατικότητα
είναι όσοι ζουν στο περιθώριο, χωρίς νόµιµα χαρτιά. 

Η σωστή µεταναστευτική πολιτική –που, δυστυχώς, ποτέ δεν
εφαρµόστηκε µέχρι τώρα- είναι κατά τη γνώµη µου η πολιτική
που ενσωµατώνει και όχι αυτή που αποµονώνει. Όταν αγκαλιά-
ζεις κάποιον, τον κάνεις καλύτερο. Όταν τον κλοτσάς, του δηµι-
ουργείς θυµό. Και ο θυµός είναι κακός σύµβουλος.

Θα κλείσω διαβάζοντας τον όρκο του Μεγάλου Αλεξάνδρου,
στην Ώπη της Ασίας το 324 π.Χ., ενώπιον εννέα χιλιάδων αξιω-
µατούχων και προυχόντων κάθε φυλής Ελλήνων, Περσών και
Μήδων.

«Σας εύχοµαι τώρα που τελειώνουν οι πόλεµοι, να ευτυχήσετε
µε την ειρήνη. Όλοι οι θνητοί, από εδώ και πέρα να ζήσουν σαν
ένας λαός, µονοιασµένοι για την κοινή προκοπή.

Να θεωρείτε την οικουµένη πατρίδα σας, µε κοινούς νόµους,
όπου θα κυβερνούν οι άριστοι, ανεξαρτήτως φυλής. Δεν χωρίζω
τους ανθρώπους, όπως κάνουν οι στενόµυαλοι, σε Έλληνες και
βαρβάρους. Δεν µε ενδιαφέρει η καταγωγή των πολιτών ούτε η
ράτσα που γεννήθηκαν. Τους καταµερίζω µε ένα µόνο κριτήριο,
την αρετή. Για µένα, κάθε καλός ξένος είναι Έλληνας και κάθε
κακός Έλληνας είναι χειρότερος από βάρβαρο. 

Αν ποτέ σάς παρουσιαστούν διαφορές, δεν θα καταφύγετε
στα όπλα, παρά θα τις λύσετε ειρηνικά. Στην ανάγκη θα σταθώ
εγώ διαιτητής σας.

Τον θεό δεν πρέπει να τον νοµίζετε ως αυταρχικό κυβερνήτη,
αλλά ως κοινό πατέρα όλων µας, ώστε η διαγωγή σας να µοιάζει
µε τη ζωή που κάνουν τα αδέλφια στην οικογένεια.

Από µέρους µου, θεωρώ όλους ίσους, λευκούς και µελαµψούς
και θα ήθελα να µην είστε µόνο υπήκοοι της κοινοπολιτείας µου,
αλλά µέτοχοι, όλοι συνέταιροι.

Όσο περνάει από το χέρι µου, θα προσπαθήσω να συντελε-
σθούν αυτά που υπόσχοµαι.».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
την κ. Βαγενά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα επί του προκειµένου να απαντήσω σε κά-
ποια στοιχεία ιστορικά τα οποία αναφέρθηκαν, που δεν έχουν
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Πρώτον, ο όρκος της Ώπης του Αλεξάνδρου δεν αναφέρεται

πουθενά στον Αρριανό και σε καµµία αρχαία πηγή, αλλά στον
Ψευδο-Καλλισθένη. Εγράφη τον 3ο αιώνα µ.Χ.. Είναι το ίδιο κεί-
µενο το οποίο µιλάει για ανθρώπους οι οποίοι είχαν φτερά και
κεφάλια σκύλων. Δεν έχει καµµία σχέση µε την ιστορική αλήθεια
ο περίφηµος όρκος της Ώπης, τον οποίον εµφανίζουν ότι είπε
δήθεν ο Μέγας Αλέξανδρος.

Εις ό,τι αφορά τον Ισοκράτη και τα περί «τους της στενής παι-
δείας µετέχοντες» αποτελούν µια πλήρη διαστρέβλωση του αρ-
χαίου ρήτορα. Ήταν ένας λόγος, ο «Πανηγυρικός», ο οποίος
εγράφη επ’ αφορµή της εκατοστής Ολυµπιάδας, που καλούσε
σε ενότητα όλους τους Έλληνες, προκειµένου να πολεµήσουν
τους βαρβάρους. 

Η δε συγκεκριµένη περικοπή αναφέρεται στην αττική παιδεία
και λέει ότι φτάσαµε στο σηµείο να θεωρούνται Έλληνες µόνο
όσοι κατέχουν την αττική παιδεία. 

Ας σταµατήσει, επιτέλους, η διαστρέβλωση της ιστορίας!
Όσο για το πόσο διεθνιστής υπήρξε ο Ισοκράτης και πόσο είχε

τη διάθεση να θεωρεί τους βαρβάρους που είχαν ελληνική παι-
δεία –που δεν υπήρχαν εκείνη την εποχή- Έλληνες, υπάρχει συγ-
κεκριµένη αναφορά του στον «Πανηγυρικό», σε παράγραφο πα-
ρακάτω, όπου χαρακτηριστικά αναφέρει ότι καλεί όλους τους
Έλληνες σε ενότητα, προκειµένου να κάνουν τους βαρβάρους
περίοικους. «Τους βαρβάρους ειλωτεύειν», λέει ο Ισοκράτης, τον
οποίο επικαλείστε κάποιοι ως κήρυκα του αντιρατσισµού. 

Μιλήσαµε για την ιθαγένεια. Η αξιότιµος κ. Βαγενά είπε προ-
ηγουµένως για τον Μπαράκ Οµπάµα. Ο Μπαράκ Οµπάµα θα έ-
πρεπε να ξέρει ότι είναι αποτέλεσµα µιας απάνθρωπης πράξης
αυτού που είναι ο ρατσισµός, δηλαδή εκµετάλλευση του ανθρώ-
που από τον άνθρωπο, των δουλεµπόρων. 

Όµως, λησµονήσατε και κάτι άλλο, ότι στην Αµερική υπάρχουν
ιθαγενείς. Είναι οι Ινδιάνοι, που κάποιοι εισβολείς, λαθροµετανά-
στες, αν θέλετε, Αγγλοσάξονες, Γερµανοί και άλλοι, τους οδή-
γησαν συστηµατικά στην εξόντωση. Εµείς οι σηµερινοί Έλληνες
είµαστε οι ιθαγενείς αυτής της χώρας και αυτό θέλουµε να προ-
στατεύσουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Επίσης, χθες στην οµιλία του ένας εκ των αγορητών της Συµ-

πολιτεύσεως έκανε λόγο για ένα σηµείο του Συντάγµατος της Α’
Εθνοσυνελεύσεως, όπου αναφέρεται ότι έχουν δικαίωµα στην
ιθαγένεια αυτοί που έχουν γεννηθεί σε άλλον τόπο. Μα, σε ποι-
ους αναφερόταν; Ποιους εννοούσε; Γνωρίζετε; Τους Έλληνες
από τη Θεσσαλία, τη Μακεδονία, τη Θράκη! Αυτοί ήταν οι περί-
φηµοι ετερόχθονες. 

Και για όσους δεν το ξέρουν, όταν έγινε η Επανάσταση του
1909 και ορίστηκε να ορκιστεί Πρωθυπουργός ο Ελευθέριος Βε-
νιζέλος, δεν µπορούσε να ορκιστεί γιατί δεν ήταν Έλληνας πολί-
της και εδόθη πιστοποιητικό µε µάρτυρες ότι είχε πολεµήσει ο
πατέρας του στην Επανάσταση του 1821, στη µάχη των Μύλων,
και έτσι πήρε την ελληνική υπηκοότητα και έγινε Πρωθυπουρ-
γός.

Καταλήγοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στην απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία κατήργησε τον νόµο Ραγ-
κούση και η οποία χαρακτηριστικά έλεγε ότι δεν έχουν δικαίωµα
οι Βουλευτές και δεν είναι ανεξέλεγκτοι για να καθορίζουν ποιο
είναι το έθνος των Ελλήνων και να δίνουν την ιδιότητα του πολίτη
αυτής της χώρας. Έλεγε ότι το έθνος είναι µια συγκεκριµένη ον-
τότητα µε παράδοση από γενεά σε γενεά. 

Σε αντίθεση, λοιπόν, µε όσα ελέχθησαν, ελληνική ιθαγένεια
δεν µπορεί να δώσει κανείς στην ουσία, στην πραγµατικότητα,
που αποτελεί η λέξη «ιθαγένεια», µια λέξη που εισήχθη το πρώ-
τον -και το αναφέρει το «Λεξικό της Ελληνικής Γλώσσας» του
Μπαµπινιώτη- το 1848 εκ µεταγραφής εκ της γαλλικής γλώσσας.
Αντίθετα, η λέξη «ιθαγενής» είναι οµηρική και δείχνει ακριβώς
την καταγωγή.

Έλληνες, λοιπόν, είναι όσοι γεννιούνται Έλληνες και αυτό δεν
µπορείτε να το αλλάξετε µε κανέναν νόµο!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της-Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεχίζουµε µε
τον κ. Χατζησάββα. 

Τελευταία θα λάβει τον λόγο η Βουλεύτρια –έτσι θέλει να την
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αποκαλούµε- κ. Σταµπουλή Αφροδίτη.
Έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά, κύριε Χατζησάββα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ακούσαµε από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να λένε ότι οι Μι-

κρασιάτες, οι Αρβανίτες και οι Πόντιοι είναι αλλοδαποί και να
τους συγκρίνουν µε τους µετανάστες που έρχονται αυτή τη
στιγµή στη χώρα µας. Δεν θα αναφερθώ σε αυτό, γιατί δεν προ-
λαβαίνω σε τέσσερα λεπτά. Απλά θέλω να ρωτήσω κάτι άλλο. 

Είπατε εχθές ότι επίκειται εξέγερση. Σε ποιες περιοχές επίκει-
ται εξέγερση; Είπατε ότι θα τους ταΐσουµε και θα ηρεµήσουν. Αν
αύριο, µεθαύριο, µε αυτά που βιώνει ο ελληνικός λαός, δεν µπο-
ρούµε να τους ταΐσουµε τι θα γίνει; Το ξέρουν εκεί οι κάτοικοι
των περιοχών ότι επίκειται εξέγερση; Μπορούµε να την αντιµε-
τωπίσουµε;

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Να το πούµε και να το µαρτυρή-
σουµε; Δεν µπορούµε να το πούµε!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Η κυρία Υπουργός το είπε κι επει-
δή δεν µου απαντάει όταν κάνω ερωτήσεις, ρωτάω τώρα, µπας
και απαντήσει.

Πρόφαση είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ανθρωπιστικό.
Λέτε ψέµατα και θα σας πω γιατί. Εδώ συζητάγατε σε κάποια
φάση να αλλάξει το άρθρο 83 του ν. 3386/2005, που λέει για τη
µεταφορά των µεταναστών µε µέσα µαζικής µεταφοράς ή από
αλληλέγγυους και θέλετε να µην υπάρχουν κυρώσεις. 

Βέβαια, εδώ λέτε γι’ αυτούς που είναι να πάνε προς το εσωτε-
ρικό της χώρας. Γιατί δεν το κάνετε και στους άλλους νοµούς
που είναι πύλες εξόδου, όπως είναι το Κιλκίς, να µπορούν να ανε-
βαίνουν στα τρένα, τα λεωφορεία και σε ό,τι βρίσκουν και να
φεύγουν από τη χώρα; Γιατί να σταµατάει η Αστυνοµία το τρένο,
να τους κατεβάζει κάτω και να τους κρατάει στη χώρα µας; 

Ξέρετε τι συµβαίνει στο Κιλκίς; Έξι χιλιάδες θα επαναπροωθη-
θούν τους επόµενους µήνες µόνο από τη Σερβία. Και κάνετε και
το λάθος να βάζετε πρόσφυγες και µετανάστες στο ίδιο σακί και
νοµίζουν ότι κερδίζουν όλοι τα δικαιώµατα των προσφύγων. Χά-
νουν, όµως, οι πρόσφυγες τα δικαιώµατά τους. 

Έχουν εκεί τους Σύρους, που η µαφία των Πακιστανών και των
Αφγανών, οι οποίοι έχουν κατασκηνώσει και δεν θέλουν να φύ-
γουν, τους ληστεύει. Θα γυρίσουν πίσω µετά αυτοί χωρίς λεφτά
και θα δούµε τότε τι θα γίνει στο Κιλκίς. Θα δούµε τι θα γίνει όταν
σε ένα χωριό µε εβδοµήντα πέντε κατοίκους θα πάνε πεντακόσιοι
µε εξακόσιοι µετανάστες -όπως περνούν και τώρα, αλλά τώρα
έχουν λεφτά - χωρίς λεφτά και θα κατηγορούµε τους κατοίκους
εκεί ότι είναι ξενόφοβοι και ρατσιστές!

Ακούσαµε φοβερά επιχειρήµατα, ότι είναι οπαδοί της Εθνικής
Ελλάδος και ότι έχουν γνήσιους δεσµούς. Ποιοι; Οι πρώτης και
δεύτερης γενιάς; Τρίτης γενιάς είναι οι τζιχαντιστές σε Αγγλία,
Γαλλία και τις υπόλοιπες χώρες, που έχουν υπάρξει και παρα-
δείγµατα.

Δεν περίµενα βασικά να ακούσω από την εισηγήτρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τέτοιον ρατσιστικό λόγο και επιχειρήµατα ότι θα τους δί-
νουµε το χαρτί της ιθαγένειας κι έτσι θα τους ωθούµε σε ευκο-
λότερη ενσωµάτωση. Θα τους βάζουµε, δηλαδή, όλους µέσα σε
µια µηχανή, θα καταργούµε κουλτούρες, πολιτισµούς και γλώσ-
σες και θα γίνουν όλοι Έλληνες, θέλουν δεν θέλουν. Σε λίγο θα
σας ακούσουµε να λέτε ότι πρέπει να απελευθερώσουµε και την
Πόλη, για να έχουµε περισσότερο χώρο να βάλουµε αλλοδα-
πούς.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Αυτά τα λέτε εσείς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Περιµένω να το ακούσω και από

εσάς. Μόνο αυτό δεν µας είπατε. Έθνος θυµηθήκατε, πατρίδες
θυµηθήκατε. 

Βέβαια, για να απαντήσω και στην κ. Βαγενά, οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες της Αµερικής εκτός του παραδείγµατος του Οµπάµα, µην
ξεχνάµε ότι έβγαλαν δυο φορές τον πατέρα Μπους και δυο φο-
ρές τον γιο Μπους. Αυτό το συνονθύλευµα. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Τον Οµπάµα δεν θα τον είχαν βγάλει ποτέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Καλώς. Έτσι λέτε εσείς.
Βέβαια, ο στόχος σας, για να λέµε τώρα την αλήθεια, είναι η

αλλαγή του εκλογικού σώµατος. Στο Κιλκίς είχε γίνει παλαιότερα
µια καταγγελία από τον δηµοσιογράφο Τριανταφυλλόπουλο –βέ-
βαια, τότε ήταν η πρώτη φορά που η Νέα Δηµοκρατία παρέδωσε

την κυβέρνηση αµαχητί στο ΠΑΣΟΚ και δεύτερη ήταν µετά µε
τον Γιωργάκη Παπανδρέου και το µνηµόνιο- ότι στα εκλογικά
τµήµατα του Κιλκίς, όπου έγιναν όλες αυτές οι παράνοµες ελλη-
νοποιήσεις, όπως είχε καταγγελθεί, έπαιρνε το ΠΑΣΟΚ 70% µε
80%. Τώρα 70% µε 80% παίρνει ο ΣΥΡΙΖΑ, οπότε είναι ευνόητο.

Βέβαια, είναι ευνόητο και κάτι ακόµη, που πολλοί δεν το ξέ-
ρουν, ότι κάποια συγκεκριµένα δικηγορικά γραφεία είναι έτοιµα
να αντιµετωπίσουν τις τόσες χιλιάδες οι οποίοι θα χρειαστούν τις
υπηρεσίες τους, αµειβόµενοι φυσικά αδρά.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η θέση µας είναι υπέρ των Ελλή-
νων. Είµαστε κοντά στα προβλήµατά τους. Όλα τα υπόλοιπα που
δηµιουργείτε θα τα βρείτε µπροστά σας, είτε σας αρέσει είτε όχι.

Δυστυχώς, όµως, Έλληνας τα τελευταία χρόνια µε τις ειδοκτό-
νους πολιτικές σας ούτε γεννιέσαι ούτε γίνεσαι, µόνο πεθαίνεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Χατζησάββα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΤΣΑΝΑΚΑ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα
τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Σταµ-
πουλή, δώστε µου µισό λεπτό µόνο.

Κυρία Τσανάκα, έχετε τον λόγο επί προσωπικού, όπως ζητή-
σατε, για ένα λεπτό µόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΤΣΑΝΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Για να καταγραφεί στα Πρακτικά και επειδή χθες το βράδυ δεν

υπήρχαν πολλοί Βουλευτές εντός του Κοινοβουλίου και, επίσης,
επειδή νοµίζω ότι ο ρατσιστικός λόγος δεν επιτρέπεται εδώ µέ-
σα, θέλω να σας αναφέρω ότι στα Πρακτικά της Βουλής στη σε-
λίδα 245 φαίνεται ο κ. Παππάς να λέει στα χειροκροτήµατα από
την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ τα εξής: «Τι χειροκροτάτε; Είστε σοβα-
ροί; Ούτε άνθρωποι είστε!». Είναι φανερό για άλλη µια φορά
πόσο ρατσιστικό και φασιστικό είναι το κόµµα της Χρυσής Αυ-
γής. 

Ζητώ να διαγραφεί από τα Πρακτικά αυτή η φράση, όπως και
να ανακαλέσει ο εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής. 

Σας ευχαριστώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ορίστε, κύριε

Παππά, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό µόνο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εκτιµώ πάρα πολύ το έργο των στενο-

γράφων και πρακτικογράφων. 
Δεν είστε σοβαροί άνθρωποι, είπα. Τώρα, αν έχει γίνει λάθος

και πιάνεστε από µία κουβέντα για να κάνετε κατάσταση µέσα
εδώ, είναι δικαίωµά σας. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Άρα να διορθωθεί στα Πρακτικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Να διορθωθεί

στα Πρακτικά και να καταγραφεί αυτό που δήλωσε ο κ. Παππάς. 
Τον λόγο έχει η κ. Σταµπουλή για τέσσερα λεπτά. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, δεν σκόπευα να αναφερθώ

στο δηµοψήφισµα, αλλά η στάση των εκπροσώπων των νεοφιλε-
λεύθερων ευρωπαϊκών κυβερνήσεων και η παραποµπή στον
Μπρεχτ από προλαλήσαντα συνάδελφο, ωθεί και εµένα στη δια-
πίστωση ότι οι πρόεδροι της Κοµισιόν, του Eurogroup, ακόµα και
του Ευρωκοινοβουλίου –αλήθεια, τι λένε οι υπόλοιποι σοσιαλδη-
µοκράτες περί αυτού;- πολύ θα ήθελαν να καταργήσουν τον ελ-
ληνικό λαό και να εκλέξουν άλλον. Το ίδιο θα θέλουν και για τον
ισπανικό, τον πορτογαλικό, τον ιρλανδικό και για όποιον άλλον
λαό εκφράσει τη βούλησή του µέσα στους επόµενους µήνες.
Μόνο που, όσο και να το θέλουν, δεν το µπορούν, ακόµα κι αν ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας βαυκα-
λίζεται για το αντίθετο, πιστεύοντας ότι έτσι παίρνει συγχωρο-
χάρτι η δική τους ενδοτικότητα, όπως πιστεύει ότι εκθέτει τον
Πρωθυπουργό απαξιώνοντας την κ. Λεπέν και το πιθανό ή απί-
θανο χειροκρότηµά της. 

Αλήθεια, οµογάλακτη του ΛΑΟΣ από τον οποίο προέρχεστε,
δεν είναι, κύριε Γεωργιάδη; Τέτοιο φτύσιµο στην πολιτική σας
καταγωγή; Μα, πόσο αντιαισθητικό! 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα απαντήσω σε όλα! 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Το παρόν νοµοσχέδιο διασφαλίζει

µε κάποιους όρους την απόκτηση ελληνικής ιθαγένειας από παι-
διά µεταναστών που γεννήθηκαν στην Ελλάδα ή έφτασαν εδώ
αρκετά µικρά, ώστε να παρακολουθήσουν το ελληνικό σχολείο
επιτυχώς, αναφέρει το κείµενο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Καλά και πριν ζητούσατε τον λόγο.
Περιµένετε να τελειώσω! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Στην κυρία Πρόεδρο απευ-
θύνοµαι. Θέλω να απαντήσω.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: …του νόµου και δεν µπορώ να µη
ζητήσω τη δέσµευση των αρµόδιων Υπουργών ότι αφού δεν πα-
ραλείφθηκε αυτό το «επιτυχώς», θα προσδιοριστεί µε ερµηνευ-
τική εγκύκλιο για παιδιά µε µαθησιακές δυσκολίες και παιδιά µε
αναπηρίες.

Δεν είναι η µόνη ατολµία αυτού του νοµοσχεδίου, το οποίο,
για να εναρµονιστεί µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, βρέθηκε πίσω από τις καλύτερες παραδόσεις αυτού
του έθνους, το οποίο συγκροτήθηκε µέσα από την εξέγερση εκεί-
νων των κατοίκων µιας θεοκρατικής αυτοκρατορίας, που δεν
ήθελαν να είναι δεύτερης κατηγορίας υπήκοοι, αλλά πρώτης κα-
τηγορίας πολίτες µιας ελεύθερης χώρας. Και γι’ αυτό µάλλον
αναγνώριζαν πολύ εύκολα και γρήγορα αυτήν την ιδιότητα σε
όποιον τη ζητούσε, όπως δηλώνεται και στο προδροµικό πολί-
τευµα του Ρήγα και στα Συντάγµατα της Ελληνικής Επανάστα-
σης. 

Παρ’ όλα αυτά, επικρίνεται το νοµοσχέδιο από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, η οποία επιδιώκει να βάλει προσκόµµατα µε πρό-
σχηµα την προστασία από τη σχολική διαρροή, όταν ξέρουµε ότι
η σχολική διαρροή σχετίζεται µε φτώχεια και µετακινήσεις για
ανεύρεση εργασίας και µάλλον γι’ αυτό ελάχιστα τους έχει απα-
σχολήσει η σχολική διαρροή συγκεκριµένων οµάδων Ελλήνων
πολιτών. 

Δεν θα άξιζε τον κόπο να αναφερθώ σε όσους επικαλούνται
το δίκαιο του αίµατος, αντίληψη που αντιστοιχεί σε κοινωνική ορ-
γάνωση επιπέδου φυλής, φάρας ή έστω µεσαιωνικού φέουδου,
αλλά όχι νεοτερικής κοινωνίας, αν δεν εννοούσαν το δικό τους
αίµα, το καθαρό, εκλεκτό, µήπως και λίγο γαλάζιο; Διότι για το
αίµα των άλλων, που έχυναν αφειδώς και χύνουν ακόµα αν βρουν
ευκαιρία οι συµµορίες τους, περιµένω από την ελληνική δικαιο-
σύνη να αποδώσει ευθύνες προς κάθε κατεύθυνση. 

Ασφαλώς και προτιµώ για συµπατριώτη µου τον Οδυσσέα, που
το µείγµα ζήλειας και ρατσισµού µιας βορειοελλαδικής κωµόπο-
λης τον ανάγκασε να εκπατριστεί για δεύτερη φορά σε µια χώρα,
στην οποία, όσο στρεβλά κι αν θεωρούµε τα κριτήρια µε τα οποία
αξιολογούνται τα προσόντα κάθε κατοίκου της, µόνο µε την κα-
ταγωγή του δεν συσχετίζονται και όπου οι ιθύνοντες είναι σε
θέση να δουν πέρα από την γκλαµουριά του NBA.

Όπως, επίσης, προτιµώ να έχω συµπατριώτισσά µου τη Σο-
νίλα, που υπέστη τα ίδια σε µια κωµόπολη της νότιας Ελλάδας
και τη συνάντησα λίγα χρόνια µετά στο αντιρατσιστικό φεστιβάλ
Θεσσαλονίκης, φοιτήτρια στο ΠΑΜΑΚ. Είµαι σίγουρη ότι αυτήν
την ώρα βιώνει τα ίδια προβλήµατα και τις ίδιες ελπίδες µε τις
συνοµήλικες και τους συνοµήλικούς της σε όλη τη χώρα και
θέλω από αυτό το Βήµα να της ευχηθώ το καλύτερο. 

Ναι, προτιµώ αυτά τα παιδιά για συµπατριώτες και συµπατριώ-
τισσές µου, παρά κάτι ανεκδιήγητους τύπους που κρώζουν
«εγέρθουτου», βρίζουν την Άννα Φρανκ, θαυµάζουν τον Νετανιά-
χου, τώρα τελευταία ψυχοπονούν και τους Ινδιάνους και έρχον-
ται εδώ, µε ύφος οσίας, να παραπονεθούν για τα δικαιώµατά
τους και µετά έχουν το θράσος να χλευάζουν και τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας. Έλεος! 

Οφείλω µια αναφορά στο πέµπτο µέρος του νοµοσχεδίου, στο
οποίο αποφασίζεται η σύσταση Δηµόσιας Επιχείρησης Ενεργει-
ακών Επενδύσεων, δηλαδή ενός πολύ χρήσιµου εργαλείου πα-
ρέµβασης σε έναν τοµέα που αφορά την καθηµερινότητα των
κατοίκων της χώρας, την προστασία του περιβάλλοντος αλλά και
τις ισορροπίες διεθνών σχέσεων. Η προστασία ενός πόρου,
όπως η καλλιεργήσιµη γη υψηλής παραγωγικότητας, ακόµη και

αρδευόµενη µε έργα χρηµατοδοτηµένα από το ΕΣΠΑ, από την
καταστροφική όδευση του Διαδριατικού Αγωγού Φυσικού Αε-
ρίου, του γνωστού TAP, η προστασία των κατοίκων από την
όχληση, τη ρύπανση και τον κίνδυνο ατυχήµατος από τη χωρο-
θέτηση του γιγάντιου συµπιεστή σε µικρή απόσταση από κατοι-
κηµένες περιοχές, δεν θα αγνοούνταν από µια δηµόσια επιχεί-
ρηση, µε την ελαφρότητα µε την οποία αγνοούνται από τους κα-
τασκευαστές του συγκεκριµένου αγωγού, µέχρι στιγµής τουλά-
χιστον.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Επίσης, είµαι βέβαιη ότι µια δηµόσια επιχείρηση δεν θα υπέ-
βαλλε εκθέσεις διαβούλευσης, για τις οποίες, µόλις λάβουµε
γνώση -η αίτηση κατάθεσης εγγράφων έχει γίνει εδώ και δύο
εβδοµάδες περίπου- θα µπορούµε να κρίνουµε κατά πόσον απο-
δίδουν τις έντονες αντιδράσεις των κατοίκων -τουλάχιστον των
Περιφερειακών Ενοτήτων Σερρών και Καβάλας, των οποίων
έχουµε άµεση αντίληψη οι παροικούντες και οι παροικούσες- ή
κατά πόσον τις στρογγυλοποιούν, τις αποσιωπούν, παραπληρο-
φορώντας τον αρµόδιο Υπουργό για να αποσπάσουν την ανα-
γκαία έγκρισή του. 

Και βέβαια, µια δηµόσια επιχείρηση θα αντιµετώπιζε διαφορε-
τικά την εναλλακτική πρόταση της σχετικής κίνησης πολιτών,
που, υπερβαίνοντας εαυτούς, αντικατέστησαν ΤΕΕ, Υπηρεσίες
και περιφέρειες που δεν τολµούν να ξεφύγουν από τις επιλογές
των κατασκευαστών, µε τιµητική εξαίρεση το ΓΕΩΤΕΕ Ανατολι-
κής Μακεδονίας. Αποτελεί αναγκαίο εργαλείο, λοιπόν, που δίδει
στην πολιτεία τη δυνατότητα να προδιαγράφει επιλογές, να κα-
θορίζει εξελίξεις µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον και όχι να
τρέχει πίσω από µεθοδεύσεις που εξυπηρετούν στενά τα συµφέ-
ροντα αυτών που τις προωθούν. Και ως τέτοιο πρέπει να υπερ-
ψηφιστεί. Αν έτσι τσαλακώνονται οι νεοφιλελεύθερες ιδεοληψίες
κάποιων, τόσο το χειρότερο γι’ αυτές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Ο κ. Γεωργιάδης έχει ζητήσει τον λόγο.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο, για ένα λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λιγότερο θα χρειαστώ,

κύριε Πρόεδρε. Να απαντήσω στο προσωπικό θέµα θέλω.
Η κυρία συνάδελφος δεν ξέρει καλά την πολιτική ιστορία ενός

εκάστου στην Αίθουσα. Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός δεν
έχει καµµία σχέση µε τον Λεπέν. Απολύτως καµµία. Είχε σχέση
ο κ. Βορίδης, πριν έλθει στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό και,
για να έλθει στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό, διέκοψε αυτές τις
σχέσεις. 

Σας υπενθυµίζω όµως ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός
ανήκε σε άλλη οµάδα, διαφορετική. Ποτέ δεν ήταν µε τον Λεπέν,
σας λέω. Ποτέ.

Είµαι βέβαιος πως ο κ. Βορίδης δεν απήλαυσε ποτέ το σηµε-
ρινό χειροκρότηµα από την κ. Λεπέν. Ποτέ. Επειδή είπατε «το
υποτιθέµενο», θα σας διαβάσω τι έγραψε στο twitter της η κ.
Λεπέν. Το αφιερώνει στον κ. Αλέξη Τσίπρα, του έχει κάνει και
hashtag: «Κύριοι, το δηµοψήφισµα στην Ελλάδα για τη λιτότητα
σηµατοδοτεί την επιστροφή της πολιτικής στην πιο ευγενή της
έννοια». Και το κάνει hashtag στον Αλέξη Τσίπρα. 

Άρα, δεν είναι υποθετικό το χειροκρότηµα. Είναι και οπτικό,
είναι και γραπτό. Τώρα, αν εσείς δεν ανησυχείτε επειδή η κ.
Λεπέν, όπως σας είπα πριν, σας χειροκροτεί µε τόση θέρµη, εγώ
θα ανησυχούσα στη θέση σας. Κάτι δεν πάει καλά. Εκτός αν
έγινε καλή ξαφνικά η κ. Λεπέν. Αν έγινε καλή η κ. Λεπέν γιατί κα-
τηγορούσατε τόσα χρόνια τον Βορίδη; Δεν µπορώ να καταλάβω. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κουµπάροι δεν είναι; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα µου επιτρέψετε. Τώρα

εσείς είστε πολιτικοί φίλοι και σύµµαχοι σκληροί. Τώρα εσείς εκ-
προσωπείτε τις ιδέες της Λεπέν, που στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο…

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι, αν

αντιδράτε θα συνεχίζει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Βαγενά, απευθύνο-
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µαι σε εσάς. Το έκανα και στην πρωτολογία µου. Ίσως δεν ήσα-
σταν εδώ. Και το λέω γιατί σας εκτιµώ πολύ σε προσωπικό επί-
πεδο. Την Αρχαία Ελλάδα αφήστε την έξω από τη συζήτηση.

Πρώτον, ο όρκος στην Ώπη είναι γνωστό σ’ όλη τη φιλολογική
επιστήµη ότι είναι πλαστός και δεν έχει καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Είναι πολύ ωραίος, όµως.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αν σας αρέσει, είναι δι-

καίωµά σας. Το αν τον είπε ο Μέγας Αλέξανδρος είναι άλλο ζή-
τηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, ευ-
χαριστούµε πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αντιθέτως, υπάρχει ολό-
κληρη µελέτη για τον όρκο στην Ώπη και δεν έχει καν αµφισβή-
τηση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η διάκρισις λευκού και µαύρου ανθρώπου δεν υπήρχε καθό-

λου στην ελληνική αρχαιότητα. Ήταν άγνωστη ως διάκριση. Δεν
υφίστατο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αντιθέτως, θα µπορούσα να σας φέρω εκατό χωρία. Θα ανα-

φέρω µόνο ένα, για να µη φέρω εκατό: Διογένους Λαερτίου, «Βίοι
Φιλοσόφων», Α’ βιβλίο, ο διάλογος του Αναχάρσεως, του εκ Σκυ-
θίας ορµωµένου, µε τον Σόλωνα. Υπάρχει στις εκδόσεις «Κά-
κτος». Δείτε το, αν σας αρέσει. Εκεί ο Ανάχαρσις ζητάει από τον
Σόλωνα να γίνει ξένος του, φιλοξενούµενός του δηλαδή στην
Αθήνα. Του απαντάει ο Σόλων: «Ξένο», δηλαδή να έχεις χρεία του
Ξενίου Διός, «µπορεί να έχει ο καθένας µόνο εντός της δικής του
πατρίδος.». Αυτές ήταν οι αντιλήψεις των αρχαίων Ελλήνων.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Όχι όλων.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αν εσείς θέλετε να έχετε

άλλες απόψεις, είναι δικαίωµά σας, αλλά µην τις φορτώνετε στην
Αρχαία Ελλάδα.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Εκπροσωπείτε όλους τους αρχαίους Έλλη-
νες; Για όνοµα του Θεού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, ευ-
χαριστούµε πάρα πολύ. Να είστε καλά.

Κυρία Υπουργέ, θέλετε τον λόγο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μάλιστα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον λόγο
για δύο λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τώρα που
νοµίζω ότι τελείωσαν όλοι οι οµιλητές και όλες οι οµιλήτριες, θα
ήθελα να ευχαριστήσω το Σώµα για τον διάλογο που αναπτύχ-
θηκε αυτές τις µέρες αλλά και για τον διάλογο που αναπτύχθηκε
στην επιτροπή, για τα επιχειρήµατα που έχουν ανταλλαγεί.

Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο αυτό, έτσι όπως κατάλαβα από την
ψηφοφορία που έγινε επί της αρχής, θα γίνει νόµος. Αυτό που
επιδιώκουµε µέσα από την απονοµή της ιθαγένειας είναι να δώ-
σουµε την ιδιότητα του πολίτη στα παιδιά δεύτερης γενιάς αλλά
και στους αλλοδαπούς της πρώτης γενιάς που διεκδικούν την
ιδιότητα αυτή µέσω της πολιτογράφησης. 

Με την ευκαιρία αυτή, θέλω να τονίσω ότι όλοι αυτοί µέχρι
αυτήν τη στιγµή είναι υπήκοοι στη χώρα µας, δηλαδή έχουν µόνο
υποχρεώσεις και υποταγή στον ηγεµόνα, που είναι το ελληνικό
κράτος, που τους αντιµετωπίζει όλον αυτόν τον καιρό µε καχυ-
ποψία. Με την ιθαγένεια θα αποκτήσουν την ιδιότητα του πολίτη,
γιατί µόνο αυτό αναγνωρίζει το Ελληνικό µας Δίκαιο, τον Κώδικα
Ιθαγένειας. Δεν υπάρχει υπηκοότητα πια, γιατί υποτίθεται ότι
έχουµε δηµοκρατία και την έχουµε. Έχουµε ένα Σύνταγµα που
τα προσδιορίζει όλα αυτά και όσους σέβονται το Σύνταγµα τους
παραπέµπω στο άρθρο 4 παράγραφος 3, που λέει ότι η Βουλή
είναι αρµόδια να κρίνει και να αποφασίζει µε ποια προσόντα γί-
νεται κάποιος Έλληνας πολίτης. 

Διευκόλυνα όσο µπορούσα για να ψηφιστεί αυτή η διάταξη και
θέλω να πω ότι το έκανα και χάρη στη συνεργασία και στην ευ-
γένεια και στην ψυχραιµία που είχε ο κ. Γεωργαντάς µέσα στην
επιτροπή. Δεν θέλω να στερήσω από κανέναν την ικανοποίηση

να ψηφίσει το άρθρο 1, εφόσον διαφωνεί µε την πρώτη εκδοχή,
των παιδιών που γεννήθηκαν στη χώρα µας. 

Τέλος, θεωρώ ότι πράγµατι βρισκόµαστε σε µία κρίσιµη συγ-
κυρία ως χώρα και αυτό που διεκδικούµε είναι να µας ακούσει η
Ευρώπη ως πολίτες, είτε ψηφίσαµε «ναι» είτε ψηφίσαµε «όχι»,
γιατί θέλουµε να αποτελούµε τµήµα αυτής της Ευρώπης και δεν
επιθυµούµε τον αποκλεισµό µας, όπως κι εµείς δεν θέλουµε να
αποκλείουµε τους αδύναµους. Επειδή µας θεωρούν αδύναµη
χώρα, θέλουν να µας αποκλείσουν. Θέλουµε, λοιπόν, µ’ αυτήν
την ευκαιρία να το συνδέσουµε αυτό και να πω ότι είναι εµβλη-
µατική και πάλι η µέρα που ψηφίζεται ο νόµος για την ιθαγένεια,
γιατί συνδέεται µ’ αυτήν την κρίσιµη συγκυρία που ο λαός είπε
«όχι», που ο λαός διεκδικεί να πάρει την τύχη στα χέρια του και
που εµείς όλοι διεκδικούµε να είµαστε πολίτες και να ακουγόµα-
στε, να µην αποφασίζουν άλλοι για λογαριασµό µας.

Σας ευχαριστώ και πάλι όλες και όλους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κουτσούκος έχει τον λόγο για οκτώ
λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως αυτό το νοµοσχέδιο είναι

µια προοδευτική τοµή. Δυστυχώς επισκιάστηκε από τη συγκυρία,
γιατί πράγµατι οι ώρες είναι πάρα πολύ κρίσιµες. Θα έλεγα ότι
ελάχιστοι από τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας ασχολήθηκαν
µε το νοµοσχέδιο. Για να µην αδικήσω κανέναν, να πω ότι δεν
τους άκουσα όλους. Οι περισσότεροι όµως ασχολήθηκαν µε το
να χαιρετίσουν εδώ στην Αίθουσα την απόφαση του λαού την Κυ-
ριακή. 

Ήθελα να ξεχωρίσω την τοποθέτηση του καθηγητή κ. Ζου-
ράρη, ο οποίος µας µίλησε για το πώς διαπλάθεται ένα µικρό
παιδί στην τάξη του σχολείου, ανεξάρτητα από το ποια εθνικό-
τητα ή ποιο χρώµα έχουν οι γονείς του. Μας έδωσε ένα µάθηµα.
Θέλω να σας πω ότι το 2010, όταν εµείς εισαγάγαµε αυτόν τον
νόµο και τον ψηφίσαµε στη Βουλή, αντιµετωπίσαµε και τότε αυτή
την ακροδεξιά και φασιστική ρητορεία, αυτό το µήνυµα του µί-
σους και του διχασµού. Πρέπει να ορθώσουµε όλοι ένα ανά-
στηµα, ένα προοδευτικό µέτωπο, έναν άλλο πολιτισµό, µια άλλη
κοινωνία αξιών απέναντι σ’ αυτές τις λογικές που έχουν διχάσει
και αιµατοκυλίσει τον κόσµο στο όνοµα της καθαρότητας. Αυτό
πρέπει να είναι ένα σαφές µήνυµα.

Μιας και ο παριστάµενος Υπουργός κ. Βούτσης αναφέρθηκε
στη συγκυρία, όπως και η πλειοψηφία των Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, υποβαθµίζοντας χωρίς να το θέλουν την αξία του νοµοσχε-
δίου, θέλω κι εγώ να κάνω ορισµένες πολιτικές παρατηρήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικαίωµά σας είναι να αναδει-
κνύετε τον χαρακτήρα της ψήφου του λαού την Κυριακή, όχι
όµως µε τον τρόπο που το κάνετε, µε εµπάθεια και καταγγελίες,
γιατί οι στιγµές απαιτούν συνεννόηση και εθνική ενότητα. 

Εξάλλου ο κ. Τσίπρας την Κυριακή το βράδυ, αλλά και στη Σύ-
σκεψη των Αρχηγών τη Δευτέρα, έδωσε το ακριβές περιεχόµενο
της θέλησης του λαού, ότι το µήνυµα δεν είναι ρήξη, αλλά δια-
πραγµάτευση για µια συµφωνία που θα κρατήσει τη χώρα µας
εντός της Ευρώπης και του ευρώ. 

Δεχθήκαµε καλόπιστα και πιστεύουµε αυτή την τοποθέτησή
του. Τον εξουσιοδοτήσαµε για τη διαπραγµάτευση και είπαµε ότι
θα βοηθήσουµε µε όσες δυνάµεις διαθέτουµε. 

Πήγε η κ. Γενηµατά χθες στη Σύνοδο των σοσιαλιστών ηγετών,
που την κάλεσαν και ανέλυσε την πραγµατικότητα στην Ελλάδα.
Είπε για τις θυσίες του ελληνικού λαού στα πέντε αυτά χρόνια
και ζήτησε να στηρίξουν την ελληνική Κυβέρνηση στην αναζή-
τηση µιας συµφωνίας που θα κρατήσει ζωντανή τη χώρα µας. 

Ο κ. Τσίπρας έχει δεσµευθεί ότι θα φέρει συµφωνία εντός σα-
ράντα οκτώ ωρών. Ίσως ήταν ένας λεκτικός ακροβατισµός. Δεν
µας νοιάζει εµάς. Ας µην είναι σαράντα οκτώ, ας είναι εβδοµήντα
οκτώ. Πάντως δεν γύρισε µε συµφωνία. Γύρισε µε τελεσίγραφο.
Και να µην αναζητούµε πάλι τις ευθύνες στους εταίρους µας,
διότι είχε συνοµιλήσει το προηγούµενο διάστηµα µαζί τους,
όπως ειπώθηκε χθες, και υπήρχε προεργασία. Εν πάση περιπτώ-
σει, δεσµεύθηκε, όµως, να καταθέσει τις προτάσεις του. Έµαθα
προ ολίγου ότι έστειλε την πρώτη επιστολή στον Μηχανισµό Στή-
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ριξης, στον ESM.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή οι ώρες είναι κρίσιµες,

επειδή η εντολή και το µήνυµα του ελληνικού λαού είναι πολύ κα-
θαρό, απαιτούµε από τον Πρωθυπουργό, όπως δεσµεύθηκε στη
Σύσκεψη των Αρχηγών, να ενηµερώσει τα κόµµατα αναλυτικά για
τις προτάσεις της ελληνικής Κυβέρνησης και για τις εναλλακτι-
κές λύσεις, γιατί δεν θέλουµε να οδηγηθούµε µε τακτικισµούς
και υπεκφυγές σε αδιέξοδο της τελευταίας στιγµής που θα µας
στερεί τη δυνατότητα να πάρουµε οποιεσδήποτε πολιτικές απο-
φάσεις και να παρέµβουµε στις εξελίξεις. Να βρεθούµε, δηλαδή,
στην έξοδο της χώρας από το ευρώ χωρίς να έχουµε καµµία δυ-
νατότητα να παρέµβουµε, επειδή ακριβώς αναζητούνται συνένο-
χοι, είτε στη συµφωνία είτε στην έξοδο. 

Το ΠΑΣΟΚ δεν έχει δώσει λευκή επιταγή σε κανέναν. Συνένοχο
στην έξοδο και στη ρήξη δεν µπορεί να είναι, γιατί πλήρωσε το
κόστος των αποφάσεών του. Τη συνευθύνη για την απόφαση πα-
ραµονής της χώρας εντός του ευρώ την αναλαµβάνει. 

Όµως πρώτα πρέπει να την αναλάβει ο Πρωθυπουργός και η
Κυβέρνηση και η Κυβερνητική Πκαι να είναι καθαρό το σχέδιο µε
το πώς πάµε για να επιτύχουµε αυτήν τη συµφωνία, διότι υπάρ-
χουν πολλές τεχνικές και τακτικές για να πας και να χρεώσεις
στους άλλους αυτό που εσύ ενδεχοµένως να επιθυµείς.

Επαναλαµβάνω, για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις: Δεχόµα-
στε αυτό που είπε ο κ. Τσίπρας, ότι θέλει συµφωνία. Όµως, αγα-
πητοί συνάδελφοι, να µην παραγνωρίζουµε ότι υπάρχουν ακραίοι
εντός Ελλάδος, εντός ΣΥΡΙΖΑ κι εντός Ευρώπης. 

Άκουσα τον κ. Βούτση νωρίτερα να αναφέρεται στη συγκλονι-
στική οµιλία του κ. Τσίπρα στο Ευρωκοινοβούλιο. Αρχηγός της
παράταξής του είναι, έτσι έπρεπε να πράξει. Ο κ. Τσίπρας είχε
µια υποχρέωση σήµερα όπως και ο κ. Βούτσης, φρόντισε να στεί-
λει ορισµένα µηνύµατα. Δεν έκανε, όµως, από αυτό το Βήµα, δεν
το έκανε και ο κ. Τσίπρας, να πει στους ακραίους, να πει στην κ.
Λεπέν, που χειροκροτούσε µαζί µε τους άλλους, µε τον Φάρατζ,
ότι αν θέλουν να βγάλουν τις δικές τους χώρες από το ευρώ. Να
βγάλει τη Γαλλία από το ευρώ η κ. Λεπέν και να µην κάνει υπο-
δείξεις στην Ελλάδα. 

Γιατί η παραµονή στο ευρώ είναι µια στρατηγική επιλογή της
χώρας µας, την οποία ο λαός την έχει πληρώσει, είναι ένα κεκτη-
µένο και αυτό το κεκτηµένο δεν θα επιτρέψουµε σε κανέναν να
το αµφισβητήσει. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι κρυφές ατζέντες, όχι
διπλά σχέδια. Να αποµονώσουµε τα συµφέροντα που θέλουν να
γυρίσουν τη χώρα µας στη δραχµή, για να κερδοσκοπήσουν σε
βάρος του απλού, του φτωχού Έλληνα πολίτη. Γιατί οι πλούσιοι,
οι βολεµένοι, αυτοί που έχουν τα κέρδη τους στο εξωτερικό και
τις ζηµιές στην Ελλάδα, είναι βέβαιο ότι θα είναι οι µόνοι ωφελη-
µένοι αν συµβεί ένα «ατύχηµα». Οι υπόλοιποι θα είναι εκείνοι που
θα πληρώσουν πολύ βαρύ το τίµηµα µιας εθνικής καταστροφής.
Σε αυτό εµείς όχι απλώς δεν πρόκειται να συναινέσουµε, αλλά
θα ασκήσουµε όση δύναµη µας δίνει ο ελληνικός λαός -µε αυτήν
τη µικρή κοινοβουλευτική δύναµη που έχουµε- για να το αποτρέ-
ψουµε. 

Καλούµε, όµως, τον κ. Τσίπρα να µην παρατείνει άλλο την αγω-
νία του ελληνικού λαού, αλλά να παρουσιάσει καθαρά τις προ-
τάσεις του, τις εναλλακτικές λύσεις και το τελικό του σχέδιο στον
ελληνικό λαό και στα κόµµατα που έχουν αποδεχθεί την ευθύνη
να στηρίξουν την προοπτική µιας συµφωνίας που θα βγάλει τη
χώρα από το τέλµα στο οποίο βυθίζεται κάθε µέρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε συνάδελφε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού κ. Θεοχάρης
έχει τον λόγο.

Θα µου επιτρέψετε να επισηµάνω, όσο πιο συγκρατηµένα
µπορώ, ότι έχουµε συγκεκριµένο θέµα σήµερα. Εάν το σύνολο
του χρόνου αναλώνεται στο γενικότερο ζήτηµα, µε το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε τι γίνεται; 

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαζευτήκαµε για να συζητή-
σουµε ένα σηµαντικό, ένα θετικό νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο
που συµβολικά µάς δένει περισσότερο µε το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που βοηθάει να µπει τάξη σε έναν
τοµέα που πολλοί συµπολίτες µας, νέα παιδιά που µεγάλωσαν
εδώ ή και γεννήθηκαν στη χώρα µας, αντιµετώπιζαν την άδικη
και πολλές φορές στιγµατική διάκριση της πολιτείας και της κοι-
νωνίας. Κάναµε και κατά τη διαδικασία της συζήτησης και της
επεξεργασίας στην επιτροπή συγκεκριµένες προτάσεις βελτίω-
σης -κάποιες έγιναν δεκτές- ιδιαίτερα, βέβαια, για το άρθρο 1,
που περιγράφει τη διαδικασία απόδοσης ιθαγένειας σε τέκνα αλ-
λοδαπών. 

Είχαµε κι έχουµε αντιρρήσεις για τον τρόπο απόδοσης της ιθα-
γένειας αυτής, η οποία περιγράφεται στο άρθρο. Πιστεύουµε,
εµείς στο Ποτάµι, πως η απλή εγγραφή στην Α’ δηµοτικού δεν
αρκεί για την τεκµηρίωση της ιθαγένειας. Αντιθέτως, η ολοκλή-
ρωση του δηµοτικού σχολείου είναι µια σηµαντική ένδειξη έντα-
ξης του παιδιού στην ελληνική παιδεία και κοινωνία. 

Επίσης, η πενταετής διαµονή των γονέων, που αναφέρεται ως
προαπαιτούµενο για την ιθαγένεια, δεν αποτελεί ένδειξη για τον
βαθµό ένταξης του παιδιού στην κοινωνία. Γι’ αυτό, µε την τρο-
πολογία που είχαµε προτείνει ζητούσαµε την απαλοιφή της πεν-
ταετούς διαµονής του γονέα πριν από τη γέννηση του παιδιού
ως προϋπόθεση κτήσης της ιθαγένειας του παιδιού.

Φυσικά η νόµιµη διαµονή ενός εκ των γονέων στη χώρα κατά
τη γέννηση και τον χρόνο υποβολής της αίτησης παραµένει ως
τέτοια και στη δική µας πρόταση. 

Στην πρότασή µας, λοιπόν, θέτουµε στο επίκεντρο του ενδια-
φέροντος το παιδί και την ένταξή του στην ελληνική κοινωνία -
για εµάς αυτό είναι το σηµαντικό- και βέβαια καλούµε και πάλι
την Κυβέρνηση να αποδεχθεί αυτές τις αλλαγές που προτεί-
νουµε. Όµως, στην περίπτωση που δεν το κάνετε, όπως είναι
µάλλον η απόφασή σας, θέλουµε να υπογραµµίσουµε ότι θα ψη-
φίσουµε το άρθρο αυτό. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ και στο άρθρο 13 για τη σύ-
σταση της Δηµόσιας Επιχείρησης Ενεργειακών Επενδύσεων.
Επισηµαίνουµε ότι αφορά θέµα άσχετο µε τη θεµατολογία του
νοµοσχεδίου. Ο λόγος που προφασίστηκε ο Υπουργός Παραγω-
γικής Ανασυγκρότησης την περίληψή του στο παρόν νοµοσχέδιο
έχει πάψει να υφίσταται. Έπρεπε να µπει οπωσδήποτε, καθώς το
µνηµόνιο συνεργασίας το χρειαζόταν. Όµως, το µνηµόνιο συνερ-
γασίας για τη δηµιουργία του νότιου ευρωπαϊκού αγωγού έχει
ήδη υπογραφεί από τις 18 Ιουνίου. 

Επιπλέον, θέλουµε να τονίσουµε τη βαθύτατη αντίρρησή µας
στη δηµιουργία µιας ακόµα κρατικής εταιρείας, η οποία, καθώς
φαίνεται στο άρθρο 13, θα είναι πλήρως ελεγχόµενη από το
Υπουργείο και η οποία θα έρχεται να επιχειρήσει σε µια αγορά
όπου υπάρχουν ήδη ιδιωτικές και µεικτές εταιρείες και γενικό-
τερα µας γυρίζει πάλι στη σηµασία του ρόλου του κράτους ως
επιχειρηµατία, ρόλος ο οποίος είναι αµφιλεγόµενος και πολλές
φορές και στα προβλήµατα συνεννόησης που έχουµε µε τους
Ευρωπαίους εταίρους µας για ένα πρόγραµµα στήριξης. 

Η δηµιουργία, λοιπόν, τέτοιων κρατικών εταιρειών είναι ένα
δείγµα της νοοτροπίας της Μεταπολίτευσης, είναι ένα δείγµα της
δικής σας νοοτροπίας, είναι ένα δείγµα της νοοτροπίας της πτώ-
χευσης, της χρεοκοπίας, αυτής που µας οδήγησε εδώ. 

Μας χρεοκοπήσατε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας
µην το ξεχνάµε. Κι αν αυτή τη στιγµή η ΔΕΗ δεν εισάγει ρεύµα
από τη Βουλγαρία, διότι ως συνδεδεµένη εταιρεία φοβάται να
βγάλει τα χρήµατά της στη Γερµανία, γιατί µπορεί να τα κατά-
σχουν κάποιοι, αυτό είναι αποτέλεσµα της χρεοκοπίας, ότι από
τις 30 Ιουνίου και µετά, από 1η Ιουλίου, τα δικηγορικά γραφεία
δουλεύουν για να βρουν πού υπάρχουν λογαριασµοί των ΕΛΠΕ
και της ΔΕΗ και άλλων εταιρειών συνδεδεµένων µε το δηµόσιο
στο εξωτερικό που είναι πιο εύκολο να τα αρπάξουν και να πά-
ρουν τα χρήµατα αυτά. 

Ο EFSF ενεργοποίησε τις ρήτρες σταυροειδούς πτώχευσης -
και πολλοί νοµίζαµε ότι θα έπαιρνε έναν µήνα να γίνει αυτό, γιατί
η κ. Λαγκάρντ θα ειδοποιούσε το διοικητικό συµβούλιο σε έναν
µήνα-, τώρα έχει δικαίωµα να εκποιήσει περιουσία του ελληνικού
δηµοσίου, το ΤΑΙΠΕΔ. Αυτό δεν είναι αξιοπρέπεια για το κράτος.
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Αυτό δεν είναι αξιοπρέπεια! 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ποιος τα υπέγραψε αυτά; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εσείς αφήσατε τη χρεο-

κοπία να ισχύει. Κι αυτό έχει τη σηµασία του. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Εµείς το κάναµε αυτό; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κι αυτός που τα υπέγραψε

έχει τη σηµασία του, αλλά αυτός που τα υπέγραψε έφερε και 140
δισεκατοµµύρια. Δεν ήµουν εγώ και δεν είµαι αυτός που θα απο-
λογηθεί για λογαριασµό του. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Εσύ δεν ήσουν πουθενά; 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Πουθενά, σε καµµία πολι-
τική θέση δεν ήµουν στην προηγούµενη κυβέρνηση. 

Έχει γίνει ζηµιά στον τόπο. Ο κόσµος φοβάται. Αν δεν το
ακούτε, κάνετε λάθος. Έχουν σπάσει τα τηλέφωνα αυτές τις
µέρες: «Τι θα γίνει; Πού πάµε; Τι θα γίνει; Τι θα κάνουµε;». Στα-
µατήστε! Δεν βλέπετε τον γκρεµό; 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Δεν τους είπατε γιατί ψήφισαν 61%. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Γιατί τους πείσατε ότι δεν

θα τους πάτε στον γκρεµό. Σας πίστεψαν. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Σε δύο µέρες; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα το πληρώσουν κι αυτό;

Θα πληρώσουν, γιατί πίστεψαν τον ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν τους στέλνει
στον γκρεµό; 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Να ξανακάνουµε δηµοψήφισµα; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αυτό είναι το αδίκηµά

τους; Θα τους ρίξετε, λοιπόν, µε µια κλοτσιά να πέσουν στον
Καιάδα, επειδή σας πίστεψαν; Αυτή είναι η λογική; 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Τόσο εύκολα ξεγελάµε έναν ολόκληρο λαό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν κάνετε τώρα διά-

λογο, κύριε συνάδελφε. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το δηµοψήφισµα τελεί-

ωσε. Δεν κάνουµε τώρα προεκλογική εκστρατεία. 
Πήρατε τη στήριξη που ζητήσατε. Ζητήσατε και τη στήριξη

από τους πολιτικούς Αρχηγούς. Τη δώσαµε κι εµείς, όπως κι άλ-
λοι. Δεν έχετε καµµία δικαιολογία. 

Ο Έλληνας Πρωθυπουργός είπε: «Αν πάρω στήριξη από τον
ελληνικό λαό, θα φέρω συµφωνία. Θα µε ακούσουν. Αυτό µού
έλειπε.». 

Εάν δεν φέρει συµφωνία, είναι υπόλογος, γιατί αυτό ζήτησε
στον ελληνικό λαό. Είπε ότι αυτό είναι αρκετό. Δεν είπε ότι «εν-
δεχοµένως να φέρω, ανάλογα µε το πώς θα το σκεφτούν οι Ευ-
ρωπαίοι». Είπε ότι το 62% ή το πάνω από 50% είναι αρκετό για
να φέρει συµφωνία. Θα είναι υπόλογος και προς τον ελληνικό
λαό και προς την ιστορία, η οποία θα είναι αµείλικτη.

Τι θα κάναµε, δηλαδή, εάν η απάντηση των Ευρωπαίων στο
δηµοψήφισµα ήταν ότι αποδέχονται πλήρως τις θέσεις της Κυ-
βέρνησης και µας έδιναν λευκή κάρτα να γράψουµε µία συµφω-
νία, να την αποδεχτούµε πλήρως και µετά να την πάνε σε δεκα-
οκτώ δηµοψηφίσµατα και εάν περάσει και τα δεκαοκτώ η δική
µας συµφωνία, τότε θα µας την έδιναν; Θα περιµέναµε δεκαοκτώ
δηµοψηφίσµατα, τρεις µήνες; 

Οι τράπεζες που έκλεισαν και η ανείπωτη καταστροφή είναι
ίδιας τάξης µεγέθους µε το 13% ή 23% στον ΦΠΑ; Τα 30 ευρώ
από την επικουρική σύνταξη που µπορεί να κοπούν σε κάποιον
είναι το ίδιο µε τον εξευτελισµό που έχει κάθε µέρα για να πάρει
το πενηντάρι και το εξηντάρι; Είναι ίδιας τάξης µεγέθους; Το 20%
φτώχεια είναι το ίδιο µε το 80%; Δεν είναι το ίδιο.

Πρέπει µε κάποιον τρόπο να επανέλθει η χώρα στην κανονικό-
τητα. Εµείς σας στηρίζουµε και κάνουµε το καθετί για να συµβεί
αυτό. Δεν µπορείτε να µας κατακρίνετε γι’ αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγα δευτερόλεπτα ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή µας έρχονται καταγγελίες ότι έχετε έτοιµες και πράξεις

νοµοθετικού περιεχοµένου είτε σαν πλάνο Β’, αν δεν πάνε καλά
οι διαπραγµατεύσεις, να δηµιουργήσετε Γενική Γραµµατεία Ει-
σαγωγών, παρακαλώ να διαψευστούν. Όλοι οι άνθρωποι που θα
θέλουν να εισάγουν κάτι, µια πρώτη ύλη να πρέπει να κάνουν αί-
τηση πριν την κάνουν. Και φυσικά κρατικοποίηση τραπεζών, κού-
ρεµα καταθέσεων και όλα αυτά. 

Έχουµε φτάσει στο χείλος του γκρεµού. Χθες δόθηκε το µή-
νυµα απ’ όλους τους Πρωθυπουργούς, τους οµολόγους. Την Κυ-
ριακή κάνουµε σύνοδο µε τους είκοσι οκτώ. Αυτή η σύνοδος δεν
είναι σύνοδος καλή για τα συµφέροντα της χώρας. Είναι σύνο-
δος διαφύλαξης των παρενεργειών της εξόδου. 

Δεν έχετε δικαίωµα να φύγετε από το ευρώ. Εάν δεν αντέχετε,
παραιτηθείτε, κάντε άλλες κινήσεις, αλλά δεν έχετε δικαίωµα,
είναι εθνική προδοσία να φύγουµε από το ευρώ! Δεν έχετε καµ-
µία εξουσιοδότηση! Δεν µπορείτε να πάτε στη δραχµή! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΥΜΑΣ: Εθνική προδοσία; Τι είναι αυτά που
λέτε;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ακόµα και ο Πρόεδρος της
Δηµοκρατίας θα πρέπει να αντιδράσει! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΥΜΑΣ: Από εκτροπή σε εκτροπή µάς απει-
λείτε!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν είχατε αξιοπιστία. Ευ-
τυχώς διώξατε τον Υπουργό Οικονοµικών µετά από απαίτηση
των δανειστών. Ευτυχώς! Δείχνετε ότι προχωράτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώνουµε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τελειώνω.
Σήµερα κάνατε και την επιστολή στον ESM για το νέο πρό-

γραµµα, το νέο µνηµόνιο. Ζητάτε 51 δισεκατοµµύρια. Καλό είναι
αυτό. Κάντε µικρά βήµατα. Φέρτε µέτρα για χρηµατοδότηση. Εί-
πατε ότι την επόµενη εβδοµάδα θα δούµε ΦΠΑ και τα υπόλοιπα.
Σύντοµης διάρκειας αρχικά και το µεγάλο πρόγραµµα της χρη-
µατοδότησης. 

Κάντε αυτά που πρέπει, για να ανακτήσουµε την εµπιστοσύνη
και να κρατήσουµε τη χώρα από τον γκρεµό. Εδώ είµαστε να σας
βοηθήσουµε µε όλες µας τις δυνάµεις και µε τις επαφές µας και
ό,τι χρειάζεστε, ώστε να µπορέσουµε να µη φύγουµε προς το
γκρεµό. Εκεί µας οδηγείτε. 

Δεν θα το αφήσουµε αυτό! Δεν θα επιτρέψουµε η χώρα να
φύγει! Θα είναι οι αρχές δύσκολων εποχών. Λάβετέ το σοβαρά
υπ’ όψιν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθούν οι εισηγητές. 
Παρακαλώ θερµά να µείνουµε στο θέµα του νοµοσχεδίου.

Τουλάχιστον οι εισηγητές να µείνουν στο θέµα που συζητάµε.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Εµείς δεν θέλουµε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κι εµείς παραιτηθήκαµε από το δι-

καίωµα δευτερολογίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν θέλετε; Εδώ έχω

τον κατάλογο των εισηγητών µε την υποχρέωση να σας καλέσω.
Εάν δεν θέλετε, ακόµα καλύτερα.

Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει τον λόγο, όταν απευθύνθηκε το
Προεδρείο στους εισηγητές. 

Θα ήθελα να τοποθετηθούµε για τις τροπολογίες, όχι για όλες,
αλλά τουλάχιστον γι’ αυτές που εµείς θεωρούµε πιο σηµαντικές.

Πρώτον, είναι απαράδεκτο -το είπαµε και χθες- να έρχονται τε-
λευταία στιγµή βουλευτικές, υπουργικές -κυρίως βουλευτικές
αυτήν τη φορά- εκπρόθεσµες τροπολογίες. Νοµίζω ότι η Κυβέρ-
νηση έχει τεράστιες ευθύνες, γιατί την προηγούµενη κοινοβου-
λευτική περίοδο την ίδια κατάσταση αντιµετωπίζαµε και από την
προηγούµενη κυβέρνηση, την οποία και καταγγέλλαµε, καταγ-
γέλλατε, κατήγγελλαν κ.λπ..

Την ίδια, όµως, ρότα ακολουθείτε κι εσείς ως Κυβέρνηση
τώρα. Πολύ δε περισσότερο φέρνετε σε νοµοσχέδιο άσχετες
τροπολογίες, για τις οποίες αποκλείετε τη δική µας τροπολογία,
που πάει να λύσει ζητήµατα διακοσίων πενήντα χιλιάδων και
πλέον αγροτών και η οποία, ναι, όντως δεν έχει σχέση µε το νο-
µοσχέδιο, ενώ οι άλλες –υποτίθεται- έχουν!

Κλείνω µε αυτό. Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 172 και ειδικό 65 θέλω να πω ότι, αν και περιέχει ετερό-
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κλητες ρυθµίσεις, διευκολύνει -έστω και ελάχιστα- κάποιους µε-
τανάστες σε ορισµένα επιµέρους ζητήµατα, µε τα όποια µπαλώ-
µατα της τροπολογίας, που αφορούν την αντιµετώπιση των
ιδιαίτερα οξυµµένων, δραµατικών προβληµάτων διαβίωσης των
προσφύγων και µεταναστών που έρχονται στην Ελλάδα και εµείς
θα είµαστε θετικοί. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία για την εξόφληση των υποχρε-
ώσεων των νοσοκοµείων, κανένας λογικά δεν έχει αντίρρηση να
εξοφληθούν οι δαπάνες αυτές. Αλλά για όποιον διάβασε την τρο-
πολογία, θέλουµε σε αυτή την κατεύθυνση να επισηµάνουµε κά-
ποια θέµατα. 

Πρώτον, είναι η έβδοµη ή όγδοη φορά που έρχονται τέτοιες
τροπολογίες για δαπάνες νοσοκοµείων, όχι από την παρούσα Κυ-
βέρνηση, εννοώ κι από την προηγούµενη συγκυβέρνηση. Και βε-
βαίως ο ΣΥΡΙΖΑ ασκούσε κριτική στην τότε κυβέρνηση για τους
διαγωνισµούς. 

Μέσω της τροπολογίας, τώρα, όπως αναφέρεται κιόλας, λόγω
έλλειψης δικαιολογητικών δίνεται η δυνατότητα κατ’ εξαίρεση να
ενταλµατοποιηθούν και να πληρωθούν δαπάνες µόνο µε το τιµο-
λόγιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ)

Εδώ υπάρχουν ορισµένα ερωτήµατα: Πρώτον, καλούµαστε να
πάρουµε ή όχι την ευθύνη διεκπεραίωσης ή πληρωµής, αν θέ-
λετε, αυτών των δαπανών µε αυτή τη µορφή, των τιµολογίων; Κι
εδώ τώρα αφορά εξωσυµβατικές δαπάνες των νοσοκοµείων. Και
µπαίνει ένα ζήτηµα από την ίδια την έκθεση του Λογιστηρίου του
Κράτους, που αναφέρεται µέσα και λέει ότι συγκεκριµένα το
ύψος της δαπάνης δεν µπορεί να προσδιοριστεί, καθόσον δεν
προσκοµίστηκαν τα απαιτούµενα στοιχεία από το αρµόδιο
Υπουργείο. 

Άρα εµείς καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα ποσό -τι πόσο δεν
ξέρουµε-, προκειµένου να εξυπηρετηθούν οι αποπληρωµές των
δαπανών των νοσοκοµείων. Σε αυτό θα δηλώσουµε «παρών», για
να µην κατηγορηθούµε µε το «όχι» ότι δεν θέλουµε να πληρω-
θούν τα νοσοκοµεία, γιατί τέτοια θα ακούµε. Όπως ακούγαµε
όλο το προηγούµενο διάστηµα τη σπέκουλα για την τοποθέτησή
µας στο νοµοσχέδιο, στον πυρήνα του νοµοσχεδίου -να το πω
έτσι- που συζητήσαµε και αυτές τις µέρες αλλά και επί της αρχής
πριν από δύο εβδοµάδες. 

Σε ό,τι αφορά τη βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 163
και ειδικό 62, εµείς συµφωνούµε µε την τροπολογία, διότι δεν θα
εκδίδονται αποφάσεις απέλασης για µετανάστες-πρόσφυγες για
τους οποίους ισχύει η λεγόµενη αρχή της µη επαναπροώθησης,
αλλά θα παίρνουν κατευθείαν βεβαίωση, µε την οποία δεν θα
µπορούν να απελαθούν. 

Προχωρώ εν τάχει στις τρεις, επίσης, βουλευτικές τροπολο-
γίες. Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 226 και ειδικό αριθµό 73
για τις µετεγγραφές φοιτητών, η οποία ενσωµατώνεται και σε
άρθρο, βεβαίως, εµείς την καταψηφίζουµε, δεδοµένου ότι είναι
χειρότερη από το προϋφιστάµενο καθεστώς. Περιµέναµε το νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας. Δεν κατετέθη και έχουµε
συγκεκριµένη τροπολογία, που πιστεύουµε ότι λύνει αρκετά ζη-
τήµατα των µετεγγραφών των φοιτητών. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 225 και ειδικό
αριθµό 72, εµείς, επίσης, την καταψηφίζουµε. Είναι σκέτη κοροϊ-
δία, γιατί την ίδια στιγµή που βγαίνουν στα κεραµίδια όλοι ή, αν
θέλετε, κόµµατα µιλούν υπέρ των δικαιωµάτων των εργαζοµένων
κ.λπ., κ.λπ., την ίδια ώρα τι κάνετε µε την τροπολογία; Στην πραγ-
µατικότητα -εµείς το λέµε ξεκάθαρα- πρόκειται για φοροαπαλ-
λαγές στο κεφάλαιο, στις µεγαλοκατασκευαστικές εταιρείες. Με
ποιον τρόπο; Όπως λέει η τροπολογία. 

Τι λέει; Λέει ότι παραβλέπουν -και εξάλλου η τροπολογία αυτό
λέει αλλά και το άρθρο 9 του ν. 4171-, ότι αν αναλαµβάνεται έργο
στο εξωτερικό από ελληνική εταιρεία, η µελετητική επιστηµονική
εργασία, ο σχεδιασµός του έργου και η προετοιµασία της εκτέ-
λεσης γίνεται στην Ελλάδα, όταν λέτε ότι το έργο εκτελείται στο
εξωτερικό. Αναλαµβάνει µία εταιρεία ένα έργο στο εξωτερικό,
για το οποίο, όµως -µελέτη, επεξεργασία κ.λπ.-. εδώ στην Ελ-
λάδα δεν πληρώνει φορολογία, ενώ η εκτέλεση του έργου, βε-
βαίως, είναι στο εξωτερικό. Στο εξωτερικό φυσικά δεν φορο-

λογείται γι’ αυτό το κοµµάτι του έργου, δηλαδή για την εργασία
που έχει προηγηθεί στην Ελλάδα. 

Και εδώ λέµε ότι, εάν πραγµατικά θέλετε να χτυπήσετε τη φο-
ροδιαφυγή, χτυπήστε ή καταργήστε τις φοροαπαλλαγές του µε-
γάλου κεφαλαίου. Εµείς αυτό σάς βάζουµε.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 224 και ειδικό
αριθµό 71, επίσης, την καταψηφίζουµε, διότι εντάσσεται στη λο-
γική της παραχώρησης των αποθεµατικών των ταµείων και πρό-
κειται για διαχείριση στο πλαίσιο αυτής της κατεύθυνσης. Είναι
πάγια θέση µας να µη µπαίνουν τα περιουσιακά στοιχεία των τα-
µείων στον τζόγο. Επίσης, διεκδικούµε να επιστραφούν στο ακέ-
ραιο τα χρήµατα των ταµείων.

Θέλω να κλείσω, κυρία Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την
ανοχή µε το εξής: Ο ελληνικός λαός γνωρίζει πολύ καλά ποιο
είναι δεκανίκι του συστήµατος, ποιο είναι το δεκανίκι το οποίο
δηµιουργήθηκε και στηρίχθηκε από το ίδιο το σύστηµα, για να
τσακίσει τα εργατικά και λαϊκά δικαιώµατα.

Σε ό,τι αφορά την κοινοβουλευτική διαδικασία, έχει αποδείξει
η Χρυσή Αυγή ποιον στηρίζει µε µια σειρά επερωτήσεων, ανα-
φορών, ερωτήσεων της προηγούµενης κοινοβουλευτικής περιό-
δου, που αφορούσαν το πώς θα βοηθηθούν, πώς θα ελαφρυν-
θούν οι εφοπλιστές, το εφοπλιστικό κεφάλαιο και µόνο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: … (Δεν ακούστηκε).
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: … (Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Παρακαλώ να

σταµατήσουν οι φωνασκίες! 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης:
«Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας - Τροπο-
ποίηση του ν. 4251/2014 για την προσαρµογή της ελληνικής νο-
µοθεσίας στις Οδηγίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε ενιαία διαδικασία υποβολής
αίτησης για τη χορήγηση στους πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας
άδειας διαµονής και εργασίας στην επικράτεια κράτους-µέλους
και σχετικά µε κοινό σύνολο δικαιωµάτων για τους εργαζοµένους
από τρίτες χώρες που διαµένουν νοµίµως σε κράτος-µέλος και
2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής
πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την εποχιακή εργασία και άλλες
διατάξεις» και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Πριν προχωρήσουµε στην ψήφιση των άρθρων, θα ήθελα να
σας ενηµερώσω ότι έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµα-
στικής ψηφοφορίας από Βουλευτές του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή επί των άρθρων 1, 7, 8 και 10 του σχεδίου νόµου. Η
ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί αύριο, Πέµπτη 9 Ιουλίου
2015 και ώρα 13.00’. 

Για το άρθρο 1 έχει κατατεθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής
ψηφοφορίας.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1Α, όπως προστέ-
θηκε από την κυρία Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει

«ναι».
Η Νέα Δηµοκρατία; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Η Χρυσή Αυγή;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όµως, κυρία Πρόεδρε, για το

άρθρο 1 έχει κατατεθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Για το 1Α εί-

παµε. 
Για το άρθρο 1 έχει κατατεθεί αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-

ρίας. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έχει σπάσει το άρθρο, κυρία

Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Έσπασε, κυρία Πρόεδρε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Έχουµε 1Α
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και 1Β. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν είναι σωστό όπως το κά-

νατε. Με συγχωρείτε, αλλά τώρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Αθανα-

σίου, πείτε µου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Να βοηθήσω θέλω. Όπως είναι

το άρθρο 1 τα περιλαµβάνει όλα. Συνεπώς η πρόταση της Χρυ-
σής Αυγής είναι σωστή, όπως το βάζει. Το βάζει όλο το άρθρο.
Εσείς σπάσατε το 1Α και το 1Β, αλλά µέσα στο 1. Δεν το διευ-
κρινίζετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν είναι
µέσα στο 1. Είναι το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Υπουργέ…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Η ονοµαστική πρέπει να είναι για

1Α ή 1Β. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Η Χρυσή Αυγή,

που έχει καταθέσει το αίτηµα, θέλει κάτι να πει;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να τηλεφωνηθούµε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Με συγχω-

ρείτε! Η Χρυσή Αυγή, που έχει καταθέσει το αίτηµα, πώς θέλει
να γίνει; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ψηφίσουµε αύριο για
το άρθρο 1 ως σύνολο. Και για το 1Α και για το 1Β.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Το άρθρο 1 ως
σύνολο. Ωραία.

Προχωράµε στο άρθρο 2. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουρ-
γό, κατά πλειοψηφία.

Για το άρθρο 7 έχει κατατεθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής
ψηφοφορίας. 

Για το άρθρο 8, επίσης. 
Το άρθρο 9 διαγράφεται όλο και στη θέση του εντάσσεται η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 173 και ειδικό αριθµό 66.
Για το άρθρο 10, επίσης, έχει κατατεθεί αίτηση διεξαγωγής

ονοµαστικής ψηφοφορίας. 
Προχωράµε στο άρθρο 11. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Δεν περνάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Γιατί δεν περ-

νάει;
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Για να µην περάσει, πρέπει να κα-

ταψηφιστεί από όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Προχωρούµε

στις τροπολογίες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το 14; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Το άρθρο 14…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Στο τέλος θα το πείτε, γιατί µπο-

ρεί να ενσωµατωθεί κάποια τροπολογία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Για ποιο λέµε
τώρα;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το άρθρο 14 του νοµοσχεδίου
θα το πείτε στο τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Θα το πω στο
τέλος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έτσι. Γιατί, αν γίνει µια τροπο-
λογία δεκτή, παίρνει νούµερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Απλώς θα εξη-
γήσω, κύριε Αθανασίου, το εξής: Το άρθρο 14 είναι η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 172 και ειδικό 65, όπως τροποποιήθηκε από την
κυρία Υπουργό. 

Εµείς τώρα ψηφίζουµε την τροπολογία η οποία είναι το άρθρο
14 του νοµοσχεδίου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 172 και ειδικό 65, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 172 και ειδικό 65, όπως τροποποι-
ήθηκε από την κυρία Υπουργό, έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως άρθρο 14.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 173 και ειδικό 66, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, η οποία θα ενταχθεί στο νοµοσχέδιο ως άρθρο 9;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι το άρθρο 9.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Λοιπόν, πάµε

παρακάτω. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 178 και ειδικό 67; Είναι η τροπολογία την οποία παρου-
σίασε και επιχειρηµατολόγησε ο κ. Ξανθός χθες. Είναι υπουργική
τροπολογία και αφορά ρύθµιση θεµάτων που αφορούν τη θητεία
των διοικητών και των αναπληρωτών διοικητών των νοσοκοµείων. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 178 και ειδικό 67 έγινε δεκτή κατά
πλειοψηφία ως έχει και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, στην τροπολογία
173 που αντικατέστησε το άρθρο 9, δεν ψηφίσαµε εκεί. Σε αντι-
κατάσταση του άρθρου 9 είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό
173 και ειδικό 66. Την αναφέρατε, αλλά δεν ψηφίσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Θα την ψηφί-
σουµε στο τέλος. Το κρατάµε λίγο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 182 και ειδικό 69; Είναι η τροπολογία που αφορά ρύθµιση
µεταβατικής ισχύος θεµάτων σχετικά µε τη λειτουργία των πει-
θαρχικών συµβουλίων, τροποποίηση του ν. 4325/2015. Είναι η
τροπολογία την οποία παρουσίασε χθες ο κ. Κατρούγκαλος. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η
τροπολογία µε γενικό αριθµό 182 και ειδικό 69 έγινε δεκτή κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Θα παρακαλούσα να περάσουµε τώρα στο άρθρο 9.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 173 και ειδικό 66, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 173 και ειδικό 66 έγινε δεκτή κατά
πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό, και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως άρθρο 9.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρό-
εδρε, µία διευκρίνιση µπορώ να κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Σε ποιο θέµα;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σε ένα από
τα άρθρα που είναι για ονοµαστική ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Μετά, κυρία
Υπουργέ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Νόµιζα ότι
τελειώσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Όχι, έχουµε κι
άλλα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 209 και ειδικό 70; Είναι η τροπολογία την οποία εισήγαγε
και ανέλυσε χθες ο κ. Ξανθός. Αφορά την τακτοποίηση ληξιπρό-
θεσµων υποχρεώσεων ΔΥΠΕ και νοσοκοµείων του ΕΣΥ και εφο-
διασµό υλικών δηµοσίων δοµών παροχής πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας του ΠΕΔΥ.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 209 και ειδικό 70 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο. 

Πάµε στις βουλευτικές τροπολογίες.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 163 και ειδικό 62 ως έχει; Είναι τροπολογία την οποία
έχουν καταθέσει η κ. Κατριβάνου, ο κ. Αραχωβίτης και άλλοι Βου-
λευτές. Η περίληψη είναι «προστασία από την απέλαση βάσει της
αρχής της µη επαναπροώθησης».

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 163 και ειδικό 62 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 224 και ειδικό 71 ως έχει; Είναι τροπολογία που έχει κα-
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ταθέσει ο Βουλευτής κ. Σταθάς και αφορά ζητήµατα των Ταµείων
Επικουρικής Επαγγελµατικής Ασφάλισης. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 224 και ειδικό 71 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 225 και ειδικό 72 ως έχει; Είναι βουλευτική τροπολογία,
που αφορά τους όρους υπαγωγής επιχειρήσεων στις ρυθµίσεις
του άρθρου 9 του ν. 4171/1961.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 225 και ειδικό 72 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο
άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 226 και ειδικό αριθµό 73 ως έχει; Είναι βουλευτική τρο-
πολογία των κυρίων Μαντά, Βίτσα, Παπαδόπουλου και της κ. Κα-
τριβάνου, που αναπτύχθηκε και σήµερα και αφορά τις µετεγ-
γραφές των φοιτητών στα ΑΕΙ. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 226 και ειδικό 73 έγινε δεκτή ως
έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια
άρθρα.

Πριν προχωρήσουµε στη λύση της συνεδρίασης και πριν
δώσω τον λόγο σε εσάς, κυρία Υπουργέ, για να κλείσετε, δίνω
τον λόγο στον κ. Αθανασίου που θέλει να αναφερθεί στο άρθρο
16. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Απλώς είπα ότι πήρε αριθµό 16.
Θέλει µια επαναδιατύπωση το άρθρο 1. Πρέπει να σπάσει σε

άρθρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Πριν λύσουµε

τη συνεδρίαση, να δώσουµε τον λόγο στην κυρία Υπουργό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κανονικά
τώρα θα έπρεπε να πάµε σε ψηφοφορία για το άρθρο 1A, δεδο-
µένου ότι η αίτηση του κόµµατος της Χρυσής Αυγής είναι για
ονοµαστική ψηφοφορία για το άρθρο 1. 

Όπως θα δείτε –σας έχει διανεµηθεί- το άρθρο 1 εισάγει τη
διάταξη 1Α του νοµοσχεδίου και το άρθρο 1Α εισάγει τη διάταξη
1Β του νοµοσχεδίου, που την κατέτµησα για να την ψηφίσουν
όσοι θέλουν και διαφωνούν µε την πρώτη εκδοχή των παιδιών
που γεννήθηκαν στην Ελλάδα. 

Εφόσον, λοιπόν, η αίτηση αφορά το άρθρο 1, αυτό σηµαίνει
ότι αφορά µόνο τα παιδιά δεύτερης γενιάς που γεννήθηκαν στη
χώρα µας. 

Άρα, εάν είναι έτσι διατυπωµένη η πρόταση, κυρία Πρόεδρε,
µπορούµε να προχωρήσουµε κανονικά στην ψήφιση του επόµε-

νου άρθρου, που είναι το άρθρο 1Α που θα ψηφίσουν και άλλα
κόµµατα, που περιλαµβάνει τη ρύθµιση 1Β του νοµοσχεδίου και
του Κώδικα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε,… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Δεν σας έχω

δώσει τον λόγο, κύριε Παππά. Μισό λεπτό, περιµένετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όσον αφορά το άρθρο 1, το όλο περιέχει

και το µερικό, δηλαδή όταν λέµε άρθρο 1, εννοούµε και το 1Α
και το 1Β. Τώρα, την αριθµητική της κ. Χριστοδουλοπούλου δεν
µπορούµε να την κατανοήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κοιτάξτε λίγο,
κύριε Παππά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αν θέλετε διόρθωση στην αίτηση, το γρά-
φουµε και έτσι, για να ικανοποιήσουµε και την κυρία Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Όχι, δεν θα
διορθώσουµε. 

Κοιτάξτε λίγο, κύριε Παππά,…
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι χω-
ριστά άρθρα. Τα κατέτµησα γι’ αυτόν τον λόγο. Το είπα τρεις
φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Το νοµοσχέδιο,
κύριε Παππά, το πήραν όλοι στα χέρια τους γύρω στις 15.00’ µε
15.30’. Άρα πριν να πάρουµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μπορεί να φανεί και από τις οθόνες. Εδό-
θη αφού είχαµε κάνει την αίτηση από τον κύριο που φέρνει τα
νερά εδώ. Δεν είναι εδώ αυτήν τη στιγµή. Φωνάξτε τον λίγο απ’
έξω. Έφυγε; Εδόθη αφού κάναµε την αίτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Παππά,
ακούστε µε λίγο, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Υπάρχει µαρτυρία και από τις κάµερες
της Ολοµέλειας. Αυτά τα κολπάκια εµείς δεν τα καταλαβαίνουµε.
Αυτά είναι κολπάκια. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε
Παππά, διορθώστε τη, δεν έχω πρόβληµα. Θα ψηφιστεί έτσι και
αλλιώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Παππά,
κατ’ αρχάς, δεν θα αναφέρεστε στην Έδρα µε εκφράσεις όπως
«κολπάκια». Δεν το επιτρέπω.

Πρώτον, µε συγχωρείτε, δεν σας έδωσα τον λόγο. 
Δεύτερον, όπως οι κάµερες κατέγραψαν πότε διενεµήθη το

σπλάχνο, όπως το αναφέρουν οι Υπηρεσίες, έτσι οι κάµερες
έχουν καταγράψει πολλές φορές –τρεις, αν θυµάµαι καλά, απ’
όσο έχω παρακολουθήσει- ότι η κυρία Υπουργός έκανε ακριβώς
τρεις φορές αυτήν την ανάλυση και εξήγησε ότι θα κάνει αυτήν
την κατάτµηση του άρθρου. 

Εποµένως νοµίζω ότι µπορούµε να προχωρήσουµε στην ψή-
φιση του άρθρου 1Α, όπως προστέθηκε από την κυρία Υπουργό. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1Α, όπως προστέ-
θηκε από την κυρία Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Θα πείτε τη

γνώµη σας. 
Η Νέα Δηµοκρατία…
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, όπως επενέβη η κυρία

Υπουργός…
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τόσο πολύ βιάζεστε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Δεν σας έδω-

σα τον λόγο. 
Η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Γεωργαντά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εµείς αλλάζουµε τελευταία στιγµή, αν θέ-

λετε, τη διατύπωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Γεωρ-

γαντά…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Παρών. 
Η Χρυσή Αυγή ψηφίζει «όχι». Το Ποτάµι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν ψηφίσαµε «όχι», κυρία Πρόεδρε. Δεν
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το καταλάβατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Το ΚΚΕ; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: ... (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Παππά,

δεν έχετε τον λόγο. 
Οι ΑΝΕΛ;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, γιατί τέτοια βια-

σύνη; 
Για ποιον λόγο, κυρία Υπουργέ; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πρεµούρα είναι!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, να σας πω κάτι

νοµοτεχνικό, αν µου επιτρέπετε;
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα µας
δείρουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Αθανα-
σίου, µισό λεπτό, δεν σας έχω δώσει τον λόγο. Έχω δώσει τον
λόγο στον εκπρόσωπο των ΑΝΕΛ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, για ποιον λόγο τέ-
τοια βιασύνη; Σήµερα ο Πρωθυπουργός µίλησε για έθνη-κράτη
στην Ευρωζώνη. Για ποιον λόγο; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Έτσι κι αλ-
λιώς, αύριο θα ξαναγίνει η ψηφοφορία. Δεν έχω καµµία αντίρ-
ρηση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, και αυτό αύριο στην
ονοµαστική µπορεί να πάει. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Για τους
τύπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ωραία. Οι
ΑΝΕΛ λέγουν «όχι» εποµένως. 

Κύριε Αθανασίου, πείτε µας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν λένε «όχι», κυρία Πρόεδρε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Άλλο λέει ο άνθρωπος!
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Δεν έχω κατα-

λάβει γιατί φωνασκείτε. Δεν έχω καταλάβει γιατί φωνάζετε µε τέ-
τοιον τρόπο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Γιατί κάνεις ό,τι θέλεις! Γι’ αυτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Δεν έχω κατα-

λάβει!
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Δεν έχετε καταλάβει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Και να µιλάτε

λίγο καλύτερα! Και δεν σας έχω δώσει τον λόγο! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και δεν σας επιτρέπω! Εντάξει; 
Κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω να πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Με συγχω-

ρείτε, κύριε Αθανασίου. 
Δεν έχετε ολοκληρώσει, κύριε Κόκκαλη;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, για την ερµηνεία,

όντως δεν είπα «όχι». Αύριο θα το πω το «όχι». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Με συγχω-

ρείτε. Ωραία. 
Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, όπως είναι δια-

τυπωµένη η διάταξη, όσον αφορά το άρθρο 1, βεβαίως η βού-
ληση της κυρίας Υπουργού ήταν να «σπάσει» το άρθρο, δηλαδή
το 1Α να γίνει 1Α και 1Β, αλλά µε δυο διαφορετικές διατάξεις. 

Όπως είναι διατυπωµένο, στην παρατήρηση που έχει κάνει ο
κ. Παππάς της Χρυσής Αυγής έχει δίκιο, διότι είναι ως ενιαίο
άρθρο.

Προσέξτε να δείτε, λέει «άρθρο 1» και κάτω από το άρθρο 1
αναφέρεται το 1Α και το 1Β. Είναι ενσωµατωµένο στο άρθρο 1.

Όπως είναι, λοιπόν, έχουν δίκιο. Έτσι έπρεπε να είναι. Έπρεπε
να γίνει διαµόρφωση και να διαχωριστεί από την αρχή σε δύο
διαφορετικά άρθρα, άρθρο 1, 2 και το 2 να γίνει 3 κ.ο.κ., πράγµα
που δεν έγινε. Αυτό ήθελα να σας πω, για να διευκολύνω τη δια-
δικασία. Αν το προσέξετε,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ωραία. Ευχα-
ριστούµε τον κ. Αθανασίου.

Κυρία Υπουργέ, παρακαλώ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Αθα-
νασίου, κάνετε λάθος. Είναι κανονικά τα άρθρα. Το βλέπετε.
Ανοίξτε να δείτε. Άρθρο 1 και από κάτω άρθρο 1Α.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι µέσα στο 1.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε, έχετε τοn λόγο για δύο λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Ούτε. Για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ωραία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Εδώ καταργείτε την αριθµητική.
Το άρθρο 1 δεν περιέχει και το άρθρο 1Α και το 1Β; Ποια λογική
είναι αυτή; 

Όσο για την ορολογία «σπλάχνο Ολοµελείας», δεν την κατα-
λαβαίνω. Τι γλώσσα είναι αυτή; Μας καταργείτε τη λέξη «λαθρο-
µετανάστης», γιατί είναι ρατσιστική. Βάζετε τώρα την έννοια
«σπλάχνο Ολοµελείας». Τι σηµαίνει «σπλάχνο Ολοµελείας»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Εγώ τον όρο
«σπλάχνο» τον άκουσα στο κτήριο της Βουλής των Ελλήνων. Οι
Yπηρεσίες αναφέρουν το σύνολο του νοµοσχεδίου που έρχεται
για ψήφιση ως «σπλάχνο» -«σπλάχνο νοµοσχεδίου» είπα- και υιο-
θετήθηκε από όλους χωρίς κανένα πρόβληµα.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Είναι νοµικά αυτά;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Εκαταργήσατε την ελληνική
γλώσσα. Τι να πω τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Παρακαλώ, κύ-
ριε Μιχαλολιάκο.

Έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία. Είµαστε στο ΠΑΣΟΚ. Το
ΠΑΣΟΚ λέγει για το άρθρο 1Α.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ψηφίζουµε «ναι» στο άρθρο 1Α.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Συνεπώς το

άρθρο 1Α έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Προδότες! Ό,τι θέλετε κάνετε. 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Προδότες!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Δεν είναι δηµοκρατία αυτό!
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνε-
δρίαση;

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Αυτή τα δικά της!
(Στο σηµείο αυτό φωνασκούντες αποχωρούν από την Αίθουσα

οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής)
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.08’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµπτη 9 Ιουλίου και ώρα 9.30’ µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
ανακοίνωση αναφορών και συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και
β) νοµοθετική εργασία, ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων
1, 7, 8 και 10 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα
Ελληνικής Ιθαγένειας – Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις Οδηγίες του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε
την ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη χορήγηση στους
πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας διαµονής και εργασίας
στην επικράτεια κράτους-µέλους και σχετικά µε το κοινό σύνολο
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δικαιωµάτων για τους εργαζόµενους από τρίτες χώρες που δια-
µένουν νοµίµως σε κράτος-µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις
προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε

σκοπό την εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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